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Bo tudi Kuretno izginilo? 
Krajani se zarg^d^vplivov miniranja v Gratexovem kamnolomu bojijo podobne usode, kot so jo doživeli v Govcah. Vroča tema na strani 24. 

Upokojenci del družbe 
Veličasten shod slovenskih upokojencev in uspešen sejem 

Senior. Strani 2 in 4. 

Kozjansko sadje in laška voda 
Pivovarna Laško in Vital Mestinje pričela skupen pohod na 

slovensko tržišče. Stran 6. 

Ne sprašuj, kje gori 
100 let prostovoljnega dela velenjskih gasilcev. Stran 9. 

Ob kresu se dan obesi 
Pred Centrom Interspar v Celju so prikazali kresne običaje in 

pripravili dan magije. Stran 11. 

Revija za velikanko 
Pred kontinentalnim pokalom v smučarskih skokih v Velenju. 

Stran 15. 

Na vzglavniku ix položnic [ 
Aktualna tema o vzrokih za neplačevanje stanarin v Celju. 

Stran 25. 

Dodani leti za dodano krutost 
Sodišče povečalo kazen za umor. Stran 32. 

I Začelo se je s plenicami 
V reportaži predstavljamo Sebastijana 
Levstika, vzgojitelja v vrtcu, ki spretno 

previja dojenčke. Stran 34. 

V Petici še reportaže, ugankarstvo, 
nasveti, avtomobilizem, glasba, | 

humor... Strani 33-48. | 

Nov roman 
Milan Jezernik: Ogrlica 

Kot za šalo so minuli petek pred Prodajnim centrom Kovinotehne na Hudinji 
v Celju silaki prenašali maketo Krpanove kobilice, otovorjene z vrečami soli. 

Osem močnih seje potegovalo za laskavi naslov Martina Krpana, 
najmočnejšega Slovenca, na fotografiji SHERPE vam predstavljamo 

drugouvrščenega Jožeta Krištofa, na 11. strani pa zmagovalca. 
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Upokojenci del družbe, 
ne njeno obrobje! 

Veslovensko srečanje upokojencev s predsednikom države Milanom Kučanom - »Še bomo prišli,« je bilo v Celju 
zadovoljnih 25 tisoč upokojencev 

Letošnje srečanje upokojencev je v 
sodelovanju s celjskimi gostitelji in 
Celjskim sejmom Zveza društev upoko
jencev Slovenije pripravila v okviru 2. 
dne sejma za zdravo življenje z naravo 
Senior '97. Na prireditvenem prostoru 
Celjskega sejma se je v četrtek zbralo 
okoli 25 tisoč upokojencev, njihovega 
srečanja pa se je tradicionalno udeležil 
tudi predsednik države Milan Kučan. 

Slovenske upokojence, ki so v nadalje
vanju srečanja prisluhnili kulturnemu 
programu in se v popoldanskih urah v 
Celju poveselili na družabnem srečanju, 
je pozdravil predsednik države Milan Ku
čan. Zahvalil se jim je za povabilo in 
ocenil, da so zanj trenutki druženja z 
upokojenci lepi in koristni. »Ne postaja
mo pametni od tega, kar smo slišali, 
ampak od tega, kar smo doživeli. Vi ste 
del tistih rodov Slovencev, ki so veliko 
doživeli,« je dejal in v nadaljevanju spre
govoril o položaju v Sloveniji in prizade
vanjih države, da se čimprej enakopravno 
vključi v Evropo. 

Predsednik ZDU Slovenije Vinko Gobec 
je v imenu upokojencev pozdravil ponov
no kandidaturo Milana Kučana za pred
sednika države, svoj govor pa navezal na 
osvetlitev najaktualnejših težav, s katerimi 
se srečuje 228 tisoč članov zveze oziroma 
vseh 420 tisoč slovenskih upokojencev. 
Njihov položaj je odvisen od družbeno
ekonomskih razmer v državi, naloga upo
kojenske organizacije pa je, da zaščiti so
cialne pravice svojih članov in skrbi za 
aktivno življenje v društvih. »Upokojenci 
smo del te družbe, ne smemo se pustiti 
odriniti na njeno obrobje,« je poudaril 
Gobec in dodal, da v ZDU Slovenije skrbno 
spremljajo delo državne izvršne in zako
nodajne oblasti, za kateri lahko v kar 
precej primerih ocenijo, da delujeta neus
klajeno. Za uspeh v svojem delu ocenjuje
jo dosego usklajevanja pokojnin z rastjo 
plač. Želijo si medgeneracijskega sodelo
vanja, saj ocenjujejo, da se v državi po 
nepotrebnem ustvarja nekakšen medge-
neracijski konflikt. »Pokojnina ni darilo 
države, ni socialna podpora - ampak z 
minulim delom zaslužena pravica,« je de
jal Gobec in poudaril, da se obseg doseže
nih upokojenskih pravic nikakor ne sme 

krčiti. Prav zaradi tega - seveda, ob vseh 
drugih aktivnostih v ZDU Slovenije - je 
osrednja naloga upokojencev aktivno so
delovanje v reformi pokojninske zakono
daje. Državi so v Celju še priporočili, da 
dosledneje izvaja svojo davčno politiko, 
saj velja ocena, da na tem področju letno 
»izgublja« od 50 do 70 milijard tolarjev. 

Okoli 25 tisoč članski zbor je v Celju 
pozdravil tudi državnozborski poslanec 

in župan Mestne občine Celje Jože Zim-
šek, ki je dejal, da je mestu v čast gostiti 
toliko predstavnikov generacije, ki je v 
svoji aktivni delovni dobi gradila in zgra
dila Slovenijo, in le želimo si lahko, da bi 
ji tudi danes aktivna generacija sledila in 
Slovenijo vsaj tako uspešno popeljala na-
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REKLI SO 
Milan Kučan, predsednik Republike Slovenije: »Slovenija 

doživlja korenito preobrazbo. Z njo se spreminja tudi pokojnin
ski sistem. Zakonodajalec in vodilni politični ljudje zagotavljajo, 
da upokojenci ne bodo prikrajšani za pravice, ki so jih dobili s 
svojim delom, s svojimi prispevki v pokojninski sklad in z 
veljavnimi zakoni. Naj ponovim. Vaše pokojnine so rezultat 
vašega dela in so vaša temeljna pravica. 

Novi rodovi, ki v drugačnih časih in razmerah skrbijo za svojo 
varno starost, bodo poskrbeli zase na drugačen način, precej 
bolj podoben evropskim, kot je bil vaš. Vaša izkušnja in vaša 
življenjska modrost naj jim bosta v pomoč pri iskanju dobrih 
rešitev. Uporabili ju bodo lahko tudi neposredno v zakonodaj
nem telesu, saj imate upokojenci svoje predstavnike tudi v 
državnem zboru. Pa tudi druge stranke ne morejo biti neobčut
ljive za problem tako velikega dela naših državljanov. Takšno 
sodelovanje je še posebej koristno v času, ko je treba najti tudi 
primeren prehod med sedanjo in prihodnjo ureditvijo, prehod, 
ki ne bo izzival nasprotij med mladimi in starimi, med zaposle
nimi in upokojenimi, ampak bo gradil na solidarnosti in na 
realni gospodarski moči naše države.« 

Dobitniki iconjišicega 
Z la tega grba 

Prejšnji petek so konjiški 
svetniki pred občinskim 
praznikom potrdili dobitni
ke občinskega priznanja Zla
ti grb. Predloge je občinske
mu svetu posredovala komi
sija za mandatna vprašanja, 
volitve in imenovanja. 

Z vsemi tremi predlogi se je 
svet strinjal, zato bodo letoš
nja občinska priznanja prejeli: 
narodnozabavni ansambel 
Štajerskih 7, podjetnik Štefan 
Strašek ter Lambrechtov dom 
za ostarele. Priznanja jim bo
do podelili v ponedeljek, 30. 
junija, ob 16. uri na slavnostni 
seji občinskega sveta, osred
nja občinska praznična prire
ditev pa bo isti dan ob 18. uri v 
Žički kartuziji. 

Ansambel Štajerskih 7 že 
dvanajsto leto s svojo kvalite
to izvajanja narodne glasbe 
promovira konjiško občino. V 
vseh letih svojega delovanja 
niso pozabili Slovenskih Ko
njic, od koder je večina njiho
vih članov. Ansambel Štajer
skih 7 je v slovenski glasbeni 

•prostor vnesel mnogo novih, 
čudovitih pesmi, ob 850-let-
nici pa so bili pripravljeni po
magati tudi pri nastajanju ko

njiške pesmi - Ko legenda /a 
živi. 

Štefan Strašek je uspešen 
podjetnik v mesarski stroki, v 
domačem okolju pa rad poma
ga tudi društvom in posamez
nikom. Z izjemno delavnostjo 
in vztrajnostjo je ustvaril po
goje za delo 117 zaposlenim. 
Lani in letos je investiral v 
nove obratovalnice, kjer bo z 
velikimi zmogljivostmi, so
dobno opremo in tehnologijo 
predelave mesa lahko zaposlil 
še dodatne delavce. 

Na zasedanju občinskega 
sveta so konjiški svetniki so
glašali tudi z imenovanjem 
dr. Marjana Berginca za di
rektorja javnega zavoda 
Zdravstveni dom Slovenske 
Konjice za naslednje štirilet
no mandatno obdobje. 

Lambrechtov dom za osta
rele je eden najstarejših v Slo
veniji, saj obstaja že 125 let. 
Zadnja leta je kolektiv pod 
vodstvom direktorja Toneta 
Lebana dosegel pomemben 
kvalitetni zasuk, pridobljene 
pa so bile tudi nove domske 
zmogljivosti. B.F. 

31. seja občinskega sveta Mestne občine Celje 
Predsednik Občinskega sveta Mestne občine Celje Lojze Oset sklicuje v 
torek, 1. julija ob 8. uri , v veliki dvorani Narodnega doma Celje, Trg Celj
skih knezov 9 - 31. sejo občinskega sveta Mestne občine Celje, ki se bo 
nadaljevala še v četr tek, 3. julija ob 8. uri. 
Na seji bodo svetniki obravnavali naslednja gradiva: pod 3 - poročilo o reali
zaciji sklepov Občinskega sveta Mestne občine Celje od 30.3. 1995 do 
26.6. 1997 in potrditev zapisnika 30. seje občinskega sveta z dne 28. 5., 
29. 5. in 3. 6. 1997; pod 4-a) odgovore na vprašanja, pobude in predloge 
in pod b) vprašanja, pobude in predlogi; pod 5 - imenovanje vršilca dolžno
sti ravnatelja O Š Ljubečna v ustanavljanju; pod 6 - potrditev programa in 
finančnega načrta Sklada za razvoj obrti in podjetništva občine Celje za leto 
1997; pod 7 - odlok o proračunu Mestne občine Celje za leto 1997 - druga 
obravnava; pod 8 - odlok o ustanovitvi javniti vrtcev Mestne občine Celje -
druga obravnava; pod 9 - sklep o odpravi Odloka o ureditvi notranje plovbe 
v Mestni občini Celje; pod 10 - sklep o ustanovitvi Muzeja novejše zgodovi
ne Celje; pod 11 - sklep o ustanovitvi Pokrajinskega muzeja Celje; pod 12 -
prenos pravice upravljanja na spomeniku - kapitelu na Pokrajinski muzej Ce
lje; pod 13 - predlog o odprodaji stare Osnovne šole na Ljubečni; pod 14 -
odlok o izvajanju gospodarske javne službe kabelsko informacijski sistem v 
Mestni občini Celje - prva obravnava; pod 15 - poročilo o poslovanju javnih 
podjetij v letu 1996 in ocena planov za leto 1997; pod 16 - določitev cen 
dimnikarskih storitev; pod 17-a) pravilnik o uporabi meril in pogojev za izde
lavo mnenj občinskega oddelka pristojnega za gostinstvo za obratovanje go
stinskih obratov v podaljšanem obratovalnem času in pod b) sklep o izdaji 
predlogov občinskega oddelka pristojnega za gostinstvo o začasni prepove
di opravljanja gostinske dejavnosti; pod 18 - odlok o spremembah Odloka o 
zazidalnem načrtu Šmarjeta - prva obravnava; pod 19-a) predlog stališč do 
pripomb na javno razgrnjeni osnutek sprememb in dopolnitev prostorskih 
ureditvenih pogojev za območje Prekorje in pod b) odlok o spremembah 
odloka o prostorskih ureditvenih pogojih za območje Prekorje in za območje 
Škofja vas - prva obravnava; pod 20 - predlog sklepa o javni razgrnitvi osnut
ka sprememb in dopolnitev zazidalnega načrta Ostrožno ter pod 21 - pred
log sklepa o ukinitvi statusa zemljišča v splošni rabi v k.o. Spodnja Hudinja. 

Mag. Hočevar predsednik 
bolnišničnega sveta 

Konec minulega tedna |e bila seja sveta javnega zavoda 
Splošne bolnišnice Celje, na kateri so izbrali novo vodstvo 
sveta in govorili o nekaterih aktualnih zadevah v celjski 
bolnišnici. 

Petnajstčlanski svet je za novega predsednika izbral direk
torja republiškega inštituta za rehabilitacijo mag. Franca 
Hočevarja, za njegovo namestnico pa dr. Alenko Repše-
Fokter, patologinjo v celjski bolnišnici. Medtem ko je vseh 
devet zunanjih članov sveta istih kot v preteklem mandatu, so 
med notranjimi člani kar štirje novi, saj zaradi sprememb 
statuta bolnišnice v svet zavoda ne morejo več kandidirati 
delavci s posebnimi pooblastili, to je vsi vodstveni delavci in 
predstojniki oddelkov. 

Svet zavoda je tudi sklenil, da bo odslej sodeloval pri vseh 
pomembnih odločitvah v zvezi z Zdraviliščem Rimske Topli
ce. V ta namen je imenoval tričlansko komisijo, v kateri je 
poleg mag. Hočevarja in dr. Fokterjeve še dr. Janez Zaje. 
Komisija bo delovala kot nekakšen posvetovalni organ, ki bo 
v pomoč direktorju bolnišnice. Svet je obravnaval tudi rezul
tate poslovanja zavoda in ugotovil, da bolnišnica tekoče 
dobro posluje. JI 
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Pereča cestna problematika 
Bo prekategorizacija cest prinesla več državnih sredstev? 

Ministrstvo za promet in zveze je v 
sodelovanju z direkcijo za ceste in mi
nistrstvom za okolje in prostor v petek v 
celjskem Narodnem domu pripravilo 
prvo regijsko posvetovanje o novi zako
nodaji za področje javnih cest in siste
mu financiranja občinskih cest. Posve
tovanja se je udeležila večina od 23 
vabljenih županov širše celjske regije 
in predstavnikov občinskih uprav. 

Osnovni namen regijskih posvetovanj, 
kijih bo ministrstvo do srede julija sklica
lo še osem, je predstavitev zakona o 
javnih cestah, novostih in odprtih proble
mih ter predstavitev meril za kategoriza
cijo javnih cest in meril za razdelitev 
sredstev za zagotovljeno porabo komu
nalnih cest in javnih poti. 

Po besedah državnega sekretarja v mi
nistrstvu za promet in zveze Žarka Preg
lja je cestna problematika v Sloveniji zelo 
pereča. Po zadnjih podatkih je v državi 
kar 700 kilometrov cestnih odsekov, po
trebnih nujnih popravil. Novi zakon bo 
omogočal, da bodo občine skupaj s pod
zakonskim aktom o merilih za prekatego
rizacijo velikega števila sedaj lokalnih 
cest v državne, predvsem v regionalne 
ceste, ki naj bi jih vlada v kratkem tudi 
sprejela, izpolnile svoj prostorski plan. 
Rešitev torej ni v zakonu, ki je zgolj 
sistemski ukrep, temveč v večjem kosu 
javne pogače iz državnega proračuna. Če 
bi sedanjih 45 odstotkov sredstev za red
no vzdrževanje povečali na vsaj 60 od
stotkov, bi občine lahko lažje reševale 
cestno problematiko. Poleg tega bi morah 
po Pregljevem mnenju v okviru intervent

nega zakona poskrbeti, da bo vsako leto 
iz državnega proračuna namenjena dolo
čena količina sredstev za nujne naložbe 
na lokalnem omrežju. Letos bo zato na
menjenih milijarda 700 milijonov tolarjev 
in dodatnih 300 milijonov tolarjev za 
odpravo plazov na lokalnih cestah. Če bi 
ta sredstva vsaj potrojili, je dejal Pregl, bi 
občinam bistveno olajšali delo. 

V ministrstvu za promet in zveze priča
kujejo, da bodo s kampanjo regijskih 
posvetovanj, ki so jih začeli v Celju, na 
najprimernejši način predstavili zelo po
memben javni zakon in ga skupaj z lokal
nimi skupnostmi tudi začeli izvajati. Gle
de na to, da bodo veljala enaka merila za 
vzdrževanje državnih kot lokalnih cest, je 
zakon pomemben tako za državo kot za 
lokalne skupnosti. 
• • • • • • • • • • • • • • • • • • ^ SM 

K u p u j e t e k m e t i j s k o 
zeml j i šče? 

Na območju Upravne enote 
Celje se je od lanskega okto
bra, kar velja nov zakon o 
kmetijskih zemljiščih, z do
ločili spremenjenega načina 
prodaje oziroma nakupa 
kmetijskega zemljišča sreča
lo že kar precej ljudi. 

Najpomembnejša novost, ki 
jo ta zakon prinaša, je spreme
njen način prometa s kmetijski
mi zemljišči, saj mora prodaja
lec svojo ponudbo za 30 dni 
objaviti na oglasni deski, zainte
resirani kupec pa o svojem na
menu nakupa obvesti upravno 
enoto. O tem napravijo zapi
snik, kupec pa ob sklenjeni - a 
še ne overovljeni - kupoprodaj
ni pogodbi zaprosi za nakup. 
Upravna enota v roku enega 
meseca preveri možnosti naku
pa, med njimi mora pridobiti 
tudi soglasje lokalne skupnosti 
in ministrstva za obrambo, na
kup pa je veljaven šele ob izdaji 
pritrdilne odločbe. Takšen po

stopek so doslej v UE Celje izpe
ljali blizu dvestokrat. 

Načelnik UE Celje Damjan 
Vrečko je na ponedeljkovi no» 
vinarski konferenci podrobne
je predstavil delo sveta za 
kmetijstvo, ki ga pri UE Celje 
sestavlja 8 članov, po dva 
predstavnika celjske, vojniške 
in štorske občine ter 2 pred
stavnika upravne enote. Nji
hova psrednja naloga je stro
kovno svetovanje in usklajeva
nje nalog s področja kmetijs
tva, lovstva in ribištva, glavni
na nalog pa je bila od lanskega 
oktobra naprej usmerjena 
prav v predstavitev in razlago 
novega Zakona o kmetijskih 
zemljiščih. Precej opravil terja 
še preverjanje statusa zaščite
nih kmetij, novost zakonodaje 
pa je tudi možnost dedovanja 
oziroma prevzema kmečkih 
posestev v primerih, ko obda-
rovanec nima statusa kmeta. 

IS 

Za občanom 
prijazno državo 

v Upravni enoti Celje so 
po reformi lokalne samou
prave svoje delo zastavili na 
sodelovanju in čimboljših -
odnosih z lokalnimi skup- j 
nostmi. Eden od načinov, j 
kako usklajevati delo, je tu- i 
di sosvet načelnika UE, ki ga 1 
sestavlja šest članov - ob * 
predstavnikih upravne eno
te še člani iz celjske, vojniš
ke in štorske občine, v svo
jem delu pa se posvečajo 
nalogam, ki so skupne vsem 
trem občinam. 

Doslej so se člani sosveta, 
ki ga ob načelniku UE Celje 
Damjanu Vrečku sestavljajo 
še tajnik Vinko Skale iz UE 
Celje, župan Mestne občine 
Celje Jože Zimšek, član OS 
MOC Miro Terbovc, vojniški 
župan Beno Podergajs in 
predsednik štorskega občin
skega sveta Albin Valand, 
sestali osemkrat, usklajevali 
pa so naloge s področja pri
stojnosti UE glede opravlja
nja trgovinske dejavnosti, 
razglasitve gozdov s poseb
nim namenom, vzdrževanja 
melioracijskih objektov, pos
peševanja regionalnega raz
voja, kontrole cen ter aktiv
nosti na področju kmetijstva, 
turizma in gostinstva. Glav
nina dela še vedno sloni na 
predstavitvah in razlagah no
ve zakonodaje, predvsem 
tam, kjer so pristojnosti lo
kalne skupnosti in državne 

uprave tesno prepletene med 
seboj. 

Na zadnjem sestanku sosve
ta načelnika so med drugim 
določili koordinatorja razvoja 
turizma in gostinstva, ki bo do 

Na območju UE Celje je 
bilo po zakonu o društvih 
iž leta 1974 registriranih 
415 društev - svoje ustano- j 
vitvene akte pa je z določili \ 
novega zakona doslej us- ; 
kladilo manj kot petina ozi
roma le 67 društev. V UE 
Celje pozivajo društva, naj 
se uskladitve čimprej lotijo, 
saj zakonski rok poteče le
tošnjega 4. novembra. 
Društva, ki dotlej svojih ak
tov ne bodo uskladila, čaka 
izbris iz registra. 

naslednjega srečanja pripravil 
program dejavnosti za ome
njeni področji. V UE Celje pa 
bodo še naprej negovali svojo 
svetovalno dejavnost in po
skušali narediti državno upra
vo čimbolj prijazno in dostop
no ljudem oziroma občanom, 
ki jo potrebujejo. Celjani so za 
svoj prispevek z izdajo'treh 
predstavitvenih publikacij o 
delu in pristojnostih upravne 
enote ter svojo vključitvijo na 
strani Interneta, v preteklosti 
v slovenskem in mednarod
nem prostoru požeU že kar 
precej pohval - je bilo slišati na 
ponedeljkovi novinarski kon
ferenci. 

I. STAMEIČIČ 

Z n a j s o d o b n e j š o c i s t e r n o 
Po različnih prireditvah v počastitev šmarskega občinske

ga praznika bo osrednje praznovanje v soboto, 28. junija. 
Začeli bodo ob 18.30 s promenadnim koncertom šmarske 

godbe na pihala pod vodstvom Alojza Pavlica, pol ure pozneje 
pa bo slavnostna seja občinskega sveta, ko bo njegov predsed
nik Stanko Javornik predstavil letošnje delo. 

Ob 19.15 bodo nadaljevaU s prazničnim govorom župana 
Jožeta Čakša, podelili bodo letošnja občinska priznanja, pri
pravljajo pa tudi priložnostni kulturni program. Ob tej priliki bo 
slavnostni prevzem najsodobnejše gasilske cisterne šmarskih 
gasilcev, pri čemer gre za eno največjih naložb na področju 
Požarne varnosti v zadnjih letih. Za konec bo veselica s pevcem 
Edvinom Fliserjem in Kristali. 

Praznovanje bo na šmarskem Aškerčevem trgu ter v Domu 
kulture. - BRANE JERANKO 

Nove možnosti za radeški zdravstveni dom 
Občinski svet Radeče podpira pobudo, 

da bi v tretjem nadstropju nove zgradbe 
radeškega zdravstvenega doma uredili 
•^postavo doma ostarelih Loka. 

S tem bi zdravstveni dom in tudi občina 
dolgoročno rešila težave zaradi prevelike 

predrage zgradbe, dom ostarelih pa bi 
s tridesetimi novimi posteljami lažje reše-
'̂̂ l nenehno prostorsko stisko. Idejni pio-

)̂ kt za ureditev tretjega nadstropja je že 
Pripravljen in predvideva devet dvopo
steljnih ter enaindvajset enoposteljnih 

sob. KoHko bi stala ureditev izpostave, v 
Radečah še ne vedo natančno, dejstvo pa 
je, da računajo na izdatno finančno pod
poro države. Že letos pa se bo v zgradbo 
zdravstvenega doma preselila lekarna, 
saj prostori, kjer je sedaj, ne ustrezajo 
normativom. V Celjskih lekarnah napo
vedujejo, da bodo svojo radeško enoto 
preselili predvidoma oktobra, vendar 
vodstvo občine želi, da bi nove prostore 
lekarne lahko odprli že septembra ob 
občinskem prazniku. 

Z najemnino za lekarno in z denarjem, 
ki bi ga zdravstveni dom dobil na račun 
oskrbovancev v domu, bi si radeško 
zdravstvo, ki ima trenutno za 13 milijo
nov tolarjev izgube, sčasoma lahko opo
moglo, vendar bo, kot kaže, treba rešiti 
tudi nekatera kadrovska vprašanja. Vods
tvo občine namreč meni, da je za težave 
krivo tudi vodstvo zdravstvenega doma. 
Ker razpis za novega direktorja ni uspel, 
bo moral občinski svet čim prej imenovati 
vršilca dolžnosti te funkcije. 

PO SVETU 
V r h b o g a t i h v 

D e n v e r f u 
v Denverju je bil vrh sed

mih gospodarsko najbolj 
razvitih držav sveta (G7) in 
Rusije. Voditeljem ZDA, Ka
nade, Japonske, Velike Bri
tanije, Francije, Italije in 
Nemčije se je tokrat v vseh 
razpravah, razen o finančni 
politiki, enakovredno pri
ključil ruski predsednik Jel-
cin, saj je Rusija postala 
enakopravna članica kluba 
bogatih in vplivnih držav. 

To seveda ni dosegla z gospo
darskimi dosežki, temveč si je 
vstopnico v Denver kupila s 
pariškim sporazumom z Na-
tom, kjer je naposled privolila v 
širitev te osrednje vojaške orga
nizacije na vzliod. Udeleženci 
vrha bogatih so sprejeli politič
no resolucijo, v kateri so pozva
li Kitajsko naj po prevzemu ob
lasti v Hongkongu omogoči in 
dovoli svobodne volitve. V re
soluciji so tudi posvarili vodite
lje nekdaj sprtih strani v BiH, 
da brez uspešnega nadaljeva
nja mirovnega procesa ne bo 
finančne pomoči. »Bogati vodi
telji« so tudi obljubili, da bo 
Ukrajina dobila dodatnih 700 
milijonov dolarjev za varnostne 
ukrepe na jedrski elektrarni 
Černobil. Jelcin je na srečanju 
obelodanil, da ruske jedrske ra
kete niso več usmerjene proti 
Japonski (ta je zaradi sporov 
okoli Kurilskih otokov močno 
nasprotovala ruski prisotnosti v 
Denverju) in je podprl kandida
turo Japonske in Nemčije za 
stalno članstvo v VS OZN. Jel
cin je tudi zaprosil za čimprejš
nji sprejem Rusije v Svetovno 
trgovinsko organizacijo, vendar 
so voditelji menili, da še ni 
dovolj gospodarsko sposobna. 

K o l i k o n o v i h 

č lanic N a t o ? 
o širitvi Nata so precej go

vorili tudi na vrhu v Denver
ju, predvsem v dvostranskih 
srečanjih med voditelji. 
Clinton je znova izrazil svo
je nasprotovanje vključitvi 
Slovenije v prvem krogu in 
dodal, da bi bila Slovenija 
zelo dobra kandidatka za 
drugi krog širitve. 

Ruski predsednik Jelcin, ki 
je že napovedal, da se vrha 
Nata v Madridu ne bo udeležil, 
pa naj bi po pisanju agencije 
Ansa italijansko stališče o nuji 
nosti geografsko uravnotežene 
širitve, ki bi že od vsega začet
ka obsegala tudi Slovenijo in 
Romunijo, označil za tehtno 
Francoska agencija AFP v po
ročilu iz Denverja piše, da raz-, 
prava o tem, kdo se bo v Nato 
vključil v prvem krogu, še ni 
končana. ZDA so sicer pričako
vale, da bo prišlo do hitrega 
konsenza, vendar nekateri 
evropske države vztrajajo pri 
svojem stališču. V teh dneh je 
potekal tudi sestanek velepo
slanikov 16 držav članic Nata v 
Bruslju. Nek neimenovani vir 
sicer trdi, da so se za sprejem 
Poljske, Češke in Madžarske 
izrekle vse članice, najmanj 
devet od njih pa naj bi podpira
lo tudi Slovenijo in Romunijo. 
Vse članice naj bi se strinjale, 
da naj bi v prvem krogu širitve 
sledil tudi drugi in da iz tega 
procesa ne bo izključena nobe
na država, ki si želi članstva. 

W e s t e n d o r p 

z a m e n j a l B i l d t a 
Bosna in Hercegovina je do

bila novega odposlanca med
narodne skupnosti. Doseda
njega visokega predstavnika 
Carla Bildta, zadolženega za 
nadzor pri izvajanju civilne
ga dela Daytonskega sporazu
ma, je po 18 mesecih službo
vanja v BiH zamenjal španski 
diplomat Carlos Westendorp. 

Nekdanji španski zunanjii 
minister, nazadnje pa velepo-| 
slanik pri Združenih narodihj 
je ob prihodu v Sarajevo kot] 
prednostni nalogi napovedali 
spodbujanje obnove BiH in I 
začetek sojenja vojnim zlo
čincem. Nedvomno bo imelr 
60 letni Westendorp s 30 let-j 
no diplomatsko zgodovino, vi 
Bosni več uspeha kot njegov; 
precej mlajši predhodniki 
Bildt. Ta je ob slovesu dejal,: 
da lahko vojna spet izbruh-; 
ne, če vojni zločinci ne bodo 
pravočasno pred sodiščem in i 
če Nato svojim silam ne bo 
podaljšal mandata, ki se jiml 
izteče junija prihodnje leto. .1 

Westendorpu bo zaradi do-l 
brih odnosov z drugim po-j 
membnim Špancem, Javier-ll 
jem Šolano na čelu Nata, zalo 
verjetno precej lažje. Njegov;: 
(ne) uspeh pa se bo že kaj kma-;; 
lu pokazal - pri izvedbi bosan-; 
skih občinskih volitev. Vendar 
te še ne bodo zagotovile trajne-;: 
ga miru, če se tudi ne bodo; 
vrnili begmici, če ne bo vsem; 
državljanom BiH zagotovljena; 
svoboda gibanja, če se ne bo 
vzpostavila svoboda tiska in 
okrepilo vzajemno zaupanje; 
med Bosanci, Srbi in Hrvati. 

Y i l m a z n o v t u r š k i 

p r e m i e r 
Turška vladna kriza je, kot 

kaže, vsaj začasno odpravlje-; 
na. Sredi tedna je namreč za
radi vse večjih očitkov odsto
pil premier Erbakan, pred
sednik Demirel pa je po šte
vilnih pogovorih s strankar-l 
skimi prvaki za novega man-j 
datarja imenoval vodjo naj-| 
večje opozicijske Domovin-! 
ske stranke Mesuta Vilmaza. ! 

Dosedanji premier Erbakanl 
je bil na čelu vlade skoraj enol 
leto, vendar pa je zaradi svoje 
politike naposled klonil pred 
vse večjimi pritiski vojske. Er
bakan je bil namreč prvi isla-' 
mistični premier v 73 letih' 
obstoja turške republike. Pro-
zahodno usmerjeni generali, 
zagovorniki posvetne države, 
so mu očitali islamizacijo Tur
čije. Zahodu pa niso bili pre
več všeč njegovi obiski v Iranu 
in Libiji, dveh državah, ki naj 
bi najbolj podpirali medna
rodni terorizem. Ob Erbaka-
novem odstopu se je pojavila 
možnost, da bi vlado spet 
prevzela predsednica ene od 
vladnih koalicijskih strank, 
nekdanja premierka in seda
nja zunanja ministrica Ciller-
jeva. Vendar je vrh turške voj
ske zavrnil imenovanje kon
servativne političarke, zato je 
Demirel imenoval Vilmaza. Ta 
se bo moral za zaupnico zelo 
potruditi, saj naj bi ga podprlo 
le 266 poslancev, medtem ko 
je na strani Caillerjeve 281 
poslancev. Predčasne volitve 
naj bi bile šele poleti 1998. 

DAMJAN KOSEC, POPtv 
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v d o b r o I 

p r i h o d n o s t i 

Zadnji dnevi so na Celj
skem in u vsej Sloveniji mine
vali v znamenju prireditev in 
slovesnosti ob dnevu držav
nosti. Državin 6. rojstni dan 
smo proslavili, ponekod 
sproščeno in veselo, drugod 
spet vpeto v aktualne politič
ne razprtije, in le upamo lah
ko, da bo prvih praznovanj 
prihodnja leta vse več. druga 
pa bodo počasi izginjala. 

Na rmloge slovenske poli
tične elite, ki so v tem obdob
ju Še večje kot se morda zave
damo, je opozoril tudi pred
sednik države Milan Kučan. 
»Čas teče. Svet se spreminja 
zelo hitro. Slovenije, obreme
njene z notranjimi spori, v 
glavnem o preteklosti in ne o 
prihodnosti, zaverovane v 
svojo resnico o sebi, ne bo 
nihče čakal. Drugi nas že pre
hitevajo - Češka, Poljska, Ma
džarska. Ni več aUbičnosti in 
odpustkov na račun mladosti 
države. Vse to narekuje, da 
naša politična elita znova 
stopi na čelo nujnih spre
memb. Da prestopi iz združe
vanja v preteklosti v prihod
nost. Da stopi preko dogmat
skih ločnic, ki si jih je posta
vila po osamosvojitvi. In pre
ko katerih zdaj ne more sode
lovati in najti soglasja o ti
stem, kar je vsem nam skup
no, naše, v dobro prihodno
sti slovenstva.« 

In zato se danes - slabih 
sedem let po decembrskem 
plebiscitu v letu 1990, ko ne 
le, da Slovenija ni imela dru
ge alternative, ampak je po 
volji smjih ljudi izbrala dobro 
alternativo - zazrimo v pri
hodnost. V dobro slovenstva. 

IVANA STAMiJCiC 

Po svojih najboljših močeh 
Zlati grb direktorju Kokolju, denarna nagrada gasilcem 

Skupaj z dnevom državno
sti so Vitanjčani v torek praz
novali tudi dan občine. Še 
pred tem pa so se v kraju 
zvrstile številne športne pri
reditve, v ponedeljek zvečer 
pa se je na slavnostni seji 
zbralo vodstvo občine in po
vabljeni gostje. 

Potem, ko je vodstvo občine 
Vitanje v preteklih mesecih 
dokončno oblikovalo pravila 
za podeljevanje najvišjih priz
nanj in nagrad na nivoju obči
ne, so do letošnjega občinske
ga praznika tudi že imenovali 
prve dobitnike. Zlati grb kot 
najvišje priznanje občine je ta
ko prvi prejel direktor vitanj-
skega podjetja Kovinar Anton 
Kokolj. 

Predsednik občinskega sveta 
Zdenko Plankl je priznanje na 
slavnostni seji utemeljil z ugo
tovitvijo, da je Kokolj v majh
nem obrtnem podjetju v Vita
nju že trideset let, v tem času je 
tvorno sodeloval pri razvoju in 
širjenju podjetja, pri zaposlo
vanju pa je vseskozi dajal pred
nost domačim občanom. Tudi 
v letih po osamosvojitvi Slove
nije je znal vitanjsko podjetje 
preusmeriti na zahtevnejši za
hodnoevropski trg in pri tem 
brez drastičnih odpuščanj za
poslenih - kot v številnih dru
gih podjetjih - ohranil stabilno 
poslovanje Kovinarja. 

Občinsko denarno nagrado 
v višini 200 tisoč tolarjev pa je 
prejelo Prostovoljno gasilsko 
društvo Vitanje. Danes 40-

člansko društvo, ki mu trenut
no predseduje Simon Kotnik, 
že 120 let skrbi za požarno 
varnost v kraju. Vseskozi 
vzdržuje številčnost in vzgaja 
podmladek, ki se uspešno do
kazuje na raznih tekmovanjih. 
Ob tem društvo tudi uspešno 
sodeluje s sosednjimi gasilski
mi društvi, zavzetost vitanj-
skih gasilcev pa dokazuje tudi 
nov prizidek ob tamkajšnjem 
gasilskem domu, ki so ga po
stavili lani. 

Na slavnostni seji so nato 
spregovorili še nekateri po
vabljeni gostje: dr. Janko 
Rupnik, po rodu Vitanjčan, 
sicer pa profesor na maribor
ski pravni fakulteti, je sprego
voril o ustavnem pravu, nato 

pa so zbrani predstavili svoje 
poglede o slovenski ustavi in 

V torek so Vitanjčani pri
pravili še proslavo: po uvod
nem nastopu godbe na piha
la in folklorne skupine iz 
Zreč je župan Slavko Krajnc 
prvič podelil občinsko priz
nanje in nagrado. Kulturni 
program so prispevali osnov
nošolci in cerkveni pevski 
zbor iz Vitanja. Dolgoletnim 
pevcem so podelili tudi sre
brna in zlata Gallusova priz
nanja. Zvečer so se krajani 
zbrali še ob kresovanju na 
Hrastnikovem. 

o morebitnih spremembah le
te. 

Pri tem je še posebno obširno 
sodeloval eden od gostov - po
slanec v državnem zboru Rudi 
Petan. Predstavniki celjske eno
te zavoda za zaposlovanje pa so 
vitanjskim svetnikom, pred
stavnikom občinskih odborov, 
uprave in drugim vabljenim še 
pojasnili možnosti za pridobi
tev sredstev iz programa 
PHARE. Kot so povedali, v Vita
nju izpolnjujejo pogoje in zah
tevane kriterije za dodelitev 
sredstev iz evropskega progra
ma, dokončno besedo o tem ali 
jih bodo dobili ali ne, pa bo 
dorekla posebna komisija ome
njenega programa, ki bo Vitanj-
čane obiskala predvidoma v za
četku prihodnjega meseca. 

Z d r a v j e z q 

p r i j e t n a s t a r o s t 

Na sejmu Senior '97 pogrešali mlajše obiskovalce -
Bogat program obsejemskih strokovnih prireditev 

Sejem za zdravo življenje z 
naravo Senior, ki je svoja vra
ta na razstaviščih Celjskega 
sejma zaprl v nedeljo, je bie-
nalnega značaja. V Celju ga 
bodo spet pripravili leta 
1999, vse pa kaže, da se bodo 
v mestu ob Savinji takrat po
novno srečali tudi slovenski 
upokojenci, ki so bili z orga
nizacijo letošnjega srečanja 
več kot zadovoljni. 

»Že v prihodnjem tednu bo
mo ob oceni letošnje sejem
ske prireditve dorekli tudi os
novni koncept 6. sejma Se
nior. Letos smo v petih sejem
skih dneh zabeležili okoli 30 
tisoč obiskovalcev, glavnina 

pa je seveda odpadla na četr
tek, ko je bilo na sejmišču 
vseslovensko srečanje upoko
jencev. Kaže, da kljub naše
mu poudarjanju, da je sejem 
namenjen ljudem vseh staro
sti, njihovi skrbi in pripravi 
na zdravo, prijetno ter vitalno 
starost, mlajših obiskovalcev 
še nismo uspeli prepričati. 
To, vključno z morebitnim 
dodatnim sejemskim seg
mentom, ostaja izziv za se
jem v letu 1999, ko si resnič
no žeUmo, da bi sejem obi
skovale družine,« pravi vodja 
sejemskih projektov Celjske
ga sejma Breda Obrez Pre-
skar. 

Sicer pa organizatorji oce
njujejo, da je lepo uspel obse-

jemski program strokovnih pri
reditev, predstavitev in posve
tovanj. Osrednja obsejemska 
strokovna tema je bila naslov
ljena Aktivna starost in zdrav
je, na predavanjih, ki so se 
zaključila z okroglo mizo, pa 
so uveljavljeni strokovnjaki 
spregovorili o vseh vidikih skr
bi in priprav na zdravo starost 
ter pomoči, ki je ljudem na 
voljo. Sejem je kot vedno 
spremljala Ulica zdravja, v ka
teri so obiskovalci dobili kon
kretne nasvete, kako poskrbeti 
za svoje zdravje, strokovno 
osebje pa je poslcrbelo tudi za 
manjše teste, meritve in pregle
de. Novost letošnjega progra
ma obsejemskih prireditev so 
bile odprte učne delavnice z 
demonstracijami različnih teh
nik za ohranjanje telesnih in 
duševnih aktivnosti, uporabo 
računalnikov za preizkušanje 
psihofizičnih sposobnosti, sve
tovanjem različnih strokovnja
kov ter predstavitvijo različnih 
organizacij. Zadnji dan obse-
jemskega strokovnega progra
ma pa je minil v znamenju 
oskrbe rakavega bolnika. 

M o z i r j a i t i o š o l i i n i c o m u n a l i 

člani občinskega sveta Mozirje so na zadnji seji dokončno 
sprejeli nekoliko višji proračun, med sprejemom pa so 
največ pozornosti namenili gradnji šole na Rečici. 

Svetniki so se odločili za pospešeno gradnjo rečičke popol
ne osnovne šole, tako da bi jeseni že opravili zemeljska dela 
in vlili temelje. V prihodnjem letu je Rečica na vrsti tudi za 
šolski tolar, tako da razmišljanja o hitrejši gradnji niso 
preuranjena. Vsekakor bo za šolo razpisan tudi referendum 
za samoprispevek, vendar šele takrat, ko se bo tudi na zunaj 
videlo, da so začeli z gradnjo. Prihodnje leto bodo na Rečici 
obeležili 220 let šolstva v kraju, želja svetnikov, predvsem pa 
krajanov je, da bi to obletnico proslavili tudi s čim bolj 
dograjeno novo šolo. 

Sicer so svetniki v prvem branju obravnavali in sprejeli še 
odlok o ustanovitvi javnega podjetja v Mozirju, ki bo skrbelo 
za ravnanje z odpadki, vodovod, kanalizacije m ceste. To 
pomeni, da v mozirski občini za odvoz smeti ne bo skrbelo 
velenjsko Podjetje za urejanje okolja, temveč domače komu
nalno podjetje - najprej nekdanja Komunala, ki je še iz časov 
bivše občine, nato pa bodo namesto starega ustanovili novo 
komunalno podjetje. Dokončno se bodo glede oblikovanja 
komunalnega podjetja izrekli svetniki na prihodnji seji, ki bo 
sredi julija. US 

Š m a r j e p r i r e p u 

v Šmarju pri Jelšah so prejšnji teden slovesno predali 
namenu nove telekomunikacijske zmogljivosti. Gre za do
datnih 480 telefonskih priključkov v digitalni tehniki. 

Z gradnjo telefonskega omrežja so pri koncu tudi v KS Sv. 
Štefan (kjer je možnost za 240 priključkov), z novim omrež
jem pa nadaljujejo tudi na drugih območjih Šmarskega. Po 
Telekomovih podatkih so predlani ter lani vložili na tem 
območju nad 117 milijonov tolarjev, denar pa so zagotovili 
Telekom, občina ter naročniki. V Šmarju naj bi prihodnje leto 
še v celoti zamenjali analogno centralo z digitalno. Kljub temu 
pa beležijo v teh krajih še vedno komaj 20 telefonov na 100 
prebivalcev, kar je za tretjino manj od slovenskega ter regijske
ga povprečja. 

Nove zmogljivosti sta predala namenu župan Jože Čakš ter 
pomočnik generalnega direktorja Telekoma Jože Palčnik. B. J. 

Vojaški obisk iz Češke 
v začetku tedna se je na delovnem obisku v Sloveniji mudila delegacija 2. armadnega 

korpusa Češke armade. 
Delegacijo je vodil generalmajor Petr Voznica, poveljnik 2. armadnega korpusa Češke armade, 

v torek pa so v spremstvu namestnika načelnika Generalštaba Slovenske vojske generalpodpol-
kovnika Vikija Krajnca preživeli v gosteh Slovenske vojske Zahodnoštajerske pokrajine. V Celju 
jih je sprejel tudi župan mestne občine Jože Zimšek. IS, Foto: SHERPA 

PO DRŽAVI 
Poklici me kdaj 
U U B U A N A , 19. junija 

(Večer) - Vlada je dovolila 
Telekomu, da s 23. junijem 
podraži telekomunikacij
ske storitve v notranjem 
prometu. Cena impulza, ki 
bo poslej trajal le dve minu
ti namesto pet, je višja za 
8,5 odstotka, dražja pa je 
tudi telefonska naročnina, 
ki znaša po novem 1003 
tolarje. Telefoniranje v tuji
no bo cenejše za 18 odstot
kov. Podražile pa so se 
poštne storitve, in sicer za 
8,3 odstotka. 

Z a rekreacijo 
U U B U A N A , 19. junija 

(Večer) - Zadnje dni junija 
naj bi 451 tisoč upokojen
cev le dobilo prvi obrok do
datka za rekreacijo. Tisti z 
nižjimi pokojninami bi do
bili 30 tisočakov, z višjimi 
pa 15.000 tolarjev. Razliko 
do 42 oziroma 21 tisoč to
larjev naj bi upokojenci do
bili do 31. oktobra. 

Spreminjanje 
ustave 

U U B U A N A , 19. junija 
(Delo) - Ustavna komisija 
državnega zbora je pogojno 
potrdila sklep o začetku po
stopka za spremembo 68. 
člena ustave. Stranke in po
slanci namreč še niso us
kladili sporazuma, po kate
rem naj bi še pred spre
membo ustave sprejeli šest 
zaščitnih zakonov ali no
vel. Sporazum naj bi podpi
sali 24. junija, ko naj bi na 
izredni seji o začetku po
stopka za spremembo usta
ve odločal državni zbor. 

B l a m a l a i i a 

policijo 
U U B U A N A , 20. junija 

(Delo) - Kriminalistična 
služba je na podlagi razgo
vorov ugotovila, da je bilo 
med 25 dijaki Srednje poli
cijske šole v Tacnu razširje
no uživanje marihuane in 
»skunka«, v nekaterih pri
merih pa tudi hašiša in 
LSD. Zoper 14 dijakov bodo 
podali kazenske ovadbe za
radi suma storitve kaznive
ga dejanja omogočanja uži
vanja mamil, zoper štiri pa 
zaradi suma storitve kazni
vega dejanja neupravičene 
proizvodnje in prometa z 
mamili. Tri dijake bodo za
radi posedovanja mamil 
predlagali v postopek sod
niku za prekrške. Ministrs
tvo za notranje zadeve je 
napovedalo, da o disciplin
sko ukrepalo proti delav
cem tacenske šole. 

Zamenjave 
KOPER,. 20. junija (De

lo) - Minister za notranje 
zadeve Mirko Bandelj je po
trdil, da se je odločil za 
zamenjave v vrhu sloven
ske policije. Namesto dose
danjega direktorja policije 
Alojza Kuralta bo predlagal 
Stanislava Venigerja, načel
nika UNZ Celje, namestO; 
direktorja uprave kriminali
stične službe Antona Dvor-
šaka pa Marjana Pogačni
ka, podsekretarja na mini
strstvu za pravosodje. 
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Vojniški praznile ^ 
s kulturnimi, športnimi in zabavnimi prireditvami med 

minulim četrtkom in nedeljo so svoj praznik obeležili tudi v 
Icrajevni skupnosti Vojnik. 

V četrtek so odprli likovno razstavo akademskega slikarja 
petra Krivca ter razstavo izdelkov otrok iz vojniškega vrtca 
Mavrica, v prostorih društva upokojencev pa se je zbralo nad 60 
Icrajanov starejših od 80 let. V kulturnem programu osrednje 
praznične slovesnosti so nastopili domači osnovnošolci, malčki 
iz vrtca Mavrica in Moški pevski zbor KUD France Prešeren, 
praznovanje pa so v Vojniku v petek in soboto nadaljevali 
pretežno s športnimi tekmovanji in srečanji. V petek popoldne 
so s priložnostno slovesnostjo odprli most med Archnom in 
naseljem Podvelešje, ki ga je uničila lanska poplava, za promet 
pa so ga usposobili konec lanskega leta. Tudi sicer živahen 
sobotni dopoldanski utrip v Vojniku pa so tokrat na trgu 
popestrili še s ponudbo dobrot iz kmečke kuhinje ter ulično 
prodajo, ki jo je pripravilo domače turistično društvo. IS 

Ustavljeni postopki 
za civilni radar 

v Gornjem Gradu so pred 
kratkim prejeli sporočilo mi
nistrstva za okolje in prostor, 
da so v ministrstvu ustavili 
vse postopke za gradnjo ci
vilnega radarja na Menini. 

Tako je bil radar ena od tem, o 
kateri so govorili svetniki na 
zadnji seji gornjegrajskega sve
ta. Glede radarja so se seznanili 
s sporočilom ministrstva, sicer 
pa so največ pozornosti name
nili dokončnemu urejanju ko
munalnih vprašanj. Kakor je 
znano, je občina Gornji Grad 
podpisala pogodbo za odvoz od
padkov z velenjskim Podjetjem 
za urejanje prostora, ki naj bi do 
začetka septembra uvedel v ob
čini dokončno ločeno zbiranje 
odpadkov. Na seji je direktor 
Komunale Gornji Grad Niko 
Pumat predstavil analizo stanja 

na komunalnem področju v.ob
čini ter spregovoril o aktivnostih 
za prihodnje. V Gornjem Gradu 
bodo že prihodnji teden začeli 
uvajati ločeno zbiranje odpad-, 
kov, in sicer naj bi najprej poskr
beli za zamenjavo kant v gospo
dinjstvih, nato pa uredili ekološ
ke odtoke. 

Na odlagališče smeti v Podho-
mu se navezuje tudi cesta med 
Bočno in Podhomom, ki je kar 
precej uničena. Zato so svetniki 
sklenili razpisati javni natečaj za 
obnovo ceste Bočna-Podhom, 
pri gradnji pa računajo tudi na 
sredstva za demografsko ogro
žena območja. Sicer so svetniki 
na zadnji seji podprli še ustano
vitev Zgornjesavinjskega pod
jetniškega centra in podjetja za 
trženje in promocijo turizma. 
Zgornja Savinjska d.o.o. US 

V Zibiki bi asfaltirali 
V KS Zibika, v šmarski občini, se bodo v nedeljo, 29. 

junija, na referendumu odločali o samoprispevku. 
Zbran denar bi porabili za asfaltiranje delov cest med šolo in 

Škofijo, Vršna vas-Škofija, Pustike-Škofija, Zibika-Bezgovica, 
Zibiška vas-Roginska Gorca, Pustike-Koretno ter 6300 metrov 
ceste v Orehovcu. V načrtih so zapisali tudi preplastitev dveh 
kilometrov odseka ceste Zibika-Strtenica, izgradnjo 100 me
trov pločnika, parkirišča na pokopahšču, hidrantnega omrežja 
in treh avtobusnih postajališč, z zbranimi sredstvi pa bi plačali 
še odvažanje zabojnikov. 

Gre za naložbe v skupnem znesku nad 32 milijonov tolarjev, 
pri tem pa bi s samoprispevkom zbrali 46 odstotkov potrebne
ga denarja. Samoprispevek razpisujejo za obdobje od 1. avgu
sta letos do konca julija 2002. B. J. 

K d a j p r i d e t a m i n i s t r a ? 
Šentjurska občina z rekordno brezposelnostjo pred katastrofo^ 

v šentjurski občini imajo 
rekordno 23 - odstotno brez
poselnost, njihova stara pod
jetja so na trhlih temeljih in 
mogoče je pričakovati še več 
brezposelnih. Najbolj se bojijo 
morebitne ukinitve proizvod
nje v štorski železarni, ki bi 
Šentjur izjemno prizadela. 

Kot so povedali na pone
deljkovi izredni seji šentjur
skega občinskega sveta, bi 
moralo takoj na borzo 235 
delavcev iz njihove občine, 
kmalu za njimi pa še 200 iz 
preostalih štorskih podjetij, 
saj zaradi skupne infrastruk
ture ne bi mogla preživeti. V 
občinskem svetu so zato na 
predlog iz SDS soglasno spre
jeli sklep vseh političnih 
strank, s katerim opozarjajo 
na ekonomsko nelogiko odlo
čitve vodstva Metala na Rav
nah. Pri tem opozarjajo na 
težke posledice morebitne 
prekinitve proizvodnje za lju
di šentjurske občine, zato slo
venski vladi predlagajo, naj 
Metalovo odločitevj^eWiče._ 

Kot so na seji povedali tisti, 
ki menijo da razmere boljše 
poznajo, so niti odločanja o 
usodi Štor na konkurenčnih 
Ravnah. V Štorah obstaja 
možnost, da bi prišli med iz
delovalce specialnega jekla, 
za tovarno se tudi resno zani
ma švedski kupec (izdeloval 
bi nerjavečo pločevino), ki pa 
mu zapirajo vrata. Obstoječa 
proizvodnja v Štorah naj bi 
bila po tujih ocenah glede mo
bilnosti celo v mednarodni 
konkurenci. Šentjurski župan 
in poslanec Malovrh pa je po
sebej opozoril na Metalove 

Na ponedeljkovi seji so 
svetniki izvedeli, da so kra
jani Ponikve v Ljubljani vlo
žili prošnjo za ustanovitev 
samostojne občine. 

podatke, po katerih je cena 
tone štorskega jekla nižja kot 
v drugih železarnah, torej 
rentabilna, vendar pod sve
tovnimi merili. Zato se v Šent
jurju strinjajo, da gre pri vsem 
skupaj za politično ter ne gos
podarsko odločitev. 

Zaradi perečih gospodarskih 
razmer v občini je Malovrh po
vedal, da je v parlamentu terjal 
odgovor na poslansko vpraša
nje, konec tedna pa je poslal 

Svetniki so se po dolgi raz
pravi odločili za višje eko
nomske cene v vrtcih in to v 
oddelkih od L do 3. leta za 
19,8 odstotka, do 7. leta pa 
za 15 odstotkov. Kot je bilo 
slišati, imajo v vrtcu 10 mili
jonov tolarjev izgube, zato 
morajo pripraviti do sep
tembra racionalizacijo. Med 
vzroki so omenjali nove ma
terialne stroške zviševanje 
plačilnih razredov ter na
predovanja zaposlenih. 

tudi protestna pisma ministro
ma za gospodarske dejavnosti 
Metodu Dragonji ter za delo, 
družino in socialne zadeve To
netu Ropu, predsedniku parla
menta Janezu Podobniku in 
predsedniku vlade dr. Janezu 
Drnovšku. Prav tako je zaprosil 
za čimprejšnji obisk obeh pri
stojnih ministrov v Šentjurju. 

BRANE JERANKO 

Za gostince in telesno vzgojo 
Kot dve pomembnejših 

naložb sta v projekt razvija
nja mreže srednjih šol v Ce
lju vključeni tudi izgradnja 
novega objekta Srednje šole 
za gostinstvo in turizem in 
športne hale za potrebe 
Gimnazije Celje Center, ki 
na Kosovelovi ulici v Celju 
rasteta skoraj vzporedno. 

Potek del na obeh objektih 
sta na novinarski konferenci 
minuli petek predstavila rav
nateljica Srednje šole za go
stinstvo in turizan Boža 
Škerjanc in ravnatelj Gimna
zije Celje Center Igor Majer-
le. »Našo šolo, ki je bila zgra
jena za potrebe 240 dijakov, je 

samo letos obiskovalo kar 600 
učencev, ravno prostorska sti
ska in posebni pogoji, potreb
ni za izvajanje praktičnega 
dela pouka pa so tisti, zaradi 
katerih smo morali tudi letos 
omejiti vpis kar za tri oddel
ke,« je povedala Škerjančeva 
in dodala, da so takšne razme
re nujno zahtevale rešitev. Ta
ko je v novembru 1996 tik ob 
starem poslopju na Kosovelo
vi ulici pričela rasti nova šola, 
ki bo ŝ primerno opremljeni
mi učilnicami, novo telovad
nico in šolskim igriščem omo
gočila normalne pogoje dela 
te šole. 

Vrednost naložbe, ki jo ob 
pomoči Mestne občine Celje v 
celoti financira Ministrstvo za 
šolstvo in šport, je 700 milijo
nov SIT, izvajalec gradbenih 
del je podjetje Ingrad VNG 
Celje, dela pa napredujejo do 
te mere, da se bodo delavci in 
dijaki šole vanjo vselili do 
konca marca 1998. Nova 
športna dvorana ob Gimnaziji 
Celje Center, ki bo, razen za 
izvajanje športne vzgoje sred
nješolcem služila tudi rekrea
ciji Celjanov, pa naj bi prvič 
odprla vrata že ob pričetku 
prihodnjega šolskega leta. 

N.-M. S. 

Obisic iz Grevenbroiclia 
Na prijateljskem in delovnem obisku v Celju se do konca tedna mudi 4-članska 

^lelegacija policistov iz nemškega mesta Grevenbroich, ki ga z mestom ob Savmji vežejo 
^esni partnerski stiki. , .. , 

Ob prihodu v Celje sta načelnik UNZ Celje Stanislav Veniger in komandir celjske policijske postaje 
Zvone Kozjak za goste pripravila sprejem (na fotografiji), nemški policisti pa bodo sodelovali tudi na 
prireditvah, ki se te dni vrstijo ob prazniku slovenske poUcije. IS, Foto: ZVONE CIRKULAN 

V Črešnjicah dom za 
ostarele? 

Opuščena osnovna šola v 
Črešnjicah že nekaj časa sa
meva in bolj kot ne propada. 
Zato se je v občini Vojnik 
pojavil predlog, da bi šolo 
preuredili v dom za ostarele 
občane. 

Znani so problemi starejših 
občanov, saj so tovrstni do
movi po vsej Sloveniji zelo 
zasedeni. V svetu se že pojav
ljajo primeri, da se poleg jav
nih ustanov organizirajo ka
pacitete v zasebni lasti. Tak
šen tip bi bil dom v Črešnji
cah, kjer bi bilo 22 prostih 
kapacitet za namestitev oskr
bovancev s polno oskrbo; 6 
postelj v enoposteljnih, 16 pa 
v dvoposteljnih sobah. Opre
ma naj bi bila udobna, saj bi 
šlo za dom z višjim nivojem 
ponudbe. 

Takšno ponudbo je na člane 
občinskega sveta Vojnik na
slovila Breda Raj h, o njeni 
ponudbi pa so svetniki raz
pravljali v torek zvečer po za

ključku redakcije. Svetniki so 
se odločali med odprodajo ob
jekta OŠ Črešnjice ali pa odda
jo OŠ Črešnjice v brezplačni 
najem za obdobje 99 let. Po 
drugi varianti bi morala inve
stitorka investicijo zaključiti 
do konca leta 2002, vsi stroški 
pa so breme investitorke, ki je 
hkrati dolžna nuditi uporabo 
prostora za krajevne priredi
tve. Po izračunih investitorke 
Rajhove bi za izvedbo projek
ta porabila 210 tisoč mark, 
hkrati pa bi poskrbela za do
datna delovna mesta. 

V obrazložitvi predloga, o 
katerem so razpravljali voj
niški svetniki, je Breda Rajh 
še zapisala: »Projekta se ne 
lotevam s pričakovanjem do
bička, ki ga v predlaganem 
obsegu niti ne more biti. Sem 
domačinka in se mi srce trga, 
ko gledam propadanje objek
ta, ki ga je moja mama vodila 
in negovala kot upraviteljica 
šole celih 30 let.« US 

£ 0 DRŽAVJ 
Gostinci, pozor! 

UUBLJANA, 22. junija 
(Dnevnik) - Republiški 
tržni inšpektorji so pričeli 
z akcijo poostrenega nad
zora na področju turizma 
in gostinstva po vsej Slo
veniji, ki ga bodo opravlja
li do 30. septembra, torej 
vso turistično sezono. Ak
cija je zelo obširna, saj bo
do inšpektorji nadzirali 
več sto gostinskih obratov 
in kot napovedujejo, bodo 
vsakega kršitelja prijavili 
sodniku za prekrške oziro
ma ovadili državnemu to
žilstvu. Za hujše kršitve 
dobrih poslovnih običajev 
bodo gostinca prijavih 
častnemu razsodišču GZS. 

Dr. Bernik 
predsednik SSK 

MARIBOR, 22. junija 
(Delo) - Dr. Jože Bernik iz 
Chicaga bo še naprej pred
sednik Svetovnega sloven
skega kongresa, ki bo na
slednja tri leta imel sedež 
v Washingtonu. Okoli pet
deset delegatov konferenc 
je na 3. zasedanju kongre
sa poleg izvolitve novega 
vodstva ocenilo tudi svoje 
delo, posodobilo statut in 
sprejelo vrsto resolucij, 
med njimi tudi o voUtvah 
predsednika države. Dele
gati kongresa pozivajo vso 
slovensko javnost in poli
tične stranke, naj poskrbi
jo za to, da bodo volivci 
lahko izbirali med več spo
sobnimi kandidati. 

Bodoči 
srednješolci 

U U B U A N A , 23. junija 
(Delo) - Do 20. junija je bilo 
na slovenske srednje šole 
vpisanih 85 odstotkov ti
stih, ki so do 18. junija po-
slaU svoje spričevalo in se 
niso prijavili na srednje šole 
z omejenim vpisom. Več 
kot 2000 bodočih srednje
šolcev čaka torej še izbirni 
postopek in do 24. junija so 
še imeU čas, da se odločijo, 
na katero od vseh srednjih 
šol, ki imajo le 10 odstotkov 
prostih mest, resnično želi
jo iti. Rezultati izbirnega 
postopka bodo znani 30. ju
nija, takrat pa bo tudi jasno, 
na katerih srednjih šolah še 
imajo prosta mesta. V mini
strstvu za šolstvo pričakuje
jo, da bo 93,5 odstotka 
učencev sprejetih na tisto 
srednjo šolo, ki so jo prvot
no izbrali. 

P r v a 
letalonosilka 

KOPER, 23. junija (De
lo) - V Slovenijo je za štiri 
dni priplula ameriška leta
lonosilka John F. Ken-
nedy. To je prvi obisk leta
lonosilke v slovenskem 
morju in doslej štirinajsti 
obisk tuje vojaške ladje. 
Zasidrana je približno eno 
miljo od obale in je na 
ogled tudi za širšo javnost. 
Ladja, ki so jo zgradih 
pred tridesetimi leti, je 
dolga 320 in široka 40 me
trov, ima pa 5200 članov 
posadke. 
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NOVO NA BORZI 

Povpraševanja ni 
Zadnje tri dni prejšnjega 

tedna se je indeks SBI počasi 
le začel višati. Višjim teča
jem pa ni sledil tudi večji 
promet z njimi. 

Največ so borzni posredniki 
trgovali v četrtek z obveznica-. 
mi Stanovanjskega sklada 
SKRl in sicer za 112 miljonov 
tolarjev in z obveznicami Slo
venskega odškodninskega 
sklada S0S2. Z obveznicami 
S0S2 je bilo sklenjenih poslov 
za 18 miljonov tolarjev oz. 
3424 lotov, tečaj pa je padel za 
5%, vendar se je v petek po
novno dvignil. Večjega pov
praševanja po delnicah še ni 
in ga poleti verjetno ne bo. 

Tri banke so prejšnji teden 
sprejele ponudbo Banke Slo
venije za odkup deviz s pravi
co. Prihodnja dražba bo 11., 
morebiten odkup deviz pa 15. 
julija. Banka Slovenije je s t ^ 
ukrepom posredno vplivala 
tudi na tečaj v menjalnicah. Te 
so se zelo hitro prilagodile no
vim razmeram in dvignile te
čaje za marko na dobrih 91 
SIT/DEM. Tečaji v menjalni
cah bodo v bodoče zelo po
dobni podjetniškim. Verjetno 
se bodo zaradi dviga menjal
niških tečajev zmanjšali tudi 
menjalniški presežki, saj so se 
ti v prvih desetih dneh junija 
gibali blizu 4 miljonov nemš
kih mark na dan. 

Popust za nakupni bon sed
me izdaje bo za mesec ju!ij 
445 DE*M. Ker pa se bo srednji 
tečaj Banke Slovenije z dvi
gom podjetniškega tečaja z za
mikom le počasi dvignil, 
naenkrat ni več zanimanja za 
nakupne bone. Ti bodo z rast
jo deviznega tečaja izgubili 
svojo vrednost in bo mogoče 
uveljavljati le še tolarski po
pust. Problem pa je tudi v 
veliki količini NBS7, saj jih je 
na trgu preko 200.000. 

Že od maja dalje se vrstijo 
skupščine podjetij, ki so se 
lastninila. Krka je imela prvo 
skupščino 19. junija. V letih 
1993, 1994 in 1995 je ustvarila 
slabih 6,74 miljarde tolarjev 
dobička. Delničarjem bodo 
razdelili 1,77 miljarde tolarjev 
oz. 500 tolarjev na delnico. 
Tujim osebam so omejili pra
vico na 20% vseh delničarskih 
glasov družbe. V Heliosu so 
lani ustvarili 375 miljonov to
larjev čistega dobička, kar je 
več kot leto prej. 45 odstotkov 
čistega dobička bodo razdelili 
za dividende, ki na delnico 
znaša 770 tolarjev. 26. junija 
bo skupščina delničarjev Luke 

Piše: DARJA OROŽIM 
Koper. Fizični obseg poslova
nja je letos v prvih petih me
secih za devet odstotkov bolj
ši kot lani, tudi dobiček je nad 
planom. Tudi v Termah Čatež 
letos poslujejo bolje kot lani. 
Od čistega dobička za leto 
1996 v višini 367 miljonov 
tolarjev so za izplačilo name
nili 135 miljonov aU 300 tolar
jev za delnico. 

Skupščina delničarjev SKB 
banke d.d. je 29.5. sprejela 
sklep o cepitvi dosedanjih del
nic z oznako SKBR in nomi
nalno vrednostjo 20.000 SIT 
na 20 novih delnic z novo 
oznako SKB in nominalno 
vrednostjo 1.000 SIT. Zadnji 
dan trgovanja z delnicami bo 
danes. Zaradi izvedbe postop
ka spremembe v registru KDD 
bo trgovanje z delnicami SKB 
banke na Ljubljanski borzi 
zaustavljeno v petek 27.6. in v 
ponedeljek 30.6.1997. 

Na sedežu družbe CBH, 
lahko prodate večino delnic, 
ki ste jih pridobili z vpisom 
certifikata v podjetja, ki so se 
lastninila s pomočjo javne 
prodaje. To so predvsem del
nice serije G družb: Alpos 
Šentjur, Cinkarna Celje, Go
renje Velenje. Kot novost 
smo uvedli odkup delnic serij 
B in D za tistih družb, ki so 
svoje delnice vpisale v cen
tralni register KDD. Seveda še 
vedno odkupujemo amortiza
cijske načrte, ki jih je izdala 
Pošta Celje, sedaj Telekom 
Slovenije. 

Kozjansico sadje in 
lašica voda 

Vital Mestinje in Pivovarna Laško sta pričela skupni pohod na slovensko tržišče - Prve 
številke o prodaji brezalkoholnih pijač so vzpodbudne 

v skladu z evropskimi in 
svetovnimi trendi v pivovar-
ski industriji, ki je že pred 
leti v svoje programe vključi
la tudi programe brezalko
holnih pijač, je od prejšnjega 
tedna Pivovarna Laško pri
sotna na slovenskem tržišču 
tudi z ledenimi čaji, ki so 
plod skupnega sodelovanja s 
podjetjem Vital iz Mestinja. 
Poleg čajev bosta Vital in pi
vovarna odslej skupno tržila 
tudi celotno, že uveljavljeno 
blagovno znamko Frupi. 

Pivovarna Laško je bila prav
zaprav prisiljena razširiti svoj 
proizvodni program še z bre
zalkoholnimi pijačami, saj trž
ne raziskave kažejo, da je v 
Sloveniji poraba ledenih čajev 
vse večja, količina popitih bre
zalkoholnih pijač pa je skoraj 
že enaka potrošnji piva. Pivo
varna je v prvih petih letošnjih 
mesecih prodala 445 tisoč hek
tolitrov piva, kar je približno 
toliko kot v enakem lanskem 
obdobju in v skladu z načrti za 
leto 1997, vendar se poraba 
piva v Sloveniji umirja oziro

ma se celo nekoliko znižuje. V 
Laškem so zato prepričani, da 
bo širitev ponudbe z novimi 
brezalkoholnimi izdelki po
membno prispevala k razvoju, 
trdnosti in poslovni varnosti 
podjetja ter seveda tudi h kre
pitvi ugleda družbe, v Vitalu 
pa si od sodelovanja s pivovar
no obetajo predvsem hitrejši 
razvoj. Mestinjsko podjetje, ki 
je sicer tehnično-tehnološko, 
pa tudi proizvodno in kadrov
sko zelo dobro organizirano, 
namreč v preteklih letih ni mo
glo uspešno prodajati svojih 
izredno kakovostnih izdelkov, 
ker ni imelo razvite lastne pro
dajne mreže. S sodelovanjem s 
Pivovarno Laško je Vital dobil 
dostop do pivovarninih 12 ti
soč prodajnih mest po vsej Slo
veniji in do sredstev za marke
ting, kar že daje prve rezultate. 
V samo enem tednu so prodali 
desetino celotne lanske količi
ne brezalkoholnih pijač. 

V pivovarni spremembe 
blagovne znamke Frupi ne 
načrtujejo, Vitalove doseda
nje izdelke, to je sadne soko
ve, nektarje in sadne sirupe, 
so le na novo »oblekli«. Prvi 

plod sodelovanja obeh pod
jetij je novi ledeni čaj Teata-
nic z okusom breskve in 
hruške, ki ga bodo v Laškem 
polnili v pločevinke, v Mesti-
nju pa v 1,5-litrske plasten
ke, že čez teden dni pa bodo 
dali na trg še mešanico piva 
in limonade Roler, ki ga bo
do polnili v pločevinke in 
steklenice. V pivovarni na
povedujejo, da bodo z novim 
brezalkoholnim programom 

* Za promocijo novih bre
zalkoholnih pijač je Pivo
varna Laško letos namenila 
50 milijonov tolarjev. Tako 
kot novemu ledenemu čaju 
Teatanic bo odslej ime tudi 
mariborskemu nogometne
mu klubu, ki ga je pivovar
na že doslej finančno podpi
rala. Za spremembo imena 
naj bi plačala pol milijona 
nemških mark. 

količinsko prodajo povečali 
za osem odstotkov, kar po
meni, da bi na leto prodali 
okrog 100 tisoč hektolitrov 
brezalkoholnih pijač. Veli--
kih dobičkov si ne obetajo. 

Pivovarna Laško je lastnik 
45,6-odstotnega deleža me-
stinjskega Vitala, ki ga je 
preko Kmečke družbe odku
pila od državnih skladov. 
Preostali lastniki podjetja so 
sedanji in nekdanji delavci, 
ki so v Vital vložili svoje 
certifikate. Čeprav ima pivo
varna že sedaj največji last
ninski delež Vitala, namera
va v prihodnje svoj delež še 
povečevati, saj želi postati 
večinski lastnik podjetja, 

saj so surovine v Sloveniji 
izredno drage, vendar kljub 
temu napovedujejo širitev 
proizvodnje v Mestinju. 

Usoda Zlatarne še 
nedorečena 

v ponedeljek se je v Zlatarni sestal nadzorni svet 
podjetja, vendar tudi tokrat ni sprejel dokončnih rešitev. 

Sestanka nadzornega sveta so se tokrat udeležili tudi 
predstavniki delavcev. Ponovno so podrobno pretehtali 
ponudbo strateškega partnerja o dokapitalizaciji, dokončnih 
sklepov pa tudi tokrat niso sprejeli. Oblikovali so šestčlan
sko pogajalsko skupino, ta naj bi do konca tega tedna 
nadaljevala pogajanja s strateškim partnerjem. V kolikor 
bodo pogoji za Zlatarno sprejemljivi, bo prišlo do dokapitali-
zacije, v nasprotnem primeru pa bo v Zlatarni uveden 
kontroliran stečaj. IJ% 

Na dopust s 
posojilom NLB 
Nova Ljubljanska banka 

je v času počitnic pripravila 
posebno ponudbo namen
skih in gotovinskih posojil. 
Višina posojila je odvisna 
od posojilne sposobnosti 
in bonitete posojilojemal
ca. Namensko posojilo na 
osnovi predračuna bo po
trebno vrniti najpozneje v 
letu dni, gotovinsko pa v 
štirih letih. Obrestne mere 
za namensko posojilo 
strankam se gibljejo od 7,5 
do 8 odstotkov letno, za 
gotovinsko pa od 11,5 do 
12 odstotkov letno. 

Jože Veber direktor Hmezad banke 
Na zboru so dosedanjega vršilca dolžnosti potrdili delničarji banke - Bilančno vsoto povečali za 18 odstotkov 

v ponedeljek je bil v Žalcu redni zbor 
Hmezad banke d.d. Med drugim so 
delničarji za direktorja banke v nasled
njem štiriletnem obdobju imenovali Jo
žeta Vebra, ki je funkcijo vršilca dolž
nosti direktorja Hmezad banke oprav
ljal že od prvega marca letos. 
MHKi i 

Hmezad banka d.d. Žalec je pravna 
naslednica Interne banke in Hranilno 
kreditne službe kmetijstva in gozdarstva 
Žalec. Banka je bila ustanovljena leta 
1992, danes pa ima svoje agencije v 
Žalcu, Levcu, Celju, Laškem, Šentjurju, 
Rogaški Slatini in Slovenski Bistrici. V 
skladu z dovoljenjem Banke Slovenije 
opravlja Hmezad banka vse vrste tolar
skih poslov za pravne in fizične osebe. V 
začetku letošnjega leta je bila podpisana 
Pogodba o ustanovitvi bančne skupine 
Banke Celje med Banko Celje in Hmezad 

banko. S to potezo je sklenjena naveza, 
ki Hmezad banki na daljši rok zagotavlja 
varnejšo pot. 

V Hmezad banki so sicer lani ustvarili 
dobiček v višini 65,6 milijona tolarjev. 
Ob koncu leta je dosežena bilančna vsota 
10,1 milijona tolarjev, kar pomeni 18-
odstotno povečanje v primerjavi s prejš
njim letom. Revidirana knjigovodska 
vrednost delnice Hmezad banke znaša 
25.770 tolarjev po stanju december 
1996, nominalna vrednost te delnice pa 
je 14.000 tolarjev. V letu 1996 dosega 
banka bruto donosnost 6 odstotkov na 
delniški kapital in 8,1 odstotka na osnov
ni kapital. Vodstvo Hmezad banke je 
delničarjem predlagalo, da se dobiček po 
obračunu davka iz dobička razporedi za 
dividende v višini 27,8 milijona tolarjev, 
za nagrade članom upravnega in nadzor
nega odbora pa 2,3 milijona tolarjev. Za 
revizijo poslovanja za leto 1997 so ime

novali revizijsko hišo Coopers&Lybrand, 
poleg tega so na zboru potrdili spremem
be statuta, ki se nanašajo na ustanovitev 

Na zboru banke so potrdili tudi te
melje poslovne politike za letošnje le
to. Banka bo svojo poslovno politiko 
oblikovala ob upoštevanju povečanega 
kapitala, ki je nastal s tretjo emisijo 
delnic in na tej osnovi nastale bančne 
skupine z Banko Celje. Predvideno je 
skupno načrtovanje kapitalskih na
ložb in širjenje poslovne mreže, sku
pen nastop obeh bank pri kreditiranju 
večjih partnerjev in skupen razvoj 
bančnih storitev. V Hmezad banki na
črtujejo tudi povečan obseg poslovanja 
agencij. 

bančne skupine, za nova člana upravne
ga odbora pa so imenovali Karlo Kajba 
ter Janka Mirnika. IJB 

gAROMETEil 
Konjicani 
najboljši 

Petrolovci 
v hotelu Špik v Martulj

ku so razglasili najboljše 
Petrolove bencinske servi
se v letu 1996. RazUčne 
strokovne skupine v okvi
ru sektorja za kakovost 
poslovanja so deset mese
cev zapored ocenjevale 
280 Petrolovih servisov po 
vsej Sloveniji. Tekmovanje 
je potekalo po sedmih re
gijah, med prvouvrščeni-
mi pa najdemo tako velike 
bencinske servise ob avto
cestah in z neprekinjenim 
delovnim časom kot tudi 
servise z dvema zaposleni
ma. Na celjskem področju 
so po nekaj dobrih uvrsti
tvah v prejšnjih letih zma
gali Petrolovci iz Sloven
skih Konjic. 

Iz jemno 
zanimanje za 

ugodna posojila 
Sklad za regionalni raz

voj in ohranjanje poselje
nosti slovenskega podeže
lja je pred kratkim objavil 
drugi javni razpis ugodnih 
posojil. Posojila so med 
drugim namenjena finan
ciranju projektov v kme
tijstvu in dopolnilnih de
javnosti na kmetijah ter fi
nanciranju projektov gos
podarskih dejavnosti in 
premostitvenemu financi
ranju infrastrukturnih 
projektov. Da gre za pere
čo problematiko v sloven
skem prostoru dokazuje 
podatek, da je na razpis 
prispelo 558 vlog. Intere
sentom je na voljo 700 mi
lijonov tolarjev, če bi hote
li ugodno rešiti prošnje 
vseh interesentov, pa bi 
potrebovali preko 4 mili
jarde tolarjev. 

Z Magno ETN do 
nakupov in 

popustov 
Konec tega meseca bo 

luč sveta ugledala nova 
plačilno popustniška kar
tica Magna ETN, ki bo 
imetnikom omogočala po-
pustniške nakupe in popy-
ste na več kot tri tisoč pro
dajnih mestih v Sloveniji. 
Kartica je rezultat sodelo
vanja Petrola, ki že 4 leta 
izdaja lastno plačilno kar
tico Magno, in European 
Travel Netvvorka, ki s svo
jo kartico omogoča popu
ste v 190 državah po sve
tu. Z novo kartico Magna 
ETN bo mogoče nakupo
vati in uveljavljati popuste 
na vseh Petrolovih bencin
skih servisih, pri avtonie-
hanikih, zavarovalnicah, 
turističnih agencijah in v 
trgovinah. Kartica bo omo
gočala popuste tudi v ho
telih, restavracijah, zdra
viliščih in v smučarskih 
središčih. Imetnikom bo 
zagotovljena 24-urna po
moč na cesti v Sloveniji in 
sosednjih državah. Magno 
ETN bodo lahko uporab
ljali tako posamezniki kot 
pravne osebe. 
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Z v e z d |e ve l i ko , Cometov pa malo 
S slovesnim odprtjem Cometove naložbe v obrat Tehničnih tkanin Loče se je pričel konjiški teden 

Zreški Comet, eden naj
večjih izdelovalcev umetnih 
brusov v Evropi, ki bo pri
hodnje leto praznoval 40-
letnico svojega obstoja, je v 
teh dneh zaključil naložbo, 
vredno skoraj 8 milijonov 
nemških mark. Z njo so v 
Ločah povečali in moderni
zirali predelavo tehničnih 
tkanin, ki so ena od ključnih 
sestavin brusov. Slovesno 
odprtje je bilo v ponedeljek, 
23. junija, in je bilo poveza
no s praznovanjem dneva 
državnosti ter praznikom 
občine Slovenske Konjice. 

Poleg poslancev in županov 
so prireditev obiskali tudi 
predsednik Republike Slove
nije Milan Kučan, ki je nov 
obrat tudi slovesno odprl, 
predsednik Gospodarske 
zbornice Slovenije Jožko Čuk 
in minister za gospodarske 
dejavnosti Metod Dragonja, ki 
je bil osrednji govornik. Po 
končani prireditvi so pripravi
li dan odprtih vrat za vse, ki 
so si želeU ogledati posodob
ljeno proizvodnjo. Med njimi 
so bih tudi številni od 850 
Cometovih delničarjev ter po

slovni partnerji iz domovine 
in številnih evropskih držav. 

Delniška družba Comet 
d.d. Zreče sodi med največje 
evropske proizvajalce vseh 
vrst umetnih brusov. V svo
jih tovarnah v Sloveniji, na 
Malti in v Avstriji zaposluje 
okrog 600 delavcev in skoraj 
90 odstotkov vse proizvod
nje izvozi. 

Proizvodna enota Tehnične 
tkanine stoji na prostoru nek
danje opekarne. Opekarniška 
proizvodnja je bila leta 1984 
zaradi zastarele opreme ukinje
na. Leta 1979 se je loška ope
karna pridružila Cometu, ta pa 
je ob zamirajoči proizvodnji 
opeke uvedel predelavo stekle
nih niti za svoje potrebe pri 
proizvodnji bakelitnih brusov. 
Takrat je bilo na tem oddelku 
zaposlenih 5 ljudi, letna proi
zvodnja pa je bila okoli 50 tisoč 
m^ tkanin. Povečana lastna 
proizvodnja brusov v bakelitni 
vezi in vse uspešnejša prodaja 
tkanin tudi na drugih področjih 
uporabe in na drugih trgih, sta 
zahtevala nove in nove količine 
tkanin, ki pa jih z obstoječo 
opremo niso mogli več zagoto

viti. Leta 1996 so začeh z 8 
milijonov vredno modernizaci
jo obrata. Naložba zajema do
končanje delno že zgrajene no
ve tkalnice, pretežni del vlaganj 
pa predstavlja dodatna opre
ma. 

Danes je v tem obratu zapo
slenih okoli 100 delavcev, uči
nek naložbe, ki so jo izvajali 

kar v teku proizvodnje, pa je 
že opazen. Zaradi velike koli
čine naročil delajo v štirih iz
menah, kasneje pa predvide
vajo troizmensko delo. Lani 
so proizvedli 3 milijone 200 
tisoč m^ tehničnih tkanin, le
tos jih nameravajo proizvesti 
preko 5 milijonov, naslednje 
leto pa že 7 milijonov m^ Več 

kot polovico tega bodo izvozi-
H. Pristopili pa so tudi že k 
pridobivanju potrebnih dovo
ljenj in soglasij za izvedbo 
projekta »Ekološki plato Lo
če«, s katerim nameravajo re
šiti problem skladiščenja in 
prečrpavanja smol za potrebe 
proizvodnje. 

PRIMOŽ POKLIC 

Ob pomoči ministra Metoda Dragonje in generalnega direktorja Cometa Marjana Lorgerja je 
trak prerezal predsednik Milan Kučan, kije zbranim na slovesnosti v Ločah z vzpodbudnimi 
besedami spregovoril o globjem pomenu naložbe: »Zvezd je veliko, Cometov pa malo...« 

V NLB se bojijo 
špekulacij 

Nekaj občanov je v minu
lih dneh poklicalo v ured
ništvo in povedalo, da v po
slovalnici Nove Ljubljan
ske banke v Celju lahko v 
tolarje zamenjajo največ ti
soč nemških mark. 

V oddelku za stike z jav
nostjo pri Novi Ljubljanski 
banki so pojasnili, da gre za 
ukrep, ki ne velja samo v Ce
lju, temveč po vsej Sloveniji. 
Vsi tisti, ki v NLB nimajo de
viznega računa ali devizne 
hranilne knjige, lahko v zad
njih dneh prodajo banki samo 
tisoč nemških mark. Takšna 
odločitev je povezana z ukre
pi Banke Slovenije, ki posega
jo na menjalniško tržišče. 
Dejstvo je, da so se v NLB 
odločili za dokaj visok nakup
ni tečaj nemške marke. Če ne 
bi omejili odkupa deviz, bi 
lahko po njihovi oceni priha
jalo do različnih špekulacij. 
Ljudje, pravijo v sektorju za 
stike z javnostjo, bi v menjal
nici ali drugi banki kupili mar
ke in jih potem prodajali v 
Novi ljubljanski banki, s či
mer bi lahko v kratkem času 
ustvarili lep dobiček, banka 
pa bi se lahko znašla v likvid
nostnih težavah. Po naših in
formacijah se za podoben 
ukrep niso odločili v nobeni 
drugi banki na Celjskem. Še 
vedno pa povsod velja, da je 
treba v primeru, ko želite za
menjati večjo količino tujih 
valut v tolarje, o tem vsaj 
kakšen dan prej obvestiti 
bančno hišo. UB Mali in veiilci 

Kakšna je vloga malega gospodarstva v 
povezavi z velikim? 

Prejšnji petek je bila v 
prostorih velenjskega Gore
nja druga letna skupščina 
podjetniških in turističnih 
svetovalcev, ki jo je organi
zirala sekcija podjetniških 
svetovalcev Pospeševalnega 
centra za malo gospodars
tvo. Na posvetu, na katerem 
niso izoblikovali kakšnih 
posebnih zaključkov ali us
meritev, so obravnavali vlo
go malega gospodarstva v 
povezavi z velikimi podjetji. 

Posveta se je udeležilo pre
cej turističnih in podjetniških 
svetovalcev, medtem ko pred
stavnikov vlade in ministr
stev, odgovornih za pospeše
vanje in razvoj malega gospo
darstva, ni bilo. Prišla pa je 
Zdenka Kovač, državna sekre
tarka za zaposlovanje, pre
strukturiranje in izobraževa
nje, ki je dejala, da v lokalnem 
okolju vedno bolj opažajo po
trebo velikih podjetij po pove
zovanju z malimi. Poudarila 
je, da bodo v gospodarstvu 
preživela le tista velika in ma
la podjetja, ki bodo znala raz
vijati produkte visoke dodane 
vrednosti, pri čemer bo zna
nje ključnega pomena. Delov
no intenzivne panoge pa bodo 
še naprej v zatonu. Viljenka 
Godina iz Ekonomskega inšti
tuta Maribor je predstavila 
belgijski model Plato, ki so ga 
pred štirimi leti prenesli tudi v 
Slovenijo. Ker se velika pod
jetja kot skrbniki majhnih 
vanj niso želela vključevati, je 
projekt zastal. V tujini pa so 

rezultati tega projekta zelo 
spodbudni, saj na račun po
globljenega sodelovanja veli
kih z majhnimi in novih part
nerskih odnosov med majhni
mi podjetji, nastajajo nova de
lovna mesta. Velika podjetja 
jim pomagajo pri razvoju in 
zaposlovanju, brezplačno jim 
ponudijo tudi znanje svojih 
managerjev. Ponekod v tujini 
banke celo sofinancirajo izo
braževalne programe v malih I 
podjetjih, česar v Sloveniji še 1 
nismo doživeli. ; 

Udeleženci posveta so naka- \ 
zaU, da so problemi v malih in ^ 
velikih podjetjih pravzaprav 
enaki, saj je zdravje malega 
gospodarstva tesno povezano 
z zdravjem velikega. Podjet
niški svetovalci bi lahko vsak 
zase pripomogli k razvoju ma
lega gospodarstva s konkretni
mi dejavnostmi prek lokalnih 
iniciativ, kakršna bi bila deni
mo borza ponudbe malih pod
jetij in povpraševanja velikih. 
»Veliki se dobro zavedajo, da 
lahko najdejo dobre storitve 
pri fleksibilnih malih podjet
jih,« je dejal Božo Lednik iz 
Savinjsko šaleške območne 
zbornice, »vendar ne na osno
vi kupoprodajnih odnosov, 
ampak na osnovi partnerskih 
odnosov. Mala podjetja lahko 
na ta način vključujejo v svoje 
sisteme, jim nudijo pomoč pri 
razvoju tehnologij in informa
cijsko podporo. Mala podjetja 
pa se morajo pri vključevanju 
v velike sisteme ravnati po 
zahtevnih standardih velikih 
podjetij.« 
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Z novo strategijo do večje učinkovitosti 
SKB banka ohranja 11 odstotni tržni delež - Oblikovanje bančne skupine SKB 

Konec leta je bilančna vso
ta SKB banke dosegla] 
206.584 milijonov tolarjev, 
kar predstavlja 6-odstotno 
realno letno rast. Njen bruto 
dobiček je lani znašal L901 
milijon tolarjev. 

Glede na spremenjene raz
mere je SKB banka lani sprejela 
novo strategijo razvoja za ob
dobje 1996-1998.. Njena temelj
na značilnost je sprememba us
meritve hitre rasti k usmeritvi 
biti dobra banka. Poslovna po
litika banke temelji na učinko
vitem trženju, zmanjševanju 
naložbenih rizikov in učinkovi
tem upravljanju z bilanco sred
stev. Spremenjena razvojna us
meritev banke se je odrazila 
tudi v njenem lanskem poslo
vanju. Bilančna vsota banke je 
dosegla 206.584 milijonov to
larjev, s čimer je banka ohranila 
11,4-odstoten tržni delež in 
ohranila položaj druge največje 
slovenske banke. 

Maja je SKB banka skleni
la predpogodbo o oblikova
nju bančne skupine SKB z 
UBK banko. S tem bo SKB 
banka pridobila 51 odstot
kov lastništva v UBK banki. 
Oblikovanje bančne skupi
ne, zatrjujejo v SKB banki, 
bo imelo ugodne posledice 
za komitente. 

Na področju poslovanja s pre
bivalstvom je banka lani oboga
tila svojo ponudbo. Uvedla je 

rentno varčevanje in varčevanje 
za mlade, kartično poslovanje 
pa je obogatila s kreditno kartico 
Visa. Skupni depoziti prebivals
tva so se lani povečali za skoraj 8 
milijard tolarjev. Precej se je po
večal obseg zbranih vpoglednih 
in kratkoročnih vlog, v okviru 
teh so najbolj narasli devizni 
depoziti. Banka je obseg posojil 
prebivalstvu povečala za 6,2 mi
lijarde tolarjev ali realno za 13 
odstotkov. Povečala so se zlasti 
dolgoročna posojila prebivals
tvu. 

V poslovanju s pravnimi 
osebami je banka pridobila 
1.050 novih komitentov. Ob
seg zbranih sredstev pravnih 
oseb se je realno povečal za 6 
odstotkov. Skupni obseg po
sojil pravnim osebam se je 
realno povečal za 9 odstotkov 
in je ob koncu leta znašal 85 
milijard tolarjev. Največ sred
stev je bilo usmerjenih v in
frastrukturo, predvsem za 
gradnjo avtocest, elektrogos
podarstva in telekomunikaci
je. Na področju mednarodne

ga poslovanja je imela banka 
vzpostavljenih 750 korespon-
denčnih odnosov s tujimi 
bankami, plačilni promet s tu
jino pa se je povečal za 8,2 
odstotka. 

V letu 1996 je banka precej 
izboljšala rentabilnost svoje
ga poslovanja. Bruto dobiček 
je znašal 1.901 milijon tolar
jev, kar ustreza 8,3-odstotne
mu donosu na kapital. Čisti 
dobiček po obdavčitvi je zna
šal 1.480 milijonov tolarjev. 

UB 



8 N A S I K R A J I I N U U D J E 

Kaže, da nočejo k Celjanom! 
Svet KS Svetina in krajevni odbor SDS nasprotujeta težnjam po priključitvi k Mestni občini Celje 

Takoj po izredni seji sveta 
krajevne skupnosti Svetina, 
ki jo je zaradi v državni zbor 
ponovno poslane peticije 
krajanov po priključitvi k 
Mestni občini Celje prejšnji 
ponedeljek sklical štorski 
župan Franc Jazbec, so v 
svetu oblikovali svoje stališ
če do tega vprašanja. Iz skle
pov, ki jih v celoti podpira 
oziroma še dodatno argu
mentira tudi krajevni odbor 
Socialdemokratske stranke, 
pa je razvidno, da je želja 
Svetinčanov po priključitvi k 
Celjanom že preteklost, stara 
vsaj dve leti. 

Zahtevo po odgovoru kraja
nom Svetine, kakšne so mož
nosti za priključitev tega ob
močja k Mestni občini Celje, je 
skupaj s peticijo konec leta 
1994 oziroma začetkom leta 
1995 zbranih podpisov podpo
re krajanov Svetine, Kanjuc, 
Javornika in Svetlega Dola, na 
državnozborsko komisijo za 
lokalno samoupravo naslovil 
Anton Romih. Romih se je na 
državnozborsko komisijo obr

nil v imenu Iniciativnega od
bora za priključitev k občini 
Celje, v katerega se je ob refor
mi lokalne samouprave prei
menoval takratni svet KS Sve
tina. 

»V občini Štore se 
dobro počutimo!« 
v svetu KS Svetina so ob 

razpravi o Iniciativnem odbo
ru za priključitev k občini Ce
lje oziroma zahtevi odbora, ki 
jo je na državnozborsko komi
sijo za lokalno samoupravo v 
začetku letošnjega junija po
novno naslovil Anton Romih, 
sklenili, da je iniciativnemu 
odboru potekel mandat z izvo
litvijo novega sveta krajevne 
skupnosti julija leta 1995. 

Državnozborsko komisijo 
so seznanili s to ugotovitvijo 
in dodali, da je za nadaljnje 
pogovore (tako z državnim 

zborom kot z matično štorsko 
občino) pristojen le zdajšnji 
svet KS Svetina oziroma nje
gov predsednik Jakob Koren, 
dr. med. V nadaljevanju člani 
sveta KS Svetina še dodajajo, 
da so po dveh letih in pol, 
kolikor je preteklo od reforme 
lokalne samouprave, krajani 
zadovoljni tako z delom obči
ne Štore kot tudi z delom no
voizvoljenega sveta krajevne 
skupnosti. Dobro delo se 
odraža predvsem na komunal
nem področju, v svetu KS pa 
ocenjujejo, da ima pobuda po 
priključitvi k Celjanom trenut
no v krajevni skupnosti zelo 
majhno podporo. 

Stališča sveta KS Svetina v 
celoti podpirajo tudi v krajev
nem odboru SDS, stranke, v 
katero je na območju krajevne 
skupnosti Svetina vključena 
desetina celotnega volilnega 
telesa. Predsednik odbora 

Branko Mlakar poudarja, da 
so nad Romihovo samovoljo 
izredno ogorčeni, saj je ob po
novnem pošiljanju peticije šlo 
za zlorabo podpisov krajanov, 
ki zdaj menijo drugače, med 
njimi pa je tudi že nekaj po
kojnih, prav tako pa je s svo
jim ravnanjem ravnal v nas
protju s statutom krajevne 
skupnosti ter prekoračil vsa 
pooblastila člana sveta krajev
ne skupnosti. Zato so v stran
kinem krajevnem odboru pre
pričani, d'a je tokratna peticija 
nelegitimna in v nasprotju z 
interesi večine krajanov. Na 
državni zbor oziroma njegovo 
komisijo za lokalno samou
pravo so se zato obrnili s proš
njo, naj zahteve po priključitvi 
območja krajevne skupnosti 
Svetina k Mestni občini Celje 
ne obravnava, saj za to ni več 
razlogov. 

I. STAMEJČIČ 

Praznično v 
Trnovljah 

Spremljajoče prireditve 
praznika celjske krajevne 
skupnosti Trnovlje so se za
čele že v prejšnjem tednu, 
zaključile pa se bodo z 
osrednjo slovesnostjo s pode
litvijo krajevnih priznanj ter 
rezultatov športnih in gasil
skega tekmovanja to soboto, 
28. junija, ob 19. uri. 

V Trnovljah bo danes po
poldne tekmovanje odbojkar
skih ekip in zvečer še turnir v 
kartanju (šnops), športni del 
spremljajočih prazničnih pri
reditev pa bodo zaključili jutri 
popoldne s turnirjem v malem 
nogometu za prehodni pokal 
ter streljanjem z zračno puš
ko. Domače kuhurno umet
niško društvo Zarja pa bo kot 
darilo za praznik ob 20. uri 
izvedlo uspelo komedijo Bra-
nislava Nušiča Gospa ministri
ca v režiji Štefana Žvižeja. 

V soboto popoldne bo v Tr
novljah še gasilska vaja z med-
društvenim tekmovanjem ter 
družabne igre v vlečenju vrvi, 
odprli bodo kulinarično raz
stavo, zvečer pa v kraju pri
pravljajo osrednjo praznično 
slovesnost s podelitvijo kra
jevnih priznanj ter razglasitvi
jo rezultatov športnih in gasil
skega tekmovanja. IS 

Zahva la z a lepa pročelja 
Ob upokojitvi direktorja celjskega gradbenega podjetja Remont Draga Čučka je vodstvo 

Mestne občine Celje v ponedeljek zanj pripravilo sprejem. 
Ob predstavnikih mestne občine so na sprejem za Draga Čučka povabili tudi njegove 

najtesnejše sodelavce iz Remonta, Čučku pa se je celjski župan Jože Zimšek zahvalil za ogromen 
prispevek, ki ga je podjetje vložilo v prenovo in lepši videz mesta Celja. Gradbeno podjetje 
Remont, ki je pred tedni praznovalo 40-letnico obstoja, je Čuček vodil skoraj 20 let, sicer pa je 
Čuček celotno delovno obdobje posvetil gradbeništvu. IS, Foto: SHERPA 

Celjan državni prvak 
Minulo soboto je bilo v Piranskem zalivu letošnje člansko 

državno prvenstvo v morskem ribolovu na roko iz zasidrane
ga čolna, ki se ga je udeležilo 48 tekmovalcev, članov društve
nih reprezentanc 11. slovenskih klubov za morski ribolov. 

Zaradi cvetenja morja so bili tekmovalni pogoji zelo slabi, kar 
se je poznalo tudi na rezultatih pri skupnem ulovu. Zmagal je 
Celjan Robert Jelen, član Športnega ribiškega društva za morski 
ribolov Aero Celje s 515. točkami, drugo mesto je pripadlo 
Kranjčanu Mitji Čuhalevu, tretje pa Izolanu Jošku Matijasu. V 
celjski ekipi je bilo šest tekmovalcev, od njih pa sta se na vidnejše 
mesto uvrstila še Gabrijel Pinter na 10. in Alojz Jagrič na 12. 
mesto. Ž.B. 

V soboto, 28. junija, bomo s svojo stojnico med lovci v 
Gornjem Gradu, ko bomo spremljali zaključne 

slovesnosti ob 50 letnico tamkajšnje lovske družine. 
Od 17.30 do 19. ure bomo med obiskovalce razdelili 300 

izvodov časopisa in kar veliko nagrad. Dežurna 
novinarka bo Urška Selišnik. 

V nedeljo, 29. junija, pa bomo stojnico postavili ob 
bazenu v Rimskih Toplicah. Pridružili se bomo 

kopalcem ob stojnici pa bo od 14. do 16. ure dežurna 
novinarka Janja Intihar. 

Tlidi tokrat se bodo v brezplačnih izvodih Novega 
tednika skrivali kuponi za nagrade. Med tiste, ki nam 

bodo vrnili izpolnjene vprašalnike bomo z žrebom 
razdelili še več nagrad, med njimi polletne naročnine 

na Novi tednik, majice in kape. 
Prvo žrebanje smo opravili v torek, 24. junija, ko smo 

žrebali med tistimi, ki so poslali izpolnjene vprašalnike iz 
akcij v Radečah in Šoštanju (tam smo delili ogledne izvode s 
pošto). 2 polletni naročnini na NT prejmeta: Dobroslav 
Polenik, Tovarniška 2, Šoštanj in Pavle Miklič; Zidani most 
35. 5 majic prejmejo: Timotej Gračner, Stari dvor 6, Radeče; 
Lučka Trkaj, Ul. talcev 5, Radeče; Jožica Bregar, OF 2, 
Radeče; Mevlija Durič, Kolenov graben 3, Radeče in Krista 
Vengust, Heroja Gašperja 9, Šoštanj. 5 kap prejmejo: Bojana 
Novinec, Titova 8, Radeče; Nives Gračner, Stari dvor 6, 
Radeče; Jožica Škoberne, Ulica talcev 7, Radeče; Darko 
Damiš, Svibno 22, Radeče in Albert Ernestl, Pot na brod 4, 
Radeče. 

Iz akcij z našo stojnico, ki smo jo postavili v Celju (Center 
Interspar), Grižah (Miš-maš), Atomskih Toplicah in Venišah, 
pa smo izžrebali 3 polletne naročnine na NT. ki jih bodo 
prejeli: Janko Bizjak, Letuš 30 b; Rado Stibrič, Kolenov 
Graben 7, Radeče in Milan Pungaršek, Sela 38, Podčetrtek. 10 
majic prejmejo: Vojko Vodeb, Pongrac 100 a, Griže; Anita 
Smole, Ločica 54 b, Polzela; Marjeta Pungaršek, Trška c.l, 
Podčetrtek; Rafael Rednak, Foitova 2, Velenje; Rado Bremec, 
Čopova 2, Celje; Sabina Felicijan, Čopova 4, Žalec; Svit 
Koren, Bevkova 10, Žalec; Bernarda Grah, Gubčeva 6, Slovenj 
Gradec; Gašper Žemva, Podkraj 16/c, Velenje in Boris Knavs, 
Šaleška 16, Velenje. 10 kap prejmejo: Mateja Bizjak, Letuš 
15/c; Stanko Drofenik, Kolodvorska 10, Šmarje pri Jelšah; 
Aleš Žnidar, Razgor 3, Vojnik; Andreja Vinkšel, Gotovlje 71/ 
e; Karmen Plahuta, Ojstro 13, Trbovlje; Stani Gerčar, Tabor 
56/b; Vesna Kolarič, Rimska c. 4, Laško; Nina Džajič, Metleče 
20, Šoštanj; Marjan Vasle, Griže 67; Roman Čremožnik, 
Kasaze 42 c, Petrovče. 

Iskreno čestitamo! Nagrade boste prejeli s pošto. Nasled
nje žrebanje, ko bomo žrebali med vprašalniki, poslanimi 
iz Rogaške Slatine, Rogatca in občin Zgornje Savinjske 
doline ter iz akcij v Celju (živ-žav), Nazarjah (Zlata harmo
nika). Gornjega Grada (lovski praznik) in Rimskih 

Toplic bo čez 14 dni. 

Pozdrav l jene , počitnice! 
Pisani balončki in sproščeni nasmehi na obrazi skupinice nedvomno pričajo o tem, da se 

je slovenskim šolarjem v torek izpolnila velika želja. 
Po tem, ko so prejeli spričevala, so še zadnjič pogledali na šolske table, se poslovili od učiteljic 

in razredov ter - pričeli uživati težko prislužene počitnice. Da bi bile čim lepše, jim kličemo tudi v 
uredništvu Novega tednika. ^ N.-M. S., Foto: SHERPA 
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Pionirji, mladinke, mladinci, članice in člani PGD Velenje ob 100-letnici delovanja društva. Predsednik društva je Boris 
Kovše, poveljnik je Jože Drobež. 

N e s p r a š u j , k j e g o r i ! 
100 let prostovoljnega dela velenjskih gasilcev 

Leta 1897 se je 18 ljudi 
prostovoljno zavezalo, da 
bodo ljudem pomagali ta
krat, ko bo ogroženo njihovo 
življenje in premoženje. Us
tanovili so gasilsko društvo, 
ki je bilo uradno registrira
no 16. aprila 1898 pri Dežel
ni požarni hrambi v Gradcu. 
Do danes se je v društvu 
zvrstilo že več generacij od
ličnih gasilcev. Prehodili so 
dolgo pot v luči njihovega 
starega gesla, ki pravi: »Ne 
vprašaj, kje gori, pomagaj 
tistemu, ki trpi.« 

Rdeča nit velenjskega ga
silstva, ki danes združuje 149 
članov in članic ter 37 mladih 
gasilcev, je bilo in bo ostalo 
prostovoljstvo. Delno se je 
društvo moralo profesionali-
zirati, saj postajajo intervenci
je vedno zahtevnejše in terja
jo visoko usposobljenega ga-
šilca-reševalca. »Iz požarnih 
zapisnikov in drugih doku
mentov je razvidno, da je bilo 
od leta 1953 do konca prete
klega leta opravljenih 1181 in
tervencij,« je povedal povelj
nik društva Jože Drobež, višji 
gasilski častnik 1. stopnje. 
»Med njimi je bilo 680 požar
nih in 501 drugih intervencij, 
kot so reševanje v prometnih 
nesrečah, poplavah, sneže
nju, reševanje iz dvigal, vode, 
pomoč pri odklepanju stano
vanj... Pri vseh teh intervenci
jah smo opravili prek 4000 
prostovoljnih reševalnih ur in 
preprečili veliko materialne 
škod«.« 

Plemicevi 
goldinarj i 

Prvi registriran požar, pri 
'katerem je sodelovalo velenj-

.̂ ko gasilsko društvo, je iz
bruhnil 8. aprila 1898 na gos
podarskem poslopju posest
nika Vrabiča v Skalah in se 
3̂koj razširil še na leseno 

kniečko hišo. Oboje je pogo-
^^lo, čeprav so gasilci prišli na 
Prizorišče s svojo ročno briz-
galno in 16 možmi v sedmih 
'Minutah. Škode je bilo za 500 
goldinarjev. Prav tolikšno, za 

tiste čase znatno vsoto je ga
silcem leto prej podaril Kari 
pl. Adamovič, tedanji lastnik 
Velenjskega gradu in mecen 
številnim ustanovam in dejav
nostim v Velenju. Hkrati jim 
je odstopil tudi prostor za ga
silski dom. S 500 goldinarji so 
velenjski gasilci kupili svojo 
prvo ročno brizgalno Kernei-
ter, različne sode, platnene 
cevi, lestve in vedra za vodo. 

Med 1. svetovno vojno je 
bilo delo društva močno okr
njeno, prelomno pa je bilo 
leto 1918, ko so se oktobra 
odločili, da bodo »vsi stari ud
je bivše Freiwillige Feuervvehr 
Woellan zvesto in pridno de
lovali v prid nove Slovenske 
požarne brambe v Velenju«. 
Novi načelnik je postal Ed
vard Rak, članstvo velenjske 
požarne brambe pa je naraslo 

na štirideset mož. Tehnično 
opremo so v tem obdobju že 
močno posodobili. Leta 1926 
so eno izmed ročnih brizgaln 
motorizirali, dve leti kasneje 
pa so dobili novo motorno 
brizgalno. 

Po začetku okupacije v 2. 
svetovni vojni je društveno 
delo povsem presahnilo, saj 
so nekatere člane odpeljali v 
ujetništvo, izselili ali mobili
zirali v nemško vojsko. Ta
kratni poveljnik Franc Melan-
šek (v društvu je deloval pol
nih 58 let) je vodil nekakšno 
operativno protipožarno sku
pino. Med okupacijo so v na
bavili še eno motorno brizgal
no in dobili tudi 120 delovnih 
oblek, ki pa so jih izročili par
tizanom. 

Po koncu vojne so se z nav
dušenjem lotili obnove in 

obenem je zaživelo tudi delo 
v gasilskem društvu. Leta 
1947 se je v društvo včlanil 
Franc Pečečnik, ki je zaslovel 
po svojih odličnih organiza
cijskih sposobnostih, postal 
višji gasilski častnik in skoraj 
42 let poveljeval operativnim 
enotam društva. Razvoj je 
sčasoma terjal drugačne obli
ke dela in organiziranja, s tem 
da so se začele kazati potrebe 
po večji profesionalizaciji 
društva. 

Do najsodobnejše 
opreme 

»Po vojni so morali opera
tivni člani društva velikokrat 
posredovati v zelo težkih in 
nevarnih razmerah,« pravi 
poveljnik Drobež. »Društvo 
je vseskozi, že od svoje usta
novitve moralo skrbeti za po
trebno opremo in orodje, saj 
je bil to predpogoj za dobro 
izvedene intervencije. Tako 
je že leta 1946 nabavilo svoj j 
prvi avtomobil znamke Au- j 
stin, pet let kasneje pa soj 
člani sami iz dveh vojaških; 
vozil naredili gasilsko vozi-; 
lo.« Ob stoletnici svojega de- : 
lovanja imajo najsodobnejšo 
opremo. Dva dni pred praz
novanjem so dobili še napra
vo za impulzno gašenje Ifex 
3000, ki izhaja iz trenutno 
najsodobnejše tehnologije. 
To je naprava, ki doseže z 
majhno količino vode velik 
gasilni učinek. 

»Poleg rednih vaj se deseti
ne vseskozi pripravljajo za 
razna tekmovanja, ki jih prire
jajo gasilske zveze in društva 
po vsej Sloveniji ter gasilske 
organizacije v tujini,« pojas
njuje Drobež. »Danes imamo 
v društvu 204 osvojene poka
le, veliko plaket, priznanj in 
listin, med njimi tudi posebno 
zahvalo papeža Janeza Pavla 
II ter priznanja in pohvale iz 
tujih držav. Vse to in vrsta 
uspešnih intervencij zgovor
no potrjuje uspešnost našega 
preteklega dela in nas obe
nem motivira za bodoče de
lo.« 

KSENIJA LEKIČ 
Foto: L. OJSTERŠEK 

Prejšnjo soboto so gasilci razvili svoj prapor in ga dali 
blagosloviti. 

Kako ocenjuje 
študent profesorja? 
študentska organizacija v 

Ljubljani je pripravila javno 
tribuno, na kateri so se sre
čali študentje in predstavni
ki slovenske vlade: Marjan 
Podobnik, podpredsednik 
vlade, Janko Kušar, mini
ster za koordinacijo delov
nih teles s področja social
nega varstva. Roman Lavtar 
in dr. Pavel Zgaga, oba z 
ministrstva za šolstvo in 
šport. Tribuna je obravnava
la izobraževalne in socialne 
stiske študentov. 

Precej kritik je bilo upravi
čeno zastavljenih na poraja
joči se Nacionalni program 
visokega šolstva, ki bo krojil 
življenje študentov nasled
njih šest let. Študentje so s 
svojimi predlogi skušali vne
sti v program nekaj izboljšav 
kot npr. nasprotovanje vsakr
šni denarni participaciji. Dr. 
Zgaga je zagotovil, da nasta
jajoči program ne bo vsebo
val določila, po katerem bi 
vsak študent vplačal tisoč 
DEM že ob prvem vpisu na 

fakulteto, usluge pa bi bile 
povrnjene v obliki predavanj, 
učbeniki itd. 

Novost je, da bodo že jeseni 
študenti pričeli ocenjevati 
predavatelje, kar so po dveh 
letih dosegli na resorju za izo
braževanje. Zanimiva novost. 

Študentje so opozorili tudi 
na stisko študentskih domov, 
kjer manjka vsaj tisoč postelj. 
Vlada je odgovorila, da skuša 
problem rešiti s koncesijami 
zasebnim pobudnikom, da pa 
žal ni »odmeva.ali jeka«, kot 
ga je pričakovala. So pa le 
sklenili eno pogodbo. 

Nad prostorsko stisko so 
se pritoževale tudi študent
ske družine, ki bodo v ob
navljajoči se dom vstopale 
(demokratično) pod izraže
nimi »milimetrskimi« pravi
li. Oče mora imeti status štu
denta, če hoče prebivati pri 
družini. 

Bežno srečevanje vlade s 
študenti je le optična poteza, 
ki pa ni in verjetno ne bo 
ničesar rešila. 
MHHMi SLAVKO OZVATIČ 

Nova šolska športna 
dvorana v Velenju 

Prejšnji četrtek so v Šolskem centru Velenje odprli novo 
športno dvorano, ki so jo zgradili v štirinajstih mesecih, pri 
tem pa porabili blizu 300 milijonov tolarjev. Telovadnica z 
2200 kvadratnimi metri uporabnih površin in 600 sedeži bo 
odslej primeren prostor za prirejanje zahtevnejših športnih 
tekmovanj in raznih drugih šolskih srečanj. Za srednješolski 
center, vanj je vključenih več kot 100 oddelkov, je izjemnega 
pomena, saj bodo lahko mladim nudili kakovostnejšo športno 
vzgojo. V telovadnici bodo lahko imeli reden pouk športne 
vzgoje kar trije oddelki hkrati. Novo športno dvorano, s 
katero so naposled zaokrožili tudi celovito podobo šolskega 
atrija, je slovesno odprl minister za šolstvo in šport dr. Slavko 
Gaber, ki se je tudi podpisal na košarkarsko žogo, s katero je 
prej zadel koš. KL, Foto: L. OJSTERŠEK 

Zalčani na Ža lsk i noči 
žalski turistični delavci pripravljajo prihodnji konec 

tedna, 4. in 5. julija, tradicionalno prireditev Žalska noč. 
Dogajanje po mestnih ulicah se bo pričelo v petek, 4. 

julija. Dopoldne bodo otvorili novo in sodobno pošto, 
popoldne bodo v mestnem parku odprh vsakoletno cvetlič
no razstavo, dan pa zaključili z zabavnim srečanjem. Sobota 
bo namenjena najprej športnim prireditvam, obiskovalci si 
bodo lahko ogledali pravo ohcet, tradicionalno povorko, v. 
Žalcu pa bodo pozdravili tudi Mirka Lebarja, ki bo na ta dan 
zaključil pot iz Ljubljane do središča Savinjske doline. 

Organizatorji napovedujejo pestro dogajanje, letos pa 
beležijo tudi rekordno udeležbo gostincev. Posebnost letoš
nje Žalske noči bo tako imenovano srečanje Žalčanov v 
Žalcu. Na prireditev so namreč povabili vse tiste Slovence, ki 
imajo v svojem priimku zapisano Žalec. Po sedanjih podat
kih je takšnih v Sloveniji približno 50. UB 
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Poletna 
športna šola 
Zavod za šport Slovenske 

Konjice bo skupaj s športni
mi pedagogi organiziral 5-
dnevni program poletne 
športne šole. Potekala bo od 
30. junija do 4. julija med 8. 
in 11. uro v telovadnici in na 
zunanjih igriščih Osnovne 
šole Ob Dravinji, v športni 
dvorani, parku, v fitnes stu
diu in na atletskem stadio
nu. V času športne šole bodo 
igrali badminton, hokej, igre 
z žogo, pomerili se bodo v 
atletiki in športni gimnastiki 
in se odpravih na pohod. 

B. Z. 

Pot k sebi 
Klub 2001 iz Nove Gorice bo 

pripravil na Rogli od 29. juni
ja do 5. julija peto poletno 
srečanje Pot k sebi, ki ga bodo 
vodili znani predavatelji z 
različnih področij, pomem
bnih za našo duhovno rast. 

Dr. Robert Pennington, ki ga 
v Houstonu in državi Texas 
poznajo iz številnih radijskih in 
televizijskih oddaj, je strokov
no podkovan svetovalec s po
dročja odnosov. Soozi Holbec-
he, ki ne bo prvič v Sloveniji, bo 
predavala o tem, kako lahko z 
razumevanjem sanj vzpostavi
mo stik s seboj in izboljšamo 
kakovost našega vsakdanjika. 
John Christian, pred tremi leti 
je nastopil na koncertu v Celju s 
Shirlie Roden, bo osvetlil temo 
ljubezen in strah. Thomas Kel-
ler pa bo udeležence srečanja 
povezal z notranjim vodnikom. 
Predavatelji in terapevti bodo 
vodili različne delavnice. Ant-
honie Graaf z Nizozemske bo 
predstavila priljubljene svete 
plese, Meta Fonda bo poučeva
la o šiatsu masaži, dr. Bojan 
Lovše bo vodil družinsko tera
pijo, Ana Kerševan-Drandič pa 
bo skupaj z otroki slikala na 
steklo in svilo ter oblikovala 
naravne materiale. Temo vsa
kega dneva posebej bodo nare
kovali pogovori o vsem, kar so 
se udeleženci srečanja tistega 
dne naučili in kako bodo nova 
spoznanja vnesli v svoj vsak
dan. KL 

Sladkorni bolniki ne 
skr iva jo več svojih težav 

Celjski diabetični dispanzer se je pred dobrim mesecem preselil v nove prostore - Od 7.300 registriranih bolnikov jih 
je od insulina odvisnih 1500 

Danes je v svetu registriranih 200 
milijonov sladkornih bolnikov. V Evropi 
jih je 22 milijonov, v Sloveniji živi s to 
boleznijo od 3 do 5 odstotkov vseh pre
bivalcev. Okrog 80 tisoč je registriranih, 
vsaj še enkrat toliko pa je najresnejših 
kandidatov, da zbolijo. Na širšem celj
skem območju je registriranih Z300 
sladkornih bolnikov, za katere že vrsto 
let skrbijo v diabetičnem dispanzerju in 
na oddelku za endokrinologijo. 

Pred dobrim mesecem se je diabetični 
dispanzer preselil iz zdravstvenega doma 
v pritličje nove zgradbe celjske bolnišni
ce, kamor v organizacijskem smislu tudi 
sodi. PreseUtev je prve dni povzročila kar 
nekaj zmede med bolniki, predvsem pa 
precej hude krvi v zdravstvenem domu, 
ki je z dispanzerjem izgubil tudi redni 
dotok določenih sredstev. Vendar so se 
začetne nevšečnosti in zamere izplačale, 
saj so sladkorni bolniki z novimi prostori 
zelo zadovoljni. »Opažamo, 
da prihajajo pacienti na pre
glede veliko bolj sproščeni,« 
pravi v.d.predstojnice oddel
ka za endokrinologojo in ena 
od treh zdravnikov v dispan
zerju dr. Nuša Cede. »Naši 
prejšnji prostori so bili manj
ši, povrhu vsega pa še v pr
vem nadstropju zdravstvene
ga doma, kar je za marsikate
rega bolnika predstavljalo ne
premagljivo oviro. Povrhu 
vsega pa je bila neprimerna in 
tesna tudi čakalnica in razlo
gov za slabo voljo je bilo ved
no zadosti.« 

V diabetičnem dispanzerju 
pregledajo na dan v povprečju 
45 bolnikov, kar je v primerjavi 
z drugimi bolnišničnimi dis
panzerji zelo veliko. Lani so 
zabeležili 10 tisoč pregledov ali 
petkrat več kot pred petnajstimi 
leti. »Čeprav se je število slad

kornih bolnikov, tudi med otro
ki, v zadnjih letih zelo poveča
lo, postaja zdravljenje precej 
lažje,« pravi dr. Čedetova, ki 
dela v dispanzerju že več kot 
dve desetletji. »Ne le zaradi 
mnogih tehničnih pripomoč
kov in novih zdravil, ampak 
predvsem zato, ker so postali 
ljudje bolj odprti in ne skrivajo 
več toliko svojih tegob. Ko se 
ljudje sprijaznijo s svojo bolez
nijo, jo je potem veliko lažje 
zdraviti. Še vedno se sicer zgo
di, da kakšen bolnik skriva svo
je rane in ga moramo dobesed
no prisiliti k pregledu nog, saj 
se okvare ožilja in živčevja, ki 
jih povzroča sladkorna bole
zen, največkrat manifestirajo 
prav na tem delu telesa, vendar 
je vse več ljudi, ki so se s slad
korno boleznijo naučili živeti in 
znajo dobro poskrbeti sami za

se. Da to zmorejo, je potrebno 
veliko informacij in učenja, 
nasvetov in pomoči. Osnove 
dobijo pri nas, vendar morajo 
svoje znanje stalno utrjevati in 
predvsem uporabljati. Vedno 
poudarjam, da naj bodo bolniki 
sami svoji zdravniki, mi pa bo
mo le njihovi svetovalci.« 

Dispanzer 
potrebuje vsaj še 
enega zdravnika 

Dr. Nuša Čede pravi, da so 
diabetiki prav posebna skupina 
bolnikov, saj je sladkorna bole
zen kronična, prizadene celotni 
organizem in je pogosto glavni 
krivec za slepoto, kronično od
poved ledvic ali amputacijo 
nog. Med sladkornimi bolniki 
je štirikrat več srčno-žilnih bo
lezni, pogostejše so tudi kapi in 
infarkti. Ob dobrem sodelova
nju bolnika in zdravnika je mo
goče marsikateri zaplet prepre
čiti ali vsaj odložiti za nekaj let. 
Najbolj pomembna je dieta ozi
roma uravnotežena prehrana, 
ki pa se je morajo bolniki držati 
ves čas in ne samo nekaj dni 
pred kontrolo pri zdravniku, 
kar marsikdo zelo rad počenja. 
Zelo pomembna je tudi stalna 
telesna aktivnost, ki jo nekatere 

ameriške raziskave postavljajo 
celo pred dieto, pomembno je 
tudi redno in pravilno jemanje 
tablet oziroma insulina pri tež
jih bolnikih. Med pacienti celj
skega dispanzerja jih je 1500 
odvisnih od insulina, kar je pre
cej več kot pred leti. Razlog je v 
tem, da so včasih sladkorni bol
niki umirali veliko prej in niti 
niso dočakali obdobja, ko mo
rajo nmogi zdravljenje s table

tami zamenjati z zdravljenje i 
insulinom. 

Ker je eden od zelo pogostil) 
zapletov pri sladkorni bolezni 
tako imenovana diabetična no-
ga, namenjajo zadnja leta v cel), 
skem dispanzerju veliko pozor, 
nosti prav preventivnim pregle-
dom nog. Zaradi okvare živčev
ja in žil je namreč pogostokrat 
lahko že žulj vzrok za amputa
cijo prsta, stopala ali cele noge, 
V dispanzerju so zelo zadovolj. 
ni, ker imajo že nekaj časa po-
seben stol, ki omogoča temelji-
tejše preglede nog, obljubili pa 
so jim tudi poseben laserski 
aparat, s pomočjo katerega bo
do lahko hitreje celili rane. Radj 
bi imeli še aparat za preiskavo 
ožilja, ki pa je precej drag, zato 
iščejo sponzorje. »Pa še nekaj 
je, kar nujno potrebujemo,«' 
pravi dr. Nuša Čede. »Zaradi 
velikega števila bolnikov in za
radi želje, da bi delo čim boljše 
opravljali, bi potrebovali vsaj še 
enega zdravnika diabetologa in 
še eno višjo medicinsko sestro 
za izobraževanje bolnikov.« 

Po podatkih zdravstvenih or
ganizacij je v Evropi kar 4S 
milijonov ljudi med najresnej-
šimi kandidati, da zbolijo za 
sladkorno boleznijo. Dejavni
kov tveganja je vse več, od ne
pravilne prehrane in telesne 
neaktivnosti, do stresnega živ
ljenja. Nasveti o uravnoteženi 
prehrani in bolj zdravem nači
nu življenja zato ne veljajo le za 
sladkorne bolnike, ampak tudi 
za tiste, ki imajo sladkornega 
bolnika v družini ali so prede
beli in se premalo gibljejo. Zato 
ne bodo prav nič odveč obča
sne kontrole sladkorja v krvi, še 
zlasti pri tistih, ki so pogosto 
žejni, ki velikokrat hodijo na 
vodo, ki brez razloga hujšajo in 
opažajo motnje vida. 
^ ^ ^ ^ ^ JANJA INTIHAR 
WMMm Foto: SHERPA 

Ne le sladkorni bolniki, tudi dr. Nuša Cede ter medicinski sestri Irena Brinjevec 
in Silva Mikuš se dobro počutijo u novih prostorih diabetičnega dispanzerja. 

Mladi likovniki ustvarjajo na steklu. 

Drugi Gališki dnevi 
v Galiciji v žalski občini tečejo drugi Gališki dnevi, ki jih je pripravilo domače kulturno 

društvo. 
Začeli so se v soboto z likovno kiparsko delavnico slikanja na steklo, ki so se je udeležili učenci 

vseh osmih osnovnih šol žalske občine z mentorji. Dela bodo razstavili 29. junija na razstavi, ki 
bo imela poudarek na domači obrti, kulinariki in etnoloških značilnostih kraja. Med tednom se 
bo zvrstilo več športnih prireditev. Na praznik državnosti so pripravili koncert dekliškega 
pevskega zbora Galicija in Kamniških kolednikov, na predvečer kresne noči bo kresovanje na 
Šentjungerti. T. TAVČAR 

Dan Telelcoma 
Celjska poslovna enota Te

lekoma je v soboto pripravila 
Dan Telekoma, srečanja sode
lavcev v mestu ob Savinji se je 
udeležilo preko 1.700 teleko-
movcev iz vse Slovenije. 

Na otvoritveni slovesnosti je 
zbranim v pozdravnem govo
ru spregovoril generalni direk
tor Telekoma Slovenije mag. 
Adolf Zupan, za njim pa še 
pomočnik generalnega direk
torja Jože Palčnik, predsednik 
odbora za šport in rekreacijo 
Ivo Tome, predsednik sindika
ta Anton Kastelic ter predsed
nik sveta delavcev Milan Fujs. 

Za udeležence srečanja so 
pripravili športna tekmovanja 

ter ogled številnih zanimivosti 
mesta Celja z okohco. Dan 
Telekoma pa so zaključili z 
družabnim srečanjem na leta
lišču Leveč. V košarki, odboj
ki, malem nogometu, keglja
nju, šahu in namiznem tenisu 
je merilo moči in znanje sko
raj 500 športnikov, preko 730 
pa je bilo takšnih, ki so odkri
vali lepote Starega gradu in 
mesta Celja, se vozilo z Jezer
sko kraljico po Šmartinskem 
jezeru, obiskalo Rimsko ne 
kropolo in Jamo Pekel, najvei 
med njimi pa si je med pano
ramsko vožnjo ogledalo Celje 
z okolico iz ptičje perspektive 

B.B 

Vodja ekipe malega nogometa Mladen Tešnjak je za zmago celjskih telekomovcev 
prejel pokal. 
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Ob kresu se dan obesi 
Na šentjanževo, na dan poletnega kresa, naj bi magična moč ognja ljudem prinesla srečo 

Poletni kres je prav poseben 
praznik. Spoznanje, da je son
ce doseglo vrh svoje nebesne 
poti in da dan začenja pojema
ti, je naše prednike vsako po
letje znova navdajalo s tesno
bo. Hkrati so verjeli, da lahko 
z magično močjo ognja soncu 
pomagajo ohraniti moč, zase 
pa prikličejo srečo in blago
stanje. V torek, 24. junija, je 
Kulturno društvo Anton Tanc 
Marija Gradec pripravilo pred 
celjskm centron Interspar 
prikaz običajev šentjanževe-
ga kresovanja. 

Najdaljši dan v letu je 21. ali 
22. junij, ko nastopi poletni sol-
sticij, ki ga imenujemo tudi 
sončni kres ali sončni obrat. Za
to star slovenski pregovor pravi, 
da se »o kresi dan obesi« ali »o 
kresi se dan prebesi«. Dan se 
začne krajšati. Kres praznujemo 
po starem izročilu 24. junija, 
medtem ko je 23. junija kresni 
večer. To je pravzaprav za dva 
ali tri dni prepozno, vendar je bil 
za ljudstvo kresni dan vedno 
najdaljši dan v letu. »To obdobje 
je že od nekdaj povezano s šte
vilnimi obredi, šegami in vero
vanji. Šentjanževo, janževo ali 
ivanje, kot še imenujemo polet
ni kres, je eden izmed najstarej
ših običajev, ki ni značilen samo 
za Slovence, ampak ga poznajo 
v vsem indoevropskem prosto
ru,« pojasnjuje Jure Krašovec, 
novinar in poznavalec starožit-

nosti. »Ljudje so pri opazovanju 
naravnih pojavov ugotovili, da 
je ob božiču najkrajši dan, ob 
kresu pa najdaljši. Z magičnim 
načinom so skušali vplivati na 
to, da bi ob božiču sonce prido
bilo na moči, saj so se zmeraj 
bali, da ga enkrat ne bo več. 
Poleti, ko so videli, da začenja 
sonce padati, .so mu pripravili 
kres, da bi lahko ohranilo višek 
svoje moči. To je bila že stara 
poganska navada.« 

Sonce so častili kot božan
sko bitje, ki daje vir življenja. 
Verovali so, da je treba božan
ski ogenj na nebu' krepiti z 
zemeljskim ognjem. Zato so 
kresove zanetili čim bliže ne
ba, na hribih in gorah, da bi 
sonce od njih prejemalo čim 
več toplote in svetlobe. 

Kres se je vsul vase 
»Na našem območju so bile 

pri poletnem kresovanja nekate
re posebne značilnosti,« pravi 
Krašovec. »Ob kresu so bile ved
no največje nevarnosti za točo, 
neurje, zato so ljudje ob tem 
času skrbno varovali posevke in 
letino pred nesrečo, tudi pred 
zlimi duhovi. Med posebno 
značilna obrambna obredja so 
sodili obhodi kresnic in ladaric, 
v belo oblečenih mladih deklet, 
ki so v kresni noči pele od hiše 
do hiše. Takšna dekliška združ
ba, v katero fantje niso smeli, je 
pred kresom celo prenočevala 
na polju v posebnih šotorih iz 

vej. Pele so o dobrih željah in 
tudi o tem, da so kmetu >nocoj 
polje varovale<. Kres, ki naj bi 
ljudem prinesel srečo in dal son
cu dodatne moči, so pripravljali 
več tednov. Najprej so postavili 
drog, okoli njega pa lepo zložili 
drva in veje. Znotraj so napravili 
prehod, tako da je lahko kres 
pričel goreti iz notranje strani. 
Ni se razsul navzven, ampak se 
je vsul sam vase...« 

Zadnji dan, na kresni večer, 
so z obredom pričeli že zelo 
zgodaj. Popoldan se je okoli kre
sa zbirala mladina in dekleta so 
ga okrasila z rožami, najraje z 
marjeticami, lisičjimi repi in 
zdravilnimi šentjanževkami. 
Kres je bil ozek in visok tudi od 
tri do štiri metre, mladenke so 
plesale okoli njega in prepevale 
kresne pesmi. Drugi so sedeli na 
praproti. Praprot ima med kre
snimi rastlinami poseben po
men. Verovali so, da ima čarob
no moč zlasti praprotno seme. 
Kdor ga je nevede nosil s seboj, 
naj bi bil drugim ljudem nevi
den, in če ga je kdo nevede dobil 
v čevelj na kresni večer, je lahko 
razumel živalsko govorico. 

»Vsi, ki so kresovali, so' si 
takrat zaželeli srečo,« pojasnju
je Krašovec. »Za mladenke je 
bilo sila važno, ali se bodo v 
bližnji prihodnosti poročile. 
Pletle so venčke iz cvetja, jih 
nosile na glavi, nato pa jih čez 
hrbet metale na kres. Če se je 
venček nanj obesil, je dekle lah
ko verjelo, da bo v naslednjem 

letu dobilo moža. Fantje so po
čeli druge reči, v zrak so metali 
goreče palice, iz suhih vej izde
lali kolesa in jih potem zažgali... 
Kres pa je prižgal mladi mož, ki 
se je tisto leto najbolj izkazal. To 
je bila posebna čast. Ko je kres 
zgorel, je bil ogenj prav tako 
čarodej en. Fantje so za srečo 
skakali čezenj, tudi dekleta sku
paj s fanti, proti koncu pa so čez 
ognjišče vodili celo živino. Ver
jeli so, da bo zavoljo tega zdrava 
in da bo kres dobro del tudi 
njihovim posevkom.„« 

Prepričani so bili, da so se 
vsakega velikega letnega slavja 
udeleževali tudi duhovi njiho
vih prednikov, celo čarovnice 
naj bi se v tej noči podile nao
krog. Verjeli so, da v kresni noči 
svetijo zakladi, takšni z modrim 
plamenom... 
• • • • • • M KSENIJA LEKIČ 

Dan magije in čarovništva 
v soboto, 21. junija, so pred celjskim centrom Interspar 

pripravili predstavo magije, čarovništva, ognja in prerokova
nja. Gledalcem, med njimi je bilo največ otrok, so se predstavili 
Mr. Fantasy, čarovnik s Celjskega, Romano s Primorske, Avgu-
stino s Ptuja, (požiralec ognja na sliki) in duo Marlizz prav tako 
s Ptuja. KL, Foto: SHERPA 

V Vinsici Gori praznujejo 17 dni 
v Vinski gori so ob krajevnem prazniku pripravili številne prireditve, ki so se začele že 

11. junija in bodo trajale 17 dni, osrednje praznovanje pa je bilo prejšnjo soboto. 
Na slavnostni seji sveta krajevne skupnosti so si ogledali najpomembnejše nove pridobitve v 

kraju, med katere sodijo posodobljene ceste v Janškovem selu, cesti Travenšek in Pirešica ter 
odprtje kmetije odprtih vrat. Še posebej so se razveselili vaščani Janškovega sela, ki so uspeli 
asfaltirati del krajevne ceste. Tega slovesnega dogodka se je udeležil tudi najstarejši krajan, 95-
letni Alojz Viher. Nagrade ob letošnjem prazniku pa so prejeli Janez Špegel, Franc Ramšak, 
Franc Aubreht in podružnična osnovna šola Vinska Gora. KL, Foto: L. OJSTERŠEK 

Nova cesta v Braslovčah 
v soboto so v KS Braslovče 

zaključili praznovanje kra
jevnega praznika s slavnost
no sejo sveta KS, ki so se je 
udeležili tudi predstavniki 
pobratenega Kojskega in 
Števerjana. 

Prisotne je z delom v KS 
seznanil predsednik sveta 
Dušan Goričar, ki je povedal, 
da je bilo preteklo leto še po
sebej plodno. Asfaltirali so tri 
odseke krajevnih cest in sicer 
proti Žovneku, od Brinovca 
proti Podvrhu in od Golavška 
do Uratnika. Vsi trije odseki 
so dolgi skupaj 3 km. Poleg 
tega so sanirali nekaj plazov 
in opravili številna tekoča 

vzdrževalna dela. Goričar je 
pohvalil delo društev in orga
nizacij in šole ter se zahvalil 
domačemu župniku Jožetu 
Zidanšku za izjemen prispe
vek k razvoju kraja in dobro 
sodelovanje. 

Besedo so imeli tudi drugi, 
med njimi gostje iz Števerjana 
in žalski župan prof. Milan 
Dobnik, vsi so pohvalili uspe
šnost te krajevne skupnosti, 
župnik Jože Zidanšek pa se je 
zahvalil sokrajanom za daro
ve. Zlati grb in priznanje KS 
Braslovče je prejel domači 
župnik Jože Zidanšek ob 25-
letnici mašniškega posveče-
nja, priznanja pa so prejeU še 

Franci Debelak, Ivan Škruba 
in Marjana Šketa. Po seji so 
odšli na odprtje ceste Golav-
šek-Uratnik. 

V okviru praznovanja so le
tos pripravili vrsto športnih 
prireditev, predstavitev knjige 
90 let športa v Braslovčah, 
praznovali so 70-letnico PGD 
Parižlje-Topovlje in pripravili 
lovski praznik. T. TAVČAR 

Dušan Goričar podeljuje zlati grb in priznanje domačemu 
župniku Jožetu Zidanšku. 

Kdo bo najmočnejši Slovenec? 
v petek se je pred Kovinotehninim prodajnim centrom na Hudinji v Celju, na enem izmed 

predtekmovanj, osem slovenskih silnih mož trudilo za čimboljše rezultate, ki bi jim lahko 
prinesli naziv Martin Krpan - najmočnejši Slovenec. 

Tekmovalci so se preizkusili v petih igrah, med drugim so nosili morsko sol, sekali Brdavsove 
glave - balone in na rokah prenašali kobilico, ki je bila tokrat lesena. Prvo mesto si je prislužil Miro 
Hrastar, ki se na fotografiji trudi odsekati čimveč Brdavsovih glav 20. septembra se bo na finalnem 
tekmovanju v Velenju, v borbi za laskav naziv, pridružil drugim silakom, zmagovalcem s-
tekmovanj, ki so jih priredili v nekaterih drugih slovenskih mestih. SHERPA PRESS 

Začenjata se 
lipa in pranger 

Na Rečici ob Savinji bodo 
v petek s turnirjem v tenisu 
pričeli sklop prireditev ob 
tradicionalni turistični pri
reditvi Od lipe do pranger-
ja, ki jo člani rečičkega tu
rističnega društva letos pri
pravljajo osemnajstič po 
vrsti. 

Ta konec tedna bo name
njen tenisu, saj bodo z odpr
tim prvenstvom Slovenije za 
člane nadaljevali do nedelje, 
29. junija. Takrat bodo ob 17. 
uri v osnovni šoli odprii še 
dve razstavi; in sicer razstavo 
slikarskih del Branka Rupni-
ka ter etnografsko razstavo 
Bala. V kulturnem programu 
bo sodeloval Mladinski pev
ski zbor sv. Kancijana, raz
stavi, pripravljeni s pomočjo 
Zavoda za kulturo Mozirje, 
pa bosta odprli Marija Maka-
rovič in Terezija Bastelj. 
Sklop prireditev Od lipe do 
prangerja bodo rečički orga
nizatorji nadaljevali prihod
nji teden. US 
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Z a lovsko dušo 
Z razstavo Narava-divjad-clovek pričenjajo v Gornjem Gradu sklop prireditev 

v Gornjem Gradu so včeraj 
odprli razstavo Narava-div-
jad-človek 97, eno največjih 
tovrstnih razstav v Sloveniji, 
Z njo in drugimi spremlje
valnimi prireditvami bodo 
počastili 50 let Lovske druži
ne Gornji Grad ter 90 let Lov
ske zveze Slovenije. 

Na razstavi, ki se razprosti
ra na 5 tisoč kvadratnih me
trih, se poleg Gornjegrajcev 
predstavlja še 22 lovskih dru
žin iz različnih koncev Slove
nije. Razstavljavci so predsta
vili življenje živali v naravi, 
od nižin do visokogorja. Poleg 
izjemno zanimive lovske raz
stave, ki je primerna za vse 
obiskovalce, se predstavljajo 
še ribiči, republiški zavod za 
gozdove; predstavljena so sli
karska dela Jožeta Svetine, 
stare knjige... Predstavljene 
so tudi druga društva in de
javnosti, s katerimi so se nek
daj ukvarjali v Gornjem Gra
du, še posebej zanimiva pa je 
izvirna stara hiša. 

Na osrednjem prireditve
nem prostoru, poleg osnovne 
šole v Gornjem Gradu, so orga
nizatorji postavili ogromen šo
tor, pred katerim so postavlje
na terenska vozila 12 različnih 
znamk, v šotoru pa so poskr
beli za prikaz in prodajo različ
nega orodja in orožja. Gornje-
grajci so pripravili 5-dnevno 
prireditev, ki se je začela vče
raj, nadaljuje pa danes, ko bo 
ob 9. uri kinološka prireditev 
in razstava. Jutrišnji dan, pe
tek, bo dan turizma, podjetniš
tva in večer kulture, v Gor
njem Gradu pa pričakujejo kar 
precejšnje število vabljenih go
stov. Ob 21.30 bo pred kate
dralo zgodovinski spektakel 

Mrlvi menih v izvedbi gleda
lišča gornjegrajskega. Gre za 
dramatizacijo resničnih zgo
dovinskih dogodkov, ki so pol 
tisočletja nazaj zaznamovali 
življenje doline, ki je dobila 
ime po reki Savinji. Tudi ljube
zen, ki jo poosebljata mladi 
menih in dekle iz podložniko-
ve bajte, v celoti izpričuje okvi
re tistega časa. 

Osrednji dan dogajanj bo v 
soboto, 28. junija, ko bodo v 
Gornjem Gradu in še štirih 
največjih zgornjesavinjskih 
krajih pripravili 24. revijo slo
venskih lovskih pevskih zbo

rov in rogistov. Po nastopih v 
različnih krajih bo ob 19. uri 
skupni nastop zborov, rogi
stov in pihalnega orkestra, 
skupnemu nastopu pa bo sle
dilo družabno srečanje. Sklop 
prireditev bodo zaključili v 
nedeljo, 29. junija. 

Na konferenci za novinarje, 
ki so jo pripravili pretekli petek, 
so organizatorji poudarjali, da 
je lovska prireditev v Gornjem 
Gradu med največjimi v Slove
niji, in da je za kraj in Zgornjo 
Savinjsko dolino velik dogo
dek, vreden ogleda in obiska. 

URŠKA SELIŠNIK 

Zaradi neplacnilcov 
iziciopiii elelctriko 

v stanovanjskih blokih v 
Žalcu se ponavlja stara 
zgodba. Zaradi nekaterih 
posameznikov, ki ne plaču
jejo stroškov, so delavci celj
skega Elektra minuli teden 
izklopili skupno elektriko 
na stopniščih. 

Tokrat so izklopili elektriko 
v blokih v Čopovi ulici 2,4,3 in 
5. Zneski dolga na posamez
nih odjemnih mestih znašajo 
približno 20 tisoč tolarjev. 
Stanovalci so ostali brez elek
trike na hodnikih, mirovala so 
dvigala, marsikje v višjih nad
stropjih pa so zaradi izklopa 
elektrike ostali tudi brez vo
de. Po besedah Zlatka Prisla-
na iz žalskega Sipra se dolgo
vi nekaterih posameznikov 
vlečejo že vrsto let. Račune za 
skupno elektriko plačuje Si-
pro, kjer poravnajo toliko ra
čunov, kolikor je na voljo de

narja. Kljub stalnim opozori
lom in javnemu seznamu 
dolžnikov na oglasnih tablah 
v blokih pa se nekateri stano
valci za poravnavo računov ne 
brigajo kaj prida. V Sipru os
tro nasprotujejo ravnanju 
Elektra Celje, saj po oceni 'Pii-
slana ne bi smeli izklopiti 
elektrike, ker s tem prizade
nejo tudi vse ostale stanoval
ce, ki svoje obveznosti redno 
poravnavajo. Zato so v Sipru 
predlagaU, naj tistim, ki niso 
poravnali skupne elektrike, 
odklopijo električno energijo 
v stanovanju. Po ocenah Sipra 
bi morali tudi v Elektru Celje 
več narediti za izterjavo svo
jih dolžnikov. 

V Elektru Celje takšnim trdi
tvam Sipra nasprotujejo. Teh
nični direktor Marjan Žumer 
je povedal, da imajo v blokih 
dve vrsti odjema, prvo je od
jem v gospodinjstvih, drugo so 
odjemna mesta za skupno 
elektriko. Račune plačuje Si-
pro, zato mora ta po mnenju 
Elektra poskrbeti za plačilo ra
čunov pri dolžnikih. Kakorkoli 
že, najslabši konec so spet po
tegnili ljudje, ki skrbno porav
navajo račune. Teh je tudi v 
blokih velika večina, povsod 
pa se najdejo posamezniki, ki 
očitno nameravajo živeti na ra
čun drugih. IJB 

Četrtek, 26. junij ob 20.30 uri - Slovensko ljudsko 
gledališče Celje - Tretja ženska; plesna predstava Plesnega 
teatra Ikarus iz Celovca. Organizator Fit media, vstopnice 
po 800 SIT 

Petek, 27. junij ob 18. uri - Poletni oder Prešernova 18 (v 
primeru dežja Hermanovo gledališče) - Vidkova srajčica; 
plesna slikanica Plesnega teatra Igen Studia za ples Celje. 

Sobota, 28. junij ob 10. uri - Poletni oder Prešernova 18 
(v primeru dežja Hermanovo gledahšče) - Sedem na mah; 
igrica Matjaža Lobode v izvedbi Lutkovnega gledališča 
Ljubljana. 

Sobota, 28. junij ob 20.30 uri - Lapidarij (v primeru 
dežja Union) - Oder je tvoja usoda; predstavili se bodo 
najvidnejši slovenski komedijanti Bernarda Oman, Brane 
Grubar, Ljerka Belak in Zlatko Šugman. Organizator Fit 
media, vstopnice po 800 SIT v predprodaji v poslovalnici 
Kompasa, rezervacije po telefonu 37-234. 

Torek, 1. julij, in četrtek, 3. julij, med 16. in 17. uro -
Poletni oder Prešernova 18 (v primeru dežja Hermanovo 
gledališče) - Ustvarjalni pristan; ustvarjalne delavnice z 
Mihelo Jezernik. 

Sreda, 2. julij ob 20.30 uri - Atrij Majolke - Zoran Predin 
in Matjaž Juvan. Organizator Fit media, vsopnice po 400 
SIT lahko rezervirate po telefonu 484-038. 

Vodovod v Sevčniku 
Letošnji prvi poletni dan 

si bodo krajani Sevčnika v 
KS Andraž nad Polzelo za
pomnili po tem, da so dobili 
vodo. Kako pomembna pri
dobitev je to, nam pove dejs
tvo, da so tukaj doslej pili 
kapnico, ob sušnih obdobjih 
pa so bili odvisni od dovoza 
vode s cisternami. 

Slovesnosti ob novem prečr-
pavališču se je udeležilo veliko 
krajanov, med gosti pa je bil 
tudi župan žalske občine prof. 
Milan Dobnik. O gradnji je 
govoril predsednik režijskega 

odbora Rudi Čretnik, ki je po
vedal, da so priprave stekle že 
maja 1993, leto pozneje so 
geologi izvrtali vrtino globine 
107 m in ugotovili, da je tam 
dovolj vode. Tega vodnega vira 
pa še ne izkoriščajo, saj bi za to 
potrebovali še dodatnih 25 mi
lijonov tolarjev. Sedanji vodo
vod je priključen na sistem 
Vransko-Polzela-Založe s pre-
črpavališčem in rezervoarjem 
50 kubičnih metrov. Na novo 
vodovodno omrežje, ki je v 
dolžini 5800 m razvejano po 
hribovitem in skalnatem tere
nu, je priključenih 52 uporab
nikov. Veliko dela so opravili 

prostovoljno, precej so prispe
vali sredstev, del pa sta prispe
vali tudi KS Andraž in občina 
Žalec. Zbranim je spregovoril 
predsednik KS Anton Mešič, 
ki ni skrival zadovoljstva, da se 
krajevna skupnost razvija, po
sebej pa se je sokrajanom zah
valil za odločitev na referendu
mu, da bodo še naprej plačeva
li krajevni samoprispevek. Do
mači župnik Niko Kranjc je 
blagoslovil novo pridobitev in 
prebivalci Sevčnika so si lahko 
natočili čiste sveže vode, seve
da le za pokušino, nadaljevali 
pa so z domačim vinom. 
mmmmmmmmm T. TAVČAR 

Grajski godec in poikaoke 
Od sobote dalje je grajski 

godec letošnjega leta Primož 
Zvir, v polfinale izbora za 
Zlato harmoniko Ljubečna 
97 pa so se uvrstili Stanko 
Vrčkovnik, Zdravko Det-
mar, Primož Založnik, Uroš 
Toča j , Marko Lekše, Bernar
da Podlesnik in Andrej Peč-
nik. 

Tako so razsodili strokovna 
žirija in številni obiskovalci, 
ki so se udeležili dobro pri
pravljenega izbora v Nazar
jah. Prireditev, ki jo je pripra
vilo Turistično društvo Nazar
je, je povezoval Boris Kopitar, 
ki je poskrbel za dobro voljo 
obiskovalcev in nastopajočih. 
Skupno se je za nadaljevanje 
v tekmovanju za zlato harmo
niko pomerilo 30 godcev, se
dem izbranih pa bo nastopilo 
v polfinalnem tekmovanju, ki 
bo 16. avgusta v Velenju. 

Za posebno popestritev do
bro pripravljene sobotne pri

reditve so poskrbeli pevci v 
»polkaokah«, ki so dokazali. 

da imajo v Zgornji Savinjski 
dolini dobre pevce. Sicer so se 
prireditve s harmoniko priče
le že v petek, ko so se v nazar-
skem kulturnem domu pred
stavili godci-veterani in učen
ci Roberta Zupana, večer pa 
sta s ciframi in petjem pope
strila Miha Dovžan in Jožica 
Kališnik. Vse prireditve so pri
pravili v sklopu praznovanj 
nazarskega krajevnega praz
nika. US 

Grajski godec Primož Zvir, sicer učenec Darka Atelška, 
prejema priznanje iz rok predsednice Turističnega društva 

Nazarje Vanje Hofbauer. 

Mozirski telovadci 
Pred kratkim je več kot 300 otrok, ki obiskujejo osnovno šolo v Mozirju, nastopilo na telovadni 

akademiji. Otroci so prikazali veliko telovadnih veščin, za svoje nastope uporabili vse rekvizite, 
ki jih imajo v šoli, med najbolj prikupnimi pa so bili najmlajši, ki so svoj nastop popestrili z 
baloni. US 

Stare 
upodobitve 
Logarske 

v petek, 27. junija, bodo v 
gostišču Firšt v Logarski dolini 
odprli razstavo Stare upodobi
tve Logarske doline. Razstavo, 
ki jo pripravljajo v Pokrajin
skem muzeju Celje, bodo od
prli ob 18. uri, dobrodošlico pa 
bo zaželel župan občine Luče 
Mirko Zamernik. US 
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Skriti zaklad Starega gradu 
Letos znotraj grajskega obzidja veliko sprememb - V vsej lepoti bo Stari grad zaživel v prihodnjem tisočletju 

Zaradi neurejene gostin
ske ponudbe in splošnega 
mrtvila, ki je velo znotraj 
grajskega obzidja zadnja le
ta, je nekdaj elitna turistična 
točka Stari grad nad Celjem 
izgubljala svoje obiskovalce. 
Tisti pa, ki so se na vzpetino 
nad Celjem le povzpeli, so 
odhajali z deljenimi občutki. 
Stari grad je resnično biser, a 
kot je kazalo do nedavna, so 
ga obujali k življenju le de
lavci programa javnih del. 

Predsednica Turističnega 
društva Celje Andreja Rihter 
je predstavila zdajšnja priza
devanja za oživljanje gradu. 
Začasna okrepčevalnica v lič
nem lesenem paviljončku Ju-
stike Bastič je med tednom 
odprta med 8. in 20. uro, ob 
sobotah, nedeljah in prazni
kih pa med 9. in 20. uro. V 
okviru programa javnih del že 

tretje leto na gradu deluje tudi 
vodniška služba, med tednom 
med 8. in 17. uro, ob sobotah, 
nedeljah in praznikih pa so 
vodstva ob 10., 12. in 14. uri. 
Ob rednih turističnih vodstvih 
pripravljajo še enodnevne in 
štiridnevne arheološke delav
nice ter delavnice v obliki lova 
za skritim zakladom. 

Program javnih del na Sta
rem gradu, skozi katerega se 
je zadnja leta veliko postorilo, 
usklajujeta celjska enota Za
voda za zaposlovanje ter RC 
Inženiring, dela pa sofinanci
ra tudi Mestna občina Celje. V 
zadnjih treh letih je bilo v 
sanacijo gradu - grajskega ob
zidja ter celotnega območja 
znotraj obzidja - vloženih 55 
milijonov tolarjev, predlani je 
na gradu delalo 26 ljudi (od 
tega se jih je 7 zaposlilo), lani 
31 (zaposliH so se štirje), letos 
pa je v ekipi 25 ljudi (2 pa sta 
se že zaposlila). Obiskovalci, 

ki prihajajo na grad, opažajo 
lepšo grajsko podobo, pred 
dnevi pa so na grajski vhod 
namestih tudi predstavitveno 
ploščo ter opozorila glede var
nega gibanja znotraj grajskega 
območja. 

Stari grad bo po besedah 
Rihterjeve letos poleti obisko
valcem ponudil kar nekaj pri
reditev. »Ob arheoloških de
lavnicah in iskanju skritega 
zaklada bo znotraj grajskega 
obzidja nekaj prireditev Polet
ja v Celju, knežjem mestu -
omeniti pa velja zlasti gleda-
liško-plesno predstavo Grofica 
Celjska, katere premiera je na
povedana za 25. julij.« Na graj
skem prireditvenem prostoru 
bodo že v popoldanskih urah 
pred premiero pripravili tudi 
nekakšen srednjeveški sejem. 

Načrtno in skrbno oblikova
no ponudbo kulturnih in za
bavnih prireditev za vse ciljne 
publike pa je na Starem gradu 
pričakovati prihodnje leto, ko 
bodo za grad poiskali tudi nove
ga najemnika gostinskih pro
storov. »Pred razpisom pa mo
ramo urediti še marsikaj. Gre 
predvsem za ureditev komunal
ne infrastrukture, ki je grad ni
ma. V načrtu imamo temeljito 
prenovo Friderikovega stolpa 
ter nenazadnje ureditev Pelika
nove poti, ki bi povezala mestni 
stekleni atelje mojstra Pelikana 
z grajskim območjem,« pravi 
Rihterjeva in dodaja, da je za 
vse to potreben čas in veliko 
denarja, tako da je resničen 
grajski razcvet pričakovati šele 
v prihodnjem tisočletju. 

I. STAMEJČIČ 

V novi f iz ioterapi j i 
v počastitev šmarskega ob

činskega praznika so v za
četku tedna slovesno predali 
namenu novo fizioterapijo 
domačega zdravstvenega 
javnega zavoda. 

Zadnjih sedem let je fiziote-
rapija gostovala v prostorih 
upokojenskega doma, nato pa 
so našli primerne prostore v 
bivši samopostrežbi v upoko
jenskem bloku. Gre za prosto
re v neposredni bližini Zdravs
tvenega doma, ki so jih začeli 
letos temeljito prenavljati. 

V njih je zdaj dovolj prostora 
za elektroterapijo, terapijo z ul
tra zvokom ali z laserjem, za 
ekstenzijske ali različne toplot
ne terapije, za magnetoterapije, 
dodatno pa še za različne oblike 
individualnega ter skupinskega 
razgibavanja. V fizioterapiji, ki 
so jo odprli v začetku meseca, 
dela Andreja Korošec, sicer pa 
nameravajo nadaljevati z dve
ma terapevtoma. V prostorih, ki 
merijo 145 kvadratnih metrov, 
so prav tako predvideli ordina
cijo za ortopeda. 

Ureditev terapije ter njeno 
opremo (v okvirni vrednosti 
20 milijonov tolarjev) sta fi
nancirala domači zdravstveni 
dom ter Občina Šmarje pri Jel
šah, ki je poleg tega zagotovila 
tudi prostore. 

BRANE JERANKO 

Folklorni 
festival v 
Dobrini 

Turistično društvo Dobri
na, iz okolice Loke pri Žu-
smu, je pripravilo za soboto, 
28. junija, folklorni festival 
Ohranimo kulturno dedišči
no naših babic in dedov. 

Med pevskimi skupinami 
bodo nastopili celjski oktet Po-
doglarji, pevski zbori Krnica 
iz Dobrine, Večerni zvon iz Sv. 
Štefana ter s Prevorja in pre-
vorski tercet Domima. Med 
godbeniki pričakujejo z veli
kim zanimanjem nastope ljud
skih godcev z Ljubnega ob 
Savinji, Konovskih štrajharjev 
iz Velenja, dua Bevc-Bovha iz 
Dobrine, harmonikarja Dom-
na Jevšenaka, citrarke Ivice 
Pučnik, harmonikarja Damja
na Loknarja ter še nekaterih. V 
Dobrino so povabili tudi več 
plesnih skupin in sicer folklo-
riste Oljke iz Šmartnega ob 
Paki, iz Zreč, Dobja pri Planini 
ter najmlajše plesalce iz Sliv
nice ter iz Sv. Štefana. 

Prireditev bo ob 17. uri, pri 
Gasilskem domu v Dobrini pri 
Loki, ob izviru zdravilne vode 
(v takoimenovanih Dobrin-
skih toplicah). Če bo slabo 
vreme, bo prireditev pod šoto
rom. Zaključiti nameravajo z 
ansamblom Vinka Cverleta. 

B. J. 

Vino bo podpiralo študij 
Organizacijski odbor tretje konjiške likovne kolonije, ki 

je bila zadnje dni maja, se je dogovoril o dodelitvi sredstev, 
zbranih na dražbi vin. 

Kolonija je uspela, ob tem pa so opozorili na nekatere 
podrobnosti, ki jih bo na četrti koloniji še potrebno dodelati ali 
spremeniti. Osrednjo pozornost so tokrat namenili porabi 
sredstev, zbranih na prvi dražbi vina konjiškega Zlatega griča, 
ki je spremljala letošnjo kolonijo in je, kot smo že poročali, 
naletela na izredno dober odziv. 

S trinajstimi steklenicami posebne polnitve, ki so jih ponu
dili na dražbi, so zbrali 845 tisoč tolarjev, pri čemer je 
steklenica s serijsko številko ena s 305 tisoč tolarji dosegla 
najvišjo ceno na dražbah v Sloveniji v obdobju po drugi 
svetovni vojni. Že na dražbi so organizatorji kolonije obljubili, 
da bodo čisti izkupiček porabih za dobrodelne namene, 
javnost pa o tem obvestiU v štirinajstih dneh. 

Člani organizacijskega odbora so se prejšnji teden soglasno 
odločili, da bodo ustanovili štipendijsko fundacijo. Pravilnik 
bodo še dorekli, že zdaj pa so se odločiU, da bodo štipendijo 
podeljevali na osnovi javnega razpisa, dobili pa jo bodo lahko 
študenti, ki stanujejo v konjiški občini. S štipendijo bodo 
skušali omogočiti študij predvsem nadarjenim študentom, ki 
bi sami študij težko financirali. Fundacija bo odprta tudi za 
morebitne druge prispevke. Prve štipendije bodo podelili že 
jeseni. 

VM. 

Vodomet sredi krožnega križišča 
v Velenju so sredi novega krožnega križišča med Kidričevo, Koroško in Stanetovo cesto uredili še 

vodnjak. Šoferji avtobusov in večjih kamionov so na račun križišča sprožili nekaj polemik, a kljub 
nekoliko preozkemu vozišču večina udeležencev v prometu meni, da je cilj vendarle dosežen. 
Hitrost na krožnem križišču bo treba zmanjšati in se previdno vključevati na proste vozne pasove. 
V prid tej prometni rešitvi govori tudi krajša vrsta čakajočih ob prometnih konicah. Če temu 
pridamo še končno pridobitev, zasaditev cvetja in lepo urejen vodomet, potem lahko Velenjčani 
kljub nekaterim pomislekom sprejmejo krožno križišče za svoje. Do izgradnje sodobnejše 
sredimestne obvoznice v Velenju manjka še nekaj sto metrov. j . MIKLAVC 

NA DANAŠNJI DAN 

27. J U N I J 
1862 - Rodil se je avstrijski 

izumitelj slovenskega rodu Jo-
hann Puch (Janez Puh, umrl 
leta 1914), ki je izumil prvo 
moderno dvokolo s kroglični
mi ležaji, dvojnimi pedali in 
moderno linijo. 

1875 - Rodil se je slovenski 
skladatelj Gojmir Gregor Krek. 
S svojim delom (v reviji Novi 
akordi) je ovrgel tradicijo slo
venske romantike in čitalništva 
ter začel novo obdobje v sloven
ski glasbi (umri leta 1942). 

1880 - Rodila se je ameriška 
pisateljica Helen Keller. Od 
zgodnje mladosti je bila slepa 
in gluha, vendar je s trdim de
lom in nesebično pomočjo svo
je »Učiteljice« dokončala filozo
fijo in spostala pomembna jav
na bojevnica za družbene refor
me (umrla leta 1968). 

28. J U N I J 
1577 - Rodil se je flamski 

slikar Peter Paul Rubens, naj-
pomebnejši predstavnik flam-
skega baroka. Njegova dela oz
načujejo barvni sijaj, čutna 
polnost in neizčrpna kompozi
cijska iznajdljivost. Vsem je 
postal znan kot avtor religioz
nih (Postavljanje križa. Posled
nja sodba), mitoloških slik, 
portretov (avtoportret z Izabe-
lo Grant-R. prvo ženo in por
tret Helene Grant-R. druge že
ne) in krajin (umrl leta 1640). 

1712 - Rodil se je francoski 
pisatelj in filozof, razsvetljenec 
in predhodnik romantike Jean-
Jacques Rosseau, ki je s svojimi 
idejami močno vplival na vso 
Evropo. Temelj njegovih filo
zofskih in pedagoških del je 
prepričanje, da je človek po 
naravi dober, da pa znanost, 
umetnost in kultura kvarno 
vplivajo nanj (umrl leta 1778); 

1867 - Rodil se je italijanski 
pisatelj in komediograf, začet
nik modernega gledališča Lui-
gi Pirandello, avtor številnih 
komedij (Šest oseb išče avtor
ja. Kaj je resnica), drame (He
nrik I V ) , avtobiografskega ro
mana (Pokojni Matija Pascal) 
in dobitnik Nobelove nagrade 
za književnost leta 1934 
(umrl leta 1936); 

1904 - V Loki pri Zidanem 
Mostu se je rodil pisatelj (Bog v 
Trbovljah), publicist in pesnik 
Ludvik Mrzel (umri leta 1971). 

29 . J U N I J 
1793 - Rodil se je češki izumi

telj Josef Ressel, znan kot izumi
telj ladijskega vijaka. Za Sloven
ce je pomemben, ker je večino 
ustvarjahiega življenja živel na 
njihovem ozemlju, saj je prve 
poskuse s čolnom na vijak opra
vil na Krki in ker je bil v gozdar
ski službi v Pleterjah. Kraševcem 
je poleg predlogov za ponovno 
pogozditev Krasa zapustil tudi 
več iznajdb za izboljšanje kme
tijstva (umrl leta 1857). 

1797 - Rodil se je slovenski 
duhovnik, misijonar, škof in 
raziskovalec Severne Ameri
ke Friderik Irenej Baraga. Se
stavil je slovar in slovnico 
očipvejščine, jezika Indijan
cev ob ameriških Velikih je
zerih. Napisal je tudi zgodo-
vinsko-narodopisno študijo 
o severnoameriških Indijan
cih in je eden izmed štirih 
slovenskih svetniških kandi
datov (umrl leta 1868). 

30 . J U N I J 
1749 - Rodil se je slovenski 

slikar Lovro Janša (umrl leta 
1818), brat čebelarja in bakro
rezca Antona Janše in dekora
tivnega slikarja Valentina Jan
še (1747 do 1860). Od leta 
1766 je živel na Dunaju, kjer 
je leta 1811 postal profesor na 
slikarski akademiji. Številne 
njegove risbe avstrijskih in 
nemških vedut (pokrajinskih 
slik) so vrezali v baker. 

1. J U L I J 
1646 - Rodil se je nemški 

filozof, matematik, fizik, pra-
voznanec, zgodovinar, jeziko
slovec in diplomat Gottfried 
Wilhelm Leibniz. V filozofiji je 
dajal prednost razumu pred 
čutnimi zaznavami (zasnova 
racionalistično-idealistične 
miselne stavbe), v zgodovino 
matematike pa se je zapisal kot 
utemeljitelj integralnega in di
ferencialnega - infinitezimal-
nega računa (umri leta 1716). 

1796 - Rodil se je slovenski 
pisatelj, skriptor, knjižničar in 
jezikoslovec Miha Kastelic, us
tanovitelj, urednik in najplo-
dovitejši pesnik slovenskega 
pesniškega zbornika Kranjske 
čbelice. Sam se je poskušal 
predvsem v pesnjenju prigod-
nih in ljubezenskih pesmi 
(umri leta 1868). 

1804 - Rodila se je francoska 
pisateljica George Sand s pra
vim imenom baronica Aurore 
de Dudevant, prijateljica Alfre
da de Musseta in Frederica 
Chopina. V svojih romanih (In-
diana. Mala Fadette) je razgalja
la družbene predsodke in so
cialne krivice (umrla leta 1876). 

1848 - Celjski tiskar Janez 
Jeretin je začel izdajati prvi 
slovenski političen hst, tednik 
Celjske slovenske novice. 

2 . JUL IJ 
1714 - Rodil se je nemški 

operni skladatelj in dirigent 
Christoph Willibald Gluck, 
pomemben operni reformator 
(glasba naj podpira dramo!) z 
deli Orfej in Evridika, Alkesta, 
Armida, Ifigenija na Avlidi in 
Ifigenija na Tavridi (umri leta 
1787). 

1877 - Rodil se je nemški 
pesnik in pisatelj Hermann 
Hesse. Leta 1946 je dobil No
belovo nagrado za književnost 
(umri leta 1926). 

3. J U L I J 
1854 - Rodil se je moravski 

skladatelj in mojster moderne 
nacionalne glasbene drame 
Leoš Janaček, poleg Snietane 
in Dvofaka najpomembnejša 
osebnost češkega glasbenega 
življenja. Zaslovel je z opero 
Jenufa (umri leta 1928). 

1875 - Rodil se je nemški 
zdravnik kirurg Ferdinand Sa-
uerbrach, eden od pionirjev 
prsne kirurgije in umetnih 
sklepov (umrl leta 1951). 

1883 - V družini židovskega 
trgovca v Pragi se je rodil av
strijski pisatelj Franz Kafka, ki 
je močno vplival na razvoj so
dobne proze. Za časa življenja 
je objavil novele Preobrazba, 
Sodba, V kazenski koloniji. Po
deželski zdravnik in Gladova-
lec, po njegovi smrti pa so bili 
objavljeni romani Proces, Grad 
in Amerika (umri leta 1924). 



SPORI 

V ugledni družbi 
Znani možni nasprotniki košarkarjev Kovinotehne Savinjske Polzele in Pivovarne 

Laško v evropskem pokalu 1997/98 

Evropski pokal v košarki 
se bo tudi z našima Kovino-
tehno Savinjsko Polzelo in 
Pivovarno Laško začel že 
16. septembra. Žrebanje os
mih predtekmovalnih sku
pin bo 22. julija v 
Miinchnu, s sedeža FIBA pa 
so v ponedeljek, ko se je 
iztekal rok za prijave, brez 
oklevanja sporočili imena 
48 klubov, ki bodo igrali v 
Eurocupu 1997/98. 

»Do nekaterih manjših 
sprememb še lahko pride v 
naslednjih dneh, saj nacional
ne zveze včasih še pošljejo 
zadnje popravke. Pri košar
karsko uglednih državah se 
kaj takšnega seveda ne dogaja 
in zato je seznam bolj ali manj 
popoln. Tekmovalni sistem 
ostaja nespremenjen in ekipe 
iz iste države, v vašem prime
ru Kovinotehna Savinjska Pol
zela in Pivovarna Laško, bosta 
v predtekmovanju v ločenih 
skupinah,« je v telefonskem 
pogovoru povedal A l b e r t 
Schencking, ki je pri FIBA 

zadolžen za vodenje evrop
skih pokalov. 

V evropskem pokalu bo le
tos zastopanih 30 držav. Po 
dva kluba bo imelo 17 nacio
nalnih zvez, države s samo 
enim mestom bodo zastopane 
s prvaki, prav tako tudi tiste, 
ki niso zastopane v evropski 
ligi: Belgija, Češka, Nemčija, 
Litva, Makedonija, Poljska in 
Ukrajina. 

Tekmovanje se bo začelo 
16.septembra in v uvodnem 
nizu bodo odigrani štirje kro
gi. Sledila bo dvotedenska 
prekinitev in po 21.oktobra 
enak premor. Med 4. in 11. 
novembrom bodo na sporedu 
trije krogi in novi prekinitvi 
bosta 9. in 16. decembra. Izlo
čilni del se bo začel 13. ja
nuarja 1998. 

Udeleženci 
Evropski pokal 1997/98: 

Anglija: London Towers. Av
strija: St.Poltea Belgija: Su-
nair, Charleroi. Bosna in Her
cegovina: Sloboda Dita Bol
garija: Slavija Sofija. Ciper: 

Keravnos. Češka: USK Praga, 
ICEC Opava. Estonija: Kalev. 
Finska: Torpan Poyat (Hel
sinki). Francija: Asvel, Leval-
lois. Grčija: Panathinaikos, 
Apolon. Hrvaška: Zagreb, 
Zrinjevac. Italija: Cantu, Ste-
fanel. Izrael: Hapoel Eilat, 
Maccabi Raanana. Jugoslavi
ja: Beobanka, Železnik. La-
tvija: Broceni. Litva: Žalgiris, 
Olimpas Plunge. Madžarska: 
Honved. Makedonija: Godel 

V evropskem pokalu bo v 
naslednji sezoni igralo tudi 
pet udeležencev zadnje 
evropske lige: Asvel, Charle
roi, Bayer, Panathinaikos in 
Stefanel. 

Rabotnički, MZT Skopje. 
Nemčija: Bayer Leverkusen, 
Rhondorfer. Nizozemska: 
Den Bosch. Poljska: Slask 

V dvorani Tri lilije v 
Laškem bo danes ob 18.30 
uri tekma mladih rep
rezentanc Slovenije in 
Hrvaške (do 22 let). 

Wroclaw, Mazowszanka. Por
tugalska: Oliveirense, Tele
com Lisboa. Rusija: Avtodo-
rožnik, Samara Slovaška: 
Slovakofarma Pezinok. Slo
venija: Kovinotehna Savinj
ska Polzela, Pivovarna Laško. 
Španija: Juventud, Caceres. 
Švedska: Plannja Lulea. Tur
čija: Fenerbahče, Tofas. 
Ukrajina: Budivelnik, Moda 
Odessa. 

ŽEUKO ZULE 
i Foto: GREGOR KATIC 

Majhna država velike košarke! 
Včeraj se je v Španiji začelo 30. evropsko prvenstvo v 

košarki, na katerem že tretjič zapored sodeluje tudi naša 
reprezentanca, ki je po številu nastopov rekorder med 
selekcijami v igrah z žogo. 

Naši so sinoči igrali s Francijo, nocoj bodo z Izraelom in jutri 
z Litvo (obakrat ob 22.30). V naslednji krog se bodo uvrstile tri 
reprezentance, naša pa je v Katalonijo odpotovala s sloganom 
»Slovenija, majhna država velike košarke!« Med izbrano dva-
najsterico so tudi Goran Jagodnik (Polzela, doslej 6 nastopov), 
Aleš Kune (RLaško, 11) in Konjičan Jure Zdovc (38). 

Maratonski poraz 
Košarkarji iz Laškega so pred približno desetletjem v 

svojem mestu že igrali na prireditvi 12 ur košarke, konec 
tedna pa so prvič sodelovali na enodnevnem maratonu 
»basketa«. 

Na Jezici so z domačim moštvom izgubili z 2041:2138. 
Prireditev je bila že 22. po vrsti, ekipi pa je sestavljalo po 14 
igralcev prvega moštva ter po osem mladincev in veteranov. 
Maraton je bil tudi zadnja aktivnost prvoligaša iz Treh lilij, ki 
bo s pripravami za novo sezono začel 21. julija. Tradicionalni 
turnir Laško bo 15. in 16. avgusta, nastop je že potrdil novi 
jugoslovanski prvoligaš Beopetrol, vabljena pa so še moštva iz 
Hrvaške, Italije in Turčije. 

Prvenstva mladih 
v prvi mladinski ligi bodo 

naslednjo sezono igrali tudi 
Polzela, Pivovarna Laško in 
Celje, ki bodo v skupini 
vzhod z mariborskimi ligaši 
Ovni, Branik in ŽKK Mari
bor. Prvenstvo se bo začelo 
21. septembra. 

Celjani so se v prvo ligo 
uvrstili preko dveh krogov 
kvalifikacij, Laščani so nasto
pali v samo enem, Polzelani 
pa so si nastop zagotovili ne
posredno z lanskim 4. me
stom. V drugi ligi bodo v sku
pini vzhod II igrali Comet, 
Kemoplast (v drugem krogu 
kvalifikacij v Hruševcu ni bil 
uspešen). Rogaška, Rogla ter 
Slivnica in Ruše ter v skupini 
vzhod III Plima Prebold, Elek
tra, Hrastnik, Litija in Zagorje. 
Med kadeti so prvoligaši Ce

lje in Pivovarna Laško in Pol
zela, v drugi ligi pa bodo igrali 
Comet, Kemoplast, Rogaška, 
Prebold, Elektra in Keleja. 

S prvim delom prvenstva so 
končali pionirji. V drugo krog 
lige za naslov prvak ^ sta se 
uvrstila tudi Polzela in Elek
tra, vendar oboji z najmanj
šim številom točk. Vrstni red: 
prva liga - vzhod I: Branik 20, 
ŽKK Maribor 16, Elektra, Co
met 15, Sobota, Ovni 11; 
vzhod II: Slovan 18, Litija 17, 
Polzela 15, Jezica 14, P.Laško 
A, Rudar 13; druga liga -
vzhod I: Ljutomer 16, Rogla 
Atras, Ruše 13, Kungota 10, 
radenska 8; vzhod II: Koroška 
8, Prebold 6, SI.Gradec 4; 
vzhod III: Keleja A 12, Kemo
plast 10, Keleja B 8, RLaško B 
6. 

Laščani in Polzelani bodo v evropskem pokalu štartali 16. septembra, deset dni pozneje pa 
bodo v Treh lilijah že igrali lokalni derbi. 

Novi prestopi 
Registracijska komisija KZS je na svoji drugi seji odobrila 

24 prestopov, zavrnila jih je 11, v postopku pa jih je je ostalo 
šest in se je odločitev preložila na naslednjo sejo. 

Dragšič je tudi uradno novi član Pivovarne Laško, Novak in 
Plevnik sta zapustila Comet (prvi je odšel v Maribor Branik, 
drugi v Krko), katerega je okrepil Lečnik (ŽKK Maribor). 
Herman je zapustil Celje in se preselil k Rogli Atras, Mirt je 
novi član Elektre, Vajdič je iz Pivovarne Laško odšel k Rudarju, 
Vego iz Rogaške k Brežicam, reprezentantka Grobelnikova je 
okrepitev Ingrada. Klub je zamenjal tudi Konjičan Šporar, ki je 
novi član Olimpije. 

Zavrnjeni so zahtevki za prestop Škornika k Olimpiji in 
Gajška (oba Kemoplast) k Rogli Atras, preložena pa je odloči
tev o morebitnem prestopu Petroviča iz Dupleka k Rogli Atras. 

Festival športa za vse 
športna unija Slovenije bo v sodelovanju s TRG Jezero in 

ŠD Skale v soboto pripravila Festival športa za vse. Priredi
tev ob velenjskem jezeru bodo sestavljali trije pomembnej
ši sklopi. 

Za uvod bodo društva predstavila celoletne dejavnosti (so
dobni športni programi, plesni in show programi, programi 
navijačic . . . ) , sledila bodo športna in zabavna tekmovanja 
(košarka, odbojka, vlečenje vrvi, pikado, tenis, zabavne vožnje 
z rafti po jezeru, orientacijski pohod, športne delavnice za 
otroke), za konec pa bo ŠUS podelila priznanja za dosežke 
društvom ter strokovnim in organizacijskim delavcem. 

Šola 
rokometa 

Slovenska rokometna 
šola bo sredi avgusta že 
tretjič zapored na Rogli, 
pred dnevi se je v Izoli 
začela že 19. šola mla
dih. Vodja je znova Tone 
Goršič, ki je sodeloval 
pri vseh tovrstnih pro
jektih. 

Za vadbo v treh terminih 
se je prijavilo okrog 370 
rokometašev (letniki 1980 
do 1987), za katere bo skr
belo kar 60 trenerjev. Šole 
se prvič organizirano ude
ležuje tudi skupine iz tuji
ne (Avstrije), vodstvo tabo
ra pa bo v sodelovanju s 
trenerji državnih reprezen
tanc naredilo izbor za se
lekciji letnikov 1980 in 
1982, ki bodo imeli avgusta 
podoben zbor. 

ŠPORTNIK MESECA ZA 

V ospredju atletika 
Atletska sezona je v polnem zamahu, kar se pozna tudi pri 

tedenskem izboru športnikov in ekip. Med posamezniki je 
prepričljivo zmagal Gregor Cankar (12 glasov) in med športni
cami Katarina Srebotnik (6). 

Med nominiranci za naslednji krog glasovanja so dobitniki kolajn 
s sredozemskih iger Gregor Cankar, Miro Kocuvan in Jolanda 
Steblovnik ter Alen Topolovčan in Anja Valant, ki sta na državnem 
prvenstvu v atletiki z odličnima rezultatoma potrdila normi za EP 
mladih in SP. Med ekipami so bili tokrat aktivni samo nogometaši 
Publikuma in v pokalu Intertoto osvojili prvo točko. Znova bomo 
upoštevali kupone, ki bodo v našem uredništvu do ponedeljka. 

PANORAMA 
BALINANJE 

l.liga 
lO.krog: Izola-Velenje 11: 

13, Huje-Železničar 15:9, Jese-
nice-Kozina 14:10, Virtus-
Hrast 14:10, Pivka-Gorica 12: 
12. Vrstni red: Kozina, Želez
ničar 22, Jesenice 20, Huje 18, 
Velenje 14, Gorica 13, Izola 12, 
Hrast 9, Virtus 7, Pivka 6. 

ATLET IKA 
Državno prvenstvo 

Moški - 100 m: l.Acman 
(KI) 10,64, 3.Štor (Vel) 10,71; 
200 m: 3.Acman (KI) 31,38; 
800 m: 3.Podgoršek 1:51,40; 
1500 m: l.Bahtiri 3:54,42, 2. 
Podgoršek (Vel) 3:55,01, 3. 
Ošep (KI) 3:56,69; 5000 m: 1. 
Bahtiri (Vel) 14:41,68; 400 m 
ovire: I.Kocuvan (KI) 50,02, 3. 
Šalamon (Vel) 53,42; 3000 m 
zapreke: l.Kolar 9:46,15, 2. 
Gračnar (oba KI) 9:55,13; 
4x100 m: 2.Kladivar 41,33, 3. 
Velenje 41,79; 4x400 m: 2.Kla-
divar 3:18,77, 3.Velenje 3:19, 
57; daljava: I.Cankar 788; tro-
skok: 1.Topolovčan 16,34 -
drž.rek.; kopje: l.Teršek 70, 
76, 2.Grosek (vsi KI) 62,20. 

Ženske - 100 m: 3.Matul 
12,52; 3000 m: 2.Živko 9:53, 

46; 5000 m: l.Živko (KI) 17: 
33,06, 2.Poznič (Vel) 17:54, 
29, 3.Gluvič 18:36,05; viši
na: 3.Čalasan 171; daljava: 
2.Valant 603, 3.Čalasan 590; 
troskok: 1.Valant 13,78; kro
gla: 2.Dražnik 13,16; disk: 
2.Dražnik 39,08; kopje: 1. 
Randželovič (vse KI) 52,86. 

ŠPORTNI 
KOLEDAR 

SOBOTA, 28 .6 . 

Nogomet 
Haifa: Maccabi-Publikum 

(2.krog pokala Intertoto, 19). 

Smučarski skoki 
Velenje: 11.nočna tekma za 

rudarsko svetilko (21). 
...^^^^^^^^^^.^^ 

Motokros 
Slovenske Konjice: druga 

dirka pokala Alep-Jadran (od 
14.ure). 

Smučarski skoki 
Velenje: 7.ski jumping 

Challenger (18). 
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Osmica z a zlato 
Gregor Cankar sredozemski prvak v skoku v daljavo - Bronasti kolajni za velenjski 

rokometasici Barbaro Hudej in Tanjo Oder 

slovensko zastopstvo je na sredozemskih 
igrah v Bariju s številom osvojenih kolajn 
ponovilo uspeh izpred štirih let, med zma
govalci prvenstva dežel, ki jih povezuje sre
dozemsko morje, pa je tudi 22-letni celjski 
atlet Gregor Cankar. 

»Nikoli še nisem skakal v tako težkih razme
rah. Dobro sem skočil le enkratrkar je bilo na 
srečo dovolj za zmago,« je bil kratek Gregor 
Cankar, ki je v Bariju zmagal že šestič v 
letošnji sezoni. Za drugo zlato kolajno v karie
ri je v spremenljivih razmerah - veter je nasto
pajočim sprva pihal v hrbet, na koncu v prsi -
zadostovalo natanko osem metrov, ki jih je 
dosegel v tretji seriji. 

V prvi in drugi seriji je prestopil ter po 
najdaljšem skoku imel veljaven le še en poskus 
(781 cm). V nobeni seriji ni ujel ne zaleta ne 
ritma in je skakal brez pravega občutka. Za 
njegove težave je ob vremenu kriv tudi manjši 
obseg treningov v zadnjih treh tednih, ko je 
zaradi poškodbe stegenske mišice nekaj dni 
moral tudi prisilno počivati. 

Jolanda Steblovnik-Čeplak je bila v teku na 
800 m ob zlato kolajno šele po pregledu fotofi-
niša, ki je stotinko odločil v prid Maročanke. 
Njen nastop je bil taktično zelo dober, edino 
(usodno) napako pa je naredila v drugem 
krogu, ko je bila predolgo na zunanji progi. S 
finišem je začela že 160 m pred ciljem in za 
nekaj sekund Maročanko tudi prehitela, toda v 
ravnini sta tekli povsem izenačeni. 

»Zlato kolajno nisem izgu
bila v finišu, marveč na začet
ku drugega kroga. Predolgo 
sem se iz ozadja prebijala v 
vodstvo in izgubila moč, ki mi 
je zmanjkala v zadnjih me
trih. Glavni cilj sezone je še 
vedno evropsko prvenstvo do 
23 let,« je svoj drugi veliki 
uspeh - predlani je na mladin
skem evropskem prvenstvu 
osvojila bronasto kolajno -
ocenjevala Velenjčanka. 

Po številnih nastopih na ve
likih tekmovanjih je Miro Ko
cuvan v Bariju končno osvojil 
svojo prvo mednarodno kolaj
no. V finalu teka na 400 m z 
ovirami se je ves čas držal 
vodilnih, v ciljni ravnini za 
malenkost zaostal in z odUč-
nim finišem še prehitel Fran
coza. A ni bil vesel samo ko
lajne: s časom 49,43 je za dve 
desetinki izboljšal osebni re
kord iz leta 1995 in ob podob
nem napredku (najboljše re
zultate običajno dosega v de
veti ali deseti tekmi sezone) bi 
končano lahko začel napadati 
Kopitarjev državni rekord 
49,11. 

S 13.sredozemskimi igrami 
je Anja Valant izrazito neza
dovoljna. V skoku v daljavo in 
troskoku je mladi Celjanki od 
dvanajstih uspel le en poskus 
'n zaradi težav z zaletom je za 
^boljšimi letošnjimi rezulta
ti zaostala za skoraj pol metra. 
^ skoku v daljavo je bila sed

ma, v troskoku pa peta in 
očitno je bilo breme prvega 
velikega tekmovanja na pro
stem preveliko. 

Slovensko konjeništvo je za
stopala samo Maja Novak iz 
Gotovelj. V preskakovanju za
prek je bila diskvalificirana, 
saj Grece nikakor ni hotel čez 
deseto oviro in ko se je ustavil 
še tretjič, je sledila kazen. 
Slab nastop je bilo mogoče 
slutiti že nekaj dni pred nasto
pom, ko je konj dobil alergijo 
na levem očesu in se je morala 
odpovedati manjši tekmi. V 
kvalifikacijah je bila Novako
va še uspešna, za finale pa so 
poznavalci menili, da je bila 
prenežna s konjem. 

Atletika: moški - 400 m 
ovire: l.Hamed (Sir) 49,25, 
2.0tozz (Ita) 49,27, S.Kocu
van 49,43; daljava: I.Cankar 
800, 2.Koukodimos 795, 
B.Chatzapoulos (oba Grč) 
792; ženske - 800 m: l.Ben-
hassi (Mar) 2:03,70, 2.Steb-
lovnik 2:03,71, 3.Foulon 
(Fra) 2:04,24; daljava: 
l.Xanthou (Grč) 672 ... 2.Fer-
ga 649, S.Mahob (obe Fra) 
647, ZValant 590; troskok: 
l.Vasideki (Grč) 14,13, 2.Li-
se (Fra) 13,81, 3.Capriotti 
(Ita) 13,80 ... 5.Valant 13,31. 

Simon Veternik iz Velenja 
je v streljanju z zračno pištolo 
s 567 krogi delil 9.mesto in za 
krog zaostal za uvrstitvijo v 
finale. Karateist Damir Vrba-
nič iz Žalca je v katah v kate
goriji do 60 kg izgubil že 
uvodni dvoboj z Benterkijem 
iz Alžirije. Imel je nekaj pri
ložnosti za napad, vendar je 
bil pretrd in po oceni vodstva 
reprezentance ni delal niti 
približno tako kot na svetov
nem prvenstvu. 

Rokometašice (Barbara Hu
dej, Tanja Oder) so osvojile 

bronasto kolajno, rokometaši 
(Aleš Pajovič, Borut Papež, 
Robert Šafarič, Beno Lapaj-
ne, Tomaž Tomšič, Uroš Šer-
bec, Gregor Cvijič, Renato 
Vugrinec, Tomaž Ocvirk, 
Rajko Begovič, Boštjan Stra-
šek) so bili četrti, košarkarji 
(Miha Čmer, Goran Jurak, 
Miloš Šporar) sedmi, nogo
metaši (Aljoša Sivko, Robert 
Cugmas, Jernej Javornik, Sa-
mir Balagič, Spasoje Bulajič, 
Oskar Drobne) pa si delijo 
samo 9. do 12. mesto. 

•
ŽEUKO ZULE 

Foto: GREGOR KATIC 

Miro Kocuvan je osebni rekord izboljšal za 
dve desetinki. 

Sredozemski prvak - Gregor Cankar. 

MALI NOGOMET 
Kozjansko: prvi del Janini 

Celje: v M.krogu Friggs-Klateži 5:8, Viva la musica-Šmartno 
0:3, Veflon-Cosmos 3:5, Celjski grof-Marinero 4:3, Ščurek-Prima 
3:1, PeHkan-Kewin 3:1. Vrstni red: Pelikan 36, Klateži 30, Celjski 
grof 28, Cosmos 27, Šmartno 21, Marinero 20, Prima, Kewin 19, 
Ščurek 16, Veflon 13, Viva la musica 8, Friggs 2. 

Šmarje: v 9.krogu Šempeter-Završe 0:3, Janina-Haler 3:2, 
Atom-Vitasovič 3:6, Alatnica-Kostrivnica 2:3, Dobovec-Rebus 
5:5, zaostala tekma Atom-Dobovec 3:0 bb. Vrstni red: Janina 
22, Dobovec, Rebus 18, Vitasovič 16, Završe 14, Haler 11, 
Kostrivnica 10, Atom 7, Alatnica 6, Šempeter 3. Prvenstvo se bo 
nadaljevalo septembra. 

Revifa za velikanko? 
Konec tedna v Velenju za kontinentalni pokal v smučarskih skokih - Idejni načrt za 

130-metrsko skakalnico na Koželju 

Velenjsko revijo smučar
skih skokov (v soboto nočna 
tekma za lovoriko Rudarska 
svetilka, v nedeljo challen-
ger) je Mednarodna smučar
ska zveza FIS prvič uvrstila 
v tekmovanje za poletni del 
kontinentalnega pokala in 
zato bo udeležba še močnej
ša. 

Nastop je do ponedeljka po 
trdilo že osem reprezentanc: 
Avstrija (Dorner, Moser, Wall-
ner). Češka (lanski zmagova
lec kontinentalnega pokala 
Kachanek ter Suhaček, Goder, 
Jež), Južna Koreja, Madžar
ska, Nemčija (Hornschuh, 
Hannavvald), Poljska (Mateja, 
Malysz, Skupien), Slovaška 
(Bielčik) in Slovenija (vsi člani 
A in B reprezentance). Priredi
telji pričakujejo še zastopstva 
iz Finske, Francije, Italije in 

Švice, vabila za nastop pa so 
poslali v kar 34 držav. 

Na tekmah kontinentalnega 
pokala lahko nastopi le 50 ska
kalcev, zato bodo v soboto že 
dopoldne kvalifikacije in trener 
naše reprezentance Jelko Gros 
pričakuje, da bo vsaj polovica 
finalistov iz Slovenije. Nagrad
ni sklad za nedeljski challenger 
je 16.000 mark, od tega bo zma
govalec dobil 7000 mark. Tlidi 
tokrat bodo v dvobojih na izpa
danje odločale samo daljave. 

Gorenje je prejšnji teden 
postal general pokrovitelj 
nordijske reprezentance in 
ob tej priložnosti so podjetje 
obiskali tekmovalci, njihovi 
trenerji in vodstvo. (H.J.) 

Predsednik velenjskega klu
ba mag. Evgen Drvarič je tudi 
potrdil, da na hribu Koželj ob 
robu Velenja načrtujejo grad

njo 130-metrske (tudi plastič
ne) skakalnice. Idejni načrt je 
izdelal Alojz Jevšenak in 
gradnja naj bi bila zelo pre
prosta ter z minimalnimi ze
meljskimi posegi (posek goz
da). Zamisel bodo najprej oce
nili velenjski urbanisti in šele 
nato se bodo nadaljevale mo
rebitne aktivnosti. 

Velenjčani so hkrati razmiš
ljali o povečanju sedanje ska
kalnice s K-80 na K-90. Po 
temeljitih anahzah so prišli do 
spoznanja, da bi bil izkop v 
izteku zelo velik, kar bi vpli
valo na večje drsenje brežin in 
hkrati povzročilo težave pri 
odvodnjavanju. Za prepreče
vanje omenjenega pojava so v 
preteklosti vložili veliko de
narja, zato so se odločili, da 
ob velenjskem gradu ne bodo 
opravili nobenega obsežnej
šega posega. 
mmmmmm.^^ ŽEUKO ZULE 

Topolovčan 
rekordno 

Alen Topolovčan je od ne
delje novi državni rekorder v 
troskoku. Na državnem pr
venstvu je zmagal s 16,34 m 
in za enajst cm izboljšal re
kord Milana Šimuniča (prav 
tako Kladivar) iz leta 1986, ki 
ga je dosegel na celjskem 
štadionu. 

Topolovčan je zadnje leto 
študiral v ZDA in z odlično 
serijo (16,13 - 16,21 - 16,34) 
potrdil normo za evropsko 
prvenstvo mladih do 23 let. 
Med boljšimi dosežki držav
nega prvenstva v Novi Gorici 
je tudi serija Anje Valant v 
troskoku (13,78 - 13,66 -
13,64), ki je le za centimeter 
zaostala za lastnim držav
nim rekordom. 

NA 
KRATKO 

Milano: na 6.svetovnem pr
venstvu v shotokan karateju je v 
katah Zdravko Romih med ve
terani zasedel 9.mesto, mladin
ki Tanja Novak in Daniela Do
brina (vsi Kozjansko) pa sta 
izpadli v 2.krogu. 

Grotasolina: na tretji dirki za 
evropski pokal v motokrosu se 
je Sašo Kragelj v kvalifikacijah 
poškodoval (rano na komolcu 
so zakrpali s petimi šivi) in v 
finalu v prvi vožnji odstopil ter 
v drugi zasedel 7.mesto. V 
skupnem seštevku je še vedno 
tretji. 

Eisenfritz: na mednarodni 
tekmi v nordijski kombinaciji 
10. Kaligaro, 22.Jelen, 30.Ada-
mič, 33.Tovornik. V solo skokih 
med člani ZKaligaro, 9.Jelenc, 
med ml.člani 12.Adamič, med 
st.mladinci 6.Zorko, ZHriber-
šek, 9.0grajenšek, ll.Tovornik, 
med ml.mladinci ZGlobačnik, 
9.Kočnik (vsi Vel). (J.O.) 

Velenje: na sprint triatlonu je 
Nino Cokan (Triatlet) zasedel 
3.mesto in enako uvrstitev je 
dosegel tudi pred desetimi dne
vi v Pulju. 

London: včeraj se je v Roe-
hamptonu (na igriščih, kjer so 
igrali kvalifikacije za Wimble-
don) začel mladinski teniški 
turnir prve kategorije ITF. Med 
udeleženkami je tudi Katarina 
Srebotnik, ki bo naslednji teden 
igrala na mladinskem Grand 
Slamu v Wimbledonu. 

Ljubljana: na skakalni tekmi 
v Mostecu 22.Zorko, 27.Jerman, 
28.0grajenšek, 41.Kočnik, 43. 
Hriberšek, med mladinci 5.Zor-
ko, ll.Ograjenšek, 20.Kočnik, 
med st.dečki 13.Klemenčič, 
med dečki 4.Lamešič (vsi Vel). 
(J.O.) 

Škofja vas: najboljša udele
ženka turnirja v preskakovanju 
zaprek je bila Irena Drobnič 
(Krim), ki je zmagala v katego
riji A2 (110 cm). V kategorija L 
(120 cm) je zmagala Rajhova 
(Mb), obakrat sta bili drugi Ska-
za (Vel) in Lorberjeva (Ce). 

Ljubno: na odprtem loko
strelskem DP v disciplini FITA 
STAR je med mladinci zmagal 
Grega Emeršič pred bratom Sa-
šom, med veterani je bil četrti 
Zupane. (J.E.) 

Žalec: v nadaljevanju območ
ne balinarske lige Vegrad-Žalec 
10:6, Trbovlje-Vegrad 8:8. Vrst
ni red po 9.krogu: Vegrad, Tr
bovlje 10, Žalec 6. (B.K.) 
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S točko odšla zastava 
Publikum v pokalu Intertoto štartal z remijem proti Antalyi, v soboto v Izrael - Sešlar za milijon mark v Italijo 

Tretji nastop v evropskih pokalih -
prvi gol. Simon Sešlar je prvi Euro 
strelec celjske enajsterice, ki je v 
uvodni tekmi pokala Intertoto v pr
vem polčasu prikazala všečen nogo
met in z remijem so bili zadovoljni 
prav vsi: trener Poklepovič, igralci in 
uprava. 

»Častno smo zastopali 29. mesto Slove
nije na evropski lestvici. Turki so deseti in 
s tega izhodišča moramo ocenjevati tek
mo z Antalyo,« ni skrival zadovoljstva 
predsednik Marjan Vengust, ki je bil ves 
teden na trnih. Podobno so razmišljali 
tudi igralci in si po tednu dni priprav na 
Rogli želeli - dež. »Dopoldne je bilo oblač
no, potem pa se je zjasnilo in na igrišču je 
bilo zelo soparno. Po prvih treningih noge 
niso bile težke, marveč obupno težke,« je 
priznal kapetan Matjaž Štancar. 

Celjani so se predstavili z novo po
stavitvijo 3-4-3 (spomladi 3-5-2), ki v 
uvodnih minutah ni bila posebej za
nesljiva. Huda napaka Hajduroviča je 
tudi botrovala k izenačenju, toda Stan
ko Poklepovič je bil vseeno zadovoljen. 
»Manjkata nam tekmovalni ritem in 
nekaj taktičnih elementov v igri, toda v 
seštevku je bilo kar dobro,« je bila prva 
ocena celjskega trenerja, ki se je Celja
nom prikupil z nastopom: vso tekmo je 
na klopi ob hudi pripeki zdr
žal s tesno zavezano krava
to. 

Igri s prostim branilcem se 
tudi ob bolj sodobnem in 
ekonomičnem pristopu ne 
bo odrekel, marveč namera
va na sredini igrišča s cono 
postaviti zid in napadati s 
»polkontrami«. »Večina ekip 
igra z dvema napadalcema, 
zato bodo dovolj trije nogo
metaši v zadnji vrsti, toda 
pomagati jim bo morala 
zvezna vrsta. Za začetek bo
sta najbolj zahtevni vlogi 
opravljala Sešlar in Bauman, 
mogoče tudi Goršek,« napo
veduje Poklepovič, ki je nek
danjega kapetana preimeno
val v Riedleja (napadalec Bo-
russie, ki je v finalu lige pr
vakov dosegel dva gola) in 
šele Štancar je po nekaj mi
nutah negotovosti odkril, da 
gre za Gorska. 

Publikum je bil v prvem 
polčasu boljši in imel še ne
kaj priložnosti. Neposredno 
pred izenačenjem so Romi
hov strel z glavo Turki izbili z 
golove črte in v nadaljevanju 
akcije izigrali domačo 
obrambo, po odmoru pa so 
oboji utrujeni popustili in 
pravih priložnosti ni bilo več. 
Napadalnejši so bili Celjani, 
čeprav je že ob polčasu v 
slačilnici presenetljivo ostal 
Kamberovič. 

T u r k i ukradl i 
z a s t a v o ! 

»Prvi polčas je bil predaleč 
od vrat in nenevaren. Zato 
sem ga zamenjal, čeprav bi 
enako moral narediti še s 
kakšnim nogometašem. Po
kal Intertoto je priložnost, 
da do potankosti spoznam 
igralski kader in predvsem 
moram nekaj narediti z 
obrambo. Moti me veliko 
število prejetih golov v 
spomladanski polsezoni in 
počasi si že ustvarjam podo

bo moštva,« je mirno odgo
varjal Poklepovič. 

Turki so bili s točko prav 
tako zadovoljni. »Dopotovali 
smo z mlado ekipo, v kateri 
je bilo samo šest igralcev pr
venstva moštva,« je dejal tre
ner Metin Uzal in zamolčal 
podatek, da ima njegovo 
moštvo kar 41 profesional
nih nogometašev. »Sestav
ljamo mozaik za naslednjo 
sezono in mladi so igrah ze
lo dobro. O Publikumu ni
sem imel nobenih informa
cij, vendar sem si pozorno 
ogledal njihov sobotni tre
ning. Veliko so igrali preko 
kril in zato smo obrambo 
okrepili na bokih in s tem 
onemogočili napade doma
čih,« je dodal trener Antalye. 

Moštvo iz najbolj znanega 
letoviškega dela azijske Tur
čije je spremljala tudi skupi
na navijačev in nekateri so se 
že zarana sukali po Skalni 
kleti. Ko je oskrbnik z žico 
pritrjeval turško zastavo, so 
ga jadrno ozmerjali v sočnem 
jugo žargonu in si po tekmi 
dovolili balkansko potezo: 
ukradli so zastavo s polmese
cem. 

Mili jon mark za 
Sešlarja? 

Italijanska športna dnevni
ka Corriere dello Šport in La 
Gazetta delo Šport sta objavi
la novico, da se novi italijan

ski prvoligaš Lecce zanima za 
Sešlarja. Za prestop celjskega 
reprezentanta je Publikumu 
pripravljen plačati fantasti
čen milijon mark odškodnine 
in enak znesek Sešlarju za 
podpis triletne pogodbe! 

»Nič ne vemo. Gre za čisto 
provokacijo,« je v nedeljo 
umirjal napetost Vengust. 
Enako je reagiral tudi Sešlar, 
toda Italijani se pred »Merca-
tom« ne šalijo in podatki bi 
torej morali zelo konkretni. 
»Pred dnevi sem bil s Sešlar-
jem in verjetno bo z nami 
podpisal novo pogodbo, ki bo 
veljavna do junija 1999. Zdaj 
je v ospredju reševanje njego
vega stanovanjskega proble
ma,« je razlagal Vengust, že v 
ponedeljek pa se je pojavila 
informacija, da naj bi Sešlar 
skupaj s Kamberovičem pre-
seUl k Varteksu. 

Brazilski superzvezdnik 
Ronaldo je iz Barcelono pre
stopil k Interju za rekordnih 
70 milijonov dolarjev. 

»Pred tednom dni je bila pri 
nas delegacija iz Varaždina. 
Tudi v prihodnje bomo sode
lovali - brazilsko moštvo 
America bo gostovalo tudi pri 
njih - in pri tem bo verjetno 
tudi ostalo,« je pisanje hrvaš
kega časopisja komentiral di
rektor Brane Florjanič. Var-
teks je pressing še okrepil in 

zatrjuje, da je sklenjen trden 
dogovor: če Sešlar in Kambe
rovič ne dobita boljše ponud
be iz tujine, bosta odšla v 
Varaždin. 

Če je Lecce res pripravljen 
plačati milijon mark (zadevo 
verjetno vodi tržaški mena-
džer Milan Cuzzi), je ponud
ba Hrvatov zanesljivo bistve
no slabša. Vse bo jasno že v 
nekaj dneh - Lecce se zanima 
še za tri italijanske nogometa
še - in vsaj v tem trenutku je 
zaradi načrtov o prodoru v 
slovenski vrh najbolj verjetna 
opcija, da bo Sešlar ostal v 
Celju. Toda usmeritev Skalne 
kleti je jasna: v primeru po
nudbe, ki bi zadovoljila obe 
strani, je vsak igralec prost. In 
z milijonom mark bi bila Pub
likum in Sešlar zanesljivo za
dovoljna. 

ŽEUKO ZULE 
Foto: SHERPA 

Andrej Goršek se je moral prebijati skozi zgoščeno obrambo Antalye. 

Publikuiii-Antalya 1:1 (1:1) 
Štadion Skalna klet, gledalcev 700, sodnik Kocev, pomoč

nika Stojčevski in Blaževski (vsi Makedonija). Četrti sodnik: 
Jakopiček (Slovenija). Delegat: Čop (Hrvaška). 

STRELCA: 1:0-Sešlar (7), l:l-Karamanoglu (17). 
PUBLIKUM: Grešak, Turk, Romih, Blatnik, Hajdurovič, 

Štancar, Sešlar, Bauman (od 63. Hodžar), Sivko (od 71. 
Ulaga), Kamberovič (od 46. Perše), Goršek. Trener: Poklepo
vič. 

ANTALVA: Aydogan, Gaksu, Ayaz, Tofrak, Gursel, 
Sonmez, Temel (od 84. Čakir), Kii(;iikkaya, Kariklar (od 
69.Aras), Karamanoglu, Kolanci. Trener: Unal. 

Polom Izraelcev 
Uvodno tekmo skupine XI 

sta že v soboto odigrala Pro-
leter in Maccabi, ki je na
slednji nasprotnik Publiku-
ma in je na gostovanju v 
Zrenjaninu pred 3000 gle
dalci doživel hud poraz z 0:4 
(0:2). 

Po poročilih iz Beograda so 
bih domači veliko boljše moš
tvo in so zapravili še nekaj 
lepih priložnosti. Izraelski 
obrambni zid so prebih zelo 
zgodaj, delo pa jim je olajšal 
mladi reprezentant Kopel, ki je 
tik pred odmorom z roko pre
prečil zanesljiv gol in je dobit 
rdeči karton. 

Vratar Davidovich je enajst
metrovko celo obranil, toda 
napadalec Proleterja je bil v 
drugem poskusu vendarle us
pešen. V nadaljevanju je bila 
zaradi številčne premoči žoga 
praktično vseskozi na polovi

ci, ki je pripadala Maccabiju 
Gostje so polom opravičevali 
s pomlajeno ekipo, v kateri j^ 
bilo samo pet igralcev prvega 
moštva. 

Proleter-Maccabi 4:0 
(2:0); Zakič (7) , Mihajlovič 
(44), Lisica (65), Zorič (87), 
Para 2.kroga: Maccabi-Pub-
likum, Lokomotiva-Proleter, 

Za sobotno tekmo na šta
dionu Qiryat Eliezer (kapaci
teta 18.500 gledalcev) zeleno-
beli napovedujejo nekoliko 
močnejšo zasedbo, ki naj bi 
popravila slab vtis s starta. V 
Haifi so se že sprijaznili 2 
dejstvom, da so njihove mož
nosti za zmago v skupini mi
nimalne, pri Maccabijevem 
mestnem tekmecu Holonu pa 
je bil letošnjo zimo na preiz
kušnji Kamberovič. 

Zreb bo v Celju 
žrebanje parov za novo državno prvenstvo in 1. krog 

pokala bo 5. julija v Celju in bo dirigiran. Po novem tako 
v istem krogu doma znova ne bosta hkrati igrala Publi
kum in Rudar. 

Drugi ločeni pari so Olimpija-Vevče, Gorica-Primorje, 
Mura-Beltinci in Maribor-Korotan. V pokalu bodo celjsko 
območje zastopali Publikum, Rudar, Šentjur in Dravinja. 
Upoštevaje rezultate zadnjih treh sezono bodo nosilci Olim-
pija, Maribor, Mura in Publikum, ki se tako lahko med sabo 
pomerijo šele od četrtfinala dalje. 

Manj golov, več kartonov in ljudi 
Nogometna zveza Slovenije je naredila statistično primer

javo zadnjih treh prvoligaških prvenstev. Število golov na 
tekmo je v upadu (3,08 - 2,67 - 2,62), v porastu pa sta obisk 
(1130 - 1665 - 1735) in število kartonov (4,44 - 4,69, - 4,96). 

Publikum je v sezoni 1994/95 v povprečju gledalo 780 ljudi, 
v naslednjem prvenstvu 1039 in v zadnji sezoni še samo 670 
ljudi. Rudarjeva povprečja so 1033, 1662 in 1012. Povprečno 
število golov na tekmo - Publikum: 1,67, 1,72, 1,52, Rudar 1,83, 
1,28, 1,19; rumeni kartoni - Publikum: 2,27, 2,58, 2,08, Rudai 
2,43, 2,50, 2,44; rdeči kartoni - Publikum: 0,23, 0,28, 0,17, 
Rudar 0,10, 0,14, 0,19. 

Usnjar uspel 
Usnjar je uspel v drugem poskusu kvalifikacij za popolni 

tev tretje lige-vzhod in napredoval skupaj z BV Pobrežje, z« 
zadnje prosto mesto pa še igrata Horser Lakoš in Puconci. 

Šoštanjčani so najprej doma premagah Hajdino s 3:0 (1:0 
Smajlovič 3, Zlodej 67, Kovačič 90) in v povratni tekmi v gostel 
igrali 1:1 (0:0, Kovačič 60). BV Pobrežje je izločil Puconce (1:2 
1:0), v kvalifikacijah za uvrstitev v drugo mladinsko ligo-vzhoi 
pa je Šentjur v Dravogradu izgubil z 0:1 in nato doma 
katastrofalnih 0:5. 

V novi sezoni Proton Publikum 
Celjski nogometaši bodo v naslednji sezoni nastopali z imenom Proton Publikum in no 

pokrovitelj je potrdil velikopotezne načrte, saj je predvidel nagrado za naslov državnega prvat 
v višini 40.000 mark (za osvojeni pokal je 30.000 in za uvrstitev v pokal UEFA 20.000 mark). 

Proton Avto je hčerinsko podjetje Industriaimporta iz Ljubljane in se ukvarja z uvozom avtomobik 
iz Malezije. Klub s Skalne kleti bo financiralo z odstotkom dobička od prodaje vozil, pogodbo 
pokroviteljstvu pa je direktor Borut Rezar (v sredini) podpisal vodilnima možema celjskega prvoligaš 
s predsednikom Marjanom Vengustom (levo) in direktorjem Branetom Florjaničem (desno). 
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O problematiki 
kmečkega stavbarstva 

Pri varovanju naše stavbne dediščine bodo pomagali tudi Bavarci : | 

Dobra strokovna udeležba 
in vrsta konkretnih dogovo
rov. Tako bi lahko strnili re
zultate tridnevnega medna
rodnega simpozija, ki je bil 
na podsredškem gradu od 20. 
do 23. junija, ki so ga organi
zirali Ministrstvo za kulturo -
Uprava RS za kulturno dediš
čino. Kozjanski park in Ba-
varsko-slovensko društvo. 

Na simpoziju je sodelovalo 
okoli 40 strokovnjakov iz Ba
varske in Slovenije, in sicer 
konservatorji, muzealci, arhi
tekti, etnologi, zgodovinarji, 
gradbeniki, upravni delavci itd. 

Temeljni namen simpozija je 
bil z referati in strokovnimi 
razpravami ovrednotiti stanje 
kmečkega stavbarstva na Slo
venskem s posebnim poudar
kom na varovanju in možno
stih vključevanja te dediščine 
v razvoj in nastajanje novih 
programov in dejavnosti, iz
menjava strokovnih organiza
cijskih, projektnih in drugih 
izkušenj med slovenskimi in 
bavarskimi strokovnjaki, opre
delitev problematike kmečke
ga stavbarstva kot elementa 
celotnega dediščinskega fonda 
na zavarovanem območju 
Kozjanskega parka in preverja
nje možnosti vključevanja po

deželske stavbne dediščine v 
kuhurno in turistično ponud
bo območja. Z osrednjima re
feratoma sta sodelovala prof. 
mag. Peter Gabrijelčič z ljub
ljanske fakultete za arhitektu
ro in dipl. ing. Paul Unterkirc-
her z bavarskega državnega 
urada za spomeniško varstvo. 

Na simpoziju so ugotovili 
naslednje, vse pa se nanaša na 
območje Kozjanskega parka: 
kljub hitremu propadanju po
deželske stavbne dediščine je 
vendarle še mnogo ohranjene. 
Da bi jo uspešneje varovali, je 
treba izdelati koncept njenega 
varovanja, kar pomeni izdelati 
popolno inventarizacijo in do

kumentacijo. Na njuni osnovi 
se bodo selektivno odločali za 
vrstni red posegov, ki bodo 
razdeljeni nekako na tri glavne 
skupine. V eni skupini bodo 
objekti, ki so pogojno obsojeni 
na propad, v drugi bodo tisti, 
ki zahtevajo takojšnje, inter
ventne posege, ki naj bi pre
prečili nadaljnje propadanje, 
in v tretji bodo tisti, za katere 
je dovolj časa, da zanje izdela
jo dolgoročno programsko vi
zijo varovanja. 

V Kozjanskem parku naj bi 
čimprej osnovali strokovno eki
po, ki bo učinkovito ukrepala 
na terenu, z bavarske strani pa 
je dobrodošla ponudba, da bi ta 
ekipa lahko bila na Bavarskem 
na enomesečnem izpopolnje
vanju na enem od njihovih pro
jektov. Predstavniki ljubljanske 
in bavarske arhitekturne šole 
pa so se dogovorili, da se bodo 
pri dokumentiranju podežel
ske stavbne dediščine na ob
močju Kozjanskega parka pri
hodnje leto angažirali profesor
ji in študenti obeh fakultet. 

DRAGO MEDVED 

Kitiižničarji v Rogaški Slatini 
člani društva bibliotekarjev 

Celje so pred dnevi pripravili 
tradicionalno letno srečanje. 

\' knjižnici v Rogaški Slatini 
jih je pozdravil župan občine 
Šmarje pri Jelšah, Jože Čakš, 
ki vodi tudi Delavsko univer
zo. Pojasnil je zapleten polo
žaj, v katerem so se znašle 
knjižnice na področju bivše 
občine Šmarje, saj je le-ta raz
deljena na pet novih občin. 
Srečanja sta se udeležila tudi 

Kristina Kampuš, vodja oddel
ka za družbene dejavnosti in 
župan občine Rogaška Slati
na, mag. Branko Kidrič. 

Vodja knjižnice Metka Ko-
drič je prikazala razvoj in vlo
go knjižnice v kraju. Redno 
sta zaposleni višja knjižničar
ka in knjižničarka, pogodbe
no pa knjižničarka ter knjižni
čar v Rogatcu. Odprta je 34 ur 
tedensko v Rogaški Slatini in 5 
ur tedensko v Rogatcu, knjiž
ničarji pa, poleg izposoje in 
svetovanja, za obe knjižnici 

tudi naročajo in obdelujejo 
knjižnično gradivo. 

Knjižnica je po vojni dose
gla največji razvoj na širšem 
celjskem področju. Imela je 
okoli 8000 enot, vendar je po 
zaprtju leta 1968 mnogo knjig 
ostalo po domovih. Po desetih 
letih so knjižnico ponovno 
odprli, a se je razvijala počasi, 
dokler se niso leta 1990 s fon
dom 11000 enot preseHli v 
sedanje prostore v Kulturnem 
centru. Rast izposoje je dose
gla v letu 1993 vrhunec. 

Knjižnični fond šteje okrog 
21000 enot in se je v letu 1996 
dva in pol krat obnil. S svojim 
gradivom skušajo pokriti potre
be učencev treh osnovnih šol in 
srednje šole. Organizirajo tudi 
dejavnosti za predšolske otro
ke. Vključeni so v sistem 
COBISS, v naslednjem letu pa 
načrtujejo tudi izposojo preko 
tega sistema. Že sedaj ga upo
rabljajo za iskanja po vzajemni 
bazi, v veliko pomoč pa jim je 
pri medbibliotečni izposoji, saj 
se je le-ta z uporabo elektron
ske pošte močno povečala. 

Knjižnica v Rogatcu je 
manjša, ima 6300 enot gradi
va, vpisanih 330 bralcev pa si 
je v preteklem letu izposodilo 
6500 enot. Zelo si želijo raču
nalniško povezavo z Rogaško 
Slatino, predvsem zaradi 
skupnega kataloga. 
• • • i SLAVICA HRASTNIK 

Vera Kolšek med predstavitvijo nove knjige. 

Nova knj iga o šempetrski nekropoli 
Pretekli konec tedna je bi

la v Občinski matični knjiž
nici v Žalcu predstavitev no
ve knjige oziroma vodnika 
po rimski nekropoli v Šem
petru, ki je delo kustosinje 
Pokrajinskega muzeja v Ce
lju Vere Kolšek. 

Knjigo je predstavila avtori
ca, njeno razlago pa so dopol
njevali diapozitivi. Vodnik po 
rimski nekropoli je obsežen in 
slikovit, vsi teksti so tiskani v 
slovenščini in nemščini vzpo^ 
^edno, nazorno pa po rimski 

nekropoli vodijo številne 
barvne in črno bele fotografije 
ter skice. S tem vodnikom Po
krajinski muzej v Celju nada
ljuje z izdajami obsežnih in z 
najnovejšimi podatki oprem
ljenih vodnikov. 

Prvi vodnik je napisal Josip 
Klemene že leta 1961, druge
ga pa Vera Kolšek, ta je doži
vel tri,ponatise. Novi vodnik 
poudarja opise obnovljenih 
grobnic in vsebino napisov na 
reliefih, opisana je zgodovina 
izkopavanj in rekonstrukcija 

posameznih spomenikov. Po
drobno so opisani tudi drugi 
spomeniki in njihovi deli, ob
javljen je zelo pregleden tlo
ris, delo Helene Zorenč, na 
koncu pa so predstavljene še 
zbirke in stalne postavitve v 
Pokrajinskem muzeju v Celju. 
Poleg avtorice so fotografije 
prispevali Viktor Berk, Tomaž 
Lauko in Božo Štajer, prevod 
je delo Marije Javor Briški, 
oblikovalec pa je Radovan 
Jenko. 

T TAVČAR 

Z a začetek musical 
Jutri zvečer se bodo pričele prireditve na gradu Tabor v 

Laškem, ki jih letos namesto pivovarne pripravlja laški 
Kulturni center. Do sredine avgusta so bodo zvrstile štiri 
prireditve, kot prvi pa bo na sporedu musical Nunsense. 

Musical Dana Goggina Nunsense je bil prvič izveden leta 
1985 na odru broadwayskega gledališča Cherry Lane in od 
takrat doživel več kot 300 produkcij. V Šentjakobskem gledališ
ču iz Ljubljane so projekt, poln plesa in pesmi, predvsem pa 
humorja skupine nun, pripravljali skoraj leto dni. V vlogi nun, 
za katere pravi avtor, da jih je povzel iz resničnega življenja, 
nastopajo Lili Bačer Kermavner, Simona Vodopivec, Renata 
Radič Berglez, Mirjam Pirnat in Katja Šantel. Predstava na 
gradu Tabor se bo pričela ob 20.30. 

JI 

ZAPISOVANJA 

Nemoč producentov 
So časopisi in revije, ki jih 

preberem na dušek in potem 
vržem na kup. ki ob koncu 
tedna roma v zabojnike za 
papir So pa tudi časopisi in 
revije, ki jih prehstam večkrat, 
katerih intelektualna vsebina 
zahteva pač nekoliko drugač
no in bolj počasno branje, 
morda celo nekajkratno bra
nje, in ki se mi kopičijo v kotu 
delovne sobe. In v enem teh 
časopisov sem našel zanimivo 
kolumno. Pravzaprav kolum-
no. ki se mi ob prvem branju 
ni zdela niti najmanj zanimi
va. Simon Kardum. publicist, 
katerega dnevniške zapiske 
smo lahko nedavno brali kot 
nadaljevanje v Sobotni prilogi 
Dela. je razglabljal o svojih 
lastnih producentskih izkuš
njah. Ker sem se tudi sam 
nekaj malega ukvarjal z orga
nizacijo kulturnih prireditev, 
skušal nekaj teh prireditev tu
di prodati, priznam, zato sem 
se s tem tudi ukvarjal, sem se 
moral z njim večidel strinjati. 
V Sloveniji in iz Slovenije je 
izredno težko prodati kakršen 
koli kulturni izdelek. Naj gre 
za likovno, literarno, gledališ
ko, filmsko, glasbeno... umet
nost. Toda še težje kot prodati 
je dogodek organizirati. Res 
je. kot piše Kardum. živci se 
nagravžno kravžljajo. lasje s 
svetlobno hitrostjo sivijo. spa
nec ni nič kaj lahek, prej 
obratno. Toda kje je vzrok? 
Tega Kardum žal ne zapiše. In 
ni mi jasno, zakaj seje izognil 
naštevanju vzrokov. Ker sem 
prepričan, da jih pozna. Vsaj 
tistega glavnega. Bistvenega. 
Ki onemogoča delo zasebnih 
producentov. 

Seveda, glavni krivec za ne
moč zasebnih producentov je 
država, ki po eni strani pod
pira zasebno producentstvo. 
pač v smislu novega družbe
nega reda. ki bi se naj imeno
val kapitalizem, po drugi 
strani pa s svojimi zakonski
mi akti in s svojo počasnostjo 

Piše: TADEJ ČATER I 

zasebno producentstvo prav * 
grdo ovira. Model kulturne \ 
politike je zastarel in neučin- ] 
kovit. Privilegira državne in \ 
javne producente in onemo- ' 
goča zasebništvo. Štajerska \ 
jesen, največja kulturna pri- ] 
reditev avstrijske Štajerske, je : 
tradicionalna. In. ker je tra- j 
dicionalna, ker je jasno, da se ' 
bo vsako jesen v Gradcu zbra- • 
lo na tisoče in tisoče kulturni- • 
kov in umetnikov z vse Evro- \ 
pe. selektorjev, ki so tja prišli ] 
z enim samim razlogom, od- \ 
kupiti čim več dobrih projek- \ 
tov, je potemtakem tudi ja- I 
sno, da imajo organizatorji \ 
program za naslednjo priredi- i 
tev, za prihodnje leto, sestav- | 
Ijen že danes. V celoti. Prav, \ 
raznorazne malenkosti so še ' 
odprte, pa vendar: program 
za letošnje leto sem namreč \ 
dobil takoj po novoletnih 
praznikih. In ta program je • 
stoodstoten. V Ljubljani pa '• 
bomo imeli jeseni festival Me- \ 
sto žensk. Ki je prav tako po- \ 
stal tradicionalen. Pa še ved- \ 
no ni v celoti razdelanega 
programa. Da o prihodnjem ; 
niti ne govorimo. Pa zato ne > 
gre kriviti organizatorjev. Da- ] 
leč od tega. Država in mesto j 
še vedno ne vesta, koliko \ 
sredstev lahko zagotovita. Or- \ 
ganizatorji pa so odvisni od -. 
teh sredstev. Z gosti iz tujine, 
z nastopajočimi, je pogodbe 
treba podpisati pravočasno. \ 
Vsekako še takrat, ko so pro- j 
sti, sicer bo vskočil kateri od \ 
drugih organizatorjev in... 1 
Hja, nič, zadeva bo splavala j 
po vodi. Kaj hočem povedati? \ 
Preprosto. Bolj ko se gremo ] 
spremembo družbenega reda, \ 
vedno bolj smo v sponah sta- \ 
rega. Ker problem so našegla- i 
ve. Sicer si ne znam predstav- [ 
Ijati izjave enega od poslan- ] 
cev državnega zbora, ki zara
di obujanja socializma in ko
munizma menda spati več ne ; 
more, ki so ga skratka polna 
usta kapitalizma in demokra-; 
cije, ko je rekel, da je zaseb- j 
nim kulturnim producentom ' 
treba »stopiti na rep. ker jim \ 
gre tako ali tako za zaslu
žek.« Lepo vas prosim. Mar 
javni in državni producenti '< 
delajo iz dobrodelnih nagi- \ 
bov? \ 
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Dež ni prizanesel Firi 
v primeru, da bi prejšnjo 

sredo nad Celjem sijalo son
ce, bi bil Muzejski trg prete
sen za množico, ki se je od
zvala povabilu rifniške de
klice Firi na muzejski žur. 
Ker je muzealcem močno 
ponagajalo vreme, pa je bila 
gneča zato toliko večja v 
prostorih Stare grofije. 

Muzejski žur so si v Pokrajin
skem muzeju Celje v sodelova
nju s šentjursko občino in po
kroviteljem, podjetjem Jurij in 
Šentjurja, zamislili kot zaključ
no prireditev razstave Rifnik in 
njegovi zakladi. Razstava bo v 
muzeju zaradi velikega zani
manja obiskovalcev na ogled še 
predvidoma do konca julija, na 
žuru pa so izžrebali nagrajence 
sprernljajočih akcij. 

Vseh 16 zaposlenih v Pokra
jinskem muzeju Celje je imelo 
s pripravo prireditve polne ro
ke dela, obiskovalce, ki se jih je 
pod celjskim stropom in na 
zunanjih hodnikih grofije kar 
trlo, pa so muzealci, okrepljeni 
z učenkami srednje kmetijske 
šole iz Šentjurja, pogostili s 
podpepelnjaki in pivskimi 
zvarki, različnimi kruhki in 

napitki, na koncu pa še z 
omamno dišečim golažem. 
Oblečeni so bili v zgodovinske 
kostume, od prazgodovinskih 
oblačil do šentjurske noše iz
pred nekaj desetletij, večino 
kostumov (razen srednjeveš
kih oblačil) pa so v muzeju 
sešili sami. Prav tako so v mu
zeju nastajali podpepelnjaki in 

rimski zvarek, za peko različ
nih kruhkov pa so poskrbeli v 
šentjurski kmetijski šoh. Šent
jurska občina se je tudi sicer 
izjemno prizadevno vključila v 
pripravo prireditve, kulturni 
program pa so ob celjskih vrt-
čevskih malčkih oblikovali še 
osnovnošolci iz šentjurskih 
šol. 

Če rifniški deklici Firi ne bi 
ponagajalo vreme, bi se tokrat
ni muzejski žur zagotovo za
vlekel v pozne večerne ure, v 
zadovoljstvo obiskovalcev in 
nenazadnje v zahvalo priza
devnim organizatorjem, ki so 
tokrat Celjanom ponudili pri
reditev, kakršnih niso vajeni. 

IS, Foto: SHERPA 

Pred keltsko hišo, ki je prejšnjo sredo zaradi dežja samevala, smo za hip ujeli tri kostumi-
rane muzealce. 

Premiera v Zagradu 
Minulo soboto je dramska skupina DPD »Svoboda« Zagrad 

Celje pod režijskim vodstvom Srečka Mastnaka pripravila premie
ro Vandotovega Kekca, ki jo je mlado občinstvo, 150 se jih je 
nabralo v Domu krajanov v Zagradu, toplo sprejelo. 18 članska 
dramska skupina je Kekca pričela pripravljati letos spomladi, zanj 
pa so porabiU 25 gledaliških vaj. Pri predstavi je bila scenografija 
delo Damjana Rebršaka, kostumi pa Nade in Jelke Tkalec. S 
sobotno premiero so tako Zagrajčani zaključili letošnjo sezono, 
ponovno pa jo bodo oživeli septembra. Ž. BEŠKOVNIK 

Koncert mladih talentov 
v Občinski matični knjižnici v Žalcu je bil minulo sredo 

zanimiv koncert. 
Svoje najbolj talentirane učence sta predstavila prof, Magda

lena Navodnik in prof. Januš Rasiewicz, nastopile pa so 
pianistke Katarina Kukovič, Sabina Kulič in Katarina Galič, na 
kljunasti flavti Eva Legvart, na trobenti pa Andrej Perger. Da je 
bil večer res lepo doživetje, je poskrbela Jasna Gole, ki je 
koncert prisrčno povezala s poezijo Ivana Minattija, Toneta 
Kuntnerja in svojimi lastnimi pesmimi. J.R. 

Družijo jih glasba in prijateljevanje 
Kako je, če se zbere in zaigra približno štiristo navdušenih glasbenikov? To je bilo videti 

in slišati v Šmarju pri Jelšah, ko so ob občinskem prazniku pripravili 11. Območno 
srečanje pihalnih godb celjske regije. 

Povabili so godbenike iz domačega kraja, iz Laškega, Šentjurja, Zabukovice, Slovenskih 
Konjic, Prebolda, Celja, Ljubečne, Štor in Liboj. V lepem kraju, na trgu pred domom kuUure, so 
ustvarili pretekli petek posebno vzdušje, ki je bilo všeč mnogim Šmarčanom ter udeležencem iz 
drugih krajev. Domačini so lahko slišah tudi neuradno šmarsko himno, avtorja Adama Bicskeya, 
ki jo je zaigral njegov Big Band. B. J., Foto: STANKO MESTINŠEK 

Razstava aktov 
v celjski galeriji Hest je 

postavljena skupinska raz
stava petindvajsetih umetni
kov, ki so svoja dela naredili 
na tematiko akta. 

Že od samih začetkov likov
nega izražanja so upodabljali 
golo telo, tovrsten motiv pa je 
bil pogost tudi v poznejših 
umetnostnih obdobjih. Prav 
tako se v novejši umetnosti 
mnogo avtorjev ukvarja s pri
kazom moškega, predvsem 
pa ženskega golega telesa. 
Različne usmeritve znotraj 
moderne umetnosti so že 
pred desetletji pokazale na 
mnoge možnosti, v katere se 
bo še razvijala likovna umet
nost in poznejše generacije 

umetnikov so in še vedno iš
čejo določene predloge v teh 
dehh. 

Umetniki, katerih dela so 
razstavljena v galeriji Hest, se 
uvrščajo med sodobne sloven
ske avtorje, sodelujejo pa tudi 
umetniki iz tujine. Gre za zna
ne in uveljavljene umetnike, ki 
pripadajo različnim smerem, 
vendar pa ima vsak med njimi 
razpoznaven in svojstven na
čin izražanja, kar je razvidno 
iz njihovih del. Ob tolikšnem 
številu razstavljajočih umetni
kov nam razstava nudi soliden 
vpogled nad tem, kakšni toko
vi so prisotni v najnovejši 
umetnosti, saj je večina raz
stavljenih del nastala v devet
desetih letih, mnoga pa tudi 
letos. Sicer prevladujejo slike, 
nekaj je tudi skulptur, svoje 
dela pa razstavljajo: Apollonio 
Zvest, Mersad Berber, Petar 
Beus, Nikolaj Beer, Janez Bolj-
ka, Lojze Logar, Rajko Čuber, 
Zmago Jeraj, Jože Ciuha, Vla
dimir Makuc, Matteo Massa-
grande, Dimitrije Popovič, 
Ludvik Pandur, France Slana, 
Viktor Šest, Jože Tisnikar, Bo
ris Zaplatil, Karel Zelenko, 
Franc Vozel, Peter Čeme, Vik
tor Plestenjak, Zmago Posega, 
Mojca Smerdu, Rudi Uran in 
Zdenko Huzjan. 

BORIS GORUPIČ 

Nemški 
godbeniki 

v soboto, 28. junija, bo v 
Atomskih toplicah koncert pi
halne godbe iz nemške zvez
ne dežele Baden-Wiirttem-
berg. Nastopila bo Blaskapelle 
Schloss Zeil, začetek priredi
tve pa bo ob 11. uri. Gre za 
koncert v okviru prijateljske
ga sodelovanja z mešanim 
pevskim zborom iz Bistrice 
ob Sotli, ki bo gostitelj nemš
kih godbenikov. B. J. 

PRIREDITVE 

11 e U M U Š Č E 11 
v Ločah bo v soboto ob 20. 

uri gostovala dramska skupi
na iz Gorenja nad Zrečami z 
ljudsko komedijo Nezakon
ska hči. 

KONCERn 
V Kristalni dvorani v Ro

gaški Slatini bo v nedeljo ob 
16. uri koncert udeležencev 
poletne šole Tartini. 

V dvorani Zdraviliškega 
doma na Dobrni bo jutri ob 
20. uri koncert Orkestra 
Akord iz Celja, pod vodstvom 
Matjaža Breznika. 

Na trgu Atomske vasi v 
Podčetrtku bo v soboto ob 11. 
uri promenadni koncert godbe 
na pihala BlaskapeUe Schloss 
Zeil iz Baden Wurtenberga. 

V razstavišču Firšt bo Po
krajinski muzej Celje jutri ob 
18. uri odprl novo razstavo: 
Stare upodobitve Logarske 
doline 

V razstavišču Stara grofija 
bo Pokrajinski muzej v torek 
ob 18. uri odprl razstavo Por
treti, ki bo na ogled do 24. 
avgusta. Še vendo pa si lahko 
ogledate tudi razstavo Rifnik 
in njegovi zakladi, ki je po
daljšana do 20. julija. 

V razstavišču Lapidarij Po
krajinskega muzeja je do 30. 
septembra še vedno na ogled 
razstava Liboj ske keramike. 

V galeriji Hest si lahko og
ledate skupinsko likovno raz
stavo na temo Akt. 

V Savinovem likovnem sa
lonu v Žalcu je do 30. junija 
na ogled razstava likovnih del 
učencev osnovnih šol občine 
Žalec. 

V Ipavčevi hiši in Knjižni
ci Šentjur so na ogled dela 
slikarja Gorana Horvata. 

V Muzeju novejše zgodo
vine do 31. julija razstavlja 
Ljubica Ratkajec-Kočica. 

V Zlatorog klubu razstav. 
Ija slikarska dela Viviana Kol-
ka. 

V avli hotela Dobrna bo od 
sobote na ogled razstava sij. 
karja dr. Rajka Livia. 

V Zdravilišču Laško raz. 
stavlja Franek Markošek. 

V prostorih Ljubljanske 
banke v Velenju je do 30, 
junija odprta slikarska razsta
va Konrada Marčinka iz Mo
zirja. 

V Osrednji knjižnici Celje 
sta na ogled razstavi fotografij 
Francija Horvata - Velika dre
vesa Celja in raziskovalne na
loge celjskih osnovnošolcev 
in srednješolcev Radovednost 
je lepa čednost. 

V izložbi prodajalne Boro
vo razstavlja slike Barbara Su
ša. 

V Hermanovem brlogu v 
Celju je na ogled razstava Hi, 
konjiček. 

• P P O S T A L O ^ 
V Mestni galeriji Riemerv 

Slovenskih Konjicah bo da 
nes ob 19. uri predstavitev 
tretje pesniške zbirke Cvet je
seni Martina Zelenka. 

Union od 26.6. do 2.Z ob 
18. uri ameriški film Ti, ti 
lažnivec in ob 20. uri ameriški 
film Zelo osebno; Metropol 
od 26.6. do 2.Z ob IZ, 19. in 
21. uri ameriški film Anakon-
da, 28.6. bodo film predvajali 
tudi ob 10. in 23. uri; Poletni 
kino od 2Z6. do 2.7. ob 22. 
uri ameriški film Michael. (Ki
no Mah Union je od 26.6, 
naprej zaprt) 

Kino Dobrna 28. ob 19. uri 
in 29. ob IZ uri ameriški filir 
Mars napada. 

Kino Žalec 2Z ob 20. ur 
jugoslovanski film Lepe vas 
lepo gorijo, 28. ob 20. ur 
ameriški film Dantejev vrh 
29.6. ob 16. uri 101 Dalmati 
nec in ob 18. in 20. uri ameriš 
ki film Dantejev vrh. 
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s Kozjanskega 
v Laško 

Na območju Kozjanske
ga so v petek zaključili z 
asfaltiranjem 1,5 kilome
tra ceste Lažiše (KS Dob-
je)-Blatni Vrh (KS Jurklo-
šter). 

Gre za medobčinsko po
vezavo med šentjursko in 
laško občino ter odslej 
najbližjo asfaltirano pot 
med celotnim osrčjem 
Kozjanskega ter Laškim. 
Kot kaže jo bodo vehko 
uporabljali, saj je kar 6 ki
lometrov regionalke med 
Lokami in Jurkloštrom še v 
makadamu. 

Na šentjurski strani je bi
lo asfaltiranje ceste Lažiše-
Blatni Vrh v programu sa
moprispevka KS Dobje, za 
podlago pa so po polovico 
sredstev prispevali krajani 
ter KS. Na laški strani je 
asfalt plačala občina, kraja
ni pa so poskrbeli za podla
go-

Posebno veseli bodo šo
larji, saj bodo z novim šol
skim letom uvedli na tej 
cesti organiziran šolski 
prevoz. Doslej so namreč 
pešačiU nekateri učenci tu
di po štiri kilometre daleč. 

B. J. 

Čuki in cukci 
V sklopu zabavnih sprem

ljajočih prireditev sejma Se
nior '97 so na prireditvenem 
prostoru Celjskega sejma v 
petek popoldne pripravili 
tudi otroško oziroma dru
žinsko rajanje Sej'm bil je 
živ žav. 

Ob otrocih likovne delavni
ce Mihele Jezernik, ki so po
slikali zunanje stene objekta 
garderob in sanitarij, mladih 
plesalkah Plesnega foruma 

Celje, plesno manekenski 
skupini Vulcano Models ter 
Aleksandru Ježu, so bih v Ce
lju zagotovo najbolj težko pri
čakovani štirje Čuki. Otroci so 
rajali po prizorišču in plesali 
po odru, težko bi ocenili, kdo 
- otroci ali Čuki - se je bolj 
zabaval. No, starši pa so imeli 
v petkovih popoldanskih urah 
priložnost prelistati zadnjo 
številko našega časopisa, ki 
smo jo v promocijski akciji 

Poletje z Novim tednikom 
razdelili mednje. 

In v petek smo v novinarsko 
beležnico, ki je ob vseh naših 
promocijskih obiskih v posa
meznih krajih odprta za vaše 
pobude in predloge, zapisali 
tudi pobudo, da je nemudoma 
potrebno kaj ukreniti glede 
razmer v celjskem Mestnem 
parku. Da je zdajšnji položaj 
nevzdržen, je dejal mlad oč
ka, ki je še desetletje nazaj po 
pouku tudi sam s sošolci po
sedal v parku, zdaj pa si konec 
tedna svojega otroka ne drzne 
popeljati na sprehod. Bosta 
postavitev dodatnih kontej
nerjev in poostren nadzor v 
Mestnem parku zalegla, se bo 
položaj umiril s koncem šol
skega leta? Če ne, bodo res 
potrebne še dodatne akcije, 
da petkovi čukci in sovice ne 
bodo zakorakali na pota 
spomladanske objestnosti v 
Mestnem parku. IS 

T R I D E S g J ^ T A NA CEUSKEM 

Razbojništvo in njih duhovi 
Razbojništvo in vse, kar 

sodi zraven, je že od nekdaj 
burilo najrazličnejše duho
ve. Tudi v tridesetih letih so 
se pojavljali razbojniki in 
tudi v tem času so ljudje z 
zanimanjem spremljali nji
hove usode. Mnogi med nji
mi so celo »aktivno« posegli 
v njihovo življenje. 

Svet je postajal navidezno 
manjši, zato se je manevrski 
prostor hitro ožil tudi najraz
ličnejšim tolovajem. Kar ne
kaj njihovih življenjskih usod 
je lahko spremljala javnost s 

Celjskega, največ iz časnikov 
celjske Nove dobe ali maribor
skega Slovenskega gospodar
ja. Jeseni 1935 so si ljudje 
oddahnili ob smrti razbojnika 
Omerze, ki si je sodil sam. 
Poleti 1939 pa so zajeli tolpo 
»Grubenšek in tovariši«, ki je 
imela na vesti vrsto zločinov, 
med njimi tudi umor v Medlo-
gu. Septembra istega leta so v 
Celju izvedli justifikacijo. Na 
dvorišču celjske jetnišnice je 
na vešalih končal svoje ne
srečno življenje Jurij Sabuko-
šek, ki je blizu celjske Cinkar

ne »s ciankalijem zastrupil, 
zadavil in oropal Ivanko Za-
krajškovo«. Nova doba, ki je 
poročala tudi o usmrtitvi, je 
brez vsakršne pietete do po
kojnika bralce obvestila, kako 
sta krvnika iz zeniške jetni
šnice Dragotin Hart, »ki je bil 
oblečen v žaket in imel na 
glavi cilinder« ter njegov po
močnik Horak, »oblečen v čr
no obleko«, ob navzočnosti ta
kratnega celjskega župana, 
državnega tožilca in sodnega 
zdravnika, izvedla usmrtitev. 

BRANKO GOROPEVŠEK 

Polzelani v deželi pravljic 
Pod tem naslovom pripravlja KUD Polzela v nedeljo, 29. junija ob 18. uri. kulturno 

zabavno prireditev. Na njej bodo nastopale vse kulturne skupine društva, pevci, glasbeniki 
in plesalci. „ ^ 

Nastopajoči bodo v kostumih pravljičnih oseb in oblačilih trgovine Manca. Predstava bo 
komičnega značaja, nastopajoči se bodo trudili občinstvo zabavati s tem, da si bodo nadeli 
podobo pravljičnih bitij, kot so kraljica Branislava, škrati, Sneguljčica, Kekec, Klovni, kavboji, 
čarovniki, vitezi in drugi. 

Andrej Križan na novem pločniku, ki je velikega pomerm 
za varnost pešcev. 

Nov pločnik 
V KS Galicija v žalski občini se lahko pohvalijo, da so bili 

na komunalnem področju zelo pridni. Po besedah predsed
nika sveta KS Galicija Andreja Križana so v preteklih dneh 
zaključili z gradnjo novega 2,2 km dolgega pločnika ob 
cesti Velika Pirešica-Galicija. 

Ker je na tej relaciji tudi dom oskrbovancev, se na cesti vedno 
pojavlja veliko pešcev, ki jih je vedno gostejši promet pogosto 
ogrožal. Z novim pločnikom je varnost zagotovljena, po cesti, 
ki so jo obenem razširili, pa bo promet lahko bolj tekoč. Poleg 
tega so razširili in na novo asfaltirali 800 m ceste v Zavrh, 
pripravljajo pa se zS preplastitev 5,5 km ceste Pernovo-Želez-
no. T TAVČAB. 

IZ GUTENBERGOVE 
GALAKSIJE 

Nesporazum Nietzsche 
v ž i v o 

»Če bi rekli, da je resnica 
ženska-a? Kaj ni utemeljen 
sum, da so imeli filozofi, koli
kor so bili dogmatiki, malo 
pojma o ženskah? Da je srhlji
va resnoba, okorna vsiljivost, 
s kakršno so se do sedaj lote
vali resnice, nespretna in nes-1 
podobna pot ravno za osvoji-^ 
tev ženske?« ] 

S tem pričenja Friedrich^ 
Nietzsche svojo znamenito' 
»Onstran dobrega in zlega«, 
recimo ji knjiga prevredno
tenj vrednot, ko se pogumno 
in s pridihom samotnosti spo
pade z večtisočletnim etrom 
dotedanje filozofije. S to knji
go skuša vnesti v dikcijo filo
zofije predsokratsko, staro
grško vedrino spoznavanja, 
bivanja. Na tej točki se priče
nja resignacija (in predikaci-
ja) nad »modernimi« idejami 
takratnega časa, intuitivno 
slutena tehnološka diktatura, 
poznanstvenjenost mišljenja 
in bivanja. Predikacija razbo-
lele, za Nietzscheja pomehku
žene dekadence, pobarbarje-
nja, ki je utelešeno v dvajse
tem stoletju, tem samovšeČ-
nem in trapasto samozadost
nem stoletju. Spomnimo se 
samo raznoraznih totalitarnih 
sistemov, ki so pričenjali zgo
dovino šteti z ničlo svojega 
nastanka (puč v miinchenski 
pivnici, oktobrska revolucija. 

Piše: MOHOR HUDEJ 

nastanki lokalnih komunistič
nih partij...). 

Tu preskočimo na našega to
kratnega galaktičnega izbran
ca, Blaisa Cendrarsa, Miller-
jevega pariškega pivsko-kla-
težkega kamerada, ki v literar
ni zgodovini podobno kot Mil-
ler uživa sloves avtorja na meji 
med klasiko in trivialno litera
turo. Ne vem, kdo si je izmislil 
takšne neumnosti, če pa si jih 
je že, potem ne ve kaj početi z 
literaturo in kaj to sploh je!!! 

Dobili smo prvi prevod Blai
sa Cendrarsa v slovenščino in 
sicer roman, ki ga predlagam 
za branje, »Moravagine«. Da 
si ne bi belili glave s tem, kaj 
pomeni Moravagine, naj poja
snim, da je to priimek akterja 
knjige, človeka, ki naj bi mu, 
kot otroku, odrekli njegovo 
dedno pravico do nasledstva 
madžarske kraljeve krone, 
zdaj pa si v svetu, ki ga je 
omenjeni Friedrich Nietzsche 
spoznal za svet brez Boga, iz 
maščevalnosti vzame pravico 
presoje, kar je bila nekoč do
mena Troedinega. Moravagi
ne je prototip tistega človeka, 
ki je Nietzschejevega nadčlo
veka, tudi če ni nikoli bral 
Nietzscheja, vzel resno oziro
ma ga je logično, morda kot 
produkt nekega kolektivno 
nezavednega stanja, na dan 
izbruhnil čas, dvajseto stolet
je. Takole piše Cendrars: 

»Bolezni so. Ljudje jih ne 
naredimo in ne uničimo po 
svoji volji. Nismo njihovi gos
podarji. Bolezni nas naredijo, 
nas izoblikujejo. Morebiti so 
nas ustvarile. Značilne so za 
dejavno stanje, ki se imenuje 
življenje...So prehodno, vme
sno, prihodnje zdravo stanje. 
Morebiti so zdravje samo...« 

In to je, ozko vzeto, roman o 
takšnem človeku, širše vzeto 
pa roman o človeštvu in dobi, 
ki jo je in ga je prejudiciral 
(seveda delno soustvaril) tudi 
Friedrich Nietzsche. Morava
gine namreč v romanu nasto
pa v široki paleti raznovrstnih 
tipov morilca, od tistega, ki 
pokosi bližnje, do razvpitega 
vodje anarhističnih teroristov, 
čigar opravila so izdatnejša. 

Vsa ta srhljiva resnobnost. 
Moravginovih načrtov, njiho-' 
vih izpeljav, pa človeka kar ne
kako nehote žeja po nečem ve
drem, sili k tistemu ironičnemu 
vprašanju, ki razorožuje srhlji
vo resnobnost, okorno vsilji
vost: »če bi rekli, da je resnica 
ženska-a? » Sreča, da je to igri
vost čutiti v samem Cendrarso-
vem pisanju, sicer bi bil pred 
nami še en patetičen roman! 
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Pred državnimi igrami 
Mednarodno tekmovanje v Lokarja 

Zmagovalci lanskih 
Kmečkih iger, Društvo po
deželske mladine iz Šent
jurja, pripravljajo v soboto, 
28. junija, 11. državno tek
movanje v kmečkih igrah. 
Šentjurčani so zmagali v 
Lomu pod Storžičem, letoš
nja mednarodna prireditev 
pa bo v Lokarjah pri Šent
jurju^ 

Začetek tekmovanja bo ob 
14. uri s slovesnim odprtjem 
iger ter s predstavitvijo tek
movalcev. Petčlanske ekipe (v 
vsaki bodo trije fantje in dve 
dekleti) se bodo morale pred
staviti v svoji domači noši ter 
narečju, predstavili pa bodo 
tudi zanimivosti svojega kra
ju, lahko pa tudi krajevno 
kmečko opravilo ali običaj. 

Predstavitev bo posebej oce
njena. 

Nato se bodo ekipe pomeri
le v tekmovanjih v košnji, 
grabljenju, žaganju ter v 
spretnosti s senčnimi balami. 
Za konec, ob 19. uri, bodo 
javno podelili priznanja naj
boljšim, pravi zaključek pa bo 
seveda na družabnem sreča
nju. Tekmovanje bodo sprem
ljali razstava izdelkov dijakov 
šentjurske kmetijske šole in 
preizkušanje traktorskih se
dežev (kar pripravlja Zveza 
strojnih krožkov Slovenije), 
dekleta in žene iz različnih 
krajev pa se bodo posebej po
merile v košnji. 

Državnega tekmovanja v 
Lokarjah se bo udeležilo 
približno dvajset ekip, med 
katerimi so z našega območja 
ekipe društev iz Šentjurja, 

Laškega ter Spodnje Savinj
ske doline (s tekmovalci s 
Polzele). Lani, v gorenjskem 
Lomu, so prvič sodelovale tu
di ekipe iz sosednje Avstrije, 
Italije, Madžarske in Hrvaš
ke, od koder so se prijavih 
tudi za letošnje tekmovanje. 
Tekmovalci si bodo ogledah 
tudi kmetijsko šolo in Mast-
nakovo mojstrsko kmetijo, 
kjer opravljajo prakso štu
denti agronomije. 

Glavna prireditelja državne
ga tekmovanja sta ministrstvo 
za kmetijstvo, gozdarstvo in 
prehrano, skupaj z državno 
upravo za pospeševanje kme
tijstva ter Zveza slovenske po
deželske mladine, sodelujeta 
pa tudi Kmetijsko svetovalna 
služba Slovenije in šentjurska 
občina. 

BRANE JERANKO 

Marija in Franc Lopan pred matičarjem v Žalcu. 

Povezana v ljubexni in delu 
Zlatoporocenca Lopan iz Marijo Reke 

Zlata poroka je gotovo za 
vsak zakonski par doživet
je, ki je resnično ozaljšano z 
zlatom medsebojne ljubezni 
in spominov. 

Tudi Marija in Franc Lopan 
iz Marija Reke sta si te dni 
nadela ta okras, ko sta v krogu 
družine praznovala 50-letnico 
skupnega življenja. 74-letni 
Franc se je rodil na domačiji, 
kjer vsa leta zakonca živita, 
kot kmečki sin, edinec. Vedno 
je ljubil zemljo in delo na njej, 
pa ga je od tega odtegnila dru
ga svetovna vojna, ko je bil 

mobiliziran in ranjen. Po voj
ni se je zaposlil pri Gozdnem 
gospodarstvu Žalec, kjer je 
delal do upokojitve. Marija je 
leto mlajša, rodila pa se je kot 
prvi izmed štirinajstih otrok. 
Otroštvo je preživela pri stari 
mami. 

Po poroki je Franc hodil na 
delo, domača opravila pa je 
prevzela Marija. Imata štiri 
otroke, ki se tudi sedaj, ko 

imajo vsak svojo družino še 
vedno radi vračajo domov. Še 
posebno vesela sta vnukov. 
Zadovoljna sta, ker jima 
zdravje še kar dobro služi in 
želita si, da bi tako tudi ostalo. 

Zlatoporočno mašo je v do
mači cerkvi bral župnik Franc 
Serec, civilni obred pa je v 
žalski poročni dvorani opravil 
Janko Kos. 
• • • • • • • • • i T TAVČAR 

Z mažorelicami 
v poslopju šentjurske Trž

nice, kjer so pred nekaj tedni 
odprli prvo kmečko tržnico, 
so ob odprtju napovedali po
pestritev sobotnega dopol
danskega utripa. Tako so za 
soboto, 28. junija, napovedah 
dva nastopa domačih mažo-
retk. Nastopile bodo ob 9. ter 
10. uri. B. J. 

V Celju še rolarijanci 
S priložnostno slovesnostjo bodo v soboto v Celju 

ustanovili Rbtary klub. Na svetu jih deluje okoli 30 tisoč, 
v Sloveniji pa bo celjski klub deveti po vrsti. 

Celjski rotarijanci, ki so zdaj registrirani kot društvo, 
zadnje leto ustanavljajo klub. Temeljno vodilo pribhžno 30 
članov, najrazličnejših poklicev, kar je tudi pravilo za rotari-
jance, je humanitarna dejavnost, za tiste, ki jim namenjajo 
svojo pomoč, pa so izbrali obolele za otroško paraUzo. 

Osnovno načelo Rotary kluba je odprtost in tolerantnost, 
saj si rotarijanci prizadevajo za iskanje resnice in jih politič
na opredeljenost članov ne zanima. "Ridi v mestu ob Savinji 
bodo delovali preko poklicnih in stanovskih organizacij, ne 
pa preko političnih organizacij. Kot je bilo slišati na petkovi 
novinarsld konferenci, pa si v mestu želijo spremeniti 
medčloveške odnose med vodilnimi ljudcni, saj ugotavljajo, 
da je Celje v izraziti krizi razvojne identitete. IS 

Franicoiovski lipovi listi 
Praznovanje krajevnega 

praznika na Frankolovem v 
vojniški občini so obeležili z 
vrsto športnih in kulturnih 
prireditev. 

Osrednjo slovesnost so pri
pravili v Lindeku, na njej pa je 
prostovoljno gasilsko društvo 
Frankolovo razvilo nov pra
por, krajevna skupnost pa 
svojo zastavo s krajevnim gr
bom. Na slovesnosti se je 
zbrala množica ljudi, ki so 
prisluhnih kulturnemu pro

gramu in se kasneje zadržah 
na družabnem srečanju, ob 
krajevnem prazniku pa so tu
di blagoslovili obnovljeno Vr
hi všekovo kapelo. 

Frankolovčani so v grb zajeh 
značilnosti krajev in ljudi, ki 
tod živijo. Zastava je v barvah 
celostne podobe Občine Voj
nik, na zelenem polju, ki pred
stavlja geografsko podobo kra
jevne skupnosti, so trije lipovi 
listi, vzeti iz zgodovinskih gr
bov tega območja. Lipovi Usti 

predstavljajo imena vasi v kra
jevni skupnosti (Lipa in Lin-
dek; lipa je nemško Linde), 
hkrati pa je lipa tudi simbol 
slovenstva. Sredi grba je cerkev 
Gojka, ki so jo domačini zgradi-
h pred 150 leti in sodi med 
prepoznavne) še motive KS 
Frankolovo, ob njej pa rasteta 
dve lipi. Ozadje cerkve v bar
vah pokrajine predstavlja gori 
KisUco in Stenico, na zgornjem 
robu pa se grb zaključuje s 
svetlo modro barvo neba. IS 

Adi jo, vrtec! 
Letos so imeli v Laškem le 63 minimaturantov, vendar zaradi tega slovo od vrtca, ki so ga proslavili 
v zdravilišču, ni bilo nič manj bučno. Skupaj s svojimi vzgojiteljicami so pripravih imeniten 
program in se na koncu z mamicami in očki zavrteli še v ritmu valčka. JI, Foto: VM 

Iz šole v pohorski pragozd 
Tudi letos so se učenci tretjih razredov osnovnih šol v vojniški občini v dveh skupinah 

udeležili planinske šole. 
Obiskali smo drugo skupino, ki jo je sestavljalo 48 otrok iz osnovnih šol Vojnik, Nova Cerkev 

in Frankolovo. Program je vodila Majda Jelen, pomagali pa so ji spremljevalci, predsednik PD 
Vojnik Ivan Trobiš ter planinski vodnik Irena Krajnc, Anka Krajnc iz Vojnika, Mojca Vešligaj iz 
Frankolova in Jolanda Klauški iz Nove Cerkve. Dva dni je bil z otroci tudi župan občine Vojnik, 
Beno Podergajs. V petih dneh so mladi planinci prehodih del Pohorja, se ustavili v pragozdu s 
slapom Šumik in imeli vrsto koristnih predavanj. T. VRABL 
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Izjava 
predsedstva 

ZLRP Slovenije 
Po šestih letih veljavnosti Za

kona o denacionalizaciji ne do
volimo nobenih sprememb te
ga zakona. Roki za odločitev o 
vloženih zahtevah za denacio
nalizacijo so se že zdavnaj izte
kli. Dosedanji predlogi za spre
membo ZDEN so bili protiu
stavni, poleg tega pa škodljivi 
za pravni, politični in civiliza
cijski ugled Republike Sloveni
je. Ogorčeni ugotavljamo, da 
gre pri neizvajanju ZDEN-a za 
politični diktat struktur komu
nistične kontinuitete, ki s tem 
ruši pravne temelje nove drža
ve Slovenije. 

Zato zahtevamo takojšen 
sprejem Zakona o lustraciji, s 
čimer bo končno Republiki 
Sloveniji omogočeno, da se 
včlani v svetovno družino de
mokratičnih narodov. Zahteva
mo brezpogojno in hitro izved
bo denacionalizacije ter umak-
nitev vseh predlogov spre
memb ZDEN-a iz parlamentar
ne procedure. Če nasprotniki 
denacionalizacije ne bodo pre
nehali s sistematično gonjo 
proti njej, s čimer Republiko 
Slovenijo načrtno oddaljujejo 
od NATA in Evropske unije, 
bomo zaostrili naše mednarod
ne aktivnosti in bomo o resnič
nem stanju dodatno seznanili 
mednarodno javnost ter njene 
politične voditelje. 

FRANC IZGORŠEK, 
predsednik ZLRP Slovenije 

Tudi zale, 
prijatelj... 

člani kulturnih društev Sa
vinjske doline so se odločili za 
solidarnostno zbiranje finanč
ne pomoči pri obnovi Doma II. 
slovenskega tabora Žalec. Last
nik, v tem primeru občina, je bil 
menda nad tem navdušen (vsaj 
vodja oddelka za negospodar
sko in gospodarsko dejavnost 
Tanj^ehar). Za izvedbo prire
ditve so se dogovorili celo na 
občnem zboru Zveze kulturnih 
organizacij Žalec in za organi
zacijo imenovali posebno petč
lansko komisijo. Veliko rekla
me, spominske vstopnice, pla
kati in dobrovoljnega neposred
nega sodelovanja skoraj 314 na
stopajočih ter cela vrsta organi
zatorjev v posameznih krajih je 
zadevo vzela resno, odgovorno 
in premišljeno. 

Prva prireditev je bila 23. ma
ja, druga 31. maja in tretja Z 
junija. Obnova Doma II. slo
venskega tabora je pomembna 
tudi za člane krajevnih in šol
skih kuhurnih društev cele ob
čine. Pa tudi dom je bil zgrajen 
iz sredstev občanov. Dobra vo-
|ja je bila na strani sodelujočih 
in občinstva. Med slednjim pa 
si, razen Reharjeve in Železni-
kove na eni prireditvi, niti 
predstavniki lastnika uprav
ljavca Zavoda za kulturo Žalec 
niso vzeli časa za častno prisot
nost. Izvajalci so zato upraviče
no užaljeni, saj so v celotno 
prireditev vložili na stotine ur 
(prav tako "svojega) prostega 
Časa, kilometrov in dela. 

Bil sem član imenovane ko-
niisije in sem predsednik KD 
Galicija, ki je bilo organizator 

tretje množične prireditve, za
to vem, kako odgovorno je tak
šno delo. V zahvalo smo pa le 
prejeli vabilo na otvoritev pre
novljenega doma z Beltinško 
bando in Vladom Kreslinom, ki 
jo je organiziral upravljavec 
doma. Morda je v tekmi s ča
som spregledal celo brigado 
pridnih amaterskih izvajalcev, 
katerim bi delček zahvale in 
spoštovanja pripadal vsaj v 15-
minutnem programu na otvori
tvi. Morda smo prepoceni? 
Morda celo pogrošni? Ali se 
motim?! 

IVO LINDIČ, 
predsednik Kuhurnega 

društva Galicija 

Sporočilo 
brigadirjev 

Srečanja brigadirjev ob 50-
letnici gradnje ceste Šempeter-
Celje se je udeležilo več kot 800 
brigadirk in brigadirjev, njiho
vih družinskih članov in prija
teljev. Prišli smo iz cele Slove
nije. Z aklamacijo smo sprejeU 
naslednje sporočilo: 

Z delom svojih rok smo pisa
li zgodovino našim otrokom! 
Preteklosti se spominjamo 
vsak zase, kakor jo je kdo doži
vel. Obudili smo jo skupaj na 
srečanju in jo bomo obujali 
tudi na naslednjih srečanjih. 
Ponosni smo in ponosni mora
mo biti nanjo tudi v prihodnje. 
A prav tako želimo biti obrnje
ni k sedanjosti (čeprav ni rož
nata) in v prihodnost. Tudi ta 
bo naša, dokler bomo živeh in 
bo naših otrok ter vnukov, ka
terim želimo le dobro. 

Ustanovimo Klube brigadir
jev MDB na vsakem območju! 
Povežimo vse, ki so kdajkoh, 
kjerkoli in kakorkoli sodelovaU 
v prostovoljnem udarniškem 
delu. Le takšna organiziranost 
bo zagotovila inomogočila, da 
se bomo še srečevali, še bolje 
spoznali, se spoštovali in si po 
potrebi pomagali. 

Tudi poslej želimo sodelovati 
z našimi župani, občinskimi 
sveti, sveti krajevnih skupno
sti, turistično-olepševalnimi in 
športnimi društvi, kulturnimi 
ustanovami... Skratka z vsemi, 
ki v svojih programih načrtuje
jo akcije za lepši danes in jutri. 

Prenesimo naše izkušnje na 
mlado generacijo! Le od nas 
lahko izve, kakšno delovno 
mladost smo živeli. Povejmo 
jim, da je tudi danes še vedno 
dovolj priložnosti, da se v svo
jih okoljih tudi ona vključi v 
akcije prostovoljnega dela, ki 
njim in nam vsem lahko lepša
jo življenje. Tudi o tem bo ne
koč pisala zgodovina. Upravi
čeno ne le upamo, temveč zah
tevamo, da naj nikomur več ne 
pade na um, da jo zavestno 
prepušča pozabi, jo skuša za
nikati ali celo prekrojevati. 

Udeleženci srečanja 

Ponovni 
poziv SLS 

Ponovno javno pozivam, 
Slovensko ljudsko stranko, da 
prepreči prodajo Zdravilišča 
Rimske Toplice. Izpolnite svo
je predvolilne obljube in ob
ljube še iz časov opozicije, da 
se zavzamete za slovensko do
bro. Za vzemite se za zdraviliš
če, ki naj postane (ostane) jav
no dobro oziroma vsesloven
sko zdravilišče. 

Tudi vaš dosedanji molk je 
sporočilo, zato SLS postavljam 
nekaj vprašanj: 

1. Dne 29. aprila letos so 
nam odgovorni na Agenciji za 
prestrukturiranje in privatiza
cijo povedali, da se Zdravilišče 
Rimske Toplice prodaja. Spra
šujem SLS in njuni ministrstvi 
za obrambo in zdravstvo ali 
sta Bolnišnice Celje in Com-
pens I&H Sp.z.0.0. iz Berlina 
res samo investitorja? Ali ni 
investicija tudi »ara« za nakup 
tega zdravilišča? 

2. Z ozirom na izjavo agen
cije, da se zdravilišče prodaja, 
gre po mojem mnenju preko 
investicije za »prevzem obvez
nosti do kasnejšega odku
pa...«, zato postavljam SLS do
datna vprašanja: kako je lahko 
kupec slovenske zemlje tudi 
tujec, to je Compens iz Berli
na? Kdo je financiral projekt, 
ki ga je za Zdravilišče Rimske 
Toplice pripravila Bolnišnica 
Celje, ki pravi, da je »na razpis 
poslala do zadnjega lončka 
barve natančno izdelan inve
sticijski načrt?« Od kod Bolni
šnici Celje naenkrat več kot 
400 milijonov tolarjev za Zdra
vilišče Rimske Toplice, ob 
tem, ko že vrsto let ni v stanju 
odpreti novega dela bolnišni
ce, ki je bil zgrajen s samopris
pevkom občanov? 

3. V SLS ste se zavzeli za 
podržavljanje igralnic. Kako 
to, da ste ob tem dovolili pro
dajo javne dobrine neprecen
ljive vrednosti in državne vse
slovenske lastnine? V to zdra
vilišče smo 50 let vlagali, in še 
plačujemo vzdrževanje, dav
koplačevalci Slovenije. 

Zdravilišče Rimske Toplice 
je zdravilišče s »kraljevim vrel
cem«. Verjetno ta naziv ni na
stal brez razloga. Upam, da mi 
boste, na javno postavljena 
vprašanja, odgovorili javno. 

ANTONIJA MARINČEK, 
Celje 

Pohod po 
Aškerčevih 

poteh 
Pred kratkim je na drugi po

hod po Aškerčevih poteh kre
nila pisana druščina otrok in 
odraslih iz Laškega, Rimskih 
Toplic, Zidanega Mosta in Ce
lja. Ob prvem lesenem kažipo
tu, kakršni so nas spremljali 
ob poti, so se misU usmerile 
na Aškerca. Pri Aškerčevim, ki 
je muzej v malem, nas je že 
čakala prof. Orožnova. Nani
zala nam je nekaj zanimivosti 
iz življenja pesnika, ob vhodu i 
v domačijo nas je pozdravil ^ 
pesnikov pranečak Avgust in ; 
nas pogostil s kruhom in soljo. 
Kruh je spekla domačinka, 
gospa Senica, v pravi krušni 
peči. 

Naš vodnik Jože pa nas je 
kar hitro »nagnal« naprej, saj 
je bila pred nami še zanimiva 
in dolga pot. Klanec proti 
Stražniku nas je že kar malo 
moril, pohajala nam je sapa, 
ko nas je gospod Vodišek usta
vil. Prispeli smo do meje med 
KS Rimske Toplice in KS Zida
ni Most. Iz grmovja ob poti se 
je, kot po čudežu, prikazal 
ledeno hladen čaj. S to »hlad
no« dobrodošlico smo z novi
mi močmi krenili naprej. 

Na lepi razgledni točki smo 
se ustavili in Joža Košak nam 
je prebrala pesem domačina 
Marjana Brunca o prebujajo-
čem se jutru. Izza ovinka je 
pokukala prva hiša naše na
slednje postaje Širje. Gospa 
Zlata Strel nam je orisala zgo
dovino Širja, učenke Sara, 
Gordana in Lidija pa so doži

veto in lepo prebrale pesem 
Brodnik, pesnika Antona Aš
kerca. Zopet so nas pogostili 
in zopet bi se najraje zavlekli v 
blagodejno senco oreha. Tam
kajšnji duhovnik nas je pova
bil v cerkev na učno uro o 
zgodovini cerkve. Asfatirana 
cesta, ki vodi v Zidani Most, je 
bil edini kos poti, ki je bil 
neprijeten in nadležen. 

Vsi pohodniki, ki smo se 
vpisali v Rimskih Toplicah, 
smo prispeli na cilj. Bih smo 
zadovoljni in ponosni, oblju
bili smo si, da se prihodnje 
leto spet snidemo. Pohod je 
organiziralo TD Rimske Topli
ce, v sodelovanju z vsemi 
društvi in KS Zidani Most. 
Gospod Vodišek iz Zidanega 
Mosta pa je poskrbel, da je pot 
potekala prijetno, da smo se 
po poti osvežili s hladnimi na
pitki in da so nas vsepovsod 
lepo sprejeU. Bil je lep dan, 
poln, prisrčen in neponovljiv. 
Pa vendar bi radi, da bi bil 
naslednje leto prav takšen 
dan. Mi, ki smo šli po Aškerče
vih poteh, bomo prišU tudi 
naslednje leto. Radi bi, da bi 
prišli tudi vi. 

MILENA SUHODOLČAN, 
Rimske Toplice 

Nezadovoljni 
nogometaši 

Nogometaši NK Vransko so 
bili zadovoljni z doseženim 
uspehom, uvrstitvijo na tretje 
mesto v ONZ Celje. Ne morejo 
pa biti povsem zadovoljni, saj 
so zaradi neporavnanih fi
nančnih obveznosti do ONZ 
Celje več tekem izgubili za 
zeleno mizo in bili tako kar 
precej oškodovani. Nogometa
še Vranskega so celo leto pe- • 
stile hude finančne težave. 
Občina Žalec za članski nogo-; 
met nima denarnih sredstev, 
podpira samo delo v pionir
skih in mladinskih selekcijah, 
kjer pokriva le tekoče stroške 
tekmovanja. 

Na Vranskem bi radi mla
dim ponudili še kaj več, na 
primer vsaj malico in pijačo 
po tekmi, morebitne prijatelj
ske nogometne tekme med 
ekipami po Sloveniji... Za to 
pa potrebujejo denar. NK 
Vransko v tekmovalnem delu 
nastopa z dvema pionirskima 
ekipama ter eno kadetsko, 
mladinsko in člansko ekipo, 
vendar pa bodo verjetno prisi
ljeni odstopiti od tekmovanj. 

Žalostno je namreč, da ONZ 
Celje v eni tekmovalni sezoni 
za štiri sekcije »pobere« kar 
200 tisoč tolarjev. ONZ Celje 
noče razumeti, da mora klub 
še plačati sodnike; da stroškov 
za potovanja moštev, gosto
vanj, za zdravniške preglede 
niti ne omenjamo. Tudi ONZ 
C^lje bi morala razumeti, da 
igralci delajo vse amatersko. 

Nogometni klubi, še pose
bej amaterski, dajejo preveč 
denarja in imajo preveč obvez
nosti do ONZ Celje; od pavša
lov pa do registracij. Pri nas 
stane registracija za vse ena
ko, česar drugod po svetu ni. 
Vsekakor bo treba bo nekaj 
ukreniti pri ONZ Celje in pri 
drugih nogometnih podzve-
zah po Sloveniji. Ukrepati bi 
bilo treba na boljše, ne pa 
iskati denar in kaznovati dolž
nike za zeleno mizo. 

Treba bo namreč še kaj na
rediti zastonj, ne le za denar. 
Takšnega mnenja sem kot dol
goletni prizadevni nogometni 
delavec in igralec, ki mi ni 

vseeno, da so v nogometnih 
zvezah po Sloveniji vsi tisti, ki 
delajo honorarno, preveč pla
čani. Amaterska moštva kaz
nujejo za zeleno mizo, kar je 
zelo slab vzgled za mladino. 
Takšne sankcije naj bi veljale 
samo za profesionalne klube, 
ki imajo preveč denarja. 

JOŽE GROBELNIK, 
Žalec 

Turistično 
popotovanje 
po planinsko 
Nasproti železniške postaje 

v Štorah je bilo pred kratkim 
precej živahno. Z vseh strani 
so prihajali pohodniki, ki so se 
odzvali prijaznemu vabilu 
štorskega turističnega druš
tva, da skupno spoznajo malo 
manj znane predele svoje (za 
nekatere sosednje) občine in 
spoznajo ljudi, ki tam žive. 

Ob upravnem poslopju žele
zarne je predsednik Turistič
nega društva Štore Drago Bob
nič prerezal vrvico na začetku 
poti in povabil prisotne, naj 
začnejo prvo turistično pot 
varno in uspešno. Označevale 
so jo Učno izdelane lesene 
smerne puščice modro-zelene 
barve, kakršne vsebujejo tudi 
občinski znaki. Postavljene so 
bile na vseh pomembnih od
cepih, da ni bilo težko najti 
prave smeri. Lahko pa si sledil 
tudi odtisom konjskih kopit, 
saj so člani kompolskega ko
njeniškega kluba s svojimi šti-
rinožci napredovali hitreje kot 
glavnina pohoda. 

Pot je naprej vodila ob Vo-
glajni, nato skozi Drago do 
Opoke ter se pod Kompolami 
začela vzpenjati mimo redkih 
hiš v gozd. Prvi počitek pri 
Resmanovih je nudil domača 
okrepčila, da je nato šlo v hrib 
Žekoca kar samo od sebe. Pri 
spomeniku celjski četi na križ-
potju so se pohodniki lahko 
pomerili v streljanju z zračno 
puško, v Svetlem dolu so si 
ogledali cerkev sv. Florjana, 
na Svetini pa grob svetovne 
popotnice in pisateljice Alme 
Karlin ter cerkev Marije Snež
ne. Na vse znamenitosti ob 
poti so pohodnike opozarjale 
dobro vidne napisne table. Pot 
se je nato povzpela v hrib Ro
manca, kjer stoji dom planin
cev, nato pa je vodila po grebe
nu še do lovskega doma. Tu so 
se udeleženci pohoda lahko 
pomerili v metu • kopja. Na 
vseh postojankah ni manjkalo 
okrepčil. Spust mimo Žervišča 
skozi Žlajfo ni predstavljal 
večjih ovir, le mokro listje, 
med katerim so se skrivali 
kamni in korenine, je zahteva
lo večjo pozornost, da ni priš
lo do zdrsa. Pri Jožetu in Radi-
ci Kragelj in njunem novem 
domu ob gozdu na koncu Laš
ke vasi, nedaleč od prvih na
selbin na tem območju, je bil 
zadnji postanek. Od tod pa do 
cilja na Lipi je ostal le še manj
ši del poti. 

Na prostoru pred bifejem 
Kegljišče, kamor so prispeh po 
5 do 6 urah zmerne hoje, je 
pohodnike pričakala topla ma
lica. Kmalu zatem se je pričel 
kulturni program, v katerem 
so sodelovali predstavniki 
vseh v občini delujočih kultur
nih in športnih skupin. Vsak 
pohodnik je poleg žiga v kon
trolni karton prejel še pripon
ko, zmagovalci tekmovanj pa 
še nagrade, ki so jih prispevaU 
podporniki društva. 

Mnogi mishmo, da so se 
organizatorji pri tem prvem 
pohodu po turistični poti ob
čine Štore zares potrudili in 
jim bo zadostno število po-
hodnikov tudi za v bodoče 
spodbuda, da bodo združih 
vse moči pri izvedbi takih in 
podobnih akcij. 

JOŽICA KRAJNC, 
Štore 

Iahvale-

Zahvala 
sponzorjem 
akcije Čisti 

zobje 
5. junija 1997 se je iztekla 

štirinajsta vseslovenska akci
ja Čisto okolje, v katero so 
vključeni tudi učenci osnov
nih šol celjske regije. Na celj
skem področju tekmuje 15 os
novnih šol, t.j. 152 razredov 
oziroma 2949 učencev od 1. 
do 4. razreda. Namen akcije, 
ki je edinstvena v svetu, je 
privzgojiti otroku pozitiven 
odnos do zdravja svojih zob. 
Ob izteku tekmovanja izbere
mo na osnovi zbranih točk 
zmagovalne razrede posa
meznih šol in jim za vzpod
budo in nagrado pripravimo 
zaključno prireditev. 

Vsebina prireditve je odvi
sna od kreativnosti ljudi, ki to 
srečanje pripravijo ter od fi
nančnih zmožnosti, ki so jim 
na razpolago. In tu ste nam 
priskočili na pomoč s svojimi 
darili, izdelki, denarjem in 
storitvami. Tako ste nam omo
gočili, da smo nagradili ne le 
zmagovalce, temveč tudi dru-
gouvrščene, saj so se trudiU 
vsi, le da je slednjim zmanjka
la morda točka ali dve. 

Za vse, kar ste namenili na
šim otrokom, se vsem spon
zorjem v imenu otrok iskreno 
zahvaljujemo. 

DANIJELA TOMIC-GORIŠEK, 
vodja tekmovanja za celjsko 

področje 

Iskrena hvala 
Za vso pozornost in za uspe

šno opravljeno operacijo se to
plo zahvaljujem dr. Žunterju, 
primariju Urološkega oddelka 
Bolnišnice Celje, in njegovi eki
pi. Zahvalo naj prejme tudi dr. 
Erklavec za vso požrtvovalnost. 

Za nadaljnjo uspešno zdrav
ljenje pa se zahvaljujem inter
nemu intenzivnemu oddelku 
Bolnišnice Celje, ki ga strokov
no vodi dr. Voga s pomočjo 
odličnih zdravnikov, kot je dr. 
Skale in ostah. 

Posebno zahvalo izrekam 
dr. Bizjakovi, ki je v kritičnem 
trenutku postavila pravilno 
diagnozo, in dr. Krivcu, ki mi 
je z edinstvenim operativnim 
posegom rešil življenje. Zah
valjujem se tudi predstojnici 
internega oddelka dr. Škrabl-
Močnikovi in njenemu osebju. 

Iskrena hvala naj velja pri
jaznim in neutrudnim medi
cinskim sestram omenjenih 
oddelkov za skrbno nego in 
nenazadnje, lepa hvala tudi 
strežnemu osebju. 

MARIJA SIVKA, 
Štore 
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četrtek, 26.6.: 5.00 Z glasbo v 
novo jutro, 5.30 Na današnji 
dan, 6.00 Poročilo OKC Celje, 6.15 
Domača melodija tedna, 6.20 
Pregled dnevnega tiska, 6.45 Ho
roskop, 7.00 Novice, 715 Zimze
len, 730 Tečajnica, 8.00 Poročila. 
8.25 Poročilo OKC Celje, 8.40 
Kam danes, 9.00 Pričetek dopol
danskega sporeda, 10.00 Novice, 
11.00 Novice, 12.00 Novice. 
13.00 Poročila. 13.15 Za vola
nom, 14.00 Pričetek popoldan
skega sporeda, 14.15 Jack pot, 
15.00 Novice, 15.15 Podalpski 
biser, 15.30 Izpolnjujemo 7 
glasbenih želja, 16.30 Kronika, 
17.00 Četrta radijska mreža -
gost v studiu Radia Celje bo 
predsednik države Milan Ku
čan, 18.00 20 vročih, 19.45 Prav
ljica za lahko noč, 20.00 Ročk 
blok, 22.00 Zaključek sporeda in 
priključitev RaSlo. 

Petek, 27.6.: 5.00 Z glasbo v 
novo jutro, 5.30 Na današnji 
dan, 6.00 Poročilo OKC Celje, 6.15 
Domača melodija tedna, 6.20 
Pregled dnevnega tiska, 6.45 Ho
roskop, 7.00 Novice, 7.15 Zimze
len, 730 Tečajnica, 8.00 Poročila, 
8.25 Poročilo OKC Celje, 8.40 
Kam danes, 9.00 Pričetek dopol
danskega sporeda . 9.30 Črna 
pika. 10.00 Novice, 11.00 Novice. 
11.10 Vedeževanje; 11.40 Na
gradna igra. 12.00 Novice. 13.00 
Poročila, 14.00 Pričetek popol
danskega sporeda, 14.15 Jack 
pot. 15.00 Novice, 15.15 Podalp
ski biser. 15.30 Izpolnjujemo 7 
glasbenih želja. 17.00 Kronika, 
19.45 Pravljica za lahko noč. 
20.00 DJ Robi, 21.00 DJ time. 
22.00 Zaključek programa in pri
ključitev RaSlo. 

Sobota, 28.6.: 5.00 Z glasbo v 
novo jutro. 5.30 Na današnji 
dan. 6.00 Poročilo OKC Celje. 6.15 
Domača melodija tedna. 6.20 
Pregled dnevnega tiska, 6.45 Ho
roskop. 7.00 Novice. 7.15 Zimze
len, 730 Tečajnica, 8.00 Poročila, 
8.25 Poročilo OKC Celje, 8.40 
Kam danes. 9.00 Pričetek dopol
danskega sporeda. 9.30 Filmski 
sprehodi. 10.00 Novice. 10.30 V 
modnem vrtincu, 11.00 Novice, 
12.00 Novice, 13.00 Novice, 
13.15 Študentski servis, 14.00 
Pričetek popoldanskega spore
da, 14.15 Jack pot, 15.00 Novice, 
15.15 Podalpski biser, 15.30 Če
stitke in pozdravi, 17.00 Kroni
ka, 19.00 Športni večer na Ra
diu Celje, 22.00 Zaključek pro
grama in priključitev RaSlo. 

Nedelja, 29.6.: 5.00 Z glasbo v 
novo jutro, 5.30 Na današnji 
dan, 6.15 Domača melodija ted
na. 6.45 Horoskop, 700 Novice, 
715 Zimzelen, 8.00 Poročila, 8.25 
Poročilo OKC Celje, 9.00 Pričetek 
dopoldanskega sporeda, 9.15 Luč 
sveti v temi, 10.00 Novice, 11.00 

Novice, 11.10 Domačih 5, 12.00 
Novice, 12.30 Iz domačih logov-
oddaja Jureta Krašovca. 13.00 
Čestitke in pozdravi, 20.00 Pod 
domačo lipo, 22.00 Zaključek 
programa in priključitev RaSlo. 

Ponedeljek, 30.6.: 5.00 Z glas
bo v novo jutro. 5.30 Na današnji 
dan. 6.00 Poročilo OKC Celje. 6.15 
Domača melodija tedna. 6.20 
Pregled dnevnega tiska, 6.45 Ho
roskop, 700 Novice. 715 Zimze
len. 730 tečajnica, 8.00 Poročila, 
8.25 Poročilo OKC Celje. 8.40 
Kam danes. 9.00 Pričetek dopol
danskega sporeda, 10.00 Novice, 
10.15 Športno dopoldne, 11.00 
Novice, 12.00 Novice, 13.00 Po
ročila. 14.00 Pričetek popoldan
skega sporeda. 14.15 Jack pot, 
15.00 Novice, 15.15 Podalpski bi
ser, 15.30 Izpolnjujemo 7 glasbe
nih želja, 1700 Kronika, 18.00 
Podalpski pop ročk, 19.45 Pravlji
ca za lahko noč, 20.00 Vrtiljak 
polk in valčkov. 22.00 Zaključek 
programa in priključitev RaSlo. 

Torek, 1.7j 5.00 Z glasbo v 
novo jutro, 5.30 Na današnji 
dan. 6.00 Poročilo OKC Celje. 6.15 
Domača melodija tedna. 6.20 
Pregled dnevnega tiska. 6.45 Ho
roskop, 700 Novice, 715 Zimze
len. 730 Tečajnica. 8.00 Poročila, 
8.25 Poročilo OKC Celje, 8.40 
Kam danes, 9.00 Pričetek dopol
danskega sporeda, 10.00 Novice, 
11.00 Novice, 11.15 Center mej
nih znanosti, 12.00 Novice, 
13.00 Poročila, 14.00 Pričetek po
poldanskega sporeda. 14.15 Jack 
pot, 15.00 Novice, 15.15 Podalp
ski biser. 15.30 Izpolnjujemo 7 
glasbenih želja, 1700 Kronika, 
18.00 BBC top pop, 19.00 Zimze
len, 19.45 Pravljica za lahko noč, 
20.00 Radi ste jih poslušali, 
21.00 Rezervirano za vedeževa
nje, 22.00 Zaključek programa in 
priključitev RaSlo. 

Sreda, 2.7j 5.00 Z glasbo v 
novo jutro, 5.30 Na današnji 
dan, 6.00 Poročilo OKC Celje, 6.15 
Domača melodija tedna, 6.20 
Pregled dnevnega tiska, 6.45 Ho
roskop. 700 Novice. 715 Zimze
len. 730 Tečajnica. 8.00 Poročila. 
8.25 Poročilo OKC Celje. 8.40 
Kam danes, 9.00 Pričetek dopol
danskega sporeda, 9.30 Radio 
Celje se skriva. Poiščite nas!, 
10.00 Novice, 11.00 Novice, 12.00 
Novice, 13.00 Poročila, 13.15 Ma
li 0,14.00 Pričetek popoldanske
ga sporeda, 14.15 Jack pot, 15.00 
Novice. 15.15 Podalpski biser, 
15.30 Izpolnjujemo 7 glasbenih 
želja. 16.15 Pop loto. 1700 Kroni
ka. 19.45 Pravljica za lahko noč, 
21.00 Glasbeni ex-press 22.00 Za
ključek programa in priključitev 
RaSlo. 

Poletni piš no Radiu Celje 
Julija in avgusta bosta na zasluženem počitku dve 

oddaji. Full cool, ki je namenjena otrokom in V petek 
zvečer, ki se je prijela med študentsko poslušalsko 
publiko. 

Študentje so odšli na zaslužen počitek in oktobra, ko se 
prične študijsko leto, napovedujejo zopet frontalni napad na 
naše radijske frekvence. Full cool pa si bo poleti odpočila, da bi 
lahko septembra sveža zopet razveseljevala najmlajše poslu
šalce Radia Celje. A da ne bi ti popolnoma ostali brez svojega 
radijskega kotička, bomo tudi poleti v program umeščali 
Pravljico za lahko noč. Vsak dan jih skrbno prebira dramski 
igralec Renato Jenček. Na veselje otrok, seveda! NGL 

VETERINARSKA 
DEŽURSTVA 

VETERINARSKA POSTAJA 
CEUE: Delovni čas veterinar
jev je od 7. do 14.30.. Ambu
lanta za male živali dela vsak 
dan (razen ob nedeljah in 
praznikih) od 8. do 10. ure in 
od 16. do 17 ure, sicer pa je 
dežurna služba za nujne pri
mere organizirana v popol
danskem in nočnem času. Te
lefon: 34-233. 

VETERINARSKA POSTAJA 
LAŠKO: Redni delovni čas je 
od 7. do 15. ure na veterinar
skih postajah v Laškem in Ra
dečah. Dežurstvo od 15. do Z 
ure zjutraj pa je za obe občini 
na veterinarski postaji Laško, 
telefon 731-485. V primeru od
sotnosti veterinarja v času de
žurstva pa lahko sporočilo pu
stite pri vratarju Pivovarne, te
lefon 731-121. 

VETERINARSKA POSTAJA 
SLOVENSKE KONJICE: Redni 
delovni čas veterinarjev je od 
7. do 12. ure, od 15. do 7. ure 
zjutraj naslednjega dne pa je 
organizirano dežurstvo. Tele

fon na veterinarski postaji: 
754-166. 

VETERINARSKA POSTAJA 
ŽALEC: Dežurstvo je organizi
rano od 14. do 6. ure zjutraj, 
mobitel 0609 616-786. V red
nem delovnem času lahko po
kličete na telefon 714-144 in 
0609 616-786. Ambulanta za 
male živali je odprta vsak dan, 
razen ob nedeljah in praznikih, 
od 7 do 9. ure in popoldan od 
16. do 17 ure. 

VETERINARSKA POSTAJA 
MOZIRJE: Redni delovni čas 
veterinarjev je vsak dan, razen 
nedelje od 7 do 15. ure, redna 
dopoldanska ambulanta pa je 
od 7. do 9. ure. 

VETERINARSKA POSTAJA 
ŠENTJUR PRI CEUU: Redni 
delovni čas veterinarjev je od 7. 
do 14. ure vsak dan, od 14. ure 
do 7 ure zjutraj naslednjega 
dne pa je organizirano dežurs
tvo. V času popoldanskega in 
nočnega dežurstva, pokličite 
na telefonsko številko mobite-
la 0609 618-772. 

DEŽURSTVA LEKARN 
CEUE: Glavna lekarna na 

Stanetovi ulici v Celju je od 
ponedeljka do petka odprta od 
7. do 20. ure, ob sobotah od 7. 
do 13., od 13. ure dalje v sobo
to, do ponedeljka do 7. ure 
zjutraj pa je organizirano 24-
urno dežurstvo. Enako velja 
tudi za praznike. 

ŠENTJUR: Od ponedeljka do 
petka od 7. do 18. ure, ob 
sobotah od 7 do 13. ure. 

SLOVENSKE KONJICE: 
med tednom je odprta od 730 
do 13. ure in od 14. do 20., ob 
sobotah pa od 7.30 do 13. ure. 
Ob nedeljah imajo redno de
žurstvo od 9. do 12. ure. 

LAŠKO: Od ponedeljka do 
petka od Z30 do 18. ure, ob 
sobotah od 8. do 12 ure. 

MOZIRJE: Od ponedeljka do 
petka od 7. do 19. ure, ob 
sobotah od 7 do 12. ure. 

VELENJE: Od ponedeljka 
do petka je lekarna odprta od 
7. do 20. ure, ob sobotah od 7. 
do 14. ure. Ob nedeljah in 
praznikih imajo organizirano 
non-stop dežurstvo, z enour-
no prekinitvijo med 12. in 13. 
uro. 

ŠMARJE PRI JELŠAH: Med 
tednom je odprta od 7.30 do 
18.30 ure, ob sobotah od 730 
do 13. ure. 

ŽALEC: Delovni čas med 
tednom je od 730 do 19.30 ure, 
ob sobotah od 7.30 do 14. ure, 
vsako nedeljo imajo dežurstvo, 
od 8. do 11. ure. 

IZBOR IZ SPOREDA ^ 
četrtek, 26 .6 . ob 17.00: 

Milan Kučan na Radiu Celje 
Kot ste že vajeni, enkrat mesečno 4. radijska mreža, v katero se 

vključuje 16 nekomercialnih lokalnih radijskih postaj, gosti v 
radijskih studiih bodisi predsednika države, predsednika vlade, 
predsednika državnega zbora ali varuha človekovih pravic. 
Tokrat je prišla vrsta na Radio Celje, gost v našem studiu pa bo 
predsednik države Milan Kučan. Z njim se bo pogovarjala Nataša 
Gerkeš, besedo pa boste imeli tudi poslušalci. Ker pa je ura hitro 
naokoli, vprašanja pa se pogosto ponavljajo, smo se odločili, da 
telefone odpremo v četrtek med 15. In 16. uro. Na telefonski 
številki 441-510 in 441-310 lahko poveste svoja vprašanja, mi pa • 
jih bomo posredovaU predsedniku države. 

Sreda, 2.7. ob 9.30: 
Radio Celje se skr iva . Poiščite nas! 

Ob sredah dopoldne se vam bomo julija in avgusta skrivali. Kje? 
Kako? Odpravili se bomo na teren, vam po radiu dajali namige kje 
smo, tisti, ki želi biti nagrajen, pa bo moral najprej najti nas, torej 
terensko ekipo, nato pa še skriti predmet, značilen za kraj skrivanja. 
V sredo, 2. julija pričnemo. Poučno in zabavno bo! Poiščite nas! 

ROJSTVA 
V celjski porodnišnici so 

rodile: 
13. 6.:NatašaG0RINŠEKiz 

Slovenskih Konjic - dečka, Da
rinka KLINGER iz Celja - deč
ka, Marta VERDEV iz Žalca -
deklico, Špela KRAČUN iz Na-
zarij - dečka in Mojca JUG iz 
Lesičnega - dečka; 

14. 6.: Majda SENICA iz Se-
nožet - deklico, Darja VOZLIČ 
iz Podplata - deklico, Tatjana 
ROMIH iz Dobja pri Planini -
deklico, Suzana DIVJAK iz Pe-
trovč - deklico in Simona NO
VAK iz Petrovč - dečka; 

15. 6.: Olga ČERNOŠA iz 
Šmarja - dečka, Marija KRO-
ŠLIN iz Rogaške Slatine - deč
ka, Bojana ROZMAN iz Žalca -
deklico, Ksenija KRIVEC iz Ro
gatca - dečka in Lidija HUNSKI 
iz Podčetrtka - dečka; 

16. 6.: Nataša KOVAČIČ iz 
Celja - dečka, Evelin URANKAR 
iz Šempetra - deklico in Neven-
ka ŠKLEBEK iz Celja - deklico; 

17. 6.: Milena RESNER iz 
Celja - deklico, Vesna PERETI 
iz Rogatca - dečka, Smiljka RA
DIČ iz Celja - dečka, Olga FIRA-
NT iz Šentjurja - dečka, Marija 
DRAČ iz Gorice pri Slivnici -
dekUco, Albina PETEK iz Škof
je vasi - deklico, Andreja DEŽE
LAK s Polzele - dečka, Damja
na OBLAK iz Podplata - dečka 
in Lidija KORBAR iz Radeč -
dečka; 

18. 6.: Marija FLIS iz Šmarja 
- dečka, Mirjana BEZJAK iz 
Žalca - deklico, Melita POTO
ČNIK iz Podplata - dečka, Petra 
KOMPOLŠEK iz Žalca - dekli
co, Sabina RESNIK iz Kozja -
deklico in Katja BEZOVŠEK iz 
Celja - dečka; 

19. 6.: Vlasta PRAPROTNIK 
iz Velenja - dečka, Mersiha JAKU-
POVIČ iz Štor - deklico, Liljana 
SOPA iz Celja - dečka in Stanka 
ŠLAUS iz Frankolovega - deklico. 

POROKE 
Celje 
Poročilo se je 7 parov, od 

teh: Boštjan ŽABERL in Vikto
rija MARIC oba iz Celja, Bogo
mir KRPAN in Majda LES JAK 
oba iz Celja ter Slavko MOSOR-
KA in Valentina SANKOVIČ oba 
iz Celja. 

Šentjur pri Celju 
Poročila sta se dva para: 

Matej VOGA iz Javorja in Roza-
lija KRAJNC iz Okroga ter Igor 
ŠOLMAN iz Grobelnega in Su
zana ŽIBRET iz Globokega. 

Šmarje pri Jelšah 
Poročila sta se Marjan ZO-

RIN iz Pečice in Lidija DROFE
NIK iz GrUč. 

Velenje 
Poročila sta se Nermin ALIČ 

in Jasmina SULJKANOVIČ oba 
iz Velenja ter Robert BAJSIČ in 
Damijana ČRETNIK oba iz Laz. 

SMRTI 
Celje 
Umrli so: Franc BRODEJ, 71 

let iz Velike Ravni, Cecilija PLA
HUTA, 88 let iz Završ pri Dob-
ju, Marija JANČIČ, 80 let iz 
Celja, Rudolf BERDNIK, 88 let 
iz Rogatca, Gabrijela GORIC, 
83 let iz Celja, Branko UNGAR, 
37 let iz Slovenskih Konjic, Jo
žef PREVORŠEK, 85 let iz Vojni-
ka. Vladimir FALETIČ, 51 let iz 
Gotovelj, Jožefa ROJŠEK, 78 let 
iz Založ, Franc ZADEK, 75 let iz 
Jerneja pri Ločah, Paulina 
BLAZINŠEK, 83 let iz Trnovelj 
pri Socki, Antonija HABJAN, 75 
let iz Črnega Vrha, Tomaž VO-
DIŠEK, 26 let iz Krškega, Ivana 
LUKEŽIČ, 77 let iz Celja, Franc 
URGL, 84 let iz Čelovnika, 
Ivanka ZAJŠEK, 74 let iz Griž, 
Anton ŠUMEČNIK, 47 let iz 
Osence, Anton KRAMAR, 61 let 

iz Latkove vasi, Matilda KLE-
NOVŠEK. 59 let iz Paneč, Karel 
GOJZNIKAR, 93 let iz Pongra-
ca. Avgust KRAUTHAKER, 74 
let iz Dolenje vasi, Marija REČ-
NIK, 89 let iz Celja in Hermina 
VERONOVSKI, 62 let iz Celja. 

Šentjur pri Celju 
Umrli so: Terezija PUŠNIK, 

76 let iz Lokarij, Janez CMOK, 
63 let iz Grobelnega in Gorana 
BLAŽIČ, 17 let iz Brežic. 

Šmarje pri Jelšah 
Umrli so: Terezija MRAZ. 76 

let iz Šentjurja, Ignac HUMAR, 
76 let iz Hajnskega, Marija ZO-
RIN, 83 let iz Polžanske Gorce, 
Julijana STIPLOVŠEK, 96 let iz 
Rogaške Slatine, Marta STIP-
ČIC, 58 let iz Cmereške Gorce, 
Elizabeta STERLEK, 96 let iz 
Kozja, Rozalija ROBIČ, 87 let iz 
Gorjan, Anton OČKO, 69 let iz 
Sv. Florijana, Marija BRATUŠA, 
84 let iz Polžanske Gorce in 
Jože AMON, 53 let iz Maribora. 

Velenje 
Umrli so: Edvard PAVLIC, 53 

let iz Velenja, Maksimiljana ME-
LANŠEK, 65 let iz Lokovice, 
Milan HLADIN, 78 let iz Velenja, 
Tomaž KOTNIK, 83 let iz Raven, 
Ema HRIBERŠEK, 44 let iz Pake 
pri Velenju, Jožef DVORNIK, 71 
let iz Paske vasi in Avguštin 
VETERNIK, 78 let iz Raven. 

Podjetje NT&RC d.o.o., 
direktor: Jože Cerovšek. 

Podjetje opravlja časopisno-
založniško. radijsko in agencijsko-

tržno dejavnost. Naslov: Prešernova 
19,3000 Celje, telefon (063) 442-500, 

442-201,442-223. fax: 441-032.. 

Novi tednik izhaja vsak četrtek. 
Cena izvoda je 280 tolarjev 

Naročnine: Majda Klanšek, tel.; 
442-500, int. 28. Mesečna naročnina 

je 930 tolarjev. Za tujino je letna 
naročnina 22.000 tolarjev. Številka 

žiro računa: 50700-603-31198. 
Nenaročenih rokopisov in fotografij 

ne vračamo. 

Tisk: Delo, Tisk časopisov in revij 
d.d., Ljubljana, Dunajska 5, 

direktor: Alojz Zibelnik. 

Na podlagi mnenja Ministrstva za 
informiranje z dne 23.6.1992 sodi 

časopis Novi tednik med proizvode 
informativnega značaja, za tcatere se 

plačuje 5% davek od prometa 
proizvodov. 

NOVI TEDNIK 
Odgovorni urednik: 

Branko Stamejčič. 
Urednica Novega tednikt: 

Milena B. Poklic. 
Urednica Petice: Tatjana Cvirn. 

Uredništvo: Marjela Agrež, Irena 
Baša, Janja Intihar, Brane Jeranko. 
Ksenija Lekič, Gregor Katic, Urška 
Selišnik, Ivana Stamejčič, Željko 

Zule. 
Tajnica uredništva: Mojca Marot. 
Tehnični urednik: Franjo Bogadi, 
pomočnika: Robert Kojterer, Igor 

Šarlah. 
Oblikovanje: Minja Bajagič. 

RADIO CEUE 
Direktor: Franček Pungerčič. 

Odgovorna urednica: 
Nataša Gerkeš-Lednik. 

Pomočnik urednice: Mitja Umnik 
Uredništvo: Simona Brglez, Vesna 
Lejič, Sergeja Mitič, Mateja Podjed, 

Tone Vrabl. 

Glasbeni urednik: Stane Špegel. 
Vodja tehnike: Bojan Pišek. 

Telefon studia: 441-310,441-510. 

AGENCIJA 
Opravlja trženje oglasnega prostora 

v Novem tedniku in Radiu Celje 
ter nudi ostale agencijske storitve. 

Direktor Agencije: Rado Pantelič 

Propaganda: Valter Leben, Vojko 
GrabčU'. Zlatko Bobinac, Carmen 

Hriberšek, Vesna Matjašič; 
tajnica: Suzana Rober. 

Telefon: 
063/442-500, 442-201, 442-223-

fax: 441-032,443-511 
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Kje sta jerebica in jereb? 
Pol stoletja Lovske družine Kozje 

Na območju Lovske družine Kozje je 
mogoče najti gamse, divje prašiče, srnjad 
ter drugo divjad. Družini, ki je v soboto 
slovesno obeležila 50-letnico ustanovitve, 
pripada območje kar v treh občinah: v 
Kozjem, Podčetrtku ter Šentjurju. 

Gre za blizu 6700 hektarjev površin v 
Kozjem, Lesičnem, Zagorju, na Bučah, v 
polju ob SotU ter na Prevorju, od koder so 
tudi lovci. To je dvakrat več zemljišč kot 
pred pol stoletja, ko je devet tukajšnjih 
lovcev ustanovilo družino. Danes je v Lov
sko družino Kozje vključenih 51 članov. 

Pri delu so posebno zadovoljni, ker so 
obrodila sad njihova prizadevanja za 

ohranitev staleža srnjadi ter divjih praši
čev. Manj sreče imajo z gamsi, najbolj 

Za svojo 50-letnico je pripravila Lov
ska družina Kozje slovesno akademijo, 
največjo pozornost pa je vzbudila lov
ska razstava v šolski telovadnici. Na 
razstavi Narava-divjad-okolje-lov so 
predstavili divjad ter trofeje s Kozjan
skega in drugih krajev Slovenije, An
drej Militarov je predstavil svoje lov
ske motive. Dekor Kozje kristalne iz
delke z upodobljeno divjadjo, Mont 
Kozje oblačila za lov in ribolov, šolarji 
iz Kozjega in Lesičnega pa likovne 
izdelke. 

resno pa je s poljsko jerebico in divjim 
jerebom, ki jima grozi izumrtje. Med 
njihovimi letošnjimi lovskimi načrti je 
ureditev petnajstih arov račnika za race 
mlakarice, po psih goničih, ki jih že 
imajo, pa bodo kupili še krvosledca. 

Med lovsko dejavnostjo je potrebno 
omeniti prijateljevanje z lovskimi pobra-
timi iz Zgornje Kungote. Med seboj se 
obiskujejo vsako leto, gostom pa je pose
bej všeč lov na divjega prašiča. Na to 
območje prav tako radi pridejo lovski 
turisti iz Avstrije in Italije, ki jim name
njajo petino odstrela. Privlači jih tudi 
tukajšnja narava, ki je manj oskrunjena 
kot v drugih okoljih. 

BRANE JERANKO 

Citrarka Marija Završnik. Franc Kralj in povezovalka Savina Sečki na predstavitvi knjige o 
športu v Braslovčah. 

90 let športa v Braslovčah 
Ob praznovanju 90-letnice športa v Braslovčah in krajevnem prazniku je Strelska 

družina Braslovče predstavila knjigo Franca Kralja Oris zgodovine športa v Braslovčah. 
Kot je v predgovoru zapisal in ob predstavitvi povedal avtor, je s knjigo želel povzeti tisto 

pestro zgodovino športa na braslovškem območju, ki se je ohranila v redkem arhivskem gradivu 
za najstarejša obdobja in bogatem iz časov po drugi svetovni vojni. Zanemarjeni niso niti ustni 
viri. Vse, kar morda manjka, bo mogoče nadomestiti v kasnejših publikacijah, ta pa naj bo 
osnova za preučevanje braslovške športne zgodovine. 

Šport je v knjigi obdelan po posameznih zvrsteh, opisani so vsi pomembni mejniki, 
zabeleženi vsi pomembni uspehi braslovških športnikov, ob vsem je opisan tudi tisti del 
političnega dogajanja v svetu, ki je vplivalo na športna dogajanja in tako daje celovit pregled. V 
njej so tudi številne fotografije iz arhiva avtorja. T. TAVČAR 

Novo vozilo Gasilskega društva Vrh nad Laškim je krstil laški župan Peter Hrastelj. 

Freska in nov avto za jubilej 
Prostovoljno gasilsko društvo Vrh nad Laškim je minulo soboto proslavilo 65 let svojega 

delovanja. 
Prireditev, ki so se je poleg številnih krajanov udeležili tudi predstavniki laških in radeških 

gasilskih društev ter gasilci s Polzele, ker je gasilskemu društvu Vrh vendarle uspelo zbrati 
dovolj denarja za nakup novega vozila. V ta namen so pred časom pripravili celo dobrodelni 
koncert, zbirali-so prostovoljne prispevke krajanov, pomagali pa so tudi sponzorji, zlasti 
Pivovarna Laško. Na sobotni slovesnosti je laški dekan Jože Horvat najprej blagoslovil fresko sv. 
Florjana na gasilskem domu, laški župan Peter Hrastelj pa je gasilcem izročil ključe nove 
avtomobila. Posebno čast so gasilci z Vrha nemenili še živečim ustanovnim članom svojega 
društva, Jožetu Zupancu ter Janezu in Jožetu Tovorniku, posebna priznanja pa so podelili 
tudi petim čla«om, ki so k društvu pristopili v prvih letih delovanja. JI, Foto: VM 

Življenje z 
boreliozo 

Lymska borelioza, bolezen, 
o kateri so pred leti govorili 
samo strokovnjaki, je prizade
la že širok krog ljudi. Samo v 
Sloveniji letno zabeležijo preko 
2 tisoč bolnikov s to boleznijo, 
ki jo prenašajo okuženi klopi. 

»Kljub naravnost množični 
obolevnosti je pot do ustrezne
ga zdravljenja še vedno dolga in 
zapletena, zaradi prepoznega 
odkritja bolezni imajo številni 
bolniki trajne posledice, ki jih 
zaradi zahtevne rehabilitacije 
tudi socialno ogrožajo,« ugo
tavlja Celjan Dušan Jarh, eden 
izmed deseterice, ki je marca 
ustanovila Društvo bolnikov z 
boreUozo Celje. »Želimo 
vzpodbuditi dogajanja na po
dročju odkrivanja in zdravlje
nja borelioze kot tudi rehabili
tacije. Kljub strmemu narašča
nju obolelih opažamo, da bore-
liozi namenjajo premalo pozor
nosti in podpore. Zgolj kot pri
mer - krvne analize za ugotav
ljanje borehoze so še vedno 
komaj 70-odstotno zanesljive, 
pot do ustreznega zdravljenja 
je dolga in zapletena. Zavod za 
zdravstveno zavarovanje Slove
nije ne priznava rehabilitacije... 
Da so naše težave resne, je 
pokazal tudi sestanek, ki smo 
ga pripravili v Laškem in na 
katerem se je zbralo preko 60 
ljudi. Upamo, da bomo združe
ni v društvu vendarle močnejši 
kot smo kot posamezniki,« do
daja Dušan Jarh, ki ga lahko 
pokličite po telefonu, številka 
(063) 35-352. MBP 

Pravi kinološki 
praznik 

v soboto dopoldne je bil pro
stor za vadbo kinološkega 
društva Zreče prizorišče oprav
ljanja izpitov različnih katego
rij. Preverjanje kinološkega 
znanja je vodil predsednik ko
misije za šolanje psov ter profe
sionalni kinolog Zvone Es. 

Izpite je opravljalo enajst 
tečajnikov, med njimi šest do
mačinov. Zvone Es je pohvalil 
delo zreškega kinološkega 
društva in poudaril napredek 
v znanju psov. Srečko Založ
nik, vodja kinološkega druš
tva Zreče, pa opaža, da se je v 
zadnjih desetih letih na po
dročju kinologije marsikaj 
spremenilo na bolje. B.H. 

Sanirana Malikova jama 
črna odlagališča so najbrž vseslovenski problem, prav 

tako tudi polzelski. Že doslej so v tej krajevni skupnosti 
sanirali več črnih odlagališč, večkrat so zasuli že odlagališ-' 
če v Malikovi jami na Polzeli, toda zaman. 

Nevestni krajani so kljub prepovedi tja vedno znova dovažali 
vse mogoče odpadke. Polzelane je to še posebej motilo, ker je 
bilo odlagahšče na zelo vidnem mestu sredi kraja, ob cesti in 
daleč vidno. Tokrat so se zadeve lotili zares temeljito in kot je 
povedal predsednik sveta KS Polzela Stanko Novak, v jamo 
navozili več kot tri tisoč kubikov nasipnega materiala, površino 
izravnali in posejali travo. 

Na Polzeli se trudijo, da bi preprečili obnavljanje starih črnih 
odlagališč, ki so že sanirana in nastajanje novih na razne 
načine. Tako imajo že dalj časa akcijo odvoza večjih odpadkov, 
v organiziran odvoz smeti se trudijo vključiti vsa gospodinjstva 
in organizirajo čistilne akcije. T. TAVČAR 
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B o t u d i n a š a v a s i z g i n i l a 
t a k o k o t G o v c e ? 

V Kuretnem se že vrsto let borijo, da bi zaustavili škodljive vplive miniranja v Gratexovem kamnolomu - Najbolj prizadeti zahtevajo vsaj 
odškodnino, kar pa v Gratexu odločno zavračajo 

Prebivalci Kuretna, razpotegnjene vasice na slemenu 
med dolino Rečice in Savinje, so obupani. In jezni. Živijo v 
stalnem strahu, kdaj bo spet zatulila sirena in napovedala 
miniranje v kamnolomu Rečica. Pravijo, da se tla zatresejo 
najmanj enkrat na teden. Dolgo časa so vse skupaj tiho 
prenašali in preštevali razpoke na hišah, marca lani pa jim 
je prekipelo. Napisali so pismo republiškemu inšpektorju 
za rudarstvo in ga prosili za pomoč, o svojih težavah so 
obvestili še nekatere druge. Od takrat so se odnosi med 
njimi in vodstvom Gratexa, ki upravlja kamnolom, poslab
šali. Razvnela se je prava besedna vojna, obtožbe so čedalje 
hujše in na vse bolj nizki ravni. Vodstvo Gratexa se iz nas 
norčuje, pravijo v Kuretnem, Kuretenčani so nesramni, 
odgovarjajo v Gratexu. 

Kamnolom v Rečici je odprt 
že dobrih petdeset let. Sodil je 
pod rudnik Laško, ki so ga v 
začetku devetdesetih let zapr
li. Ostal pa je kamnolom, saj 
je komisija slovenske vlade za 
prestrukturiranje premogov
ništva ugotovila, da lahko pre
živi sam. Julija 1992 je bil 
ustanovljen Gratex, hčerinsko 
podjetje RTH Trbovlje, v kate
rem je dobilo delo dvajset biv
ših rudarjev, kasneje se je šte
vilo zaposlenih povišalo na 
triindvajset. Pred desetletjem 
in še več miniranja v kamno
lomu niso bila pogosta, saj 
tudi potrebe po dolomitnem 
agregatu niso bile velike. V 
Kuretnem, kjer zadnje leto 
skrbno beležijo vsak tresljaj 
zemlje, pravijo, da je bilo lani 
v samo šestih mesecih 32 mi
niranj in da jih je skoraj vsa
kokrat pošteno streslo. Naj
bolj prizadeti pa tudi najbolj 
glasni so predvsem tisti, ki 
živijo le kakšnih sto ali dvesto 
metrov od roba kamnoloma. 
Darko Dergan, ki nastopa v 
imenu sokrajanov, si je v Ku
retnem, svoji rojstni vasi, pri
čel graditi hišo leta 1978. Ves 
težko prisluženi denar in vsak 
prosti trenutek je vložil v svoj 
novi dom. »Če bi vedel, kaj 
me čaka, bi si, ne le enkrat, 
ampak stokrat premisli,« je 
ogorčen. »Ko sem zbiral do
kumentacijo za gradnjo hiše, 
me ni nihče opozoril, naj ne 
gradim na tem območju. Hiša 
ni stara niti dvajset let, pa je 
na vseh koncih popokana. V 
Gratexu so mi rekli, da je kriv 
plazovit teren, da stene poka
jo zaradi plazenja zemlje. Do
kumentov iz leta 1978, v kate
rih piše, da je zemljišče čvr
sto, nočejo niti pogledati. Če 
so razpoke res nastale zaradi 
premikanja zemlje, je plaz 
lahko le posledica miniranja.« 

Zaradi plazov, ki jih je vsako 
leto več, in zaradi razpok, ki 

ponekod že ogrožajo statično 
varnost hiš, je prebivalce Ku
retna vse bolj strah. »V Grate-
xu pravijo, da pretiravamo, da 
vse skupaj ni res, vendar bi jih 
rad opozoril, da to niso edine 
posledice nenehnega minira
nja,« nadaljuje Dergan. »Pred 
dobrima dvema desetletjema 
smo si v Kuretnem sami zgra
dili vodovod, a smo imeli vodo 
le nekaj let. Zaradi zemeljskih 
premikov so vodni viri usahni
li in vas je bila dolgo časa 
odvisna le od cistern. Stalno 
tresenje tal ne prizanaša niti 
cerkvi sv. Katarine.« 

»Borimo se z mlini 
na veter« 

Kuretenčani zahtevajo pred
vsem dve stvari: pravično odš
kodnino oziroma rento in tak
šno omejitev miniranja, da se 
tla ne bodo več tresla. Zdaj 
namreč ob vsaki eksploziji do
živijo potres druge stopnje. 
»Naše zahteve niso od včeraj,« 
pravi Dergan. »Že dolga leta se 
pritožujemo zaradi kamnolo
ma, a so nas doslej z raznimi 
obljubami le krepko vlekli za 
nos. Na našo pobudo so sicer 
že nekajkrat opravili meritve 
in si ogledali prizadeta območ
ja, vendar z rezultati nismo 
bili nikoli seznanjeni. Vse sku
paj se je delalo neresno in v 
korist Gratexa.« Nekatere dru
žine so želele zavarovati svoje 
premoženje, vendar nobena 
zavarovalnica ni hotela skleni
ti pogodbe. Razmišljali so tudi 
o tem, da bi sami naročili meri
tve in bi na podlagi ugotovitev, 
če ne drugače pa s tožbo, dose
gli svojo pravico. Pa se je poka
zalo, da so meritve predrage, 
saj bi jih bilo treba opraviti več 
kot samo eno. 

Marca lani je devet najbolj 
prizadetih »založilo« Gratex 
republiškemu rudarskemu 

inšpektorju. Prišli so strokov
njaki, opravili nekaj meritev in 
ugotovili, da je vse v redu ter v 
skladu s predpisi in normativi. 
Sprejete so bile sicer nekatere 
omejitve, ki pa jih, pravijo v 
Kuretnem, Gratex ne upošte
va. »Po obisku rudarskega inš
pektorja se je število miniranj 
še povečalo,« pravi Dergan. 
»Kot da nam vodstvo Gratexa 
zanalašč nagaja.« Letos so Ku
retenčani prosili za pomoč tu
di občinski svet Laško. Župan 
Peter Hrastelj jih je sredi maja 
povabil na pogovor, na kate
rem so sodelovali tudi pred
stavniki Gratexa, vendar se je 
pokazalo, da so nesoglasja 
med krajani in podjetjem tako 
velika, da jih ne bo mogoče na 
hitro rešiti. Uspeli so se le do
govoriti, da bodo v Kuretnem 
strpno počakali do 30. avgu
sta, ko bodo v kamnolomu 
končali poskusno miniranje, s 
katerim želijo ugotoviti najbolj 
ugodne pogoje za čim manjše 
tresenje tal. 

Kaj pa bo potem? »Ne verja
memo, da opravlja Gratex po
skusna miniranja zato, da bi 
nam olajšal življenje,« trdi 
Darko Dergan. »Hočejo nas le 
utišati in imeti mir v času 
glavne sezone. Ko bo posku
snega obdobja konec in če se 
takrat ne bo nič spremenilo, 
bomo šli vsij^rasli in 0^^^ 

v kamnolom. Vztrajali bomo 
toliko časa, dokler se vse sku
paj vsaj malo ne premakne v 
našo korist.« 

»Vse je plod 
domisl|i|e« 

Direktor Gratexa Drago Re-
brica ni prav nič zadovoljen, 
ker so krajani Kuretna obesili 
svoje probleme na veliki 
zvon. Raje bi imel, da bi s 
pisanjem v časopisu počakaU 
vsaj do konca poskusnega mi
niranja v kamnolomu, jezen 
pa je tudi zaradi stališča, ki ga 
je do problema zavzel laški 
župan. »Res ne razumem,« 
pravi, »da je občinskemu 
vodstvu več do tega, kaj misli 
peščica jeznih vaščanov, kot 
pa to, da je ogrožena ena od 
pomembnejših gospodarskih 
družb v občini. Leta 1992, ko 
se je ustanavljala, smo imeli 
vso občinsko podporo, zdaj 
pa tega ni več in poslušamo le 
še očitke, ki pa jih v podjetju 
ne mislimo več dolgo prena
šati.« Rebrica trdi, da prepire 
netita le dva krajana, trpljenje 
vseh ostalih pa da je le izgo
vor, da bi vse skupaj imelo 
večjo težo. »Imamo dokaze, 
da je bilo veUko hiš in prizid
kov zgrajenih na črno in po
tem legalizirano, kar pomeni, 
da pri gradnji niso upoštevali 
možnost potresa četrte stop
nje. Gratex torej za škodo ni 
odgovoren, še zlasti zato, ker 
meritve nikoli niso pokazale 
več kot drugo potresno stop
njo. Očitajo mi, da nočem 
priznati, da se tla tresejo, ven
dar kaj takšnega nisem nikoli 
trdil. Pravim le, da pretirava
jo.« Drago Rebrica krajanom 
tudi zameri, ker nočejo sode
lovati pri poskusnem razstre-
Ijevanju. »Nočejo podpisati 

zapisnikov o učinkih posa
meznih miniranj, odklanjajo 
tudi vabila v kamnolom, kjer 
bi se lahko na lastne oči pre
pričali, koliko razstreliva po
rabimo za eno razstreljevanje. 
Zato tudi mi ne bomo več 
poslušali očitkov.« 

V Gratexu o kakršni koli 
odškodnini nočejo niti slišati, 
saj po njihovem vsa dejavnost 
v kamnolomu poteka v skladu 
s projekti in dovoljenji. »Do

govorimo se lahko le o manj
šem negativnem vplivu na 
kraj, nikakor pa ne o odškod
nini ali renti,« pravi Rebrica. 
»Če bi bili odnosi med nami in 
Kuretenčani normalni, bi se 
morda dogovorili za kasno ra
zumno vsoto, vendar ne na 
račun škode, saj zanjo nismo 
krivi mi, ampak predvsem na 
račun nekoliko negativnega 
vpliva kamnoloma na okolje.« 
Drago Rebrica tudi zavrača 
obtožbe, da je miniranje v 
kamnolomu povzročilo raz
poke na cerkvi sv. Katarine. 
»Kako sploh lahko trdijo kaj 
takšnega,« pravi. »Dobili smo 
posvetilo mariborske škofije, 
ker smo prispevali denar in 
gradbeni material za obnovo 
cerkve. Vprašajte krajane, ko
liko so oni dali. Najbolj me 
boli, da so nenadoma vsi po
zabili, koliko dobrega je Gra-
tex že naredil za kraj in za 
občino, hudo pa sem zaskrb
ljen, ker so zaradi vseh teh 
dogodkov prestrašeni naši de
lavci. Kaj niso že dovolj pretr
peli takrat, ko jim je zaradi 
zapiranja rudnika grozilo, da 
bodo ostali brez dela? Naj v 
Kuretnem že enkrat preneha
jo pretiravati in valiti krivdo 
za vse svoje tegobe na naša 
ramena.« 

Naključje je hotelo, da so 
prav tistega dopoldneva, ko 
smo obiskaU Kuretno, v kam
nolomu razstreljevali. Najprej 
so po vasi zalajali psi, nato je 
zatulila sirena. Čez nekaj mi
nut, sedeli smo za mizo pri 
Derganovih, se je zatreslo. 
Delavec iz Gratexa je domače 
najprej hotel prepričati, da se 
ni prav nič čutilo, ko pa je 
videl nas, je priznal, da je 
sunek bil, vendar zelo šibak. 
V Gratexu pravijo, da bodo 
kamnolom lahko izkoriščali 
še najmanj 25 let. Samo od 
lani je vrh kamnoloma za kak
šnih trideset metrov bUžje hi
šam. Bo tudi naša vas izginila 
tako kot so Govce, sprašujejo 
v Kuretnem. 

JANJA INTIHAR 
Foto: GREGOR KATIC 

Le slabih dvesto metrov stran od roba kamnoloma stojijo prve hiše vasi Kuretno. Zaradi 
razstreljevanja se tla tresejo rmjmanj enkrat rm teden. 
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Na v z g l a v n i k u iz položnic 
V Celju nekateri stanovanj sploh ne plačujejo vec - Problem je tudi v subvencioniranju najemnin mi 

v razraščajoči socialni sti
ski, ki sovpada z izgubljanjem 
delovnih mest in naraščanjem 
brezposelnosti, imajo v Celju 
in okolici mnogi komaj dovolj 
denarja za golo preživetje. 
Center za socialno delo se rav
na po ostrih predpisih za do
deljevanje denarnih pomoči, 
ki spustijo skozi svoje sito le 
najbolj socialno ogrožene, 
plačevanju najemnine neka
teri niso več kos, in so jo eno
stavno prenehali plačevati. 
Največji dolžnik v Celju je 
petčlanska družina, ki stano
vanjskemu skladu dolguje 
skoraj 700 tisoč tolarjev. 

Najemnine niso plačali že 
več kot dve leti. »Prenehali 
smo jo plačevati takrat, ko je 
mož izgubil službo. Star je bil 
43 let. Zdaj mineva že drugo 
leto, odkar intenzivno išče 
službo, a je zaradi svojih let rie 
dobi nikjer,« pripoveduje mati 
treh otrok, ki je že tudi sama 
prestopila štirideseto leto. 
Pred štirimi leti je imela še 
dovolj poguma, saj je, name
sto da bi šla med tehnološke 
viške na zavod za brezposel
ne, raje postala samostojna 
podjetnica. Odprla je trgovi
no, vendar jo je morala kmalu 
zapreti. Od takrat se ukvarja z 
akvizitersko prodajo igrač, 
sveč, nogavic, spominkov... 
Vsak dan dela osem in več ur, 
a v slabih dneh doseže le kak
šnih tri tisoč tolarjev prometa. 
Njen zaslužek, ki niha iz me
seca v mesec, in moževih 30 
tisočakov, ki jih prejema z za
voda za brezposelne, zadostu
jejo zgolj za najnujnejše: 
»Vsak mesec porabim 25 tisoč 
tolarjev samo za kruh in mle
ko. Položnic za stanovanje ne 
zmoremo plačati. Otrokom 
lahko nudim najosnovnejše, 
niti dovolj sadja in zelenjave 
nimajo. Hči ni mogla na matu
rantski izlet, na maturant
skem plesu pa je bila v obleki 
za tri tisoč tolarjev in bluzi, ki 
si jo je sešila sama... Še pred 
petimi leti je bilo naše življe
nje drugačno. Vsega smo ime
li dovolj in lahko smo plačeva
li tudi račune. Lahko smo si 
privoščih celo počitnice. V 
zadnjem času je bilo vehko-
krat tako, da sem imela kruh 
za otroke, zase ne. Stanovanj
skemu skladu dolgujemo vso
to, ki je najbrž ne bomo mogli 

nikoli vrniti. Tolažimo se, da 
bo mož dobil službo, da bo za 
nas boljše, a naš položaj je v 
resnici vse slabši.« 

Njihovo stanovanje je veliko 
93 kvadratnih metrov, najem
nina zanj znaša 23 tisoč tolar
jev na mesec. Na stanovanj
skem skladu so že prosili za 
manjše in cenejše stanovanje, 
a jim ga glede na stanovanjsko 
stisko niso mogli priskrbeti. 

11 dolžnikov 
Na Stanovanjskem skladu 

občine Celje so lani zabeležili 
63 milijonov tolarjev neplača
nih najemnin. »Takoj smo 
ukrepali in poslali 383 opomi
nov za plačilo najemnine, na
kar smo sklenili 156 poravnal
nih pogodb. Znesek dolga ne
plačanih najemnin za te dolž
nike je znašal 20,546.455 tolar
jev. Od decembra 1996, ko so 
pričeli odplačevati obroke, pa 
do danes, je bilo poravnanega 
dolga za 6,272.703 tolarjev. 73 
dolžnikov je dolg v celoti po
ravnalo takoj po poslanem 
opominu, 11 pa se jih ni odzva
lo niti trikratnemu vabilu,« je 
povedal Slavko Sotlar, namest
nik direktorja Stanovanjskega 
sklada občine Celje. V zadnjem 
opominu najemnika opozori
jo, da lahko lastnik stanovanja 
odpove najemno pogodbo, če 
najemnik ne plača najemnine 
in stroškov dvakrat zaporedo
ma ali dva meseca v zadnjem 
letu. Opozorijo ga še, da je to 
zadnji opomin pred tožbo. 
Sklad lahko najemnika toži za
radi neporavnanega dolga, 
obenem pa lahko vloži tudi 
tožbo za izpraznitev stanova
nja. Če je najemnikov dolg na
stal zaradi bolezni, brezposel
nosti ali kakšnih podobnih raz
logov, mu dajo možnost obroč
nega odplačevanja dolga, pri 
tem pa ne zaračunajo obresti. 

»Imamo možnost, da vse ti
ste, ki ne plačujejo najemnine, 
preselimo v manjša in slabša 
stanovanja. Iz stanovanja jih 
nimamo pravice vreči. Lahko 
jih tožimo zaradi zavarovanja 
našega dolga, vendar traja po
stopek na sodišču pribhžno tri 
leta,« pravi Sotlar. Celjski sta
novanjski sklad ni vložil do 
zdaj še nobene tožbe zoper 
neplačnike najemnine in tudi 
nobene selitve v cenejše sta
novanje še ni opravil. Stano
vanj namreč ni toliko, da bi 
lahko med njimi še izbirah. 

Celjski stanovanjski sklad 
(njegova prednost je, da delu
je izven občinskega proraču
na) razpolaga z 2200 stanova
nji. Na zadnji razpis za nepro-
fitna stanovanja, v katerem so 
razpisali 55 stanovanj, se je 
prijavilo 194 prosilcev. Na listo 
službenih stanovanj, na kateri 
so bila na voljo tri stanovanja, 
se je prijavilo 8 prosilcev. Na 
listo upravičencev do social
nih stanovanj, ki so jo sprejeli 
leta 1993 in je še vedno v 
veljavi, se je pred štirimi leti 
uvrstilo 369 prosilcev. Priprav
ljajo nov razpis socialne liste, 
stara lista pa je veljavna tako 
dolgo, dokler ni v uporabi vsaj 
polovica razpisanih stanovanj. 

Prvi problem je, kako priti 
do stanovanja, drugi se odpre 
kasneje: kako ga plačati? 

Za najemnino v novem tri
sobnem stanovanju, v katerem 
prebiva na primer štiričlanska 
družina, je treba v Celju odšteti 
več kot 25 tisoč tolarjev, za 
enako veliko obnovljeno stano
vanje v starem mestnem jedru 
nekaj več kot 19 tisoč tolarjev, 
trisobno stanovanje brez cen
tralnega ogrevanja (prav tako v 
mestnem jedru) pa stane na
jemnika približno 11 tisoč to
larjev na mesec. 

Subvencioniranje 
najemnin 

Tisti, ki ne morejo plačevati 
najemnine, lahko poskusijo 
uveljaviti pravico do povečane 
denarne pomoči na račun 
stroškov plačila najemnine. To 
je subvencija najemnine. 

Do leta 1993 je sodilo dode
ljevanje subvencij stanarine v 
pristojnost občinskega stano
vanjskega sklada in v tistem 
času so bili kriteriji za dodelje-. 
vanje subvencij bistveno blaž
ji. Z novim Zakonom o social
nem varstvu so subvencije sta
narine prenesli na področje so
cialnega varstva, in sicer v 
sklop socialnovarstvenih daja
tev. Od takrat veže novi zakon 
pravico do subvencije na pravi
co do denarne pomoči. Oboje 
prosilec uveljavlja na centru za 
socialno delo. Prosilec lahko 
dobi subvencijo stanarine po
temtakem le v primeru, če je 
upravičen do denarne pomoči. 
Glede na dohodek na družin
skega člana izračunajo, koliko 
znaša razlika do cenzusa. Sa
mo z vsoto, ki jo krojijo cenzu

si, žal ni mogoče preživeti in 
plačevati še vse položnice. 
Stroške subvencioniranja krije
jo lastnikom stanovanj občine 
v svojih proračunih, o upravi
čenosti do pomoči pri uporabi 
stanovanja pa odločajo izključ
no centri za socialno delo. 

»Problem je v tem, da so kri
teriji za dodeljevanje subvencij 
stanarine izredno zaostreni, po
leg tega pa je višina subvencije 
celo limitirana. Subvencija sta

narine lahko namreč znaša naj
več ZOOO tolarjev. Leta 1992, ko 
je subvencije dodeljeval še sta
novanjski sklad, je bilo v Celju 
1200 subvencij stanarine. Leto 
zatem, ko so subvencije stanari
ne prenesli na področje social
nega varstva, je bilo teh subven
cij okoli 300,« ugotavlja Brane 
But, direktor Centra za socialno 
delo Celje. 

V Celju je aprila letos pov
prečna subvencija stanarine 
znašala 6.254 tolarjev, najvišja 
je bila 6.970 tolarjev, najnižja 
pa 1.325 tolarjev. Po podatkih 
Ministrstva za delo, družino 
in socialne zadeve je v drugi 
polovici lanskega leta v Slove
niji prejemalo subvencijo na
jemnine približno 2100 upra
vičencev, medtem ko je bilo 
do socialnovarstvenih dajatev 

(vseh vrst denarnih pomoči) 
lani upravičenih 31.482 ljudi. 
Januarja letos so slovenske ob
čine za subvencioniranje na
jemnine porabile nekaj več 
kot 11 milijonov tolarjev. Leta 
1995 je v Sloveniji prejemalo 
vse vrste denarnih pomoči 
33.630 posameznikov in dru
žin, med njimi je bilo le 2300 
takih, ki so imeli tudi pravico 
do subvencije najemnine. Te
žava je v tem, da je ogroženo 
tudi življenje mnogih, ki krite
rijev za dodelitev denarne po
moči sploh ne izpolnjujejo in 
zaradi tega nimajo za subven
cioniranje najemnine prav no
benih možnosti. Po oceni iz 
predlanskega leta naj bi bilo v 
Sloveniji več kot 25 tisoč takih 
najemnikov. 

KSENIJA LEKIČ 

Med tistimi, ki so se v petek razveselili ključev novih stanovanj, je bila tudi Marjeta Kolena s \ 
svojo hčerkico. Skupaj z županom Mestne občine Celje Jožetom Zimškom sta Kolenčevi, 

prerezali trak vhodnih vrat 9-stanovanjskega stolpiča. 

Z a devet srečnih družin 
v petek je ključe novih sta

novanj v Celju prejelo devet 
srečnih družin. S priložnost
no slovesnostjo so namreč od
prli stanovanjski stolpič v Uli
ci frankolovskih žrtev, bivši 
samski dom, ki ga je celjski 
stanovanjski sklad odkupil od 
Gradbenega podjetja Gradiš. 

Mestna občina je lani dobila 
iz proračunske izravnave 62 
milijonov tolarjev za gradnjo 
socialnih stanovanj, v stano
vanjskem skladu pa so s tem 
denarjem odkupili od Gradbe
nega podjetja Gradiš 435 m^ 
popolnoma prenovljenih sta
novanjskih površin na Hudi
nji. Svoj bivši samski dom v 

Ulici frankolovskih žrtev so 
namreč v Gradisu temeljito 
obnovili in preuredili, v njem 
pa je zdaj 5 enosobnih stano
vanj (s površino 35 m^) ter 
štiri dvosobna (65 m^). Cena 
za m^ prenovljenih stanovanj
skih površin na Hudinji je bila 
1.520 nemških mark. 

V Stanovanjskem skladu 
Mestne občine Celje so spom
ladi dodelili tudi štiri službena 
stanovanja, v kratkem, predvi
doma v drugi polovici julija 
oziroma začetku avgusta, pa 
bo vseljivih tudi 15 socialnih 
in neprofitnih stanovanj v Aš
kerčevi ulici 1. Ta objekt so v 
stanovanjskem skladu odku
pili od Slovenskih železnic, v 
njem pa je bil pred časom prav 

tako samski dom železničar
jev. Avgusta bo vseljivih še 31 
stanovanj na Dolgem polju ter 
6 na Hudinji, skupno pa bo 
letos do začetka jeseni v Celju 
do ključev novega doma prišlo 
65 družin. 

Za jesen v stanovanjskem 
skladu načrtujejo objavo no
vega razpisa za dodelitev so
cialnih stanovanj. Zadnji je bil 
namreč objavljen v letu 1993, 
na listo pa se je takrat uvrstilo 
369 prosilcev. Do zdaj je na 
listi ostalo še 151 prosilcev, v 
Celju pa je bil sklenjen dogo
vor, da se nov razpis objavi že 
takoj, ko bo dobila stanovanja 
več kot polovica prosilcev. 

I. STAMEJČIČ 
Foto: SHERPA 

Bodo jeseni radiatorji hladni? 
številne prebivalce blokovskih sta-, 

novanj v Slovenskih Konjicah je ne
davno presenetilo tole obvestilo: pod
jetje Bis-trade, ki upravlja s kotlovni
cami, prek katerih ogrevajo njihova 
stanovanja, je občane seznanilo, da 
bodo njihovi radiatorji jeseni ostali 
hladni, če ne bodo poravnali zapadlih 
obveznosti. 

. .J 
Za tak ukrep se je podjetje odločilo, ker 

je neplačnikov skoraj polovica. Mnogi 
rned njimi so dolžni že leto in več. Dolgo
vi od neplačane najemnine stanovanj in 
Neplačanega ogrevanja znašajo že 30 mi

lijonov tolarjev. »Upokojenci in delavci z 
najnižjimi osebnimi dohodki so najred-
nejši plačniki. Največ težav imamo s sta
novalci, ki imajo nekoliko višje osebne 
dohodke. So pa tudi družine, v katerih 
kljub zaposlitvi njihov osebni dohodek 
ne zadošča za normalno preživetje. Ne
kateri so najeli celo bančni kredit za 
plačilo zapadlih obveznosti,« ugotavlja 
Ivan Brglez, direktor podjetja Bis-trade. 
Za tiste, ki ne plačajo svojih obveznosti 
več kot šest mesecev, vložijo predlog za 
sodno izvršbo. Sodišče razreši primer v 
dveh do treh mesecih. Vse se ustavi pri 
delodajalcih: »Izvršba namreč dovoljuje 
zaseg do višine ene tretjine osebnega 

dohodka. In če ima tožeča stranka že 
kredit, v večini primerov ga imajo, mora
mo počakati, da ga izplačajo. Ko stranka 
kredit izplača, takoj vzame drugega. To je 
začarani krog, v katerem so še najbolj 
zaščiteni dolžniki. Močno nas ovira tudi 
zakon o varstvu osebnih podatkov, saj za 
svoje dolžnike včasih le težko izvemo, kje 
so sploh zaposleni, še težje pa, kakšno je 
njihovo materialno stanje. Plačilu obvez
nosti se zato spretno izogibajo tudi stran
ke z dobrim socialnim statusom. Trenut
no poteka izvršba v višini 5 milijonov 
tolarjev, a zelo počasi. Vsak mesec vlaga
mo na sodišče vedno nove zahtevke.« 
• ^ • • • • • • • • • • • • • • • • • i J.H.; 
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Portret po spominu 
Fotorobot je včasih dragocen pripomoček pri delu kriminalistov - Na tem področju v Sloveniji močno zaostajamo 

v kriminalistični praksi fo
torobot lahko pripomore k 
razrešitvi primera, vendar le 
takrat, kadar je skica izjem
no podobna izvirniku. Naj
večji problem je izdelati ris
bo, ki je kar se da identična 
obrazu storilca. Opisovalec 
mora usmerjati portretista 
pri skiciranju risbe tako zelo 
natančno, da skupaj najdeta 
obraz spominski sliki storil
ca. Najhuje je, če se spomin 
popači in pride pri fotorobo-
tu do nevarne podobnosti s 
človekom, ki ni ničesar kriv. 

»Fotorobot lahko preiskavo 
zelo zavede,« pravi Dušan Ča-
ter, vodja oddelka za kriminali
stično tehniko na UNZ Celje. 
»Če je opis realen, se fotorobot 
lahko izkaže kot koristen pripo
moček pri preiskavi. Praviloma 
se ga poslužujemo le v prime
rih, ko je priča dovolj dobro 
videla storilca in si je njegov 
obraz tudi tako dobro zapomni
la, da bi ga bilo mogoče skicira
ti.« Kriminalisti se z očividcem 
pogovorijo in ga podrobno iz
prašajo o storilčevem videzu, še 
zlasti o njegovih obraznih zna
čilnostih. Iz odgovorov lahko 
dokaj hitro izluščijo, ali naj se 
sploh lotijo izdelave skice. »Zelo 
malo je ljudi, ki si lahko zapom
nijo obraz,« pravi Čater, »neka
teri si ga sicer zelo dobro vtisne
jo v spomin, vendar portretistu 
obraznih značilnosti ne znajo 
dobro opisati.« 

Spominsica siiica 
Ljudje, ki se znajdejo v kritič

nih situacijah, denimo v ropu, 
so zvečine presenečeni, šokira
ni in prestrašeni. Po izkušnjah 
kriminalistov so v takojšnjih 
opisih po ropu vsi storilci zelo 
veliki, pravzaprav preveliki. Za
to takšne podatke jemljejo z 
rezervo in pri višini storilca na
vadno odštejejo kakšnih deset 
ali petnajst centimetrov. »Kadar 
raziskujemo rop, dobimo veli
kokrat boljše opise od občanov, 
ki so storilca videli bežati, kot 
od neposrednih udeležencev v 
ropu. Strah vedno napravi svo
je,« pojasnjuje Čater in poudar
ja, da morajo priče o storilče
vem videzu izprašati takoj po 
dogodku, ko je spomin še svež. 

KriminaHsti skušajo izvedeti 
podatke o velikosti postave, 
približni starosti, oblačilih, 
predvsem pa se osredotočijo 
na obraz. Pomembne so na 
primer tele podrobnosti: oblika 
obraza (okrogel, ozek, štirio-
glat...), oblika oči (poševne, 
vdrte, okrogle...), oblika ušes 
(Štrleča, stisnjena...), oblika 

nosu (raven, orlovski...), obli
ka ustnic (debele, tanke...), ob
lika brade (štirioglata, ozka...), 
znamenja na obrazu (brazgoti
ne, bradavice...), lasje (barva, 
dolžina in oblika frizure). 

»Če zna priča dovolj natanč
no opisati storilca, potem po
kličemo risarja in ta se loti iz
delave portreta,« pravi Čater. 
»Dobro skico lahko izdela le 
izkušen portretist, ki brezhib
no obvlada anatomijo obraza. 
Na papir mora prenesti obraz, 
ki mu ga opisuje očividec, 
predvsem pa risar ne sme po 
svoje vplivati na nastajanje ski
ce. Vedno obstaja nevarnost, 
da risar in opisovalec zaideta v 
slepo ulico in portreta ne more
ta izdelati do konca. Opisova
lec se lahko zmede in ob nasta
jajočem portretu mu spomin 
presahne. Če pa je fotorobot 
napravljen na silo, potem nima 
nobene vrednosti.« 

Prelc risbe do 
morilca 

Na UNZ Celje so pristopih k 
izdelavi skic po spominu v 
sedemdesetih letih, intenziv
neje pa se poslužujejo te meto
de približno od leta 1980. Let
no izdelajo povprečno 15 foto-
torbotov v kriminalističnih 

preiskavah različnih kaznivih 
dejanj. 

»Fotorobot je samo pripomo
ček, ki nas pripelje do podobne 
osetje, do domnevnega storil
ca, potem pa uporabimo vse 
ostale metode v kriminalistični 
preiskavi,« poudarja Dušan Ča
ter. Tudi na UNZ Celje imajo 
nekaj pozitivnih izkušenj, ko 
so ravno s pomočjo skice prišli 
na sled pravemu storilcu. Tako 
so na primer s fotorobotom 
odkrili morilca junija 1991. Is
kali so roparja bencinskih čr
palk, ki je v Šentrupertu umoril 
delavca na bencinski črpalki. 
Skico so jim izdelaU na Hrvaš
kem, na podlagi risbe so naši 
policisti ugotovili, kdo je dom
nevni morilec, to pa je bila 
odlična osnova za nadaljnjo 
policijsko preiskavo. 

A taki primeri so izjeme, saj 
do prepoznavanja storilca na 
podlagi risbe pride bolj pored
ko. »V praksi se je izkazalo, da 
fotorobot velikokrat ustreza 
podobi storilca. Primerjali smo 
storilca in skico ter ugotovili, 
da je podobnost zelo velika,« 
ugotavlja Čater. »Prav toliko 
primerov pa je, ko med skico in 
storilcem ni bilo prav nobene 
podobnosti. Kljub temu se lote
vamo izdelave skic predvsem v 
primerih, ko gre za povratnike 

kaznivih dejanj. To so na pri
mer posiljevalci in roparji. Oči
vidci si ogledajo fotografije, ki 
jih imamo, in morda najdejo 
podoben obraz v tej skupini. 
Portretist potem lažje riše na 
osnovi podobne fotografije, saj 
opisovalci zelo težko izrazijo 
obrazne značilnosti.« 

Ročni in 
računalniški 

fotorobot 
Na področju izdelave skic 

domnevnih storilcev v Slove
niji močno zaostajamo za ne
katerimi državami, v katerih 
so izpopolnili sodobne siste
me za računalniško obdelavo 
obraznih značilnosti. Pri nas 
se namreč še zmeraj opiramo 
na sistem ročne risbe, čeprav 
obstaja potreba po sodobnem 
sistemu fotorobota. 

Risbe storilcev, narejene po 
spominu, so delali že v prejš
njem stoletju, prve sistema-
tičnejše korake na tem po
dročju pa je sredi petdesetih 
let naredil Francoz P. Chabot. 
Izdelal je metodo, ki jo je 
poimenoval fotorobot. Ker je 
največkrat naletel na slab 
opis, je po značilnostih obra
zov iz nekaj sto fotografij izd
vojil lasni del, oči, nos, usta, 
brado in splošno obliko obra
za, s čimer je oblikoval osnov
ne elemente fotorobota. Te 
elemente je na podlagi opisov 
združeval in retuširal ter tako 
naredil končno podobo storil
ca. (Sled, november 1995) 

»Potrebovali bi centralni ra
čunalnik, na posameznih eno
tah pa bi imeli z njim povezane 
terminale. Lahko bi vnašali ski
ce, le-te pa bi centralni računal
nik obdelal in iskal podobnosti 
med skicami in obstoječim ar
hivom fotografij. To bi iskanje 
storilcev zelo poenostavilo,« 
pravi Dušan Čater. Računal-
nišk program omogoča formi
ranje obraznih značilnosti po 
etničnih skupinah, obenem 
nudi možnosti programskega 
in ročnega dodajanja ali spre
minjanja lika, možnost arhivi
ranja in telekomunikacijskega 
prenosa ter možnost iskanja že 
obstoječega ali podobnega lika 
po detajUh. Tak sistem omogo
ča natančno obdelavo obraza, 
profila, rotacijo glave, nudi ce
lo možnost umetnega staranja 
pri iskanju več let pogrešanih 
oseb. Ker pa deluje računalniš
ki fotorobot precej togo in hlad
no, uporabljajo v tujini poleg 
računalniške obdelave še ved
no tudi ročno narisane risbe, ki 
so delo portretistov. 
M i ^ M M KSENIJA LEKIČ 

Primer skice, izdelane po spominu priče. Na UNZ Celje 
izdelajo približno 15 portretov storilcev rm leto. Uporabljajo 

sistem ročne risbe. 

Smrtni padec s češnje 
Med nabiranjem češenj se je 19. junija dopoldne smrtno 

ponesrečil 69-letni Frančišek L. iz Radeč. 
Frančišek L. je po lestvi splezal na češnjo, ki stoji ob mostni 

čez potok Sopota. Med nabiranjem sadežev se je veja, na 
katero je bila prislonjena lestev, odlomila, Frančišek pa je) 
padel preko lestve v globino 4 metrov in obležal na stopnicah, J 
ki vodijo do potoka. Pri padcu se je tako hudo poškodoval, dal 
je istega dne v celjski bolnišnici umrl. 

K MINIKRIMIČI H 
Izginuli moped 

v noči na 17. junij je bilo na 
Škvarčevi ulici v Celju ukrade
no zaklenjeno motorno kolo 
znamke Piaggio Typhon 50 
RST, črne barve. Lastnik Peter 
B. je oškodovan za okoli 300 
tisoč tolarjev. 

Kradel stroje 
v noči na 18. junij je neznani 

storilec vlomil v prodajalno Ko
vinar na Mariborski cesti v Celju. 
Odnesel je več različnih strojev, 
na primer vrtalne in brusilne 
stroje, akumulatorski vrtalnik in 
vbodno žago. S tem je celjsko 
Kovinotehno oškodoval za prib
ližno 600 tisoč tolarjev. 

Odpeljal clia 
v sredo, 18. junija popoldne 

je nekdo neznano kam odpe
ljal osebni avtomobil znamke 
Renault Clio 1,2, ki je stal na 
parkirišču hotela Celeia v Ce
lju. Vozilo je rdeče barve, z 
registrsko oznako LJ C3-48A, v 
najemu pa ga je imel Darko K. 

Kar pri belem 
dnevu 

Neznani predrznež je 19. ju
nija okrog 16. ure, kar med 
obratovalnim časom vlomil v 
razstavno vitrino prodajalne 
Rossi šport na Stanetovi ulici v 
Celju. Ukradel je 4 pare šport
nih copat in denarnico, s tem pa 
je lastnika Roberta K. oškodoval 
za približno 85 tisoč tolarjev. 

Brcal, gr izel 
policiste 

Na Cesti na Ostrožno v Celju 
je bil v sredo, 18. junija zvečer, 
kršen javni red in mir, polici
sti PP Celje pa so bili tudi 
obveščeni, da ima kršitelj pri 
sebi nož. 

Patrulja je na kraju kršitve 
obravnavala 32-letnega Vojka L, 
ki pa se je postopku preventivne
ga pregleda fizično uprl, zato so 
poUcisti uporabili silo in kršitelja 
obvladali. Pri tem je razburjeni 
Vojko brcal policiste, enega pa je 
celo ugriznil v roko. Med nadalj
njim postopkom so kršitelju iz
merili 1,2 promile alkohola v 
krvi, ker pa ni kazalo, da se bo 
umiril, so ga privedli v prostore 
za pridržanje. Zaradi suma stori

tve kaznivega dejanja poskusa 
preprečitve uradnega dejanja 
uradni osebi, so zoper Vojka L. 
podali kazensko ovadbo. 

Vlom na Svetini 
v noči na 20. junij je neznani 

storilec vlomil v bife in trgovi
no na Svetini. Ukradel je več 
škatlic cigaret, nekaj kartonov 
pločevink piva ter nekaj koz
metike in menjalnega denarja. 
Trgovska družba Potrošnik iz 
Celja je oškodovana za približ
no 320 tisoč tolarjev. 

Odklonil alkotest 
Minulo soboto ob 1.40 uri sta 

policista PP Žalec ustavljala 
voznika osebnega avtomobila, 
ki pa se za znak ni zmenil in je 
nadaljeval vožnjo do parkirišča 
blagovnice Savinjska na Polze
li. Ker je 23-letni Emil R kazal 
očitne znake alkoholiziranosti, 
sta policista odredila preizkus 
z alkotestom, ki pa ga je Emil P. 
odklonil. Med postopkom je 
enemu od policistov grozil, da 
ga bo pretepel, ker pa je kazalo, 
da se ne bo umiril, je bilo treba 
uporabiti plinski razpršilec. 
Končno sta policista kršitelja 
obvladala, ga vklenila in odpe
ljala na policijsko postajo. 

Štel marke 
v noči na ponedeljek, 23. juni

ja, je neznani storilec vlomil v 
stanovanjsko hišo v Vizorah, last 
Janeza Š. Iskal je zgolj denar, ki 
ga je tudi našel in ukradel. Naštel 
je tisoč nemških mark. 

Grožnja s plinsko 
pištolo 

Na parkirišču na Aškerčevi 
ulici v Celju sta se 19. junija 
zvečer sprla Franci O. (21) in 
Zlatko P. (25). 

Med prepirom je Zlatko 
Franciju grozil tako, da mu je 
na glavo nastavil pištolo, ki pa 
je bila brez nabojev. Z uporabo 
sile je potem Franciju uspelo, 
da je napadalcu orožje odvzel, 
nato pa je o dogodku obvestil 
policijo. Policisti so na kraju 
ugotovili, da je bila pištola pHn-
ska, poleg pištole pa so Zlatku 
zasegli še 50 plinskih nabojev, 
nož in dva razpršilca s solziv
cem. Zadeva bo našla svoj epi
log pri sodniku za prekrške 
oziroma na sodišču. M.A. 

Priznanja na praznični akademiji 
Pod geslom S partnerskim odnosom 

Za večjo varnost, se bo jutri ob 13. uri v 
Domu kulture v Velenju pričela slav
nostna akademija UNZ Celje ob 2Z juni
ju, dnevu slovenske policije. 

Pokroviteljica letošnjega osrednjega de
la praznovanja je Mestna občina Velenje, 
Poleg UNZ Celje pa bosta na praznični 
akademiji kot soorganizatorja sodelovala 
tudi območni policijski sindikat Celje in 
regionalni odbor združenja Sever. 

Na akademiji v počastitev 27. junija 
bodo podelili tudi vrsto priznanj za leto 

1997 Najvišje, zlati znak, bosta prejela 
Martin Krašek, inšpektor za promet v 
Inšpektoratu policije UNZ Celje in Dušan 
Čater, vodja kriminalistične tehnike v 
UKS UNZ Celje. 

Priznanje »hrabro dejanje« bo prejel 
devetletni Edis Čehič, ki je 1. maja letos 
rešil življenje petletnemu dečku Alenu, ki 
se je utapljal v jezeru v Šoštanju. 

Srebrne znake bodo prejeli: Stanislav 
Berglez, Ivan Dernač, Anton Ferme, Dra
go Gorenjak, Franci Landekar, Vidko Lez-
jak, Branko Prah, Slobodan Petrovič, Iz

tok Rumpf, Avrelij Šfiligoj, Anton Šošta-
rič, Franc Tanšek, Nikolaj Vihar, Bojan 
Vrečic in Ivan Zagruševcem. 

Poleg 21 bronastih znakov in 23 pisnih 
pohval bodo posebna priznanja za pris
pevke h krepitvi varnosti na območju 
UNZ Celje prejeli (kot zunanji sodelavci) 
Mestna občina Celje, Peter Hrastelj, žu
pan Občine Laško, Ivan Jagrič iz Celja 
kot sodni izvedenec za področje prometa 
in Rajko Peciga, pomočnik direktorja v 
Podjetju za vzdrževanje cest Celje. 

M.A. 
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NOČNE 
CVETKE 

• Helena je 17. junija zjutraj 
prijavila, da sta jo ob štirih 
zjutraj, ko se je vračala domov, 
napadla dva dedca in jo nadle
govala. Patrulja je ugotovila, 
da je bil napadalec in nadlego-
valec le eden, in to Blaž H., ki 
bo moral k sodniku za prekrš
ke. 
• Marjeta je v četrtek zvečer 
sporočila, da doma razgraja 
njen sopotnik Franc, nekaj po
dobnega pa se je istega večera 
godilo Jerneji, ki je morala pre
našati razgrajaškega soproga 
Marjana. K sodniku za prekrš
ke bosta šla oba družinska po
glavarja. 
• Milenko se je v petek zve
čer pojavil na policijski postaji, 
krvav po obrazu in močno 
okajen. Dežurnemu policistu 
je povedal, da ima vsega dovolj 
in da se namerava podati peš v 
Ljubljano. Potem je šel ven in 
pred stavbo UNZ zmerjal mi
moidoče, kar je opazil dežur
ni, ga poklical k sebi in ga v 
krajšem pogovoru umiril. 
• Neka ženska s Hudinje je v 
soboto opoldne sporočila, da 
je pri sosedih pretep. Patrulja 
je na kraju dogajanja ugotovi
la, da je Fikret H. pretepal svo
jega mladoletnega sina, ki je 
moral po pomoč k zdravniku. 
Nasilni oče bo moral k sodniku 
za prekrške, nemara pa tudi na 
sodišče. Surovo ravnanje z 
otrokom je kaznivo dejanje. 
• V soboto popoldne je bila 
potrebna intervencija v Gorici 
pri Šmartnem. Tam je Mojmir 
S. prišel na dvorišče Romana 
P., se tam drl in razgrajal ter 
grozil z nožem. Mojmirja so 
policisti izsledili na Ostrož-
nem, mu nož odvzeli, sankcije 
pa sledijo. 
• Patrulja je v nedeljo okrog 
dveh zjutraj intervenirala pri 
gasilskem domu na Ljubečni. 
Na gasilski veselici so veseUčni 
prag prekoračili Aleksander 
B., Dejan P, Igor Š. in Franc C., 
ko so razgrajali in razbijali ste
klovino. 
• V noči na ponedeljek so 
policisti posredovali v stanova
nju na stari Dečkovi cesti. Tam 
je Radoje Lj. pretepal svojo 
prijateljico Nevenko. M.A. 

Obtoženi vz t ra ja lo , da niso k r i v i 
^ Nadaljevalo se je sojenju obtoženim za bombna napada na lokal Saloon v Velenju - Okrožni državni tožilec je za prvoobtoženega 

Djerdjija razširil obtožnico 

Pred senatom okrožnega sodišča v 
Celju se je minuli četrtek nadaljevalo 
sojenje obtoženim Velenjčanom Ro-
bertsonu Djerdjiju (27), Robertu Nova-
čiču (20) in Alenu M. (18) Obtoženi so 
ponovno zanikali vpletenost v oba lan
ska septembrska napada, sojenje pa se 
bo nadaljevalo 11. julija, ko bodo zasli
šali nove priče in sodnega izvedenca, 
strokovnjaka za razstreliva. 

Zadeva ima izvor v letih 1994 in 1995, 
ko so se pričela nesoglasja, ki naj bi jih 
izzval prvoobtoženi Robertson Djerdji, 
ko naj bi v velenjskem lokalu Saloon 
izsiljeval in ustrahoval lastnika tega lo
kala Bojana Šalamona. Djerdji naj bi mu 

za primerno visoko plačilo ponudil stal
no zaščito lokala pred izgredniki, Šala-
mon pa naj bi te usluge odklonil. V letu 
1996 naj bi sledili maščevalni ukrepi: 
dva bombna napada na omenjeni lokal, 
4. in 20. septembra, ki sta povzročila 
precejšnjo gmotno škodo ter povzročila 
splošno nevarnost za ljudi, ki so se tam 
zadrževaU. K sodelovanju je Djerdji pri
tegnil oba soobtožena, ki ju je za oprav
ljeno delo tudi primerno plačal in poskr
bel za eksploziv. Bombo, ki je eksplodi
rala 4. septembra pred lokalom Saloon, 
naj bi odvrgel Alen M., bomba, ki naj bi 
jo 22. septembra odvrgel Robert Nova-
čič pa na vso srečo ni eksplodirala, saj se 
je takrat v lokalu in okrog njega zadrže
valo večje število ljudi. 

Na četrtkovi glavni obravnavi je okrož
ni državni tožilec prebral dopolnjeno 
obtožnico in obtoženemu Robertsonu 
Djerdjiju, poleg povzročitve splošne ne
varnosti oziroma napeljevanja k temu 
kaznivemu dejanju, očital še kaznivo 
dejanje izdelovanja in pridobivanja orož
ja in pripomočkov za izvedbo kaznivega 
dejanja ter kaznivo dejanje izsiljevanja. 

Priča in oškodovanec Bojan Šalamon 
je spet povedal, da ga je Djerdji večkrat 
silil, naj zaposli njegove redarje ali pa 
plača ustrezno varščino, ker pa ga je 
vsakič zavrnil, mu je začel groziti, med 
drugim mu je zagrozil, da bo pobil vse, 
ki se pišejo Šalamon. Povedal je še, da 
je bil deležen telefonskih groženj tudi v 
času med prejšnjo in to zadnjo glavno 

obravnavo, enako njegov delavec. Gro
zili pa so tudi lastnici nekega drugega 
velenjskega lokala in ji, takoj po prejš
nji glavni obravnavi, njen lokal razbili, 
ker so izvedeli, da naj bi se v tej zadevi 
tudi ona pojavila kot priča na sodišču, 
je še povedal Šalamon. 

Na Šalamonove navedbe je Robert
son Djerdji dejal, da so izmišljene in da 
ima najbrž za takšno pričevanje pose
ben motiv ter da se s tem, kar pripove
duje, iz vseh navzočih norčuje. 

Zaradi dopolnjene obtožnice ter no
vih predlogov obrambe so glavno obrav
navo prekinili, v nadaljevanju (11. juli
ja) pa bodo poleg novih prič zaslišali še 
sodnega izvedenca za eksplozije. 

MARJELA AGREŽ 

Dodani leti za dodatno krutost 
Višje sodišče v Celju je obtoženemu Tončku Šmitu za kaznivo dejanje umora zaporno kazen zvišalo za dve leti 

Tončka Šmita iz Sloven
skih Konjic, ki je 9. junija 
lani umoril Edvarda Fijavža 
s Stranic, je senat okrožnega 
sodišča v Celju obsodil na 
devetletno zaporno kazen, 
po pritožbi okrožnega dr
žavnega tožilca in obtožene
ga Šmita pa je senat višjega 
sodišča v Celju pritrdil le 
tožilcu in Šmitu zaporno ka
zen zvišal za dve leti. 

Tragično dogajanje se je za
čelo 9. junija okoh 23. ure, ko 
se je Tonček Šmit oglasil pri 
Edvardu Fijavžu na Stranicah 
in ga prosil, naj mu posodi 
motor, da se z njim odpelje do 
gostišča Ulipi, Fijavž pa mu ni 
bil pripravljen ustreči, ampak 
ga je nagnal iz hiše. Ker Šmit z 
nadlegovanjem ni odnehal, je 
Fijavž iz žepa potegnil pištolo, 
Šmit pa ga je brcnil v trebuh in 
zbil na tla. Ko je Šmit na oma-
rini polici zagledal nož, ga je 
pograbil in svoji žrtvi najprej 

prerezal vrat, nato pa jo je še 
nekajkrat zabodel v uho, ji iz 
žepa vzel pištolo in jo repetiral 
ter ugotovil, da je v njej le en 
naboj in to plašilni. Na tleh 
ležeči Fijavž je izkrvavel iz ve
likih žil na vratu ter v nekaj 
minutah umri. Šmit je nato 
splezal skozi okno, še prej pa v 
kuhinji pobral radiokasetofon 
in odšel do bližnje kmetije, 
kjer je v seniku kasetofon skril 
in tam prespal. 

Na glavnih obravnavah pred 
senatom okrožnega sodišča je 
obtoženi Šmit dejanje podrob
no opisal in zločin priznal, po 
končanem dokaznem postop
ku pa ga je sodišče spoznalo za 
krivega ter ga za kaznivo deja
nje umora in ga obsodilo na 
devet let zapora. 

Na sodbo okrožnega sodiš
ča sta se pritožila tako obtože
ni Tonček Šmit kot okrožni 
državni tožilec. Šmit se je (po 
svojem zagovorniku) v pritož
bi skliceval na kršitve določb 
kazenskega postopka in na 

zmotne in nepopolne ugotovi
tve dejanskega stanja, oba pri
tožnika pa sta ugovarjala viši
ni kazni: tožilec da je preniz
ka in obtoženi da je previso
ka. Šmit je še predlagal razve
ljavitev prvostopenjske sodbe 
in novo sojenje. 

Višje sodišče v Celju se je 
strinjalo le z navedbami in 
predlogom okrožnega držav
nega tožilca, pritožbo obtože
nega Šmita pa je zavrnilo kot 
neutemeljeno. .Drugostopenj

ski senat namreč ni mogel mi
mo dejstva, da je Tonček Šmit 
pograbil nož in z njim zabadal 
Fijavža v trenutku, ko je le-ta 
že ležal nemočen na tleh. Pa 
še takrat se ni zadovoljil z 
enim samim vbodom, ampak 
z večimi. S tem je izrazil svojo 
dodatno krutost in prav ta je 
pritožbenemu sodišču nare
kovala zvišanje prvotne za
porne kazni za dve leti; z de
vetih na enajst let torej. 

M. AGREŽ 

Vrečerjeva dobila tožbo 
Senat delovnega sodišča 

v Celju je razsodil, da de
lovno razmerje Irene Vre-
čer pri zasebniku Andreju 
Sadarju iz Laškega 5. fe
bruarja 1994 ni prenehalo 
zakonito in da ima Vrečer
jeva od takrat pa do pravno
močnosti sodbe vse pravice 
in dolžnosti iz delovnega 
razmerja pri Sadarju. Irena 
Vrečer je torej v delovnem 
sporu, ki ga je sodišče reše
valo več kot tri leta, uspela. 

O usodi Irene Vrečer, ki je 
v času bolniškega staleža kar 
čez noč ostala brez delovne
ga mesta ter o njenem več kot 
tri leta trajajočem iskanju 
pravice na sodišču, smo v 
našem časopisu objavili ob
širno zgodbo že v začetku 
letošnjega marca. Od takrat 
je postopek na delovnem so
dišču potekal predvsem v do
kazovanju oziroma oporeka
nju, ali je Vrečerjeva od svo

jega delodajalca Andreja Sa-
darja prejela pisno odpoved 
delovnega razmerja. Tako je 
med drugim zahtevalo tudi 
višje delovno in socialno so
dišče, ki je konec lanskega 
leta prvo sodbo celjskega de
lovnega sodišča, sprejeto ok
tobra 1995, zaradi pritožbe 
Andreja Sadarja ponovno 
obravnavalo in deloma razve
ljavilo, vendar je senat delov
nega sodišča v ponovljenem 
postopku ugotovil, da Vrečer-
jevi sporna pismena odpoved 
ni bila vročena. Andrej Sadar 
je obstoj in vročitev pismene 
odpovedi dokazoval tudi s 
pričama Mileno Golouh in 
Urško Križnik, ki sta bili v 
času spornega prenehanja de
lovnega razmerja zaposleni v 
njegovi obratovalnici, vendar, 
kot je zapisano v razsodbi, 
senat pričevanju obeh ni mo
gel verjeti v takšni meri, da bi 
lahko sprejel dokazne za

ključke. Še zlasti zato, ker 
sta tako Golouhova kot Križ-
nikova še vedno »eksistenč
no odvisni od delovnega raz
merja pri Sadarju.« Po mne
nju sodišča Andrej Sadar ni 
imel prepričljivih dokazov o 
vročitvi pisne odpovedi, o 
kateri ima senat pomisleke 
glede samega datuma na 
spornem dokumentu in tudi 
glede neposredne dostave 
odpovedi Upravni enoti Laš
ko oziroma uslužbenki Tat
jani Stanič. To, da sporna 
pismena odpoved tistega 
dne, ki ga je ves čas navajal 
Andrej Sadar, sploh ni obsta
jala, potrjujeta tudi izjavi na
čelnika laške upravne enote 
Aleksandra Sabolčkega in 
vodje laške izpostave zavoda 
za zaposlovanje. O tem, da 
pismene odpovedi delovnega 
razmerja nima, je na eni od 
obravnav na začetku sojenja 
priznal celo Sadar sam. JI 

Načelnik Veniger odhaja 
Novica je sicer (še) neuradna, vendar najverjetneje točna. 

Načelnik UNZ Celje Stane Veniger zapušča Celje in odhaja v 
Ljubljano na novo službeno dolžnost oziroma funkcijo. S 
15. julijem naj bi postal direktor uprave slovenske policije v 
ministrstvu za notranje zadeve. M.A. 

PROMETNE NEZGODE 
v jarek, drevo , 

hise 
Na regionalni cesti v Konjiš

ki vasi se je v soboto, 21. junija 
popoldne, pripetila nezgoda, v 
kateri se je ena oseba hudo 
telesno poškodovala. 

Jožef R. (32) s Polzele je 
vozil motorno kolo po regio
nalni cesti iz smeri Sloven
skih Konjic proti Žicam. Ko je 
pripeljal v bližino stanovanj
ske hiše št. 6, je v levem os
trem nepreglednem ovinku 
začel zavirati, pri tem pa je 
zapeljal čez desni rob ceste in 
trčil v jarek. Po trčenju je mo
torno kolo, skupaj z vozni
kom, letelo nekaj metrov po 
zraku in trčilo v drevo, vozni
ka pa je odbilo v steno hiše, 
kjer je obležal s hudimi tele
snimi poškodbami. 

Verižno trčenje 
Na magistralni cesti zunaj 

naselja Strmca se je v soboto, 
21. junija popoldne, pripetila 
nezgoda, v kateri je bila ena 
oseba hudo ranjena, več ude
ležencev pa je utrpelo lažje 
telesne poškodbe. 

Uroš K. (26) iz Litije je vozil 
motorno kolo v koloni motori
stov po magistralni cesti iz 
smeri Rimskih Tophc proti 
Laškemu. V Strmci je v levem 
ostrem nepreglednem ovinku 
zapeljal na nasprotni vozni 
pas, in to v trenutku, ko je po 
njem iz smeri Laškega pripe
ljala voznica osebnega avto
mobila, 48-letna Frančiška K. 
iz Celja. Voznik Uroš K. je 
silovito trčil v sprednji levi 
bok tega osebnega avtomobi
la in nato padel po vozišču. Za 
njim so pripeljali vozniki mo
tornih koles, 23-letni Martin 
H. iz Litije, 25-letni Vasilij K. 
iz Ivančne Gorice in 25-letni 
Dejan N. iz Litije, ki so se prav 
tako zaleteli v motorno kolo 
in omenjeni osebni avtomobil 
ter nato padli po vozišču. V 
motorno kolo in osebni avto
mobil je z osebnim vozilom 
trčil tudi 61-letni Stanislav H. 
iz Trebnjega, ki se je takrat 
pripeljal iz smeri Rimskih To
phc. V nesreči se je hudo tele
sno poškodoval voznik mo
tornega kolesa Uroš K., ostah 
udeleženci pa so utrpeli lažje 
poškodbe. M.A. 

GORELO Ĵ l 
strela povzročila 

požar 
v torek, 17. junija, je na 

območju Kozjega divjalo hu
do neurje, okoli 16.10 ure pa 
je strela udarila v gospodar
sko poslopje Bogdana V. v 
Zdolah pri Kozjem. 

Večje gospodarsko poslopje 
-je bilo zidano z betonskimi zi
daki, leseno ostrešje pa je bilo 
prekrito s salonitnimi plošča
mi. Domači, ki so požar prvi 
opažih, so ob pomoči sosedov 
uspeli rešiti 15 prašičev, 6 krav 
in večino strojev, uničeno pa je 
ostrešje objekta, več nakladalk 
starega in novega sena, okoli 50 
kvadratnih metrov ladijskega 
opaža in več kubičnih metrov 
ostalega lesa ter puhalnik z 
elektromotorjem in večja koli
čina koruze. Pri gašenju požara 
je sodelovalo 46 gasilcev iz 
Buč, Kozjega, Lesičnega in Vir-
štanja. Gmotna škoda, ki je na
stala, znaša okoli 3 milijone 
tolarjev. 

Zgorel opel 
Po lokalni cesti v Lipoglavu 

se je 18. junija zvečer, s sta
rim osebnim avtomobilom 
znamke Opel Kadett vozil Da
nijel K, iz Dobriške vasi. 

Med vožnjo je opazil, da se 
izpod pokrova motorja kadi, ta
koj za tem pa je na vozilu zago
relo. Voznik je uspel rešiti le 
sebe in nekaj opreme, avtomo
bil pa je, kljub posredovanju 
gasilcev iz Dolge Gore, skoraj v 
celoti zgorel. Do požara je priš
lo zaradi dotrajane dotočne ce
vi za gorivo. Gmotna škoda 
znaša okoli 270 tisoč tolarjev. 

Udarilo v vinsko 
klet 

V ponedeljek, 23. junija ob 
5.55 uri je vodena strela uda
rila v okoli 200 let staro vin
sko klet v Cmerečki gorci, last 
Jožeta T. iz Pristave pri Me-
stinju. 

Strela, ki je udarila med neur
jem, je na vinski kleti zanetila 
manjši požar in uničila električ
no napeljavo. Gorelo je tramov-
je in deske na podstrešju, celot
na gmotna škoda pa znaša oko-
U 300 tisoč tolarjev Za hitro in 
učinkovito intervencijo so po
skrbeli gasilci iz Pristave. M.A. 



Biser vziioda 
v solzali 

Tamilski tigri na Šri Lanki ne mirujejo - Čudovita pokrajina in nenehni spopadi 

čudovita in nepozabna polirajina Šri Lan-
ke ima mnoga pesniško nadahnjena imena, 
kot npr. Biser vzhoda. Solza Indije, Dežela 
hijacint. Mnogi pa jo poznajo pod imenom 
Cejlon, ki so ga prvi uporabljali nizozemski 
priseljenci v IZstoletju. Dežela je postala 
samostojria leta 1948, današnje ime pa je 
dobila leta 1970. Po mnenju velikega pt)-
morščaka Marca Pola gre za najbolj čudovit 
otok na svetu. Kljub bližini Indije je to popol
noma drugačen svet, s svojimi lastnimi poli
tičnimi in etničnimi problemi. 

V zelo bogati in burni zgodovini Šri Lanke so 
se menjavala obdobja miru z obdobji vojne in 
prelivanja krvi. Bistvo tegob je v tradicional
nem nasprotju med hindujskimi Tamili in Sin-
galci. Singalci so večinski narod in predstavlja
jo tri četrtin? med 18 milijoni prebivalcev. 
Preostali so Tamilci, Mavri, Malajci in Burgerji 
(potomci evropskih kolonizatorjev). Otok je 
danes osrčje in trdnjava budizma. Verska strp
nost do drugačnosti, ki je značilna za budistič
ni nauk, je kljub vsemu omogočila, da so lahko 
tudi Tamili, ki so prišli iz južne Indije, ohranili 
hinduizem, Mavri islam, evropski naseljenci pa 
krščansko veroizpoved. 

Šri Lanka je tropska dežela z bogato floro in 
favno, tropskim podnebjem, ki ga oblikujeta 
dva večja monsuna letno. V deželi so številni 
nacionalni,parki, v katerih je možno videti 
veliko živaU, kot npr. slone, bivole, antilope, 
krokodile pa tudi leoparda in šrilanškega šoba-

stega medveda (bhalu). S pomočjo namakalnih 
zbiralnikov so uredili velike nasade na katerih 
gojijo čaj, kokosove palme, kavčuk, sladkorni 
trs in riž. Hkrati pa je dežela zelo znana po 
gojenju dišavnic (cimet, kUnčki...). Industrija 
je slabše razvita, od rudnega bogastva pa imajo 
dragulje in grafit v centralnem, hribovitem 
delu dežele. 

Ruzkošje in beda 
Ko popotnik po dobrih dvanajstih urah leta 

iz Evrope prispe v to deželo, je njegovo prvo 
srečanje z njenim glavnim mestom Colombom. 
Ta je po eni strani sestavljen iz modernih 
mestnih četrti, kjer je center poslovnega in 
političnega življenja, po drugi strani pa iz 
revnih predmestij, kjer živi na tisoče obuboža
nih prebivalcev. Nadaljnja pot nas vodi proti 
severu dežele, kjer sta dve nekdanji prestolnici 
iz začetka tega tisočletja, 'Anuradhapura in 
Polonnaruva s številnimi budističnimi svetišči, 
ki se imenujejo dagobe. Gre za kamnite zvon-
časte kupole, ki predstavljajo podobe strogega, 
človekovi duhovnosti posvečujočega se budiz
ma. V bližini teh mest sedaj potekajo srditi 
spopadi med vladno vojsko in Tamilskimi tigri. 

Budin zob 
Sredi džungle se nahaja skalna trdnjava Sigir-

ya s čudovito levjo skalo iz 5. stoletja našega 
štetja. Če se po strmih, ozkih in neuglednih 
cestah zapeljemo proti osrčju dežele, pridemo 
do Kandya. Kandy leži na nadmorski višini 
okoli 900 metrov ob čudovitem gorskem jeze

ru. Mesto je bilo prestolnica zadnje singalske 
kraljevine, ki so jo uničiH Britanci okoli leta 
1815. Znano je po vsakoletni budistični cere
moniji, imenovani Perahera, v juliju ali avgu
stu. V svetišču Budinega zoba je relikvija-zob, 
za katerega so budisti prepričani, da je bil 
rešena iz Budine pogrebne grmade leta 543 
pred našim štetjem. 

V bližini mesta je zelo znan in cenjen kraljevi 
botanični vrt. Pot se proti jugu vzpenja mimo 
številnih čajnih nasadov do višine skoraj 2 tisoč 
metrov in do kraja Nuvvara Eliya. Mestece je 
bilo znano kot priljubljeno zdravilišče evrop
skih kolonizatorjev, sedaj pa številnih turistov. 
Posebno znani so zdravilci, ki uporabljajo prin
cipe ayurvedske medicine, ki je našla svoje 
mesto v okviru rednega pouka na številnih 

medicinskih fakultetah v Aziji. V bližini se 
nahaja tudi sveta gora Šri Panda, ali Adamov 
vrh, za katero budisti pravijo, da je nanjo stopil 
sam Buda, muslimani pa so prepričani, da je 
Adam, po izgonu iz raja, najprej prebival na tej 
gori. 

Na jugu dežele se nahaja največji nacionalni 
park Vala, ki pa zaradi množičnega obiska 
turistov izgublja svoj čar. 

Zahodna obala otoka je znana po številnih 
turističnih letoviščih, med katerimi so najbolj 
znana Galle, nekdanja nizozemska utrdba, We-
ligama, znana po ribičih, ki sedijo na palicah 
zapičenih v morsko dno, Ambalangoda, središ
če izdelave lesenih obrednih mask, Kalutara, 
Negombo in številna druga. 

MILAN RAJTMAJER 

Kontrasti Šri Lanke: ne eni strani razkošno budistično svetišče, na drugi strani razpadajoče 
hiše in revščina. 
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Začelo se je s plenicami 
Sebastijan Levstik dela kot vzgojitelj v vrtcu - Med previjanjem dojenčkov ga je ženski svet opazoval z velikim zanimanjem - V prostem času je 

vsestranski športnik 

Vstopil sem v oddelek vrtca 
v Šmarju pri Jelšah, ki ima 
prostore v tamkajšnji osnovni 
šoli. Na ^atih je zapisano, 
kje vzgajajo skupine Mur
nov, Kresničk in Metuljev. 
Ustavil sem se pri Murnih, pri 
skupini malčkov, ki jih vodi 
Slatinčan Sebastijan Levstik. 
Petindvajsetletnik je eden 
redkih moških v Sloveniji, ki 
delajo kot vzgojitelji v otroš
kem vrtcu. 

Skupina otrok, starih od 5 
do 6 let, se je trenutno ukvar
jala s sestavljanjem vlaka. 
Pozdravil sem se z njenim 
vzgojiteljem Levstikom, ki de
la skupaj s pomočnico Jožico 
Gajšek iz Šentvida pri Grobel-
nem. »Ko pridem kam skupaj 
z otroci, ali pa me vprašajo po 
mojem poklicu, so marsikdaj 
začudeni,« je omenil že na 
začetku najinega pogovora. 
»Ljudje so navajeni, da so 
vzgojiteljice ženske.« Res je 
tako, četudi vprašljivo, ali je 
res koristno, da se otroci v 
vrtcih in vse do petega razre
da osnovne šole srečujejo sko
raj izključno z ženskami. 

Tako se ljudje, ko srečajo v 
otroškem vrtcu vzgojitelja, 
čudijo, kot so se nekoč prvim 
miličnicam ter vlakovnim od
pravnicam. Zato se je že ne
kajkrat zgodilo, da so presodi
li, da imajo pred seboj vrtčev-
skega hišnika, ne pa vzgojite
lja. V petih letih dela v vrtcih 
šmarske občine se mu je zgo-
člilo vse mogoče. Sebastijan 
Levstik ne zameri, vse to ga 
zabava, saj mu je všeč, da je 
nekaj izvirnega. 

Pozorne ženske 
oci 

Sebastijan se je v svojih 
otroških letih rad igral z mlaj
šimi otroki, spominja se, da 
jih je rad usmerjal. Veliko po
dročij ga je zanimalo oziroma 
ga zanima, zato odločitev na 
prvem križišču, po končani 
osnovni šoli, ni bila lahka. 
Lahko bi se odločil za delo 
vzgojitelja, mu je omenila ma

ma, Sebastijan pa si je natanč
neje ogledal vrtec v Rogaški 
Slatini, kjer je v osnovnošol
skem času kosil. Odločil se je. 

V celjski srednji vzgojiteljski 
šoli je bil edini fant. Ko se je v 
3. letniku prešolal na maribor
sko vzgojiteljsko šolo, je dobil 
sošolca. Z njima je bilo v razre
du trideset sošolk, pa se spo
minja, da so se vsi skupaj od-
Učno razumeli. To, da se je 
odločil za vzgojiteljsko šolo, se 
jim niti ni zdelo čudno. Nihče 
ni pomislil, da bo pozneje re
snično delal v otroškem vrtcu. 

Po končani srednji šoli je 
odslužil vojaški rok, nato pa 
se je pozanimal za zaposlitev. 
Izvedel je, da v mestinjskem 
vrtcu potrebujejo vzgojitelja. 
Sicer pa v vrtcu ni bil prvič, 
med obvezno šolsko prakso je 
že delal v Rogaški Slatini. 
Tam so ga zelo preizkušali, 
saj je moral v jaslih previjati 
dojenčke, pri tem pa ga je 
ženski svet opazoval z nez
nanskim zanimanjem. No, to 
delo je bilo res bolj žensko, 
pravi, a je vseeno vzdržal. 

V Mestinju, kjer se je redno 
zaposlil, je začel kot pomočnik 
vzgojiteljice Dragice Stojn-
šek, ki jo je poznal iz časa, ko 
je sam obiskoval vrtec v Ra-
tanski vasi. Bila je njegova 
vzgojiteljica, nato sodelavka, 
ki mu je pri oranju ledine z 
izkušnjami veliko pomagala. 
Takoj se je vpisal v višjo vzgo
jiteljsko šolo, ki jo trenutno 
končuje, ves čas pa študira ob 
delu. 

Naslednje šolsko leto je za
čel delati kot vzgojitelj v malih 
šolah na Sladki gori ter v Me
stinju. Od tam je prišel, v letoš
njem šolskem letu, v enoto 
šmarskega vrtca v centralni os
novni šoh. Dela v novo oprem
ljeni otroški igralnici, s sodob
nim pohištvom ter z novimi 
igralnimi pripomočki. 

Nadomestni oce 
v šmarski enoti je vzgojitelj 

starejših otrok, kar mu je zelo 
všeč. V mlajših skupinah, z 
otroci od 2. do 3. leta, je opa
zil, da se hitreje navežejo na 

vzgojiteljico, ki jim postane v 
vrtcu nekakšna nadomestna 
mama. 

Ko vzgojitelja Sebastijana ni 
bilo zraven, sem šmarske Mur
ne povprašal, če ga imajo radi. 
Pritrdili so. Že v času, ko je oral 
ledino v mestinjskem vrtcu, so 
ga imeli zelo radi, tako da mu je 
včasih kakšna sodelavka kar 
malce zavidala. »Nisem dovolj 
strog. Zato so moji otroci bolj 
živahni,« meni. »Moj odnos je 
bolj prijateljski kot očetovski.« 
Kaj pa najživahnejši otroci, tak
šni, ki jih je mogoče najti v 
vsaki skupini? Povedal je, da jih 
skuša prepričati s pogovorom, 
z lepo besedo. »Z njimi je po
trebno več delati. V tem je tudi 
čar tega poklica.« 

Pripominja, da je delo vzgo
jitelja predšolskih otrok zani
mivo in raznoliko. Z otroci je 
veliko v naravi, drugače kot 
tisti, ki opravljajo kakšno su
hoparno pisarniško delo. In 
otroci so zelo zanimivi, vsak je 
drugačna osebnost. Veliko se 
nasmeji, čas pa tako hitro mi
ne, da niti ne gleda veliko na 
uro. »Hitro minevajo dnevi, le
ta.« Njegovo razmišljanje pri
čuje, da ima svoje delo res rad. 

Po petih letih ukvarjanja z 
malčki ga delo še vedno vese
li, razveseljuje. Ko se je zapo
slil, je marsikdo mislil, da ne 
bo dolgo vztrajal. V Mesrinju 
so imeli v vrtcu pozneje še 
enega vzgojitelja, ki pa je 
vzdržal le nekaj dni ter je 

našel drugačno delo. Levstika 
imajo sodelavci radi tudi zara
di njegove večne dobre volje. 
Pri vzgojiteljskem poklicu ga 
mori le to, da je delo premalo 
rinančno ovrednoteno, pa tu
di napredovanje je počasnejše 
kot v drugih poklicih. 

Vzgojiteljev v Sloveniji skoraj 
ni, v razvitih državah evropske
ga severa pa jih je več, je izve
del. Sebastijan Levstik je slišal 
le še za dva slovenska vzgojite
lja predšolskih otrok, oba pa 
delata v ljubljanskih vrtcih. 
Enega od njiju je spoznal v 
Ljubljani, na semiiiarju za ra
čunalniško opismenjevanje. 

Z d r a v duh v 
zdravem telesu 
Sebastijan Levstik svojih 

otrok še nima. Z dekletom, s 
Katjo, ki študira pravo, živita 
skupaj v Rogaški Slatini, v 
njegovem domačem kraju. 
Zato ima še vedno precej 
možnosti za bogato preživlja
nje prostega časa. 

Nad vsem prevladuje šport, 
na vseh mogočih področjih. 
Najrajši ima podvodni ribolov. 
Če ima nekaj dni prostega časa, 
ga je že mogoče srečati na mor
ju, ob dalmatinski obali. Vsega 

skupaj je na leto tam kar mesec 
in pol. Njegova ljubezen do 
podvodnega sveta traja že 
otroških let, ko se je navdušeno 
potapljal z masko. Seveda v 
okviru takratnih možnosti. 

Njegova velika ljubezen j^ 
namenjena prav tako košarki. 
Z njo se ukvarja že desetletje 
in pol, bil je tudi v članskem 
moštvu košarkarskega kluba 
Donat Mg iz Rogaške Slatine, 
Tam se zadnjih pet let posve
ča predvsem treniranju igral
cev različnih generacij. Zadnji 
dve leti trenira ekipo deklic iz 
II. osnovne šole v Ratanski 
vasi iz Šolske košarkarske li
ge, ki so se v slovenskem me
rilu uvrstile v osmino finala. 
Veliko časa preživijo skupaj. 
Trenirajo po štirikrat na te
den, vsakokrat po dve šolski 
uri. Z otroki dela še kot vadi
telj plavanja in smučanja. 

Posebno veselje ima s teni
som v Teniškem klubu Rogaš
ke Slatine. Igra ga že od 3, 
razreda osnovne šole, nepreki
njeno, vse do danes. V srednje
šolskih letih se je ukvarjal celo 
s konjeništvom v klubu v Pod
platu, ki je pozneje propadel. 
Danes zelo rad deska, rad se 
odpravi v hribe. Poleg vsega 
mogočega ga veseli še delo v 
vinogradu, saj je velik ljubitelj 
dobrega vina. Pri bodočem ta
stu, ki-ima vinograd v okolici 
Šmarja pri Jelšah, ima za vino
gradništvo veliko možnosti. 

Včasih, na nedeljo, se od
pravi na Boč. Tam z veseljem 
spusti zmaja, kar kaže, da je v 
njem tudi otroška duša, rista, 
s katero se mu uspe približati 
otrokom. 

BRANE JERANKO 

Sebastijan Levstik iz Rogaške Slatine 

Murni iz šmarskega vrtca pravijo, da imajo svojega vzgojitelja radL 
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Poklicni v o z n i k i na kongresu 
slovesnosti ob odprtju 25. kongresa Zveze evropskih po-

jdicnih voznikov I.A.G.H.S. so se pričele IZ maja v Reki s 
povorko. V njej so sodelovali predstavniki desetih evropskih 
dežel z delegacijami, mažoretke, plesalci in glasbeniki. 
Slovenska delegacija s prapori ZŠAM Slovenije je zbudila 
zanimanje mnogih domačinov in turistov. Slovensko povor-
jio je vodil Albin Zevnik. Opazne so bile tudi gorenjske 
narodne noše, ki so jih oblekli člani ZŠAM Kranj in Tržič. 

Kongres se je pričel istega 
dne v hotelu Ambasador v 
Opatiji. Odprl ga je predsed
nik Gunter Hendrisch. Udele
žile so se ga zveze držav Av
strije, Nemčije, Francije, Švi
ce, Lichensteina, Madžarske, 
Švedske, Turčije, Slovenije in 
Hrvaške. Slovensko delegaci
je je vodil predsednik Zveze 
ZŠAM Slovenije, Janez Do
lenc, ob njem pa so bili še 

Stane Inkret, Franci Rebec, 
Bogo Dragar, Lojze Čobec, Edi 
Kozel, Cvetka Sever in Jože 
Miklavc. Bogo Dragar je opo
zoril na pomembno vlogo or
ganizacije pri naraščanju 
tranzita čez Italijo, Hrvaško, 
Slovenijo in Avstrijo na 
vzhod, pri čemer nastaja kup 
problemov, uničevanje cest in 
ekološkega nasilja. Po njego
vem mnenju bi morala prav ta 

organizacija narediti vehko 
več. 

Kongres je po mnenju veči
ne doprinos h kulturnemu 
dialogu med deželami, zato je 
nevzdržno, da ga ne podpira 
skoraj noben vladni resor, 
vsaj ne v Sloveniji. Organiza
cija pa bi morala vsaj na dve 
leti pripraviti strokovno 
evropsko posvetovanjej3 po
klicu voznik-vzdrževalec vo
zil v prometu in transportu, z 
vsemi vidiki vzgoje in izobra
ževanja, varnosti pri delu, 
cestnoprometne varnosti in 
vprašanj mednarodnega us
klajevanja carinske, mejne in 
špediterske politike. 

JOŽE MIKLAVC Povorka na reškem »korzu« s prapori slovenskih ZŠAM. 

ZNAMENJA NA 
PLANINSKIH POTEH 

Razpelo na sedlu Hiipovec 
Slovenska planinska pot, 

za katero je dal pobudo prof. 
Ivan Šumljak že leta 1951, : 
poteka od Maribora prek*] 
vseh najvišjih vrhov Pohor- j 
ja, Savinjskih in Kamniških \ 
Alp, Karavank, Julijskih Alp \ 
ter se prek Cerkljanskega 
hribovja, Trnovskega gozda [ 
in Krasa spusti pri Ankara- ; 
nu do Jadranskega morja. 
Tako, kot je vsa Slovenije en i 
sam »raj na Zemlji«, je tudi J 
na tej poti mogoče uživati v j 
prelepih pogledih na najlep
še slovenske gore, visoko- : 
gorske planine s pastirskimi ; 
stanovi in planinskimi ko- ' 
čami ter cerkvami, kapelica- ] 
mi, križi in drugimi verski- J 
mi znamenji. Le-ti predstav- I 
Ijajo planinske kažipote ter \ 
bogato kulturno dediščino, 1 
pa naj bodo to dela znanih i 
umetnikov ali pa stvaritve 
preprostih ljudi. i 

Na Slovenski planinski poti i 
in v krajih, skozi katere ta pot ' 
teče, je prek 100 kapelic, 50 ; 
cerkva, 50 razpel in križev ter ] 

prek 150 drugih znamenj. 
Tudi v Savinjski dolini in na 
planinah nad njo so številna 
verska znamenja, od katerih 
smo vam v našem kotičku 
predstavili že križ na Pragu v 
Savinjskih Alpah ter križ in 
kapelo sv. Cirila in Metoda na 
Komnu v Smrekovškem po
gorju. 

S Komna nas vodi Sloven
ska planinska pot po grebenih 
in sedUh proti zahodu. Le sla
bo uro od tod je na slikovitem 
sedlu Hiipovec (1453 m) leta 
1995 obnovljen križ, ki so si 
ga postavili pastirji s koroške 
strani. Skromna mizica ob 
njem dopolnjuje kompozicijo 
na sliki, popotnikom pa nudi 
ob postanku prostor za odla
ganje vrednega tovora. Do tod 
pripelje gozdna cesta, primer
na tudi za avtomobile. Poseb
no velik promet je tu na najb
ližjo nedeljo okrog 5. julija, ko 
je na bližnjem Komnu pri ka
peli sv. Cirila in Metoda tudi 
žegnanje. 

CIRIL VELKOVRH 

Vlak vedno na voljo 
Šestinšestdesetletnemu Janku Ručigaju iz Celja, gradbenemu inženirju v pokoju, zgode 

in nezgode Slovenskih železnic ne pridejo do živega, saj si je svojo železnico postavil kar 
doma, seveda predvsem v veselje svojemu kratkohlačniku. 

Kar celo sobo v svojem stanovanju na Kersnikovi uUci je namenil tirom, za montažo je porabil tri 
mesece. Pet metrov dolga in dva metra široka železna cesta s številnimi kretnicami in signali se vije 
skozi pravo pravcato mesto, sopiha skozi tunele in se ustavlja na dveh železniških postajah. Ko Janko 
požene vseh šest lokomotiv skupaj z vagoni, je na tirih kar precejšnja gneča. A kaj zato, njegovi vlaki 
so vedno točni, pa še odpeljejo ga v vsako sanjsko mesto, ki si ga zamisli. SHERPA PRESS 

• l * STRANKA ŠAUIVCEV 
Iz naših zapisov smo ob koncu šolskega leta 

izbrskali nekaj »originalnih«, ki jih objavljamo 
za pokušino in kot vabilo, da se z originalnimi 
šalami priključite stranki šaljivcev. O nagra
dah in o novem krogu strankinega dogajanja 
pa prihodnjič. 

Na izletu 
Lojzek je bil na zaključnem izletu z vlakom. 

V Zidanem Mostu je za kratek čas izstopil, da 
bi si kupil Coca-colo in cigarete. Da bi si 
zapomnil svoj vagon pri ponovnem povratku, 
je pogledal na številko, kjer je pisalo 1492. 

»Aha,« zamrmra sam pri sebi. »Zapomnil si 
bom, saj so tega leta odkrili Ameriko.« 

Ko se vrne dokaj pozno, ga zajame panika. 
Pozabil je številko in prva pot mu je bila do 
sprevodnika: 

»Gospod, povejte mi, prosim, kdaj je Krištof 
Kolumb odkril Ameriko...« 

Pri Neičevih 
Nejc je poleg spričevala prinesel domov še 

ukor Učiteljico je pljunil, ko mu je izročala 
»plačo«. 

»Kaj, ukor po razredniku?« se razburi oče. 
»To bo pa treba urediti s palico.« 

»Prav imaš. očka. Razredničarka stanuje na 
Bevkovi 4. drugo nadstropje levo...« 

Pri župniku 
Tudi pri verouku so dobili spričevala. 
»Naj vas nekaj vprašam.« reče Lojzek župni

ku. 
»Kar daj...« 
»Pravite, daje Bog povsod...« 
»Tako je, Lojzek. Bog je tudi sedaj z nami.« 
»A je v naši kleti tudi?« 
»Tudi.« 

In Lojzek se obrne stran ter smejoč šepne 
Jožici: 

»Kako sem ga potegnil! Mi kleti sploh nima
mo.« 

Pri Slavkovih 
Tudi Slavko se ni kaj dosti izkazal v šoli. 
»Tvoje ocene mi pa niso všeč,« reče mama. 
»Meni tudi ne, mami. Ampak veseli me, da 

imava enak okus.« 

Doma 
Ko je Lojzek prinesel spričevalo domov, ga je 

bratec takoj vprašal, kakšne ocene ima. 
»Moje ocene te zanimajo? Veš. moje ocene 

korakajo.« 
»Kako?« 
»Ena, dva. ena dva.« 

In pri Jožicinih 
Jožica pa je imela kar lepe ocene. Zato reče 

Lojzku: 
»Ti. a bi ti meni malo posodil svoje spričeva

lo?«^ 
»Čemu ti pa bo?« 
»Starše bi rada malo prestrašila.« reče Jožica. 

ZANIMIVOSTI 
Podedoval 60 

milifard lir 
Carlo Maria Martini, 70, 

milanski nadškof, je pode
doval okoli 60 milijard lir. 
Nekdanji trgovec Lino 
Abriani, ki je umrl pri 98. 
letih, je nadškofu zapustil 
celotno svoje premoženje, h 
kateremu sodi denar na ita
lijanskih in švicarskih banč
nih računih ter nepremični
ne in umetnine še neznane 
vrednosti. Abriani je usta
novil eno največjih trgov
skih verig v sosednji Italiji. 

Trump se spet 
locuie 

Zaradi lepe Marle Maples, 
33, se je ameriški milijarder 
in kralj nepremičnin Do-
nald Trump, 50, pred sed
mimi leti ločil od žene Ivane 
(letos je svoje čare in fi
nančne sposobnosti razka
zovala na tekmovanju za 
Miss Hrvaške v Opatiji - no
vinarski srenji je zaupala, 
da je izdala že dve knjigi: 
eno o svojih spominih na 
spodletel zakon in drugo o 
pogledu na modo). Zdaj je 
konec tudi njegovega dru
gega zakona. 

Trump, čigar premoženje 
ocenjujejo na 4,2 milijarde 
mark, je pri prvi ločitvi leta 
1990 plačal okoU 170 mili
jonov mark odpravnine. In 
koliko ga bo stala tokratna 
ločitev? Po podatkih nekega 
prijatelja Trumpova poroč
na pogodba predvideva, da 
Marla, ki je bila nekoč foto-
model in s katero ima štiri
letno hčerko, lahko dobi do 
7,5 milijona mark. 

Guinnessov 
rekord 

Ko je sir Alec Guinness 
leta 1977 podpisal pogodbo 
za sodelovanje pri trilogiji 
znanstvene fantastike Geor-
gea Lucasa Vojna zvezd, je 
očitno imel preroške spo
sobnosti. Kot eden prvih 
filmskih zvezdnikov se je 
odpovedal honorarju v za
meno za dvoodstotno ude
ležbo pri dobičku - in na tak 
način postal muhimilijonar. 
Filmsko serijo bodo v krat
kem začeli predvajati znova 
in tako bo 83-letni Alec Gui-
ness zaslužil še nekaj mih-
jonov. 



36 G l A S B A 

Tito - z v e z d a |azz festivala 
38. mednarodni jazz festival v ljubljanskih Križankah 

Na straneh Novega tednika smo vas v 
rubriki Glasbeni ex-press že nekajkrat 
opozorili na letošnji mednarodni jazz 
festival Ljubljana. Zanimanje za to tra
dicionalno druženje ljubiteljev jazza je 
tudi na Celjskem, tako kot pretelcla leta, 
spet izjemno veliko, zato je prav, da 
danes nekoliko podrobneje predstavi
mo letošnje protagoniste tega festivala, 
ki je s svojo dolgoletno tradicijo in kon
stantno kvaliteto postal eden izmed naj
boljših »malih« jazz festivalov v Evropi, 
vsebinsko pa se že nekaj let navezuje na 
miinchenski festival. 

Prireditelju, Cankarjevemu domu, in pa 
seveda neutrudnemu Branetu Rončelu, je 
letos spet uspelo v letno gledališče ljub
ljanskih Križank privabiti nekaj zvenečih 
imen s svetovne jazzovske scene, slišati pa 
bo mogoče tudi nekaj domače jazz godbe. 

Jazz festival bo v petek, 2Z junija, ob 
19.uri pod vodstvom dirigenta Lojzeta 
Kranjčana otvoril Big Band RTV Slovenija. 
Za njim se bo predstavil trobentač Nat 
Adderly s štiričlansko spremljevalno eki

po, nekaj članov že omenjenega Big ban-
da RTV Ljubljana se bo v tem večeru še 
enkrat vrnilo na oder, ko bodo pod diri
gentsko taktirko mojstra Jožeta Privška 
igrali v Big bandu EBU. Petkov večer bo 
ob spremljavi basista Ethana Farmerja in 
bobnarja Jamesa E. Knowlesa zaključil 
znani jazz kitarist Melvin Taylor. 

Drugi dan festivala se bo prav tako 
začel ob 19. uri z nastopom četverice 
zbrane v zasedbo Vinx A Jungle Funk, 
nadaljeval z oktetom trobentača Toma 
Harrella in končal z bendom saksofonista 
Pee Wee Ellisa. 

Zadnji dan festivala, v nedeljo, 29. juni
ja, bo otvoril trio, ki ga sestavljajo kitaristi 
Primož Grašič, basist Steve Swallow in 
bobnar Martin Drew, za njimi pa bo na
stopil priznani pianist Ahman Jamal z 
mednarodno obarvano spremljevalno za
sedbo (Idris Muhammad - klavir, James 
Cammack - • bobni, Othello Molineaux-
jekleni bobni). Festival se bo, kot že nekaj 
prejšnjih, spet zaključil veseljaško. Umet
niškemu vodji festivala Branetu Rončelu 
je uspelo v Ljubljano privabiti legendar
nega timbalista in vibrafonista Tita Puen-

tea (na sliki) in njegov Latin Jazz En-
semble, ki bo prisotne skupaj s pevko 
Volando Duke zabaval z vročimi ritmi 
Južne Amerike. 

Vstopnice za tradicionalni 38. medna
rodni jazz festival Ljubljana so naprodaj 
pri blagajni Cankarjevega doma in pa uro 
pred začetkom prireditev, za ogled posa
meznega večera boste odšteli 1800 SIT 
(2500 SIT v nedeljo), prisotnost na vseh 
treh večerih pa vas bo stala borih 4000 SIT. 

, STANE ŠPEGEL 

Mladi, ki se radi zabavajo 
Skupina Napoleon ima vse več oboževalk 

Skupina Napoleon se na 
slovenski glasbeni sceni 
predstavlja ne samo s svoji
mi glasbenimi sposobnost
mi, ampak tudi s svojim ple
snim in scenskim nastopom. 

m 
Katera je nosilna skladba 

vašega zadnjega CD in kasete? 
»To je skladba Bodi moja, ki 

je tudi nosilna skladba s tega 
CD. Za to skladbo smo posneli 
tudi videospot. To je tudi naš 
prvi hit s te plošče.« 

Kakšna so vaša besedila? 
»Ko smo delali ta projekt, 

smo menili, da so besedila 
ključnega pomena, poleg imi
dža in glasbe, zato smo temu 
posvetili veliko pozornosti.Te-
ma pa je znana - ljubezen.« 

Kaj je nastajalo najprej -
glasba ali besedilo? 

»Najprej je nastajala glasba, 
nato pa smo naredi besedilo.« 

Kdo so tisti ustvarjalci, ki 
vam pišejo vaše pesmi? 

»Nekateri pišemo, nekateri 
ne pišejo. Za ta projekt je veči
no besedil napisal Miha - naš 
glavni vokalist, pomagala pa 
nam je tudi Sendi, Adi Smolar 
pa tudi Tomaž Borsan.« 

Fantje iz skupine Napo
leon ste spremenili ttidi svo
jo podobo. Zakaj? 

»Sedaj smo čisto nova za
sedba. Edino, kar je še starega, 
smo trije člani. Dva sta šla 
proč, dobili smo pa enega no
vega. Bistvena sprememba je, 
da mi ne igramo več, ampak 
pojemo in plešemo.« 

Katera pa je tista skladba, 
ki je ljudem najbolj všeč? 

»Ljudem je bil, ko smo dali 
poslušat CD, najbolj všeč Čas 
ljubezni.« 

Kaj pa ste fantje po nebe
snem znamenju, kaj je vaša 
najljubša hrana, šport...? 

»Vojko je po horoskopu dvoj
ček, rad je pizzo, tako kot De

jan, njegova najljubša barva je 
črna, njegov šport je ples, hobi 
je glasba, boji pa se pajkov.« 

Kaj pa sicer Vojko počne v 
skupini Naoleon? 

»Že od malih nog je plesalec 
in je trikratni državni prvak, 
dvakrat v show dancu in en
krat v discu. Kar zadeva ple
sno znanje, je zelo pred nami 
in skrbi za naše koreografije, 
nas nauči plesati, ker do zdaj 
Napoleoni nismo plesali in je 
bila to naša šibka točka.« 

Kaj pa Jure? 
»Jure je po nebesnem zna-

menju-oven, najrajši je sadje. 

oblači pa se v črno. Včasih je 
treniral gimnastiko. Kot hobi 
ga zanimata ples in fitness. Še 
vedno igra tudi kitaro. Boji se 
zobozdravnika.« 

Kaj pa Miha rad počne oz. 
česa ne mara? 

»Miha je najbolj priden, tu
di največ dela v skupini in je 
vodja skupine Napoleon. Po 
nebesnem znamenju je kozo
rog. Najrajši je testenine. Nje
gova najljubša barva je mo
dra. Rad igra squash, snow-
borda, njegov hobi pa je elek
tronika. Boji se osamljeno
sti.« 

Dejan, kaj pa ti, kakšne so 
tvoje skrivnosti? 

»Jaz sem vodnar, najraje 
jem pizzo, rad imam zeleno 
barvo, najrajši smučam, moj 
hobi je fitness, bojim se pa 
grozljivk.« 

Po kateri glasbeni skupini 
ste se zgledovali oz. zakaj ste 
se odločili za skupino, ki bo 
poleg glasbenih na slovenski 
glasbeni sceni prikazala tudi 
plesne užitke? 

»Že nekaj let smo se trudih v 
takšni zasedbi, kot smo bili 
prej in smo se nekako izgubili 
v poplavi podobnih bendov. 
Ni šlo več naprej. Preveč je 
bilo stroškov. Igrali smo sicer 
kar dosti, vendar smo vse vla-
gah v opremo. Kasneje smo 
videh, v katero smer gredo 
svetovni trendi in česa v Slove
niji ni. Zdaj se že kažejo prvi 
uspehi. Vzornikov pravzaprav 
nimamo. Meni osebno in tudi 
ostalim članom je bila najbolj 
všeč skupina Take that. Trend 
se že nekaj časa giblje v teh 
vodah, mi pa smo samo tren-
dovsko usmerjeni.« 

Ste tudi svoja oblačila pri
lagodili času? 

»Nekaj oblačil smo dobili od 
sponzorjev, nekaj pa smo jih 
dali sami šivati - stilistka nam 
jih je naredila, tako da se obla
čimo primerno temu, kar naj 
bi predstavljali - mladostnike, 
ki se radi zabavajo.« 

Imate fun klub? 
»Pisma noro prihajajo in 

težko odgovarjamo na vsa. 
Odgovorili bomo vsem, samo 
počasi. Sicer pa je naslov Fun 
kluba: skupina Napoleon, Tr
žaška 121, 1000 Ljubljana.« 

Srečo so fantje poskusili tu
di na izboru za slovensko po
pevko za pesem Evrovizije, 
vendar pravijo, da je bolje, da 
niso zmagala, saj jih v Sloveni
ji čaka še veliko dela. 

SIMONA BRGLEZ 

Kaseta Janija 
Pirša 

Jani Pirš 

Janiju Piršu 
se je že kot ma
lemu«, fantu v 
glavi vrtela mi
sel, kako po
stati glasbenik 
in igrati kitaro. 
Kmalu je dobil 
podporo ma
me. Tudi ona je 
namreč želela 
postati glasbe
nica, pa to v 
njenem času ni 
bilo mogoče. 

Zaradi Janije-
vega velikega 
zanimanja mu 
je mama kupila 
kitaro. Le-to je 
igral tudi nje
gov starejši brat 
Franci, tako da 
ga je veliko kar 
on naučil. Vadi
la sta in vadila, 
mama jima je 
stala ob strani, 
ju vzpodbujala in bila vesela. 

Leta 1969 sta z bratom za
čela skupaj igrati pri ansamb
lu Minerali iz Rogaške Slati
ne. Kot šesti član v ansamblu 
je Jani nekaj časa igral kar 
zastonj. V času služenja vo
jaškega roka je moral zapusti
ti ansambel. Z bratom Franci-
jem od takrat nista nikoli sku
paj niti igrala niti pela. 

Ko je Jani Pirš odslužil vojaš
ki rok, je šel igrati k ansamblu 
Franca Lesjaka. Igrali so po 
okoliških gostilnah in veseli
cah. Pri Lesjaku je igral eno 
leto, nato pa se je priključil triu 
Sladkogorski fantje. Tudi v tem 
triu je bil kratek čas. 

Nato je spoznal harmoni
karja Toneta Celana, ki je imel 

svoj ansambel Štajerski kvin
tet iz Slovenske Bistrice. Če
prav Jani Pirš ni bil najbolj 
navdušen nad narodnozabav-
no glasbo, jb je vzljubil prav 
zaradi teh odličnih glasbeni
kov. Z ansamblom Štajerski 
kvintet je sodeloval od leta 
1972 do leta 1982. Med tem je 
tudi prepeval in igral pri an
samblu Jureta Zdovca iz Slo
venskih Konjic. Leta 1975 so 
posneli veliko ploščo z naslo
vom Novo poročena. 

Leta 1982 se je priključil 
ansamblu Rogaški instru
mentalni kvintet, pri katerem 
je ostal do leta 1992 in s kate
rim so dosegali izredno lepe 
uspehe. Jani Pirš se je nato 
pridružil prijatelju Mitji Mast-
naku, ki igra pri ansamblu 
Igor in Zlati zvoki. Igrala sta 
pod imenom duo Atom, pred
vsem v Atomskih toplicah in 
širši okolici. Čez kakšno leto 
se mu je pridružil Stanko Fajs 
in nadaljevala sta glasbeno 
pot pod istim imenom. S 
Stankom še vedno sodelujete 
na različnih prireditvah. 

S prijateljem Bogdanom 
Trupejem sta začela igrati in 
nastopati pod imenom Duo 
Gold. Posnela sta dve samo
stojni kaseti in CD. Z Bogda
nom še vedno nastopata, če
prav bosta v poletnem času 
pripravila novejši glasbeni 
program. 

V tem času pa je izšla tudi 
Janijeva samostojna kaseta 
pri založbi Mandarina. Na tej 
kaseti se je tudi preizkusil kot 
avtor glasbe. Besedila so na
pisali Ivan Sivec, Tone Gaber-
šek. Vera Soline, Roman Gril 
in Brigita Kobe: K sodelova
nju je povabil tudi brata Fran
cija in skupaj sta odpela 
skladbo »Dober dan, dragi 
brat«. Na kaseti pa so še 
skladbe: Modre oči. Oženi se, 
dokler si mlad. Ne bodi otož
na, zašel sem med spomine, 
Mami za rojstni dan. Le uči 
se, le uči. Sprehod po Rogaš
ki, Zopet smo se srečali. Zavr
ti s polko se, Zapojem svoj si 
rock'n'roll in Težave mladega 
Šmarčana. 

» • • • • • I S I M O N A BRGLE2 
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GLASBENI EX-PRESS 

Noel Gallagher, šef skupine 
OASIS, se je po obetavni,lan-
ski kolaboraciji s skupino 
Chemical Brothers pri njiho
vem angleškem No. 1 hitu 
»Setting Sun« tokrat odločil še 
za sodelovanje z jungle ma-
gom Goldiem. Noel in Goldie 
sta skupaj posnela skladbo 
»Temper Temper«, ki bo sep
tembra objavljena na Goldie-
vem novem albumu »Saturn 
Return«. 

Neutrudni in neustavljivi 
newyorški tehno freak MOBY 
ima letos spet polne roke dela. 
Sredi tega meseca je produci-
ral nekaj skladb za teksaške 
odtrgance Butthole Surfers, 
sodeloval bo pri končni zvoč
ni podobi novega albuma kali
fornijskih Guns&Roses, konec 
poletja pa bo objavil še album 
»I Like To Score« s prirejenimi 
skladbami, ki jih je v svoji 
osemletni samostojni karieri 
prispeval za soundtracke 
(glasba iz filma). Med njimi 

bo tudi kreacija »Novio«, ena 
izmed glavnih tem najnovej
šega filma o angleškem vohu
nu Jamesu Bondu. Poleg vsega 
naštetega Moby pripravlja tu
di priredbo skladbe »Straight 
To Hell«, ki se bo kmalu znaš
la na kompilacijski plošči, 
posvečeni legendarnim an
gleškim punkerjem The 
Clash, sodeloval pa naj bi tudi 
pri prvem samostojnem pro
jektu poskočnega basista Fle-
ae iz Skupine Red Hot Chili 
Peppers. 

Vzporedno z evropsko tur
nejo kuhne britanske zasedbe 
MASSIVE ATTACK bo izšel 
tudi maxi-single s tremi remi-
xi njihove uspešnice »Rising 
Sun« in prirejeno verzijo 
skladbe »Super Predators«. Pri 
nastajanju tega zanimivega 
mini projekta so poleg Massi-
ve Attack sodelovali še Mad 
Professor, Undervvorld in Un-
derdog. 

Legendarni skladatelj, jaz-
zer in glasbeni ter filmski pro-
ducent QUINCY JONES na
merava posneti biografski 
film o lani tragično preminu
lemu gangsta-rap zvezdniku 
TUPACU SHAKURJU. 63-let-
ni Jones bo na željo svoje 
hčerke Kidade, ki je bila nekaj 
časa tudi Shakurjeva intimna 
prijateljica, posnel film, ki 
naj bi kar se le da reahstično 
povzel njegovo kruto živheivi-

sko zgodbo, ki je bila prava 
metafora dogajanj z obrobja 
sprenevedanja polne kalifor
nijske G-rap scene. Tupac je 
več kot polovico svoje glasbe
ne kariere preživel v zaporu, 
le nekaj mesecev po izidu nje
govega nadvse uspešnega 
dvojnega albuma »Ali Eyes On 
Me« pa je podlegel strelom 
dosedaj še neznanega člana 
ene izmed številnih kalifornij
skih band. 

Pop kameleon DAVID 
BOWIE se je v začetku tega 
mesca podal na veliko evrop
sko turnejo, v okviru katere 
bo v torek, 1. julija, nastopil 
tudi v Zagrebu. Bowie bo na 
turneji predstavljal svoj pred 
nedavnim objavljeni album 
»Earthling«, slišati pa bo mo
goče tudi nekatere njegove, v 
povsem novi glasbeni podobi 
prirejene, starejše uspešnice. 

Kulturno umetniško društvo 
Zgaga iz Litije in Radio Študent 
letos že drugič zapovrstjo pod 
gradom Pogonik pri Litiji orga
nizirata dvodnevni festival 
ZGAGA ROČK '97. Festival se 
bo začel jutri, v petek, 27 juni
ja ob 17 uri, končal pa se bo v 
zgodnjih nedeljskih urah. Na 
razpis za letošnjo Zgago se je 
prijavilo kar 77 skupin, od teh 
je selektor Marjan Ogrinc iz
bral enajst nastopajočih, ostale 
skupine pa so bile na festival 
povabljene. Med nastopajoči
mi velja omeniti ameriške 
Wanda Chrome, nemško-ame-
riški bend Dumbell, Pera Lov
šina, Partibrejkers, Hic et 
Nune... 

2Z avgusta bo na Central
nem stadionu za Bežigradom 
v Ljubljani nastopila skupina 
KELLY FAMILV. Vstopnice 
bodo naprodaj od 30. junija 
naprej v vseh večjih mestih po 
Sloveniji (1950 SIT za mladi
no do 14. let in 2950 SIT za 
odrasle). 

Slovenj egraško društvo 
M.A.K.U.R.C. letos spet pri
pravlja Mladinski tabor - festi
val. 4. julija bo na letališču pri 
Slovenj Gradcu koncert sku
pin »Man... or Astro- man« 
(ZDA), The Stuff in Bambi 
molesters (Hrvaška) ter Disco 
Kings in Rhytm Thieves. Dru
gi dan festivala, v soboto, 5. 
junija* pa bo na taistem prizo
rišču velik open-air rave. 

Dobro leto po tem, ko sta slovensko glasbeno sceno z igrivo in provokativno poskočnico^ 
»Črtica« presenetila Fiki in Dimek, znana tudi kot MI2, je založba Dallas objavila njun j 
diskografski prvenec. Gre za kompaktno ploščo »Črtica«, zapolnjeno z dvanajstimi, tako, 
tekstovno kot tudi aranžmajsko duhovitimi skladbami, ki so nastale v studiu Bon Ton, podi 
taktirko producenta Zvonka Tepeža. STANE ŠPEGEL j 

Stanka Kovačic z Vitezi polk in valčkov 
Ansambel Vitezi polk in 

valčkov, ki ga sestavljajo sa
mi priznani glasbeniki doma
če zabavne glasbe s Celjske
ga, ki so imeli ali še imajo svoj 
ansambel, deluje že tretje leto. 

Gre za skupino devetih glas
benikov, ki veselo in dobro 
zaigrajo ob raznih priložnostih 

in tudi javnih prireditvah. Sku
pino sestavljajo Viki Ašič, 
Franci Zeme, Mirko Polut-
nik, Pavle Knez, Ludvik Kos, 
Oto Rom, Vili Ograjenšek, 
Tone Videč in Boris Terglav. 
Na letošnjem festivalu polk in 
valčkov v Vinski Gori je prišlo 
do prijetnega srečanja med od
lično slovensko pevko Stanko 
Kovačič (na sliki v sredini) in 
Borisom Terglavom. Stanka, 
ki je lani osvojila Zlatega pete
lina kot najboljša slovenska 
pevka domače zabavne glasbe. 

sicer uradno ne nastopa več, je 
pa pripravljena nastopiti z nek
danjimi glasbenimi prijatelji, 
med katerimi jih je nekaj, če 
ne že vsi, tudi v skupini Vitezi 
polk in valčkov. Jeseni naj bi 
tako Stanka Kovačič z Vitezi 
polk in valčkov naštudirala 
eno do dve pesmi, ki bi jih v 
živo predstavili na prireditvi, 
skoraj zagotovo v Laškem. Tak
šno srečanje bi gotovo irnelo 
izjemen odziv med vsemi tisti
mi, ki imajo radi domačo za
bavno glasbo. T. VRABL 

2 0 VROČIH RC 

VRTILJAK POLK IN 
VALČKOV 

TUJE LESTVICE 
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D. J. Bobo med nastopom na »egipčanski« sceni s piramidami. 

Svet v gibanju 
D J . Bobov koncert v Ljubljani je bil spektakel M 

Oganizatorjem zadnje čase 
uspeva k nam pripeljati glas
benike svetovnega formata. 
Mednje gotovo sodi tudi D.J. 
Bobo, ki mu uspe iz dveurne-
ga nastopa narediti pravi 
spektakel. Zgodil se je 10. ju
nija v Hali Tivoli v Ljubljani, 
čeprav so bila mnenja o tem, 
ali bo nastopil, precej deljena, 
saj je bilo nekaj dni pred kon
certom prodanih le tisoč kart. 

Obisk je bil manj številen, 
verjetno tudi zaradi tega, ker je 
bil koncert v ponedeljek. Začel 
se je ob 20. uri s predskupina-
ma Kingston in celjskimi 2 Ali-
ve, ki sta dodobra ogreli publi
ko, potem pa je oder zagrnila 
tema in pojavili so se trije fantje 
z omeU, da oder počistijo, pre
den nanj stopi D.J. Bobo. To so 
bili seveda Bobovi plesalci in 
marsikdo sploh ni vedel, da se 
je predstava, imenovana World 
in motion, pravzaprav že zače
la, dokler fantje niso začeU z 
raznimi čistilnimi pripomočki 
(smetišnice, omela...) ustvarja
ti ritma in glasbe. Kmalu se je 
na odru pojavil tudi Curtis, 
temnopolti Bobov plesalec, ki 
je med drugim tudi koreograf 
vseh plesnih točk, z veUkim 
rdečim balonom, na katerem je 
pisalo »Hello Ljubljana«, med 
občinstvom pa je završalo. Za
vesa se je odgrnila in iz tal so se 
začele dvigati piramide in fa
raon. Nenadoma sta se pojavili 
pevki Claire in Nancy, kmalu za 
njima pa tudi plesalca Danny in 
Curtis. D.J. Bobo se je dvignil 
izpod odra in predstava se je 
začela. 

Koncert so otvorih z znano 
pesmijo Pray, sledile pa so ji 
Love is ali around in Every-
body. Koncert so nato nadalje
vali s pesmimi Shadovvs of the 
night, Somebody dance with 
me, World in motion in Everyt-
hing is change, oblečeni pa so 
bili v egipčanska oblačila, kar 
se je lepo skladalo s sceno. Na 
odru sta ostali le še obe pevki in 
plesalca Harry in Tony, iz ozad
ja pa sta se pojavila Danny in 
Curtis z radijskim sprejemni
kom in odgnala z odra prej 
naštete. Med iskanjem postaj 
sta se ustavila na polki, na kate
ro sta tudi malo zaplesala, po
tem pa sta zaplesala še na staro 
ročk skladbo We vvill ročk you. 
Za njima se je scena začela 

spreminjati in iz piramid je na
stalo mesto Golden tovm. 

Nastopajoči so prišli na oder 
v klasičnih mafijskih oblačilih z 
obveznimi klobuki in začeli iz
vajati pesem There is a party, 
med katero so na publiko zače
le padati srebrne zvezdice iz
pod stropa. Nadaljevali so s pe
smijo Don't stop the music, za 
katero je Bobo povedal, da je 
nastala v sodelovanju z soul 
pevko Justine Brovvn. Sledil je 
zadnji singl It's my life, med 
katerim so vsi štirje plesalci 
odvrgli svoja zgornja oblačila in 
scena se je spet spremenila, 
tako da so bili med pesmijo 
Respect yourself klošarji, ki so 
se greh ob ognju iz soda. Spet 
so se preobleki!, tokrat v hipije 
iz 70. let in Bobo je začel igrati 
na bobne. Med pesmijo Free-
dom so postali vesoljci, ki so ob 
koncu pesmi z vesoljskimi pi
štolami med občinstvo poslali 
srebrni prah. Po zaključku ob
činstvu ni bilo zadovoljno in 
vrnih so se na oder in tudi 
dvema gledalkama omogočili. 

da sta nastopili. Kot je povedal 
D.J. Bobo na novinarski konfe
renci pred nastopom, je skriv
nost njegovega uspeha v tem, 
da se trudi, da je z glasbo, ki jo 
piše in izvaja, vedno originalen. 
Njegov naslednji singl bo Sha-
dows of the night, ki bo izšel 8. 
septembra in to bo tudi zadnji 
singl z abuma World in mo
tion. Že maja 1998 pa lahko 
pričakujemo nov album. Zelo 
mu je všeč pesem Respect 
yourself, njegova najljubša pe
sem pa je Love is the priče, ker 
ima v sebi nekaj posebnega, 
kar še sam ne zna opisati. Za 
izdelavo videospota porabijo 
približno 6-8 dni, od tega polo
vico za samo snemanje in polo
vico za montažo, zgodbo pa 
napiše sam. Bobo verjame v 
pozitivne stvari v vsakem člo
veku in vsakega spoštuje tako, 
kot hoče biti sam spoštovan. 
Nikogar nikoli že vnaprej ne 
oceni in v šali je rekel, da so 
celo novinarji dobri ljudje. 

MOJCA MIRNIK 
ROBBY JELEN 

Klaužar uspešen na 
V u r b e r k u '97 

šesta ponovitev najmlajše
ga slovenskega festivala na
rodno zabavne glasbe Vur-
berk '97 je bila prav gotovo 
doslej najuspešnejša. Za vse 
dobro delo, ki so ga opravili 
organizatorji na čelu z direk
torjem festivala Konradom 
Toplakom, petnajst sodelujo
čih ansamblov in okoli 2000 
obiskovalcev, so bili vsi bo
gato poplačani, saj si je dež 
»vzel« čas za počitek in je 
dva dni sijalo sonce. 

Letošnji Vurberški festival 
nam bo še dolgo ostal v spomi
nu. Tako zaradi novosti okoli 
gradu z novimi potmi in asfal
tom, kot zaradi prijetne vožnje 
po občini Duplek z županom 
Janezom Ribičem, pa nastopa
jočih, ki bi si vsi po vrsti zaslužili 
nagrado. Teh je bilo devet, pre
malo za vse. Tokrat sta se po
vsem ujela sU-okovna žirija pod 
vodstvom Slavka Avsenika ml. 
in občinstvo, saj sta oba prisodi
la prvo mesto in zmaja ansamb
lu Štajerski baroni iz Starš. 

Štajerski baroni so zmagali 
v večglasnem petju, ansam
bel Tonija Sotoška je bil naj
boljši v dvoglasnem petju, 
drugo mesto so osvojili Fraj 
kinclerji in tretje ansambel 
Braneta Klaužarja iz Celja. 
Zlatega zmaja so dobili Štajer
ski baroni, srebrnega debitan-
ti Show band Klobuk iz Mari
bora in bronastega Fraj kinc
lerji, ki jih je nagradila tudi 
žirija novinarjev slovenskih 
radijskih postaj pod vods
tvom Toneta Vrabla za sklad
bo Za mavrico. Najboljši tekst 
je napisala Metka Jauk - Rav-
njak, izvajali pa so ga dvojni 
zmagovalci. Štajerski baroni. 

S Celjskega je nastopilo naj
več, kar sedem ansamblov. 

Odlična sta bila novinca Trio 
Pogladič in Vesele Štajerke ter 
veterana, ki sta nastopila na 
vseh festivalih, Vigred iz Laš
kega in Dan in noč iz Velenja. 
Nastopila sta tudi ansambla 
Rogla iz Slovenskih Konjic in 
a?et iž: Radeč. - - 5 ^ 

Prireditev sta popestrila Stra
šna Jožeta in navdušila 2000 
obiskovalcev. Scena je bila delo 
Jožeta Napotnika iz Šmartnega 
ob Paki. Prireditev sta z domi
selno napisanim veznim tek
stom Ivana Sivca povezovala 
Ida Baš in Janez Toplak. 

O Vurberku '97 še to: sicer 
najmlajši slovenski festival 
domače zabavne glasbe (če ne 
štejemo festivala slovenske 
televizije!) je resno opozoril 

starejša festivalska brata na 
Ptuju in v Števerjanu, da se 
morata zavedati močne kon
kurence. 

aaiBnMNBi TONE VRABL 

Vurberški zmaji 
• Kot izreden gostitelj in do
brotnik se je izkazal župan 
občine Duplek Janez Ribič, za 
kar ga je organizator nagradil 
s častnim zmajem. 
• Vse slovenske zabavno 
glasbene prireditve so v zad
njih mesecih v znamenju zaš
čitnega znaka Trije Jožeki, ki 
prihaja iz Šmartega ob Paki. 
Za humor poskrbita nepo
grešljiva Strašna Jožeta, za 
sceno pa Jože Napotnik. Nji
hova naslednja postaja bo 
Ptujski festival, kamor jih je 
že povabil Franc Lačen, prvi 
mož Radia Tednik Ruj. 
• Največ melodij je imel letos 
v konkurenci Boris Rošker 
(devet), največ tekstov pa 
Franc Ankerst (sedem). Tek
ste je napisalo kar petnajst 
avtorjev, po tri Vera Soline in 
Ivan Sivec. 
• Milan Verboten, vodja an
sambla Dan in noč iz Velenja, 
je takoj po festivalu z ansamb
lom Rosa iz Slovenj Gradca 
odpotoval na tritedensko tur
nejo po Ameriki in Kanadi. 
Tako bo tudi lahko »popazil« 
na vse bolj uveljavljajoče pev
ko v ansamblu, sicer hčerko 
Natalijo, ki je uspešno presta
la avdicijo in bo v jeseni sku
paj z Jožetom Galičem vodila 
televizijsko oddajo Po doma
če. 
• Med glasbeniki in novinarji 
na Vurberku '97 je bilo izjem
no zanimanje za 200.Vrtiljak 
polk in valčkov, ki bo 21. julija 
v gostišču Kocman v Šentru-
pertu nad Laškim. Vsi pa so 
občudovali programe priredi
tev, ki jih je v posebni knjižici 
izdal Kulturni center Laško. 
Slavko Avsenik ml. je knjižico 
ocenil kot najboljšo te vrste v 
Sloveniji! 

Štajerski baroni iz Starš so lani osvojili Zlatega zmaja, ki so 
ga letos ponovili in dodali še prvi nagradi strokovne žirije za 
večglasno petje in za najboljši tekst Metke Jauk - Ravnjak. 

CIK se je dvignil iz pepela 
Januarja lani je Celjski in

strumentalni kvintet, ki ga 
vodi Mirko Polutnik, uspe
šno proslavil 30 let delova
nja. Potem se je skupina 
umaknila iz javnosti. Mnogi 
so govorili, da je konec z eno 
najbolj popularnih in kvali
tetnih skupin pri nas, drugi 
so govorili o kadrovskih za
devah, tretji so omenjali no
tranja trenja... 

Mirko, zaljubljen v glasbo 
in pravi glasbeni estet, mor
da včasih komu tudi malo 
nerazumljiv in nepredvi
dljiv, pa se ni vdal v usodo. 
Razmišljal je in delal. In na
stajal je nov projekt, nastaja
la je nov CIK. Letos se je 
ponovno začel pojavljati v 
javnosti. Zdaj je izdal tudi 
novo kaseto, že dvanajsto v 
dolgi karieri. K temu je treba 
dodati tudi CD in zdaj priča
kuje še drugega. Prvi pravi 
nastop po skoraj enoletnem 
molku je imel CIK na 11. 
Alpskem večeru na Bledu. 
Zaigral je skladbo s pomen
ljivim naslovom Tri želje. In 
kakšne so te želje? Dostojno 

predstaviti novo kaseto, v 
poletnem in drugem času ve
liko nastopati in vztrajati do 
35. obletnice. 

Mirko je ob obisku na Ra
diu Celje povedal, da ima 
nov pevski par, ki ga sestav
ljata Andrej Zeme in Brigita 
Petre. Povedal je tudi, da v 
kvintetu ni prišlo do spre
memb, čeprav sta na Bledu 
manjkala dva iz običajne 
ekipe - trobentar Miran Maj
cen in klarinetist Jure Hlad-
nik. Beno Pečar in Dušan 
Starki že dalj časa na veliko 
»pomagata« Jožetu Bohorču. 
Kako naprej, saj je Andrej 
Zeme z bratom Bojanom po
stal redni član ansambla Sre-
denšek? 

»Sproti se bomo dogovar
jali,« pojasnjuje nastalo si
tuacijo Mirko Polutnik, ki 
ima tudi sicer veliko dela. Je 
predsednik TD Vitanje in že 
pripravlja turistično priredi
tev Holcerija, ki bo 10. avgu
sta. Že drugič bo pripravil 
tudi srečanje narodno za
bavnih ansamblov. 

T.VRABL 
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POTOVANJE V TIBET (3) ^ 

Topla voda je pravo razkošje 
Največja pagoda v Tibetu ima šest nadstropij 

Vreme je bilo nekaj dni zelo 
lepo, noči polne zvezd, te pa 
tako blizu, da bi se jih lahko 
skoraj dotaknil. Zaradi napor
ne vožnje so se mi oči zapira
le, zvezde so me vabile v ono
stranstvo. Pred hotelom je sta
la baraka s tuši, v njej sem se 
oprhal in se napotil v posteljo. 

Jutro je bilo čudovito, zato 
smo se kaj kmalu po zajtrku 
odpravili pogledat samostan 
Tashilhunpo. Je eden izmed 
najbolj ohranjenih v Tibetu, v 
njem ima sedež verski poglavar 
Panchen Lama, ki je po svoji 
funkciji takoj za Dalaj Lamo. 
Zgrajen je bil leta 1448 za nekaj 
tisoč menihov, sedaj pa jih v 
njem prebiva le nekaj sto. Sa
mostan je prepreden z ozkimi 
ulicami, na katerih smo sreče
vali menihe. Običajno so ti izo
braženi, da se lahko z nekateri
mi pogovarjaš v angleščini, toda 
le z redkimi sproščeno. Njihov 
strah pred »osvoboditelji« (Ki
tajci) je tako močan, da se tuj
cem ne odpirajo. Najlepše so 
izdelane molilnice, ki so bogato 
poslikane s freskami, v katerih 

so shranjene Budove skulpture 
velikih dimenzij. Največja meri 
27 metrov, imenovana Buda bo
dočnosti - Maitreya. 

Z zanimanjem sem opazoval 
svetišča, okoli katerih so se po
klanjali budistični verniki na 
različne načine. Nekateri ro
marji so samo hodili, drugi vrte
li molilne mlinčke, tretji so se 
dobesedno metali na tla in zo
pet vstajali, to so počeh v obred
nih oblekah. V treh urah smo 
končah z ogledom, zato smo se 
odpeljemo v 90 km oddaljeni 
Gyantse. Pokrajina je bila malce 
bolj radodarna z zelenjem, ob
časno se je pojavilo celo kakšno 
drevo, oziroma žitno polje. V 
daljavi sem zagledal največjo 
pagodo v Tibetu, imenovano 
Kumbum, ki je ob samostanu 
Pelkor. Mesto je tretje največje v 
deželi in trgovsko usmerjeno. 
Nastanili smo se v imenitnem 
hotelu. Ogrevane sobe imajo 24 
ur toplo vodo, kar je v Tibetu 
pravo razkošje. Osebje se trudi, 
da ti ustreže na vsakem koraku. 
Turistična atrakcija pa je beli 
jak, ki je precej redek. Cena 
enodnevnega bivanja znaša 
»samo« 300 juanov. 

V hotelski avli so mi pozor
nost vzbudile lutke, oblečene 
v tibetanske narodne noše z 
obrednimi maskami, ki jih 
lahko vidiš v času praznikov 
ah v knjigah. Največja budi
stična praznika sta Budino 
rojstvo, 4. junij, in Budina 
smrt, 15. april. 

Popoldan smo obiskali samo
stan Pelkor, ki je bil zgrajen 1. 
1418, in pagodo Kumbum, zgra
jeno 1. 1440. Pagoda je visoka 
32,5 m v šestih nadstropjih s 
108 vrati. Portali so lepo okraše
ni, notranjost bogato poslikana. 
Iz kupole so čudoviti pogledi na 
tibetanski del mesta ter trdnjavo 
na hribu nad mestom. 

V hotel sem se vračal sam, 
ker sem želel začutiti mestni 
utrip. Za otroke sem bil velika 
atrakcija, kajti moji trije fotoa
parati so jim bili nevsakdanji. 
Prosili so me, če lahko pogle
dajo skozi teleobjektiv, da bi 
komarjem prešteh zobe. Sme
ha in veselja je bik) na pretek. 
V hotel sem prišel, ko se je 
popolnoma stemnilo. Topla 
voda in mehka postelja sta me 
popolnoma prevzeli, pozabil 
sem celo na televizor s tremi 

programi. Sanje so me odnesle 
daleč stran, v tople kraje, k 
morskim sirenam. 

Naslednji dan, po zajtrku, 
smo se odpeljali čez prelaz Ka
ro La (5010 m) do drugega 
največjega jezera Vamdrok 
Tso. Turkizno modro jezero je 
bogato z ribami. Po njem plju
jejo ribiči v košarah, čez katere 
je napeta Jakova koža. Naša pot 
se je nato strmo vzpela na pre
laz Khamba La (4794 m), nato 
pa spustila do največje reke 
Brahmaputre, ki je s Tibetanci 
zgodovinsko zelo povezana. 
Precejšnji vodni potencial je 
vse premalo energetsko izko
riščen, kar je običajno v teh 
krajih. 

Po krajšem postanku v me
stu Nyethang sem bil zaradi 
okvare na avtobusu priča tibe
tanski igri na srečo. S plaščem 
od kolesa so skušali pokriti 
eno izmed steklenic na ponja
vi. Le redkim je uspelo priigra
ti kakšno pijačo, veliko prej so 
jo dobili v bližnji trgovini. Pre
cej bolj spretni so za šivalnim 
strojem ali kot čevljarji. 

Še nekaj kilometrov nas je 
ločilo od prepovedanega me

sta Lhasa (Božja zemlja). Me
sto je versko in geografsko sre
dišče Tibeta. Leži ob reki Kyi 
Chu in ima okoli 150.000 pre
bivalcev. Mesto je burilo du
hove že mnogim popotnikom. 
Vozih smo se po predmestju, 
kjer so bogati vrtovi z zelenja
vo, toda Potale še ni bilo vidi
ku. Končno pa se je na levi 
strani pokazal biser tibetanske 

arhitekture, nekateri mu pra
vijo kar tibetanski Vatikan. 
Stavba je res nekaj posebnega, 
zato dominira nad mestom. 

Ko smo se vozih po ulicah, 
sem videl, da so Lhaso Kitajci 
že precej pokvarili z betonski
mi stavbami, ki niso v skladu s 
tibetaiisko arhitekturo. 

1 FRANCI HORVAT 
(se nadaljuje) 

Avtor potopisa pri enem od portalov na pagodi Kumbum. 

Pravq premiera 
Edina prava moto premiera minulega sejma so bili motoci-

kli Laverda, ki se po trinajstih letih vračajo na podalpski 
prostor. 

Brežiški Fendi je ponudil tri modele. Ghost (brez oklepa) in 
Diamond 668 sta zgrajena na enakem okvirju in vzmetenju. 
Poganja ju legendarni zračno hlajen twin, povrtan na 668 ccm 
(70 KM pri 8000 v/min), opremljen z vbrizgavanjem goriva in 
oljnim hladilnikom. Dobesedno svež je bil model 750 S, gnan z 
novim vodno hlajenim dvovaljnikom, ki ponovno obuja spomi
ne na legendarno laverdo 750 SFC, ki je pred skoraj 25 leti bila 
pojem športnega motocikla.* 

Velja posnemati! 
Minuli ljubljanski avtosalon je minil tiho in skromno. 

Vsaj kar se motociklov tiče. 
Slovenci smo obsedeni s štirikolesniki, dvokolesniško giba

nje naj zanima zanesenjake. Tak slogan, na žalost, še ostaja v 
glavah mototrgovcev in sejmarjev. Ti še niso našli skupnega 
jezika, zato nas skromnost ponudbe motociklov in opreme 
zanje na sejmih ne sme presenečati. Svetle izjeme, hvalabogu, 
so. Velenjski Compaco je redni sejemski gostitelj radovedne
žev in uporabnikov njihovih čelad Nolan. Zgledno urejena 
stojnica, celotna ponudba čelad in, zelo pohvalno, možnost 
nakupa rezervnih delov ali celega izdelka na mestu samem. 

Adventurer prihaja 
Na trg prihaja najlažji 

potovalni enduro z naj
daljšimi hodi vzmetenja 
in z največjim rezervoar
jem goriva. 

To je 146 kg brez goriva, 30 
cm spredaj in 32 cm zadaj ter 
30 litrov goriva. Enovaljnik je 
tak kot v modelu EGS 620 z 
elektro zaganjačem. Snem-
Ijivi stranski kovčki so serij
ski. Cena? Naš uvoznik še 
molči. V Nemčiji je 15.280 
DEM. KTM Adventurer bo 
prvi komercialni motocikel tega izdelovalca, ki bo opremljen z vetrnim ščitnikom, 
narejenim po vzoru tekmovalnih endur, namenjenih dirkanjem na zahtevnih 
puščavskih relijih. 

Jeseni B M W R 1200C 
Posel z motornimi kolesi gre v zadnjih letih skoraj izjemno dobro, kar velja 

tudi za nemški BMW, ki spada med večje, predvsem pa uglednejše izdeloval
ce motociklov. Na jesen bo tovarna začela ponujati povsem novi motocikel z 
oznako R 1200 C (cruiser). 

Zunanja oblika tega motocikla je v slogu retro, kar pomeni, da so se oblikovalci 
nekoliko spogledovali s preteklostjo. Motocikel bo poganjal na novo razviti boxer 
motor z gibno prostornino 1170 kubičnih centimetrov, z močjo 45 kW/61 KMpri 
5000 vrtljajih v minuti ter navorom 95 Nm pri 3000 vrtljajih v minuti. Motor ima ob 
tem tudi izpušni tristezni uravnavani katalizator, serijsko je dodan protiblokirni 
zavorni sistem ABS, tehta pa 265 kilogramov, kar ni malo. Cene še niso znane. 

Popusti 
pri Piaggiu 

Koprski Trgoavto je znižal cene skuterjev 
Zip in Sfera za šest odstotkov. 

Prenovljen zip je postal edini evropski sku-
ter, ki sega v prodajni segment pod 300.000 
tolarjev, kjer je čutiti velik pritisk izdelkov, 
narejenih na Tajskem, Koreji in Maleziji. Nova 
cena zipa v osnovni varianti je 298.920 SIT, 
bolje opremljen fast rider stane 318.660 SIT. 
Sfera ostaja največji 50 kubični klasični mest
ni skuter v Sloveniji in se je cenovno spustila 
iz 369.600 na 347.424 tolarjev. 

Piaggiovovo sestrsko podjetje Gilera že po
nuja nov šport skuter druge generacije, ime
novan Runner (na sliki), ki sodi v sam vrh 
tako po merah, opremi in ceni (420.000 SIT). 
Dolžina 1,83 m in medosna razdalja 1,29 m so 
med skuterji ene največjih nasploh. Rekordno 
velik premer prednjega koluta (220 mm), 9-
litrska posoda za gorivo, nameščena med se
dežem in krmilom, ogromen odlagalni pro
stor pod sedežem, vodno hlajen dvotaktnik, 
liti kolesni obroči dimenzij 3,5x12 s širokimi 
pnevmatikami, so skupaj z drzno zunanjostjo 
glavni runnerjevi aduti. 
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Passat variant in syncro pogon 

VoIkswagen je s predstavi
tvijo passata variant, torej ka
ravanske izvedenke lani ob
novljenega passata, vsaj za 
sedaj zaključil ponudbo izve
denk pri tem avtomobilu. 

Variant ponuja najmanj 495 
oziroma največ 1600 litrov 
razpoložljivega prostora in je 
od prejšnje izvedenke za 77 
milimetrov daljši, 50 milime
trov višji in za 25 milimetrov 
širši. Variant bo tako kot limu
zina na voljo s sedmimi različ
nimi motorji, od tega bo pet 
bencinskih in dva turbodizel-
ska. Po napovedih Porscheja 
Slovenija bo variant pri nas na 
voljo šele konec leta, nekaj 
prej pa limuzinske izvedenke 
s talnim štirikolesnim pogo
nom syncro. Ta 4x4 pogon je 
nekaj podobnega kot Audije-
va različica stalnega štirikole
snega pogona quattro, vendar 
tehnično manj zapletena in 
dodelana. Moč se torej preko 
Torsenovega osrednjega dife
renciala prenaša na vsa štiri 
kolesa. Ker ima VW passat v 
običajni varianti pogon na 

prednji kolesni par, dobiva vo
zilo pri syncru v primeru, ko 
pride do zdrsavanja, 75 od
stotkov moči na prednji in 25 
odstotkov na zadnji kolesni 
par. V običajnih okoliščinah 
pa je delitev moči v razmerju 
50/50. 

Vsi passati syncro so ob tem 
serijsko opremljeni z elek
tronsko diferencialno zaporo 

(EDL), ki se samodejno vklopi 
pri hitrosti manjši od 40 km/h 
in pri slabem oprijemu koles. 
Ta diferencialna zapora nače
loma deluje tako, da zazna, 
kdaj eno izmed koles zdrsuje, 
zato to zavre, moč pa se avto
matično prenese na kolesa, ki 
imajo dober stik s cesto. Za 
sedaj bodo syncro ponujali pri 
limuzinskem passatu z 1,8-

litrskim turbo motorjem z 
močjo 150 KM, pa pri agrega
tu VR5 (tudi 150 KM), pri 1,9-
litrskem turbodizlu z močjo 
110 KM in pri najmočnejšem 
agregatu, ki zmore 193 KM. 
Passat variant bo s syncro po
gonom na voljo v drugi polo
vici leta. 

Na sliki: shematski prikaz 
pogona syncro pri passatu. 

BORZA CEN 
N a se jmu rabljenih vozil p red dvorano G o l o v e c je bilo na prodaj 400 
avtomobi lov . P rodan ih je bi lo 12 v o z i l . Organizator j i s o izdali 45 
kompletov kupoprodajnih pogodb . Na se jmu je bilo 2000 obiskovalcev. 

Slovensici sicromnejši maj 
Po izjemno dobri prodaji 

oziroma registraciji novih 
osebnih avtomobilov v aprilu 
in zaradi vseh negotovosti s 
posebnim davkom na motor
na vozila (ki ta trenutek še ne 
velja), je bilo vprašanje, kako 
so šli avtomobili v promet 
maja, še toliko bolj zanimivo. 

No, v petem letošnjem me
secu so na slovenskem trgu 
prodali 6554 osebnih avtomo
bilov. To je bilo za 4,3 odstot
ka več kot maja lani, pa za 
dobrih 30 odstotkov manj kot 
aprila letos. Letos so v Sloveni

ji sicer registrirali 30.481 oseb
nih avtomobilov, kar je bilo za 
3,1 odstotka več kot lani v tem 
času. Razmerja med avtomo
bilskimi tovarnami se niso 
spremenila. V ospredju je še 
vedno Renault s prodajo 1430 
avtomobilov. To je bilo za 24,7 
odstotka manj kot maja lani. 
Nemški Volksvvagen je prodal 
897 avtomobilov, kar je bilo za 
skoraj osem odstotkov več kot 
v enakem lanskem mesecu. 
Fiat je prodajo v maju povečal 
za 73,4 odstotka (skupno 574 
avtomobilov). Najuspešnejša 
japonska tovarna je bil maja 
Suzuki, ki se mu je za svoje 

avtomobile posrečilo najti 142 
kupcev (skoraj 45 odstotkov 
bolje kot lani v tem času), 
najuspešnejša južnokorejska 
avtomobilska hiša pa je bil 
Hyundai s skupno prodajo 
362 avtomobilov. Lestvica 
najbolje prodajanih vozil se 
že dolge mesece skoraj nič ne 
spreminja. V ospredju sta re-
naulta clio in megane, sledi 
jima VW polo in škoda felicia, 
nato pa fiat punto in hyundai 
accent, ki je najuspešnejše 

•južnokorejsko vozilo. Najus
pešnejši japonski avtomobil 
pa je honda civic, saj so letos 
prodali 468 avtomobilov. 

V posameznih avtomobil
skih razredih tudi ni posebnih 
sprememb. V nižjem letos vo
di renault cho, v nižjem sred
njem razredu renault megane, 
v srednjem renault lagune, v 
višjem srednjem BMW serije 
5, med tako imenovanimi li-
muzinskimi kombiji VW sha-
ran, med terenskimi vozili pa 
lada niva. 

Tudi coupe 406 in break 306 
Nekako dober mesec po ti

stem, ko je francoski Peugeot 
začel na domačem trgu po
nujati svoji dve letošnji novo
sti, in sicer coupeja 406 in 
breaka 306, sta oba avtomo
bila na voljo tudi slovenskim 
kupcem. 

Coupe 406 je avtomobil, ki 
ga za Peugeota izdeluje itali
janski oblikovalec Pininfari-
na, medtem ko je break 306 
popestritev ponudbe v tem 
razredu, saj je to peta izve
denka sicer zelo uspešnega 
peugeota 306. Coupe 406 je 
na voljo z dvema motorjema z 
gibno prostornino 2,0 in 3,0 
litra, pa z dvema različnima 
menjalnikoma in tremi vrsta
mi opreme. 

Ljubljanski AH Claas, urad
ni predstavnik Peugeota pri 
nas, računa, da se mu bo letos 
posrečilo Slovencem dobaviti 
vsaj 100 coupejev, čeprav iz 
Peugeota prihajajo vesti o dol
gih dobavnih rokih. Najcenej

ša izvedenka tega avtomobila 
bo v začetku julija naprodaj za 
4,99 milijona tolarjev, naj
dražja pa za 6,94 milijona to
larjev. Break 306 je torej nova 
izvedenka peugeota 306, kar 
med drugim pomeni, da je 
mogoče sedaj izbirati kar med 
47 različicami tega vozila. 
Peugeot 306 je, kot že zapisa
no, najuspešnejši avtomobil te 
tovarne, ki je ob tem uspešna 
predvsem v Evropi, na drugih 

trgih pa je skoraj ni. Break 306 
bo slovenskim kupcem čez 
nekaj dni na voljo s tremi vr
stami opreme (XN, XR in XS) 
in le z dvema motorjema z 
gibno prostornino 1,4 litra (75 
KM) in 1,6 litra z močjo 90 
KM. Najcenejša izvedenka 
(XN) tega vozila je tako napro
daj za 2,42 milijona tolarjev, 
za izvedenko XS hočejo 2,55 
milijona tolarjev, za XR pa 
2,68 milijona tolarjev. 

Novi mercedes C čez 
neJcoi tednov 

Mercedes razreda C je vsaj 
za sedaj še vedno najmanfši 
avtomobil Mercedes Benza. 
Doslej so prodali več kot mi
lijon teh avtomobilov, sedaj 
pa se je tovarna odločila za 
obnovitev vozila. Ta je rela
tivno skromna, je pa res, da 
bo avto takšen vse do upoko
jitve, ki je napovedana za 
prva leta prihodnjega tisoč
letja. 

0 obnovi mercedesa C smo 
že pisali, sedaj pa nekaj več. 
Tako ima avto spremenjen od
bijač s spojlerjem, nove so 
stranske obrobe v barvi vse 
karoserije, nekoliko je spre
menjena tudi maska, hkrati so 
drugače obarvana stekla zad
njih luči. Večja je tudi stopnja 
pasivne varnosti, kajti avto 
ima po novem tudi dve stran
ski varnostni blazini in izpo
polnjene zategovalnike var

nostnih pasov. Vse izvedenke 
bodo ob tem serijsko oprem
ljene z zavornim dodatkom 
BAS, ki v najbolj kriričnih tre
nutkih poveča zavorno moč, k 
serijski opremi pa spada tudi 
že predstavljeni novi ključ za 
odpiranje vrat in zagon motor
ja. Omeniti je treba tudi dva 
nbva motorja. Večji šestvaljnik 
ponuja pri gibni- prostornini 
2,8 litra 145 kW/197 KM, 
manjši pa pri gibni prostornini 
2,4 litra 125 kW/170 KM, kar 
zadostuje za najvišjo hitrost 
232 km/h oziroma 218 km/h. 
Pomembno je tudi to, da bosta 
obe izvedenki novega merce
desa C, torej limuzina in kara
van, na voljo z enakimi motor
ji. AC Intercar, ki zastopa Mer
cedes Benza pri nas, bo »no
ve« mercedese C razreda začel 
ponujati čez nekaj tednov. 

Na sliki: mercedes razreda C 

Kia - voz i lo z a v a r n o 
druž ino 

v soboto je bila pri trgovinah Avto Škorjanec in Mercator 
na Mariborski v Celju akcija z naslovom »Kia - vozilo za 
varno družino«. 

Prireditev je imela tekmovalni značaj, saj so se vozniki 
oziroma družine pomerili v spretnostnih vožnjah in poznava
nju cestno prometnih predpisov. Najbolje uvrščeni se bodo 
oktobra pomerili še v finalu v Ljubljani za prvo nagrado -
osebno vozilo Kia Sephia. Tekmovalo je 33 družin, najboljši 
med posamezniki pa so bili: Karli Tlakočar (Šentjur), Sandi 
Šket (Celje) in Dominik Ocvirk (Celje). 

Na prireditvi so sodelovali generalni distributer za vozila 
Kia v Sloveniji - podjetje Kia Motors iz Ljubljane, 14 prodajnih 
centrov za to znamko pri nas ter Svet za preventivo in vzgojo v 
cestnem prometu. 

Organizator prireditve podjetje Avto Škorjanec je akcijo 
ugodno ocenil, še to poletje pa bodo pripravili Dan odprtih 
vrat, ko bodo obiskovalcem tudi omogočili testne vožnje z 
vozili Kia. PRIMOŽ ŠKERL 
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ZDA: letošnji 
maj slabši od 

lanskega 
Vse kaže, da se ameriški 

avtomobilski trg po lanskem 
velikem povpraševanju po
časi umirja. 

Vsaj tako kažejo podatki o 
majski prodaji motornih vozil 
na tem največjem avtomobil
skem trgu na svetu. Tako so 
maja v ZDA prodaU 1,4 milijona 
motornih vozil, kar je bilo za 
5,7 odstotka manj kot maja 
lani. Po mnenju nekaterih izve
dencev pa to še ne pomeni, da 
bo ameriški avtomobilski trg 
kmalu zajela recesija, pač pa so 
prepričani, da gre za razumlji
va gibanja oziroma popravke. 
Menijo tudi, da naj bi letos v 
ZDA prodali od 14,5 do 15 
milijonov motornih vozil. 

Prodajni rezultati treh naj
večjih ameriških avtomobil
skih tovarn v maju niso bili 
posebej presunljivi. Tako je 
Ford prodal 356 tisoč avtomo
bilov, kar je bilo za tri odstotke 
manj kot maja lani. Precej 
slabše je šlo General Motorsu, 
ki je prodal 450 tisoč avtomo
bilov (za osem odstotkov 
manj), Chrysler pa je prodal 
celo za 16 odstotkov manj kot 
maja lani (205 tisoč vozil). 

Japonska: 
skromna 
prodaja 

z Japonske v zadnjih dveh 
mesecih prihajajo vesti o ne
kaj skromnejši prodaji oseb
nih avtomobilov. Tako so maja 
prodali 319 tisoč motornih vo
zil, kar vključuje tako osebne 
avtomobile kot avtobuse in 
lahka gospodarska vozila. 

To je že drugo zaporedno 
letošnje zmanjšanje, kajti maj
ska prodaja je bila od aprilske 
manjša za 2,2 odstotka, pri če
mer se ve, zakaj je bilo tako: 1. 
aprila je japonska vlada poveča
la tako imenovani davek na 
porabo, kar je po mnenju ja
ponskih izdelovalcev avtomo
bilov eden glavnih razlogov za 
manjše nakupe. Sicer pa so ma
ja prodali 210 tisoč osebnih av
tomobilov (za 10,6 odstotka 
manj kot maja lani), pri čemer 
je bila najuspešnejša Toyota, ki 
je prodala 127 tisoč avtomobi
lov ali za 8,1 odstotka manj. 
Nissan je že bistveno zaostajal 
(59 tisoč vozil ali za 12,4 odstot
ka manj). Ob tem je zanimivo, 
da se je prav tako drugič zapo
red zmanjšala prodaja uvože
nih avtomobilov, kajti maja so 
jih prodali vsega 23 tisoč ali za 27 
odstotkov manj. 

PSA poprav l ja napovedi 
v letošnjih štirih mesecih 

prodaja avtomobilov na za
hodnoevropskih trgih ni bila 
posebej izjemna. Največ avto
mobilov so prodali aprila, pri 
čemer je bilo zvišanje tako 
visoko, da je na letni ravni 
»prirastek« 0,8-odstoten. 

Veliko je k temu prispevala 
Italija, kjer se je prodaja aprila 
zvečala kar za 50 odstotkov in 
to predvsem zaradi vladnih 
spodbud (davčne olajšave pri 
zamenjavi deset in več let sta
rega avtomobila). Slabo gre le
tos tudi francoskim avtomobil
skim tovarnam in to tudi do
ma. Prav zaradi teh podatkov 
je koncern PSA (Citroen in 
Peugeot) znižal svojo napoved 
o letošnji prodaji. Tako tovarni 
računata, da bosta letos proda-
h 1,85 milijona osebnih avto
mobilov ali za 13 odstotkov 
manj kot lani. Ob tem je Jac-
ques Calvet, predsednik PSA, 
dejal, da za sedaj ni videti zna
menj, ki bi napovedovala bolj

še čase, poleg tega je bila lanska 
prodaja veliko ugodnejša tudi 
zaradi vladnih spodbud, ki pa 
so prenehale veljati oktobra. 
Po mnenju Calveta oziroma 
PSA naj bi se letos v Zahodni 
Evropi prodaja avtomobilov 
povečala za 2,5 odstotka, med
tem ko je bila lanska prodaja 
večja za 6,6 odstotka in je dose
gla število 12,8 milijona. Pri PSA 
oziroma pri Peugeotu, kjer so 

letos obnovili peugeota 306 in 
dodali nekaj novih avtomobi
lov (kupe 406, pa break 306 
ipd.), si ob tem še posebej 
prizadevajo, da bi povečali svo
jo prodajo na srednje in vzhod
noevropskih trgih ter tudi na 
drugih celinah. Sedaj je namreč 
tako, da doma in v drugih drža
vah Zahodne Evrope prodajo 
kar 85 odstotkov vseh avtomo
bilov. 

Peugeot 306 

Chrysler in BMW bosta sodelovala 
Avtomobilske tovarne si na trgu ostro 

konkurirajo, a hkrati tudi zavzeto sodeluje
jo, saj vedo, da je mogoče tako bistveno 
zmanjšati stroške. Vse kaže, da bosta po 
novem sodelovala tudi ameriški Chrysler, 
najmanjši med veliko ameriško avtomobil
sko trojico, ter nemški BMW. 

Tako naj bi tovarni v Braziliji zgradili obrat, v 
katerem bi izdelovali motorje. Naložba naj bi 
bila vredna skoraj 500 milijonov dolarjev, v njej 
pa naj bi po sedanjih načrtih izdelali vsaj 400 

tisoč motorjev. Proizvodnja v tej tovarni naj 
bi stekla konec leta, delalo pa naj bi skoraj 
1200 ljudi. V tovarni bodo izdelovali 1,4 in 
1,6-litrske motorje tako za Chrysler kot tudi 
za Rover (ta je v lasti BMW). Pri BMW in 
seveda Chryslerju računajo, da se jim bo tako 
brazilski trg odprl na stežaj. To je seveda 
pomembno, kajti po sedanjih načrtih skoraj 
vseh avtomobilskih hiš spada ta južnoameriš
ki avtomobilski trg zaradi svojega velikega 
potenciala med najbolj obetavne. 

liat: večji promet, manjši dobiček 
Pri italijanskem koncernu 

Fiat imajo v zadnjem času 
precej težav, hkrati pa nekate
re napovedi o prihodnjem po
slovanju tega giganta niso 
posebej optimistične. 

Najprej so, kot smo že pisali, 
Cesareja Romitija, predsedni
ka Fiata, obsodili na zaporno 
kazen in zahtevali naj odstopi, 
potem pa je na svetlo prišla še 
vest o tem, da naj bi mladi 
Giovanni Agnelli, nečak Gio-
vannija Agnellija, sedaj ven
darle prvega človeka te kor-
poracije, zbolel za redko obli
ko črevesnega raka. Mladi 
Giovanni naj bi namreč nasle
dil Romitija na predsedniš
kem mestu, vendar vse kaže, 
da s tem ne bo nič. Ob tem pa 
pri Fiatu napovedujejo, da bo 

njihov letošnji promet dosegel 
številko 90 bilijonov italijan
skih lir. Po drugi strani pa naj 
bi bil dobiček manjši kot leta 
1996, čeprav je bil njegov lan
ski promet vreden le 78 bilijo
nov lir. Lani je imel koncern 
2,3 bilijona lir čistega zaslužka 
in to, ko je v mislih avtomobil
ski del, predvsem po zaslugi 
skoraj izjemno dobre prodaje 
punta. Dobiček pa je Fiat us

tvaril predvsem s svojo kme
tijsko dejavnostjo podjetja 
New rfolland, poleg tega pa je 
veliko zaslužil s prodajo fi
nančne skupine Primo zava
rovalnici Generalli. Letos gre 
Fiatu pri avtomobilih še na
prej dobro, zato tudi ocena o 
večjem prometu, pri čemer 
drži, da je generator dobrega 
posla v avtomobilski dejavno
sti znova punto. 

Fiatpunto. 

GM in Daeivoo 
icupu jeta Auto Z a Z 

Vzhodnoevropka avtomo
bilska industrija preživlja 
skoraj dramatične čase, kar 
velja predvsem za avtomobil
ske tovarne v Romuniji, Bol
gariji, Ukrajini in Rusiji. Pre
cej drugače je v srednjeevrop
skih državah, kjer je češka 
Škoda že dolgo časa sestavni 
del Volkswagna, pa tudi vse 
druge tovarne, ki so bile koli
kor toliko primerne, so že v 
tujih rokah. Sedaj se to uteg
ne zgoditi z ukrajinsko tovar
no Auto ZaZ. 

Ta tovarna je trenutno v lasti 
ukrajinske države, vse pa kaže, 
da jo bosta kupila ameriški Ge
neral Motors in južnokorejski 
Daewoo. Auto ZaZ letno izdela 
nekako 150 tisoč avtomobilov, 
kar konec koncev ni malo, ni pa 
tudi izjemno veliko. Za sedaj še 
ni znano, kohkšen bo lastninski 
delež obeh tujih partnerjev. 

vendar bi bilo logično, če bi bil 
večinski. Ob tem je po svoje 
omembe vredno predvsem to, 
da sta GM in Daewoo pred 
dobrimi štirimi leti tesno sode
lovala, saj je bila ameriška tovar
na pomemben lastnik južnoko-
rejske avtomobilske hiše. Za 
Daewoo pa se ob tem tako ali 
tako ve, da je kupil kar nekaj 
vzhodnoevropskih avtomobil
skih tovarn, saj meni, da bo 
tako laže obstal v Evropi. Tovar
na je tako lastnik pomembnih 
deležev v poljskem FSO, pa v 
avstrijskem Steyr Daimler Puc-
hu in pri nas malo znani češki 
Avli. Prav zaradi tega je lahko 
Daevvoo lani izvoz avtomobilov 
povečal kar za slabih 70 odstot
kov, prav v vzhodni Evropi pa je 
prodal za 242 odstotkov več kot 
leto prej. Omembe vreden je bil 
tudi njegov dobiček, ki je bil lani 
58 milijonov dolarjev. 
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KULTURA BIVANJA 

Dolgo vroče 
poletje... 

Leto brez poletja bi bilo kot 
življenje brez veselja. Vroči 
in ležerni popoldnevi, bujni 
in opojni vrtovi, kontrast 
barv in dolgi sončni zahodi, 
družabni večeri in še kaj -
poletje je tisti čas, ko nam 
narava ponudi, da z njo zaži-
vimo izven utesnjenih be
tonskih pregrad vsakdanjo
sti. 

Terasa 
Terasa je tisti del, ki je vsaj s 

spodnjim ah tudi s strešnim 
delom fizično povezan z zu
nanjo steno hiše in kot podalj
šek notranjega prostora omo
goča možnost dnevnega pro
stora v naravi. Terasa je pro
stor, ki je večji od balkona in 
ga uporabljamo v glavnem po
leti, za razliko od zimskega 
vrta, ki je uporaben vse leto. 
Zunanje fasade, ki mejijo na 
ugodne razgledne točke, vrto
ve ali drevesne površine, so 
kot nalašč za teraso. Pravza
prav bi lahko rekli, da je hiša 
brez terase kar malo prikrajša
na - v dobesednem in figura
tivnem pomenu. 

Terase - takšne ali drugačne, 
lesene, kamnite, pravokotne 
in še kakšne - postajajo zelo 
aktualne hišne komponente v 
natrpanem življenju moder
nega človeka. Stopiš na teraso, 
zapreš vrata in v trenutku se 
pred teboj odpre zeleno oko
lje, nov ambient, za hip poza
biš na vsakdanji tempo in 
stres. 

Premnogo je hiš, ki so sicer 
lepo urejene, vendar se nji

hov bivalni prostor konča z 
zadnjo steno. Bolj domiselne 
so sicer vrtne garniture, ute 
in brajde, vendar se frekven
ca uporabe le-teh zmanjšuje z 
oddaljenostjo od hiše in so v 
uporabi le občasno in prilož
nostno. V najboljšem prime
ru je terasa vsaj za stopnico 
ah dve višja od ostalih vrtnih 
površin, kot nekakšen oder. 
To gotovo pripomore k občut
ku zasebnosti in intimnosti, 
pa tudi voda bo ob deževju 
hitreje odtekala. 

B a l k o n - v r t V 
urbanem okolju 

če je vaš dom v bloku ah 
stanovanjski hiši, to še ne po
meni, da bi morali biti prikraj
šani za poletne užitke v narav
nem okolju. Res pa je, da so 
možnosti za teraso seveda 
omejene na vaš balkon. Kljub 
temu, da je to ponavadi zelo 
majhen prostor, ga z malo iz
virnosti, volje in nekaj izbra
nih rastlin hitro spremenimo v 
prijeten in intimen prostor za 
sprostitev. Kar preveč ljudi v 

mestih posveča balkonom kot 
prostorom bivanja - tem zuna
njim podaljškom stanovanj -
premalo pozornosti. Ne gre 
pozabiti, da je končno tudi za 
ta del kvadrature treba plačati, 
zato ga le izkoristimo, pa naj 
bo še tako majhen. Poleg obi
čajnih cvetličnih lončkov, ki 
so že standardni okras, pa 
morda še premalo za ustvarja
nje posebnega ambienta, lah
ko razmišljamo tudi o različ
nih bršljanih in drugih bujnih 
trajnicah, dišečih oleandrih in 
celo o nekaterih drevesnih vr
stah, da o raznih koristnih 
vzpenjalkah, kot so fižol in 
grah niti ne govorimo. Nikjer 
ni zapisano, da mora vaš bal
kon ostati siva cementna škat
la, saj ga lahko preoblečete z 
lesom od stropa do tal, kar bo 
bistveno doprineslo k izgledu 

in občutku. Če si torej na va
šem domačem, sedaj z lesom 
preoblečenim balkonom, pre
predenim z bujnim rastlinjem 
in cvetočimi rdečimi vrtnica
mi, pod belim sončnikom lah
ko predstavljate še udobno, 
pisano zofo, kamor se boste 
zavlekli pozno popoldne z 
najljubšo knjigo (skoraj tako, 
kot če bi bili na dopustu), 
potem ste že na pravi poti do 
vašega novega sezonskega bi
valnega prostora. Mogoče pa 
pričakujete goste in ker je tako 
čudovit dan, bi bilo škoda os
tati v stanovanju - torej jim 
boste postregli s kavo v vašem 
»novem« naravnem ambientu. 

Kakorkoli že - razmislite o 
skritih potencialih vašega do
ma - rešitev za poletni prostor 
pod soncem je morda cenejša, 
kot si mislite. 

Piše: DARJA HUGHES, 
dipl. designer 

SADJE ZA ZDRAVJE 

Jagodne poslastice 
Jagode imajo to dobro last

nost, da ne obtežijo želodca in 
jih lahko uživamo v večjih ko
ličinah. S 15 do 20 dag jagod 
pokrijemo dnevno potrebo po 
vitaminu C. Med rudninskimi 
solmi je posebno važno železo, 
ki ga je v jagodah toliko (9 
mg), da jih lahko v tem pogle
du primerjamo s šipkom. Vse
bujejo tudi veliko sadnega 
sladkorja in prijetno kislino, 
zato se z jagodami osvežimo in 
odžejamo ter tudi okrepimo. 

Jagode S skuto 
Potrebujemo: 15 dag skute, 

malo mleka, 15 dag jagod, 
sladkor po okusu. 

Priprava: skuto pretlačimo, 
ji primešamo malo mleka, na
to pa stepamo z metlico, da 
postane lepo rahla. Dodamo 
sladkane sveže jagode in ser-
viramo dobro ohlajeno. 

Jagodna juha 
Potrebujemo: 2 litra vode, 

pol litra vina, 10 do 15 dag 
sladkorja, kg in pol jagod, 1 
jajce, sok ene limone. 

Priprava: polovico sladkorja 
zavremo z vodo in vinom, pri
damo jagode, ki smo jih poprej 
pretlačili skozi sito. Nato pena

sto vmešamo preostali sladkor 
z jajcem in limoninim sokom 
ter prilijemo poprej pripravlje
no jagodno mešanico. Juho 
serviramo z opečenimi kruho
vimi kockami. 

Jagode z ovsenimi 
icosmici 

Potrebujemo: 5 dag prepra-
ženih ovsenih kosmičev, 1 dag 
surovega masla, pol žlice slad
korja, jagode, stepeno smetano. 

Priprava: ovsene kosmiče le
po zlato prepražimo na suro
vem maslu, ki mu dodamo tudi 
sladkor. Paziti moramo, da 
sladkor ne porjavi. Kosmiče 
razdelimo na dve polovici in jih 
damo v dve stekleni skledici. Po 
vrhu denemo sladkane jagode, 
ki jih pokrijemo s stepeno sme
tano. Sladica je zelo okusna, 
hitro pripravljena in poceni. 

Jagode z mlekom 
Potrebujemo: četrt litra 

mleka, 5 dag svežih jagod, 
sladkor po okusu. 

Priprava: jagode, mleko in 
sladkor denemo v mešalnik in 
zmiksamo. Pijačo serviramo 
mrzlo. 

BOJAN SEŠEL 

KAVA 

Skrivnost nebeškego 
napitka 

Mlad pastir, ki je sredi 9. 
stoletja v etiopski pokrajini 
Kaffa pasel koze, je nenado
ma opazil, da postaja ena 
njegovih koz neverjetno ži
vahna, če grizlja rdeče obar
vane liste nekega čudnega 
grma. Zato se je odločil, da 
bo poskusil, če bodo plodovi 
tako vplivali tudi nanj. 

Legenda pravi, da je bil pa
stir nad učinkom zaužitega 
plodu tako navdušen, da je 
svojo skrivnost izdal še dru
gim, in tako je bila odkrita -
kava - skrivnostna grenko-čr-
na pijača, ki še danes osvaja 
svet. 

Dokazano je, da so bile prve 
plantaže kave zasajene v Je-
menu, torej v arabskem svetu. 
V 14. stoletju se je začel napi
tek širiti tudi po drugih kotič
kih zemlje in slednjič osvojil 
tudi Evropo; najprej Pariz, ka
mor je prvo »zgodovinsko pre
verjeno« kavo prinesel turški 
veleposlanik Sulejman Aga, že 
leta 1690 pa je v Parizu delova
lo več kot 200 kavarn. 

Druga, dunajska zgodba, pa 
pripoveduje, da so turški voja
ki med begom po porazu v 
bitki pri Dunaju, pustili števil
ne vreče z zrnjem, ki jih živina 
ni hotela jesti. Dunajčani so 
zrnje poskusih in bili nad njim 
tako navdušeni, da je bilo že 
nekaj let po tem tudi na Duna
ju odprtih na stotine kavarn! 

Danes je praženo zrnje os
vojilo svet do te mere, da so 
izumljene številne naprave, ki 
omogočajo različne načine 
priprave, pri čemer si je najbo
lje pomagati predvsem z do
mišljijo, samo pitje tega napit
ka pa ob tem, da prebuja, zvi
šuje pritisk in še vedno zbuja 
številne razprave o koristnosti 
ali škodljivosti, pomeni pred
vsem pomemben družabni 
dogodek. Ob vseh možnih na
činih priprave kave pa se lah
ko tudi v vročih poletnih me
secih brez posebnega truda 
izkažete kot čudovit in iznaj
dljiv gostitelj. 

Kava naj bi na organizem 
škodljivo vplivala predvsem 
zaradi kofeina, večina zdrav
nikov pa m.eni, da če jo pijete 
v zmernih količinah (2 do 3 
skodehce na dan), vam pri 
zdravem, srcu ne more škodi
ti. Vendar se poskusite izog
niti pitju kave na prazen želo-
dec i_ .^ ^ . . . 

Priprava 
Okus kave je v veliki meri 

odvisen od tega, kako je pri
pravljena: pri nas še vedno 
uveljavljen turški način je naj
prej začel moti Francoze, ki so 
pri kuhanju tako začeli upo
rabljati filter. Še dlje so šli 
Italijani, ki so ob vseh ostalih 
vrstah in načinih priprave ka
ve izumili tudi aparat za kuha
nje espressa in instant kavo. 
Sicer pa sta ob slovitem capuc-
cinu (kava z vročim mlekom, 
ki jo pijejo le za zajtrk in v 
dopoldanskem času), med Ita
lijani najpopularnejši espres-
so (kratka močna črna kava), 
caffe americano (dolga črna 

kava) in pa latte macchiato 
(malo kave in veliko mleka). 

In priprava kave doma? Če 
ste resnični ljubitelji dobre 
kave in z njo večkrat postre-
žete tudi za domačo mizo, 
boste žlahtnost tega napitka 
najlažje ohranili s pomočjo 
nekaterih preprostih pravil, 
ki jih upoštevajo pravi pozna
valci. Kava po tednu dni izgu
bi do 80 odstotkov žlahtnega 
vonja, zato kavo hranite v ne-
prozorni posodi, ki jo je mo
goče hermetično zapreti. V 
vročih dneh pa jo lahkp brez 
skrbi shranite tudi v hladilni
ku. Kavo vedno skuhajte tik 
preden z njo postrežete. Ne 
puščajte je na toplem in je 
nikoli ne segrevajte, lonec, v 
katerem jo kuhate, pa upo
rabljajte samo v ta namen! Če 
želite, da pena ostane na po
vršini kave, vodo sladkajte, 
preden zavre. 

Irska kava 
Kozarce segrejte tako, da va

nje vlijete vrelo vodo. Vodo 
izlijte, v vsak kozarec nasujte 
2 žlički rjavega sladkorja, nato 
pa v vsak kozarec vlijte 4 žlič
ke irskega viskija. Kavo sku
hajte posebej, pri čemer upo
števajte razmerje - žlička kave 
na 1,5 del vode! Vrelo kavo 
vlijte v sredino kozarca (na 
viski) in dobro premešajte, da 
se sladkor stopi. Na vrh napit
ka počasi nalijte sladko smeta
no in - na zdravjel 

Ledena kava 
Za šest oseb potrebujete: 1 

liter zelo močne kave, 6 kepic 
vanilijevega sladoleda, 1 del 
sladke smetane, vanilijev slad
kor in 3 dag naribane čokola
de. 

V vsak kozarec dajte najprej 
kepico sladoleda in ga zalijte z 
ohlajeno kavo. Dodajte smeta
no, stepeno z vanilijevim slad
korjem in vse skupaj posujte s 
čokolado. 
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Drobtinova juha 
Goveji paprikaš, zabeljeni 

široki rezanci, 
sočna krompirjeva solata 

Sadna pogača 

Drobtinova juha 
Potrebujemo: 6 dag masla, 

12 dag drobtin, 2 1 juhe iz jušne 
kocke, sol, muškatov orešek, 2 
jajci, sesekljan peteršilj. 

Priprava: na maslu rumeno 
spražimo drobtine, med me
šanjem prilivamo juho, doda
mo sol, muškatov orešek in 
juha naj potem vre 7 minut. 

V jušnem loncu vtepemo 
jajci s peteršiljem in med me
šanjem prilivamo juho ter po
strežemo. 

Goveji paprilcaš 
Potrebujemo: 1 kg govejega 

plečeta ali bočnika, 4 žhce olja, 
50 dag na Ustke narezane čebu
le, 3 stroke strtega česna, 2 žlici 
moke, 1 žlico sladke paprike, 
sol, 30 dag mesnatih paradižni
kov, 20 dag zelenih paprik. 

Priprava: meso narežemo 
na koščke, paradižnik po po
trebi poparimo, olupimo, na
režemo na krhlje, papriko 
prerežemo, odstranimo seme
na in rebra, operemo in nare
žemo na majhne kocke. 

V kožico damo olje, čebulo, 
česen, žličko soli in na vro
čem dušimo toliko časa, da 
tekočina izpari in da čebula 
rahlo porumeni. Dodamo me
so in pražimo, da mesni sok 
izpari. Medtem mešamo in 
pazimo, da se suhe čebulne in 
mesne snovi ne primejo kozi-^ 
ce, ker paprikaš ne bi imel 
pravega okusa. Ko se začne 
olje svetiti, zamešamo moko, 
nekaj časa pražimo, dodamo 
papriko in vročino zmanjša
mo, ker se paprika hitro zaž
ge. Takoj, ko je paprika pome
šana z oljem, dodamo para
dižnik, ker paradižnikova ki
slina osveži barvo papriki in 
prilijemo juho ah krop, pre
mešamo in paprikaš kuhamo 
na majhnem ognju 1 do 2 uri, 
odvisno od starosti mesa. 
Večkrat ga premešamo in 20 
minut pred koncem kuhanja 
dodamo zeleno papriko. 

Zabeljeni širolci 
rezanci 

Potrebujemo: 30 dag širo
kih rezancev, sol, 4 dag masla 
ali pustimo stati paprikaš 5 
minut ob robu štedilnika in z 
njega poberemo maščobo. 

Priprava: rezance damo 
kuhati v osoljeno vrelo vodo. 
Pokrite kuhamo na majhnem 
ognju 10 do 12 minut in jih 
večkrat premešamo. Strese-
mo jih na cedilo, splaknemo z 
vročo vodo' in damo nazaj v 
kožico. Zabelimo jih z ma
slom aU z maščobo, ki smo jo 
pobrali na paprikašu. Pustimo 
pokrite nekaj minut. 

Sočna 
Icrompirjeva 

solata 
Potrebujemo: 1 kg krom

pirja, 10 dag narezane safala-
de ali kake druge klobase, 1 
narezano trdo kuhano jajce, 2 

Piše: sestra VENDELINA 

žlici na hstiče narezane čebu
le, 2 narezani kisli kumarici, 
sol, poper, po okusu olje in 
sol. 

Priprava: še topel kuhan 
krompir olupimo, narežemo 
ga na lističe, dodamo safala-
do, jajce, kumarice, sol, čebu
lo, sol, poper, olje, kis in zme
šamo. 

Sadna pogača 
Potrebujemo: krhko testo 

iz 30 dag moke, noževe koni
ce pecilnega praška, 15 dag 
masla ali margarine, 10 dag 
sladkorja, 2 rumenjakov, 3 
žlic kisle smetane ali mleka. 

Nadev: 1 kg jabolk, 10 dag 
rozin, 5 dag mandljev, 2 žlici 
drobtin, limonino lupinico, ci
met, 1 žlico ruma, po okusu 
sladkor. 

Priprava: moko damo v 
skledo, dodamo pecilni pra
šek, sladkor in margarino. Na
pravimo kašico, dodamo ru
menjaka, mleko in zgnetemo 
testo. Zvaljamo ga na za pol 
prsta debelo, položimo na z 
mastjo namazan pekač tako, 
da je za prst visoko tudi ob 
robovih. Nekaj testa pustimo 
za mrežo. 

Jabolka olupimo, naribamo, 
dodamo rozine, olupljene in 
narezane mandlje, drobtine, 
sladkor, cimet, rum, limonino 
lupinico in zmešamo. Nadev 
porazdelimo po testu, iz osta
lega testa napravimo mrežo in 
pečemo pri 180 stopinjah, 45 
do 50 minut. Malo ohlajeno 
pogačo narežemo na porcije. 

ZDRAVILNE RASTLINE 

Marjetica 
Marjetica (Bellis perre-

nis L.) spada v družino ne-
binovk, ki je po številu vrst 
najobsežnejša in zajema 
skoraj 1000 rodov. Tudi rod 
marjetic šteje 10 vrst. 

Navadna marjetica je traj
nica, ki ima v zemlji koreni-
ko s koreninicami, nad zem
ljo pa več šopov pritličnih 
listov in nekaj betev s cvetni
mi koški. Cvetni koški so se
stavljeni iz belih jezičastih 
cvetov, v sredi pa so rumeni 
cevasti cvetovi. Rumeni ce-
vasti cvetovi so dvospolni, 
beli obodni cvetovi pa so 
ženski. Ob deževnem vre
menu in ob mraku ter ob 
nizki temperaturi se jeziča-
sti beli cvetovi zgrnejo sku
paj nad osrednji del socvet
ja. Izgleda, kot da je marjeti
ca zaspala. V lepih sončnih 
dnevih pa je mala cvetlica na 
široko razprostrta in sledi gi
banju sonca in se obrača od 
vzhoda proti zahodu. Plod je 
majhna rožka. 

Marjetica cvete od zgodnje 
pomladi do pozne jeseni. Ra
ste po travnikih, tratah, pa
šnikih, obrežjih in stezah se
verne poloble. 

V zdravilne namene nabi
ramo mlade rastlinice, cvet
ne glavice in liste. Nabrano 
posušimo v senci na prepihu 
ali pa sveže uporabimo. 

Marjetica vsebuje čreslovi-
ne, saponine, sladkor inulin, 
nekaj eteričnega olja, grenči-
ne, rudninske soli organskih 
kishn, sluzi itd. 

Vse te snovi delujejo kom
pleksno in ljudsko zdravils
tvo jo že dolgo čisla kot zdra
vilo pri raznih kožnih teža
vah, kot so rane, čiri, akne, 
izpuščaji, pa tudi pri prehla
dih dihal, ki ga spremlja hud 
kašelj, bolečine v prsih in 
krvav izpljunek. Čaj iz mar
jetic pripravljamo tako, da 

Piše: BORIS JAGODIC 

vzamemo eno veliko jedilno 
žlico posušene rastline, li
stov in cvetov na pol litra 
vrele vode, poparimo, ohla
dimo in pijemo večkrat na 
dan po sjcodelico čaja. Ta čaj 
tudi spodbuja presnovo in 
uravnava prebavo, odvaja 
vodo iz telesa in tako poma
ga pri revmi in protinu, pri 
ledvičnih kamnih in pesku, 
ki jih spremljajo bolečine in 
krvavi seč. 

Sveže mlade liste uporab
ljamo kot solato, ki spodbuja 
prebavo, lajša tegobe pri le
nem črevesju in pomirja 
vnet želodec, črevesje, čisti 
kri in pri motnjah v presno
vi. 

Iz sveže marjetice stiska
mo tudi sveži sok, ki ga pije
mo po požirkih spomladi in 
tako odpravljamo spomla
dansko utrujenost, poleg te
ga pa zaradi obilice inulina 
koristi tudi diabetikom. 

Sveže cvetove namočimo 
po enakih delih v 70-odstot-
nem alkoholu in dobro zapr
to steklenico postavimo za 
14 dni na toplo. Precedimo 
in tinkturo, seveda primerno 
razredčeno, uporabljamo 
kot tonik za čiščenje nečiste 
kože, izpiranje ran in za ob-
kladke pri čirih in izpušča-
jih. 

BIO 
KOLEDAR 

Sejte, presojajte, sadite, zalivojte, 
negujte rastline; rahljajte in 

prezracujte tlo, pobirajte In predelujte 
pridelke v lasu, ki je najugodnejši zo 

posamezne tipe rastlin in ki je 
razviden iz koledarja. 

LEPOTA IN ZDRAVJE 

Poletna vitkost 
v toplejših dneh se večina 

izmed nas ukvarja z mislijo 
na poletje. Zato postanejo 
predstave in sanje o vitki po
stavi brez maščobnih oblog 
in celulita sila aktualne zlasti 
na pragu poletnega časa, ko 
ima človek na sebi rad čim-
manj tekstila. 

Tedaj pride do izraza sleher
na prekomerna in nepotrebna 
(beri: bolj ali manj neestetska) 
oblina. Kljub vsemu pa se člo
vek pogosto ne more upreti 
svojim najljubšim posladkom 
in prigrizkom, ki skrivajo v sebi 
obilico kalorij in nepotreben 
energije. 

V kolikor si privoščite slado
led, sladico ali gazirano osvežil
no pijačo (tudi te imajo običaj
no kar precej kalorij), ki organi
zem dnevno obremeni z dodat
nimi (odvečnimi) 200 kalorija
mi, se lahko v tednu dni zredite 
kar za pol kilograma (na leto 
znese to ceUh 24 kilogramov 
odvečne telesne teže). 

In kaj lahko storite, da se to 
ne bo zgodilo? Če želite prede
lati oziroma porabiti odvečnih 
200 kalorij, morate kar pošteno 
delati in se gibati. Kajti 200 
kalorij v praksi pomeni 20 mi
nut intenzivnega plesa (ročk 
and roll, twist, step ipd.), 22 
minut zmerno hitrega teka (cca 
8 km/uro), 25 minut pospeše
nega kolesarjenja brez postan
ka, 26 minut nepretrganega 

plavanja, 26 minut aerobike, 30 
minut tenisa (solo, ne v paru), 
34 minut neprekinjenega vzpe
njanja po stopnicah v živah
nem tempu, 35 minut zdrzne 
hitre hoje (hitrost cca 7 km/ 
uro), 42 minut tenisa v dvoji
cah (tekoča igra, brez odmora 
in prekinitev), 45 minut zmer
ne hoje (5 km/uro), 48 minut 
pletja, okopavanja in urejanja 
vrta, 56 minut intenzivnega na
kupovanja ali brisanja prahu in 
pomivanja tal, lahko pa se odlo
čite za dobro urico (68 minut) 
kegljanja. 

200 kalorij, ki jih človek mi
mogrede spravi vase, ne da bi 
se tega posebej zavedal, pred
stavlja za organizem navsezad
nje kar lepo zalogo energije, ki 
je ni tako preprosto potrošiti. 
Zato se je pred vsakim nepo
trebnim grižljajem v teh dneh 
vsaj sem ter tja vredno vprašati: 
ali ga res potrebujem oziroma 
si ga tako želim, da si ga moram 
privoščiti, ne glede na grozeče 
kilograme. V poletni vročini, ko 
človek na srečo nima takega 
apetita kot pozimi, pa so za 
postavo najbolj nevarne kalori
je, skrite v pijačah (pivo, sladki 
sokovi in ostali napitki, gazira-
ne pijače in seveda alkohol, ki 
itak ne sodi v vročo poletno 
ponudbo) in hladnih posladkih 
(prave kalorij ske bombe so 
slastni sladoledi in ledene kre
me). 

REKREACIJA 
Za lepo oblikovan zgornji del 

telesa 
Marsikdo se izogiba orga

nizirani redni vadbi, ker 
meni, da je predraga. Veli
kokrat pa je za učinkovito 
vadbo za začetnike dovolj le 
kotiček v dnevni sobi, blazi
na ali odeja, ki jo pogrnemo 
na tla. Kot pripomoček na
mestimo uteži, lahko pa 
uporabimo kar dve plastični 
steklenici napolnjeni z vo
do. 

Ramena - s to vajo si bomo 
okrepili hrbtni del ramen. Sedi
mo na rob klopi ali stola, v 
vsako roko vzamemo utež. Ro
ke naj visijo ob telesu, dlani 
obrnjeni ena proti drugi. Nag-
nimo se naprej tako, da se s 
prsmi dotaknemo stegen. Hr
bet mora biti raven. Počasi dvi-
gujmo roke, dokler ne*bodo 
vzporedno s tlemi. Potem nekaj 
sekund vztrajamo v tem polo
žaju in roke spustimo k dom. 

Hrbet - z levo roko in kole
nom se oprimo na stol, desna 
noga je na tleh, v desno roko 
pa primemo utež. Hrbet mora 
biti vzporeden s tlemi, desna 
roka obrnjena navznoter. 
Utež počasi dvigujemok pr
sim. Hkrati dlan obračamo v 
nasprotni smeri urinega ka
zalca. Oko počasi spustimo v 
prvotni položaj. Vajo ponovi
mo tudi z levo roko. 

Prsi - sedemo na stol ali 
ležemo in v vsako roko prime
mo utež. Roki sta v predroče-
nju. Počasi ju razpiramo, do
kler nista v isti višini kot prsi. 
Potem razprimo dlani in roki 
potisnimo nazaj. Spet močno 
primimo uteži in roke dvigni-
mo. Pozor! Ko spustimo uteži v 
položaju, ko imamo roki razpr
ti, temeljiteje raztegnemo miši
ce in bolj obremenimo prsne 
mišice. 
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Naslednja jutra sem spozna
val, da se lahko sprehod po 
udobni peščeni obali Negrila, 
kaj hitro spremeni v pravcato 
moro, če se le za trenutek obo
tavljaš ob klicih domačinov, ki v 
najbližji senci ponujajo to in 
ono. Med razno kramarijo, sad
jem, ponudbami za masažo, 
vožnjo s čolnom, biciklom ah 
motorjem... je še najbolj pogo
sta marihuana (ganja po jamaj-
sko) ali še kaj močnejšega. Po 
nekaj dneh sem dobil vtis, da se 
večina tujcev tod okoli drogira -
pa ne s pivom, ki vsebuje le 
dobra dva odstotka alkohola. 
Očitno mnogi prihajajo na idi
lične plaže tudi zaradi droge, ki 
je tu, sredi tihotapskih poti med 
Južno Ameriko in ZDA, temu 
primerno poceni. Policija je ne 
preganja ne vem kako zagrize
no, čeprav kar pogosto zalotijo 
koga z večjo količino mamil. 
Toda to je le kaplja v morje, saj 
so organizatorji razpečevalski 
poti praviloma ^ledosegljivi za 
jamajsko roko pravice, ki ima že 
tako dovolj preglavic z nasiljem 
doma. 

Hotelskih gigantov k sreči v 
Negrilu ni, je pa obala na gosto 
posejana z bolj ali manj privlač
nimi bungalovi. Nekaj kilome
trov brezhibno bele peščene 
obale je dovolj velik magnet za 
množico turistov. Toda Negril ni 
namenjen le najbolj petičnim 
gostom, saj so cene čisto do
stopne tudi za običajne smrtni
ke in popotnike z nahrbtniki. 
Cene ne posebno razkošnih 
dvoposteljnih sob se začnejo 

nekje pri 20 ameriških dolarjev 
na noč, seveda izven sezone. V 
zimskem času, ko Jamajko 
obišče največ turistov, cene v 
najbolj turističnih krajih nara
stejo za več kot sto odstotkov! 
Ob obali se seveda vrstijo števil
ne restavracije in barčki z ob
vezno reggae glasbo ali vsaj ka
ribskimi ritmi. Toda tudi tu ni
maš miru pred vsiljivimi proda
jalci. Brezposelnost je pač zelo 
visoka in treba je nekako preži
veti. Le kje pa je moč zaslužiti 
več, kot z naivnimi turisti?! 
Morda je še najtežje črnčku s 
kitaro, ki med raztegnjenimi le
žalniki prepeva stare in nove 
hite, ki pa naveličanim, porde
lim turistom žal ne sežejo do 
srca. Precej več uspeha imajo 
prodajalci jamajske specialitete 
- na posebnem žaru pečene svi
njine ali piščancev (jerk chic-
ken), pri katerih se lahko čisto 
spodobno naješ za dobra dva 
dolarja. Pestro okrašeni vozički 
z žarom v sodu so prava pope
stritev živahne uhce, ki jo z 
obeh strani obdajajo bungalovi, 
trgovinice in izposojevalnice 
motorjev. »Jerk chicken« stojni
ca seveda ne bi mogla prav zaži
veti brez črnega domačina z 
bisernim nasmeškom in belo 
kuharsko kapo na glavi. 

Srečanje s čvekavimi proda
jalci je treba sprejeti mirno, na 
jamajski način: brez razburja
nja, naglih kretenj ali povzdi
govanja glasu. Treba si je vzeti 
čas, ki ga moraš imeti na otoku 
sonca res dovolj, da lahko ob
čutiš pravi utrip življenja. Tu se 

prav nikomur nikamor ne mu
di, pa najsi gre za prihod na 
delo, kjer so odvisni od nered
nih prevoznih sredstev, čaka
nje na avtobus, taksi... Kot pra
vi že deseti prodajalec ganje po 
obveznem »yeah man« in zna
čilnemu pozdravu s pestmi: 
»Le počasi! Jamajka no prob
lem!« Ko povem, da sem iz 
Slovenije, ga to ne vrže pretira
no iz tira: »Slav, Slovi... Swe-
den! in že sledi ponujanje naj
boljše ganje na otoku... 

Nočno 
življenje 

Večeri v Negrilu so name
njeni posedanju v preprostih 
barih in restavracijah, ki so še 
posebno polne ob nastopih 
lokalnih muzikantov. Reggae 
party na plaži napovedujejo 
domačini z megafonom in 
smislom za čvekanje v stilu 
najboljših radijskih napove
dovalcev. V času lenarjenja 
na neskončnih plažah sem bil 
deležen le ene zabave na oba
li. Žal je bila skupina z obvez
nimi kitkami in rastaf arij ski
mi simboli zanimiva le na pr
vi pogled. Začetek je še neko
liko spominjal na reggae, ka

kršnega poznamo pri nas, po
tem pa so se izgubili v karib
skih ritmih in starih uspešni
cah. Zadeva s pijanim zabav-
Ijačem je na moč zasmrdela 
po nekdanjih hotelskih veče
rih v Dalmaciji. 

Tudi nekaj modernih reg
gae vložkov me ni moglo več 
navdušiti. Nasploh so mi bili 
najnovejši dodatki, ki močno 
spominjajo na rap, prav zo
prni. Prijetni ritmi se namreč 
kar naprej izgubljajo v kriča
nju in kruljenju, ki še najbolj 
spominja na riganje. Sledijo 
echo-efekti in podobna na
vlaka sodobne elektronike. 
Vse skupaj bi le še težko ime
noval reggae, toda takšna 
glasba je med domačini nad
vse priljubljena. Najbrž tudi 

zato, ker razumejo patois, 
neuradni jamajski jezik, od 
katerega sem uspel razvozla-
ti le nekatere angleške popa-
čenke. 

Kot se spodobi, so zabavo 
na plaži popestrili še požira
lec ognja in plesalci karibske
ga limbo-plesa. Bolj kot doga
janje na odru pa me je priteg
nilo vzdušje za šankom, med 
mizami polnih pijače in ležal
niki, ki jih turisti niso uspeli 
pospraviti čez dan. 

Dogajanje je pritegnilo pi
sano druščino, od rdečehčnih 
turistov, temnopoltih domači
nov in rastafarijancev pa do 
mešanih parov, pri katerih so 
bile v večini primerov dekleta 
belke. Prav čudil sem se, kaj 
vidijo postavna dekleta na 
temnopoltih domačinih, med 
kateri^ni so menda še poseb
no priljubljenim rastafarijci. 
Le ti se velikodušnih tujk se
veda ne branijo, saj so tako za 
nekaj časa preskrbljeni tudi s 
pijačo in hrano. Tiste manj 
privlačne, pa morajo verjetno 
za tovrstno zabavo primakniti 
še kakšen dolarček. Vpraša
nja kot, »Si se že ljubila s 
črncem? Še ne!! To pa moraš 
res poizkusiti...«, so v krajih, 
kjer se zadržujejo tujci čisto 
običajna stvar. 

Dekleta, ki ne iščejo tovrst
nih uslug so prvič kar malce 
šokirana, saj jih domačini 
včasih tako ogovorijo tudi v 
prisotnosti spremljevalca. 
Potem se pač navadijo, da je 
tudi to - Jamajka. Čudoviti 
otok bi bil brez domačinov 
vsekakor veliko manj privla
čen, saj je potepanje po Ja
majki najbolj zabavno ravno 
zaradi številnih srečanj z ne
predvidljivimi domačini, ki 
za povrhu prav vsi govorijo 
angleško. Med temnopoltimi obrazi je videti le malo belcev (Kingston). 

Sedel sem poleg očeta. Najbrž prvič v svojem življenju. Pred 
seboj sem videl, zaradi goste, kot mleko bele jutranje megle, le 
zadnjico in rep šimeljna, kije vlekel voz lojtrnik. Jezilo meje, ker 
je lenobno premikal noge, mene pa je precej mrazilo. Želel sem 
si, da bi konj tekel, da bi mu griva vihrala in delala veter, ki bi 
razgnal hladno jutranjo meglo, da bi moglo posijali toplo sonce 
in mi ogreti prezebla ušesa in nos. Toda nič takšnega se ni 
zgodilo. Konj je stopical počasi. Voznik ga niti ni poskušal 
pognati iz dremajoče hoje. Postal sem pozoren na čuden zamol
kel glas, ki se je oglašal v rednih presledkih in je bil še najbolj 
podoben mrmranju. »Ah, saj mrmra konj. Morda je voz preveč 
naložen in se pritožuje, da mora toliko vleči. Najbrž hoče 
počivati.« 

Končno je posijalo toplo sonce. Ob nastajajoči toploti bi skoraj 
zadremal, pa me je stresanje voza zbistrilo. Še kar naprej je od 
konja prihajal čuden glas, le da ni bil več podoben mrmranju, 
ampak bolj hropenju. Konj se mi je zasmilil. Bal sem se, da bo 
vsak čas omagal in se zgradil. Rahlo sem dregnil očeta. Na 
njegovo vprašanje, kaj bi rad, sem ga prosil, naj reče vozniku, da 
konju privošči malo počitka. 

»Zakaj pa?« 
»Kaj ne slišiš, kako hrope? Zgrudil se bo!« 
Oče se je začel smejati, skoraj do solz seje smejal. Nikoli več ga 

nisem videl takega. Voznik ga je debelo gledal in ga vpraševal, 
čemu se tako smeji. Oče mu še dolgo ni mogel odgovoriti; dušil se 
je od smeha. Ko se je nekoliko pomiril, je vozniku povedal mojo 
željo. Še voznik se je začel glasno krohotati. Mislil sem, da ju bo 
od smehqjpobralo. Ko se je njun krohot nekoliko polegel, se je oče 
ozrl k meni in reke: 

»Mirko, konj ne hrope, ampak prdi. Dobro poslušaj, pa boš 
slišal glas, ki mu prihaja izpod repa.« 

Postalo meje sram. Nisem vedel, kaj naj si mislim, še manj, 
kaj naj rečem. Najrajši bi se razblinil, da bi se mi nihče ne 
smejal. Konj pa se mi je kljub vsemu še naprej smilil. Od sramu 
nisem več maral gledati počasi premikajočih se travnikov, njiv, 
dreves in hiš. Enakomerno peketanje konjskih kopit, hreščanje 
lojtrnika in toplo sonce so pripomogli, da sem tonil v dremavico 
in trdno zaspal. 

»Eee! Eeeha!« je voznik ustavljal konja in me zbudil. Zapeljal 
je k obcestni gostilni. Sonce seje že nagnilo čez zenit. 

»Na kislo juho gremo,« je na moje vprašanje, če smo že v 
Gostencah. odgovoril oče in pomagal materi s sestricama z voza 
ter krenil proti gostilni. 

Posedli smo za mizo, za katero je že sedel voznik. Gostilniška 
soba ni bila nič kaj svetla, dišala je po kislem in po poceni 
tobaku. Na sredini stropa je visela velika petrolejka. Zelo lepa se 
mi je zdela. Nisem še videl tako lepe. Doma v Belcah je imela 
mati veliko manjšo, oče v svoji delavnici pa prav tako veliko, le 
da ni imela senčnika. K mizi je pristopil gostilničar, širokopleč in 
koščen mož, visoke rasti. Takoj je spoznal očeta in ga z gromkim 
glasom ogovoril: 

»Glej ga no! Janez, kam pa ti? Pa še z družino? Menda ja ne v 
Ameriko?« seje pošalil in mu segel v roko. 

»V Ameriko pa ne! Ne upam si tako daleč.« 
»Jd kam te pa potem nese? Ali misliš, da bo kje drugje, kjerkoli 

na Štajerskem ali Kranjskem, kaj boljše? Vsepovsod so posledice 
gospodarske krize, zato jo tudi imenujejo svetovna gospodarska 
kriza.« 

»Ne vem, morda imaš prav. Ampak povej mi, kaj naj v Belcah 
počnem. Prav nobenega dela ni več zame. Kdo pa še dandanes 
naroči kaj pri mizarju? Kvečjemu kakšno popravilo razmajane 
mize, klopi ali stola. Zadnje naročilo je bila svinjska ograda. Za 
plačilo pa malo ajdove moke, krompir in prgišče zabele. Nihče 
danes nima denarja. Če pa ima kakšen dinar, ga stiska in spet 
stiska kot fante prvega deklica.« 

»Kaj pa kozolci, nekaj velikih si napravil, pa še lepi so. 
Mehovar se pred vsakim postavlja z njim, kakor da ga je sam 
napravil. In kolikor vem. si tudi lojtrnike delal. Tistega pri Lojzu 
sem videl. Lično si ga izdelal« 

»Človek božji! Če kmetje nimajo denarja za cajgaste hlače, da 
ne bi pobliskavali z zadnjo platjo, od kod naj vzamejo za nove 
vozove, pohištvo ali celo kozolce?« 

»Prej si vprašal, kam se podajam. V Savinjsko dolino grem. 
Pravzaprav na njeno obrobje. Tam imam svaka. Večkrat me ježe 
vabil, naj pridem k njemu. Zagotavlja mi, da bom imel delo. 
Menda bolj popravila kot kaj drugega. Kaj hočeš. Boljše je nekaj, 
kakor nič. V najslabšem primeru ne more biti slabše kot v 
Belcah. Zgubiti nimam več kaj.« 

»Kaj pa hiša? Jo boš prodal?« je bil gostilničar še naprej 
radoveden. 

»Sem jo že in nisem. Kupil sem. jo pred dobrimi tremi leti, saj 
veš. od Topoleta. Polovico sem mu plačal takoj. Drugo polovico 
pa sem bil pogodbeno dolžan poravnati v dveh letih in pol. Tega 
v zdajšnjih časih nisem zmogel in hiša je prišla nazaj v njegovo 
last. Poštenjak pa je Topole. Vrnil mi je še nekaj malega več 
denarja, kot ga je prejel. Menil je. da sem hišo precej polepšal« 

»Nace!« je zaklical ženski glas. »kisla juha je gotova!« 
Gostilničar je urno odšel v kuhinjo. 
Postalo je tjjio. Pogledal sem mater, ne da bi vedel, zakaj. Ves 

čas se ni oglasila niti z eno samo besedo. Imela je solzne oči 
Nisem razumel zakaj, toda tudi meni se je nenadoma stožilo po 
Belcah. Štefan na mizi je bil že skoraj prazen, ko si je oče nalil 
kozarec in stresal vanj zadnje kapljice jabolčnika. Večji del je 

.popil voznik, kajti med očetovim pripovedovanjem je mož modro 
prikimaval in si hkrati pridno nalival kozarec. Močno okroglolič-
no dekle, najbrž dekla, je prineslo veliko prsteno skledo kisle 
juhe in jo postavilo na sredino mize. Iz sklede se je kadilo kot iz 
dimnika. Vonj po mesu in začimbah me je prijetno ščegetal v 
nosu. Usta sem imel polna slin. Oče mi je odrezal velik kos. na 
mizo prinesenega, zmesnega kruha. Bil je prav tako sladek 
kakor kruh Čeperlinove tete. Pridno sem zajemal iz velike sklede. 
Voznik meje, ne vem čemu, pomilovalno pogledoval Meni pa se 
je njegova spodnja čeljust zdela zelo smešna. Premikal jo je 
nenavadno. Ne gor in dol pač pa sem in tja. Prav tako kot 
Čeperlinove krave pri prežvekovanju. Uhlja sta mu poskakovala 
gor in dol posebno kadar je obiral meso s kosti. 

Po kosilu je gostilničar postavil na mizo liter domačega vina, 
prisedel in rekel »Za kosilo mi nič ne dolguješ, za pijačo prav 
tako ne. Tale liter vina bomo pa spili na zdravje in boljše čase 
nas vseh.« 

Oče je hotel nekaj, ugovarjati. Na zamah gostilničarja je 
namero opustil. Nazdravili so in kozarce v dušku spili. 

»Saj res, skoraj bi pozabil! Zakaj se pa ne podaš še enkrat v 
Nemčijo? Govori se, da se pri njih stanje izboljšuje. Dobro nam je 
šlo tam. Res smo trdo delali, a tudi lepo zaslužili.« 

»In tudi vse sproti razfrčkali,« je dodal oče. 
»Res je. Vsako plačo smo sproti pognali in nevede prav storili 

Se spominjaš Oštirjevega Martinka, kako je skoparil še pri 
hrani je hudo cincal? Zaradi,slabe hrane je imel ušesa že kar 
prosojna kot pergamentni papir, lica pa udrta kakor jetičnik. 
Prigovarjanje, češ naj si privošči malo več za pod zob. je bilo kot 
bob ob steno. Na vsak način se je hotel priženiti na velik grunt v 
domačem kraju. Gruntar pa o njegovi želji še slišati ni maral 
Zahteval je lep kup cvenka. nemaniča da ne bo trpel na gruntu. 
Martinek cvenka kajpak ni imel Podal se je na Nemško in si v 
tistih nekaj letih prigaral in pristradal veliko denarja. In kaj se 
mu je devetnajstega leta, ko nas je večina prišla domov, zgodilo? 
Gruntar je imel že več kot pol leta zeta in njegovo dekle seveda 
moža. Za denar, s katerim bi kako leto pred koncem vojne dobil 
lepo posestvo, je po vojni dobil toliko, da bi si lahko kupil dva 
lepa junca. Obesil seje!« 
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Med toplimi ž a r k i in hladnimi va lov i (1) 
v slehernem časopisu, ki posveča vsaj 

malce pozornosti modi in oblačenju, boste 
v teh dneh zagotovo našli kakšen »moker« 
modni namig. Kopalke so seveda ta hip 
najbolj aktualno poletno oziroma počit
niško oblačilce. In če v isti sapi še dodam: 
za nenaturiste in tiste, ki jim lastna vi
zualna podoba ni dvanajsta skrb, tudi 
problematično oblačilce. 

Tukaj namreč privrtinčijo na površje prob
lemi - pa ne s kopalkami, temveč s postava
mi, na katere je treba te cunjice navleči. Bog 
pač vsemu ženskemu svetu ni namenil ob
lin, na katerih po veljavnih lepotnih idealih 
ničesar ne manjka in ni ničesar odveč. In, 
končno je tudi prav tako, saj bi nastal na 
svetu, po katerem bi hodile same klonirane 
Brigitte Bardot, kmalu pravi dolgčas. 

Če torej niste lastnice postave s približni
mi merami tega francoskega seks-simbola 
šestdesetih let, nikar ne podležite skušnjavi, 
da bi se predajale toplim sončnim žarkom in 
hladnim valovom v revolucionarnem mode
lu kopalk BB iz šestdesetih let - bikinkah. 
Čeprav so osnovni modeli bikink, ki se 
pogosto »skrčijo« vse do miniaturnih treh 
trikotnikov na špagetastih vrvicah, letos 
med modnimi oblikovalci oboževani kot le 
kaj, pa vam maščobne blazinice in celulit na 

Bikinke sodijo le na vitka telesa. 

stegnih ne bodo prav nič hvaležne za tovrstno 
»modno« razkazovanje. 

Torej, moda sem ali tja, bolje malo več tekstila, 
kot premalo, resno žuga estetika. 

Sicer'pa - kaj sploh manjka malo večjim kopal
kam? Tistim, pri katerih se hlačke dvignejo do 
popka in hlačni izrezi podaljšajo v hlačnice? Ah 
pa enodelnim kopalkam, ki predstavljajo svojs-

Pripravila: VLASTA 
CAH-ŽEROVNIK 

tveno esenco poletne elegan
ce? No, tukaj je moda posegla 
še kakšno desetletje globje v 
zgodovino in obudila neustav
ljivo zapeljiv in istočasno de
viško spodoben videz kopalk, 
s kakršnimi je nepozabna 
Marlyn Monroe obeležila ko
nec petdesetih let. 

Poleg tega, da postavo pou
darijo in podaljšajo, imajo še 
kopico drugih lepih lastnosti. 
Ampak, to je že modna tema 
prihodnjega tedna - kako s 
kopalkami in malimi vizualni
mi zvijačami zabrisati najbolj 
pogoste nepravilnosti na žen
skih postavah. 

Spodobna senzualnost ali različnost in podobnost: Marlyn 
Monroe z modelom kopalk iz leta 1957 in Naomi Campbell v 

modelu kopalk Hermes iz leta 1997. 

Malce višje in daljše hlačke spretno prikrijejo tudi kakšno 
rmpakico. 

Anketno nagradno vprašanje junija: 
KAKŠNO SPODNJE PERILO NAJBOU OBOŽUJETE? 
a) belo, bombažno ali svileno; 
b) črno, zapeljivo čipkasto; 
c) modno barvasto in vzorčasto; 
d) ne posvečam mu izjemne pozornosti. 

S m i r n o H '97 : v L o n d o n potu je N a t a š a P e r š u h 
Med kopico zanimivih modnih prire

ditev, ki se v slovenskem medijskem 
prostoru kar vrstijo, je bilo pred dnevi 
tudi tekmovanje mladih slovenskih 
modnih kreatorjev v sklopu tradicio
nalnega natečaja Smirnoff Internatio
nal Fashion Awards, letos na temo De
kadenca. 

Natečaj SIFA je z leti postal katalizator 
dinamičnega dizajna med najbolj talenti
ranimi študenti modnega oblikovanja z 
vsega sveta. In zakaj so mladi letos krea
tivno izražali svoja čustva pod naslovom 
Dekadenca? Zato, ker, tako menijo orga
nizatorji, je na pragu novega tisočletja. 

sredi različnih socialnih okolij, kultov in 
etničnih skupin, prišla celotna podoba 
mode morda do tiste točke spreminjanja, 
ko bomo začeli oblačila sprejemati na 
čisto nov način. Kakšen? 

Med sedemintridesetimi prijavljenimi 
je komisija izbrala petnajst finalistov, ki 
so se s svojo vizijo dekadence predstavih 
v novem ljubljanskem klubu Metropol. 

Po mnenju sedemčlanske strokovne 
komisije se je temi natečaja s svojo mod
no interpretacijo najbolj približala 22-
letna študentka ljubljanske Fakultete za 
naravoslovje in tehnologijo, sicer Mari
borčanka Nataša Peršuh. 

Kolekcijo, s katero bo novembra letos 
zastopala Slovenijo na finalni prireditvi v 
Londonu in se potegovala za prestižno 
nagrado 10.000 angleških funtov, je Nata
ša opisala: 

»Smo civilizacija propada, prenaselje
nost je vedno večja... primanjkuje hrane, 
vedno več je naravnih katastrof, vojn. 
Čeprav nekoliko skrite (pod tankim po
vršjem), so razgaljene vse zmote človeš
tva... norme in tabuji so padli, vlada 
kaos, povsod je čutiti razpad. Je to zgod
ba moje kreacije ali zgodba človeške 
civilizacije?« 

Foto: STANE JERKO 

Zmagovalna kolekcija Nataše Peršuh iz Maribora (v sredini), 
ki bo novembra zastopala Slovenijo rm finalnem tekmovanju 
najboljših mladih modnih oblikovalcev z vsega sveta v Londo

nu. 

Urška Drofenik iz Šmarja pri Jelšah (lansko drugo mesto na 
Smimoffu) se letos ni uvrstila med prve tri, njena kolekcija 
oblačil, sestavljena iz tisočerih koruznih zmc, pa je bila 

gotovo med rmjbolj izvirnimi. 
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TRAČ-nice 

Gasili pri svojem predsedniku 
Prostovoljno gasilsko društvo Velenje je praznovalo stoletnico delovanja, takole 

pa je predsednik društva Boris Kovše v petek, 20. junija, prejel plaketo civilne 
zaščite iz rok Mirana Bogataja. Potem je razburjen v hudi naglici odšel) saj seje 
med slovesnostjo v njegovem stanovanju vnel pralni stroj... Gasilci so bili menda 
še ob pravem času na pravem mestu. 

Župan s posluhom 
Med najbolj »glasnimi« preteklo soboto v Nazarjah je bil župan občine Luče in državnozborski 

poslanec Mirko Zamernik. Pomeril se je namreč v polkaokah, kjer so ga takoj uvrstili izven 
konkurence, za nastop pa mu podarili torto. Upamo, da ima župan Zamernik tudi za svoje občane 
toliko posluha, kot ga je izkazal v polkaokini »Slovenija, od kod lepote tvoje«. 

Delo in počitek 
Borut Alujevič, direktor celjskega gledališča, 

se bo po tastnih izjavah sodeč kmalu pridružil 
slovenskim upokojencem, ki so si izbrah geslo: 
»Po uspešnem delu zaslužen počitek«. Dokler 
pa je le njihov pridruženi član, se drži reka: 
»Tudi med uspešnim delom se da počivati.« 

Gospa poslanceva 
za policiste 

Minuli konec tedna je bilo 
celjsko gledališče polno polica
jev z rožami. Ti so namreč 
prišli na predstavo Gospa po
slanceva in menili, da je treba 
za gospo prinesti vsaj kak šo
pek. Še sreča, da jih niso pelja
li na ogled Labodjega jezera 
ali Figarove svatbe... 

Začetni trik ni uspel ̂  
čarovnik, kije čaral na sobotni prireditvi pred Intersparom, je 

že z uvodnim trikom šokiral gledalce, zlasti najmlajše. Ti so 
namreč bolj težko razumeli, kakšno čarovnijo je izvedel, da seje 
prikazal šele po uri zamude. 

AMADEUS POROČA 

Pesem poštenega 
Sem priden in imam zdrav um, 

toda ob davkih in cenah bencina 
privoščim si lahko le dvoje gum 
in steklenico bolj slabega vina. 

Pa vendar na cestah so limuzine. 
Od kod jim denar, to me razjeda. 

Za volani je največ mladine, 
mene ob gumah pa že Abraham gleda. 

VELIKA DREVESA CEUA 

Hrast dob na Hudinji 
ste vedeli, da predstavlja

jo drevesa največja in naj
starejša živa bitja, ki jih vsa
kodnevno srečujemo? Dre
vesa mest so naši vsakdanji 
spremljevalci. Pomagajo 
nam (pre) živeti v svetu as
falta in betona in tega se 
pogosto ne zavedamo. V Ce
lju je dreves razmeroma ve
liko. A le nekaj je mogoč
nih, starih velikanov. Med 
nami so ostali po naključju. 
Nihče jih posebej ne varuje 
in neguje. 

S prispevki o velikili dreve
sih Celja in z razstavo fotogra
fij, ki je do konca meseca na 
ogled v Osrednji knjižnici v 
Celju, želijo gozdarji opozoriti 
nanje in spodbuditi njihovo 
pravno in dejansko zaščito. 
Podobno, kot so letos uspeli s 
predlogom posebne zaščite 
celjskih primestnih gozdov. 

Prvega v seriji predstavlja
mo hrast dob na Hudinji. Sre
di travnika, nedaleč od Merca-
torjeve samopostrežne trgovi
ne, raste hrast (Qurecus robur 
L. ) , ki je verjetno najdebelejše 
in najstarejše drevo v Celju. 
Njegovo deblo je debelo kar 
178 cm, njegovo starost pa 
ocenjujemo na 250 do 300 let. 
Si lahko predstavljate, da je 
vzkalil konec 17 stoletja? Ver
jetno težko. Tudi sicer je za 
dob značilno, da lahko doseže 
visoko starost, celo 800 let in 
več. Drevo na Hudinji pred
stavlja enega zadnjih ostan
kov hrastovih gozdov, ki so 
nekoč poraščali dno celjske 
kotline. 

»Mogočni starec« je glede 
na neugodne vplive mestnega 

ZAVOD Z A GOZDOVE SLOVENIJE 
Območna enota Celje 
telefon: 441-964, 451-988 

e-pošta: robert.hostnik@siol.net 

okolja še razmeroma zdrav. V 
spodnjem delu je deblo votlo, 
vendar to bistveno ne ovira 
pretoka mineralnih snovi in 
vode. 

Gozdarji predlagajo, da se 
drevo pravno zaščiti kot na
ravni spomenik. 

•
ROBERT HOSTNIK 

Foto: FRANCI HORVAT 

ZANIMIVOSTI 

Kolesa namesto gum 
Odštekani popotniki so preteklo soboto gostovali v Zgornji Savinjski dolini. 
Sicer popotniki niso prišli od daleč, večina jih je namreč iz Žalca, se pa radi potepajo po 

različnih slovenskih krajih. Tokrat so si za cilj izbrali Logarsko dolino, kamor so se napotili s 
kolesi, vrniti pa so se nameravali z traktorskimi gumami, po Savinji seveda. Mrzla voda je 
odštekanim popotnikom prekrižala načrte, tako da so se tudi domov vrnih s kolesi, kljub temu pa 
jih je bilo opaziti v Zgornji Savinjski dolini. Naslednja avantura odštekanih popotnikov še ni 
znana, bistvo vsega pa je, da se imajo vsi skupaj lepo. Foto: CIRIL SEM 
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